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1. Debata nad Raportem o Stanie Gminy Siechnice za 2020r.  

Radny Piotr Nowiński: 

Jeszcze raz, udostępniając ekran, będę się poruszał w rozdziale pierwszym. Jeżeli chodzi o 

demografię, to zauważyłem w raporcie, że mamy o 980 mieszkańców więcej, co jest tak 

naprawdę 4,5 procentowym przyrostem mieszkańców w skali całej gminy, ale jeżeli poruszyli 

porównalibyśmy rok 2019-2020, to ta dynamika nam wzrosła aż o 10% i tutaj bardzo no bardzo 

pozytywny sygnał, że jednak mieszkańcy chcą się wprowadzać do naszej gminy, jest ona dla 

nich atrakcyjna. Mówi też o tym ilość rozpoczętych budów, natomiast przynosi nam to bardzo 

duże problemy, jeżeli chodzi o, jeżeli chodzi o chociażby dostawy wody, o czym będę chciał 

powiedzieć w innym punkcie. Natomiast druga statystyka, która mnie zmartwiła, jest to statystyka 

mówiąca o tym, że wzrósł nam wskaźnik urodzeń o 8% rok do roku, czyli mamy również, oprócz 

przy przeprowadzenia się mieszkańców, więcej urodzeń. Natomiast trzecia statystyka, o której 

chciałem powiedzieć, to jest niestety smutna statystyka, czyli współczynnik zgonów. Był to rok 

covidowy, zmarło nam o 25 osób, na stronie gminy piszą o 25 więcej w gminie. Nie mam tylko 

informacji, ile tu było zgonów ze względu na covid. Nie dotarłem do takich informacji 

szczegółowych. Może Pan Burmistrz będzie miał informacje. Natomiast biorąc te wszystkie dane 

pod uwagę, to pomimo takiej dynamiki o 22%, mamy większą dynamikę zgonów i nakładając na 

to raporty ogólnodostępne, jeżeli chodzi też o Główny Urząd Statystyczny, my mieliśmy problem, 

nasi mieszkańcy i to jest głos, który chciałbym przekazać radnym. Moi wyborcy zgłosili mi 

problem z dostępnością do hospitalizacji i porad. Czy mieszkańcy naszej gminy mają problem w 

tym, aby dostać do szpitali, została wprowadzona bardzo mocna polityka w roku 2020 i być może 

ona wpłynęła na ilość zgonów w naszej gminie. Warto byśmy te tematy poruszali, ponieważ one 

w przestrzeni publicznej się nie pojawiają. Według informacji na stronie rządowej, mieliśmy w 

roku 2019 - 5,3mln hospitalizacji, a w roku 2020 - 3,5mln hospitalizacji, czyli o 1 800 000 w skali 

kraju po hospitalizacji mniej. Dostęp do szpitali został bardzo mocno ograniczony. No ale 

wiadomo, że zostali przyjmowani pacjenci z covidem, ale pacjentów z covidem według oficjalnych 

informacji było tylko 100 000, czyli 1 700 000 hospitalizacji na terenie całej Polski, spowodowało 

mniejszą dostępność, też dla mieszkańców naszej gminy. I tutaj, jeżeli są posłowie, którzy śledzą 

losy gminy Siechnice, to ja bym miał do nich bardzo gorący apel, aby tę tematykę poruszyć, 

ponieważ bardzo wielu mieszkańców zgłosiło się do mnie, którzy mają problem z dostępnością 

do szpitali. I niestety odbija się to negatywnie na statystykę gminy jest tutaj bardzo duża 

dynamika w ramach działalności naszej gminy mamy tylko podstawową opiekę zdrowotną, ale 

tutaj jest bardzo wyraźny sygnał - problem z dostępnością do hospitalizacji, jeżeli będą się 
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pojawiały spotkania, w których będzie brał udział, burmistrz, to mam prośbę o to, aby o to 

dopytywać, czy uda się poprawić tą dostępność do mieszkańców gminy Siechnice, ponieważ 

statystyki zawarte w raporcie o stanie gminy, mówią wyraźnie o tym problemie. To wszystko, 

jeżeli chodzi o moją wypowiedź. Dziękuję.  

Radny Łukasz Kropski: 

Ja na podstawie raportu i punktu, którego dla mnie brakuje, czyli struktury jakby wiekowej w 

naszej gminie. Chciałbym poruszyć taki temat i zaproponować do rozważenia dla  pana 

burmistrza, ale też w spółkach podległym, wyjścia na szerszą skalę z programem takich praktyk, 

czy to wakacyjnych w ciągu roku szkolnego dla młodzieży, czy studentów. Ja sam do swojego 

biura przy przyjmuje takich praktykantów, myślę, że to też by było możliwości rozwoju, bo tak pod 

kątem praktycznym, ale też w kontekście młodzieżowej Rady Gminy, o której mówimy, poznania 

tego samorządu i funkcjonowania samorządu od tej strony takiej mocno praktycznej. Ja wiem, że 

w gminie, jeżeli ktoś się jeżeli ktoś się zgłosi, praktykanci są przyjmowani i jakby z tym większego 

problemu nie ma, ale chodzi o na większą skalę wyjście z takim programem i akcję informacyjną 

pod tym kątem. Dziękuję. 

Sekretarz Gminy Barbara Kosterska:  

Panie przewodniczący, szanowna rado tak w uzupełnieniu tej dyskusji chciałam poinformować 

tutaj pana Piotra Nowińskiego, który wskazywał, że nie mamy danych statystycznych, jeżeli 

chodzi o zgony w gminie Siechnice, spowodowane covidem faktycznie tych danych nie ma w 

pewnym momencie sanepid powiatowy inspektor sanitarny przestał podawać takie dane, 

ponieważ były rozbieżności między danymi podawanymi przez wojewodę, a danymi podawanymi 

przez sanepid. I to już na skutek ingerencji wyższej, te dane przestały być podawane. Mamy 

natomiast dane z powiatu i tak jak państwo macie w raporcie podane, że zgonów na terenie 

powiatu wrocławskiego było 58, zakażonych osób w ubiegłym roku 4777 i 2660 osób jako 

ozdrowieńców. W naszych naszych aktach zgonów, w których odnotowujemy w urzędzie stanu 

cywilnego, nie zawsze jako przyczynę zgonu był podawany covid, były wtedy prawda jakieś takie 

tendencje, do jakby zaniżania statystyk, że przeważnie to choroby współistniejące lub jakieś 

krążenie oddechowe, także tak naprawdę to możemy opierać się tylko na statystykach do 

poziomu powiatu, bo tak wszyscy sobie przypominają pan starosta, publikował na swoich 

stronach dane dotyczące zakażeń covidowych dla każdej gminy osobno, ale w pewnym 

momencie też już zaprzestano. To było, jakby wprost, to do tego punktu. Co do praktyk. Tutaj, 

czy odbywanych, czy o umożliwieniu odbywania praktyk w naszym urzędzie, jesteśmy bardzo 

otwarci i to są zarówno praktyki studenckie, o których już Pan Radny Kropski, wspomniał i to nie 

przede wszystkim gospodarka przestrzenna. W roku mamy około 10 lub 11 praktykantów, ale 

także i w innych dziedzinach, bo zarządzanie kryzysowe i ogólnie administracja publiczna. Także 
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jesteśmy otwarci i tam, gdzie możemy pomóc, bo czasami tematyka praktyk nie może być 

zrealizowana w naszym urzędzie, bo nie mamy takich obszarów, których uczelnia czy szkoła 

wymaga, jest to jakby, jesteśmy w bezpośrednim kontakcie, nie jest ani tajne ani poufne. Każdy, 

kto jest zainteresowany, a mamy możliwości czasowe, żeby zaopiekować się praktykantem, bo 

oczywiście trzeba na to zwrócić uwagę, że to nie jest tak, że przychodzi praktykant i wie 

wszystko, tylko trzeba tej osobie pokazać, wskazać zakres prac zgodny z jego programem 

praktyk, co ma robić, to są praktyki pod nadzorem rozliczane, bardzo się cieszymy z każdego 

praktykanta, także tutaj w pionach finansowych podatkowych, takie osoby też odbywają praktykę. 

Dziękuję.  

Radny Piotr Nowiński: 

Tak ze względu na tę informację o zgonach covidowych. Chciałbym tylko jeszcze raz 

przedstawić, czyli mamy tutaj decyzje na poziomie ministerstwa, które ograniczają też naszym 

mieszkańcom, dostęp do służby zdrowia, ale jeżeli chodzi o ilość zgonów na covid, to tutaj 

posłużę się tak naprawdę hospitalizacją, to widać na ogólnodostępnych danych, że tak naprawdę 

ta ilość hospitalizacji rosła w Polsce na ostatnim kwartale tego roku i tutaj dopiero zaczęły się 

blokady szpitali, a dostęp do służby zdrowia, m.in. dla naszych mieszkaniach będą one dużo 

dużo wcześniej i to mnie martwi, na limicie na poziomie gminy nie załatwimy, ale powinniśmy 

pytać wszystkich posłów, którzy nas reprezentują. Mamy w naszym klubie klub Prawa i 

Sprawiedliwości, który mam nadzieję, że ten wątek poruszy, aby poprawić dostępność do szpitali 

mieszkańcom naszej gminy, bo o 22% zmarło nam więcej mieszkańców względem roku 2019, 

natomiast covid widocznie nie jest tak śmiertelną chorobą. Jak jest przedstawiana, skoro nie 

mamy nawet sprecyzowanych statystyk dotyczących naszej gminy. Natomiast no mieszkańcy 

leczący się na zupełnie inne choroby, mają utrudniony dostęp do leczenia. To warto ten temat 

podnosić we wszelkich kręgach, ponieważ w przestrzeni publicznej ta tematyka jest w jakiś inny 

sposób wspomniana. Dziękuję bardzo. 

Radny Łukasz Kropski: 

Tak, już teraz kontekście praktyk, jak ja tak jak zresztą podkreśliłem tak jak podkreśliłem, jakby 

nie było głosów, które mówiły, że jeżeli ktoś się zgłosił do urzędu, to tych praktyk, jakby były 

odmawiane, czy inaczej nie było miejsc. Chodzi mi o przedstawienie programu, ale też 

zachęcenie do do realizowania takich praktyk w urzędzie też biorąc przykład sektora prywatnego 

dużych firm, np. takie praktyki, które mogą pozwolić młodym ludziom zdecydować, czy chcą iść w 

którymś z tych kierunków np. 2-3 dni w każdym wydziale czy wybrany w 4 wydziałach, po prostu 
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pozwalającej młodzieży i którą mają na poszukiwanie swojej ścieżki zawodowej. Dziękuję.  

Radna Jolanta Olczak: 

Bardzo dziękuję, chciałabym się odnieść do wypowiedzi Pana Radnego Piotra Nowińskiego, 

dlatego, że uważam, że nieuprawnionym jest podawanie przez Pana Radnego wypowiedzi tak 

autorytatywnej dotyczącej tego, że u nas 20 osób zmarło i sugeruje, że to ministerstwo 

doprowadziło do takiej sytuacji, że doszło do blokady dostępności w służbie zdrowia, Szanowni 

Państwo, my tutaj skupmy się na tym, żeby nie prowadzić polityki w tej chwili, tylko w sposób 

rzetelny informować o temacie tych, w których powinniśmy zabrać głos, ale akurat nie w tym, bo 

nie do końca wiemy, jak sytuację szczególne rodzą szczególne środki, w związku z tym na 

danym etapie należało się w dany sposób zachować i tego się trzymajmy, a do powiedzenia, to w 

momencie, kiedy uzyskamy dokumentację pełną w tej sprawie i to będziemy mogli się 

wypowiadać w tej chwili prosiłabym, żeby w ten sposób nie prowadzić tej dyskusji. Dziękuję. 

Radny Piotr Nowiński: 

Ja tylko chciałem powiedzieć, że przejmuje się losem mieszkańców naszej gminy i jest osoba 

odpowiedzialna za to, że ta dostępność do szpitali się ogranicza, jeżeli ja czytam w 

ogólnodostępnych raportach, że w całej Polsce zmarło ponad 100 000 ludzi więcej w 2020 roku 

niż w 2019 roku i sprawdzam w statystykach demograficznych naszej gminy, że zmarło o 22% 

więcej naszych mieszkańców, gdzie mamy tę piramidę wieku bardzo dobrą, czyli bardzo duży 

udział mieszkańców między trzydziestym a czterdziestym rokiem życia w sile wieku, również 

dochodowym. To mnie to martwi, że mieszkańcy mojej gminy nie mają dostępności do 

hospitalizacji, przez to umiera w Polsce 100 000 ludzi więcej i 1 800 000 mniej ludzi zostało 

przyjętych do szpitala w roku 2020, a dzięki temu, że 1 800 000 ludzi mniej w całej Polsce zostało 

przyjętych do szpitala, to tylko 100 000 leczono na covid. Ja po prostu jestem tym zmartwiony. Ja 

mam nadzieję, że posłowie przyspieszają tutaj pracę, żeby poprawić dostępność, to 

hospitalizacje mieszkańców nie tylko gminy Siechnice, ale w ten sposób jest to problem całej 

Polski. Tak naprawdę. Dziękuję oddaję głos. 

Radna Jolanta Olczak: 

Szanowni Państwo. Ale wiemy, że przez lata służba zdrowia jest zupełnie takim bardzo 

wyjątkowym tematem. Ja sama mam wykształcenie medyczne, pracowałam w służbie zdrowia, w 

związku z tym ten temat nie jest mi obcy, były w nie tylko w Polsce, ale na całym świecie różne 

plagi, Hiszpanka, epidemie. W związku z tym są jest przyczyna są skutki, tak radziliśmy sobie, jak 
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może tak tak chciałbym powiedzieć, że służba zdrowia radziła sobie najlepiej, jak potrafiła na 

daną sytuację. Zostawmy ten temat może pójdźmy do przodu. Dziękuję.  

Radny Marcin Rorat: 

Dzień dobry państwu, jak tak odnośnie, pan Piotr zaczął od tabelek i tak to bez oczywiście w 

raporcie są świetnie przedstawione, co mi się oczywiście rzuciło w oczy, jako mieszkańcowi 

Mokrego Dworu, czytaj w tabelce to jest to, że przy prawie 9 000 000 dochodu z Mokrego Dworu 

do budżetu gminy, wskaźnik wydatków inwestycyjnych na mieszkańca mamy najniższy z całej 

gminy. Także tutaj tak tylko chciałbym aby wizualnie na to spojrzeć. 

Radna Katarzyna Nowak-Pokorny: 

Dziękuję bardzo, rzeczywiście mamy fantastyczne wskaźniki demografii i nasze miejscowości się 

super rozwijają. Co za tym idzie? Potrzebujemy oczywiście, więcej infrastruktury, ale to będziemy 

omawiać w następnych punktach. Ja tutaj chciałbym się odnieść do tych szpitali, ponieważ ja 

miałam bardzo trudny 2020 rok. I muszę na swoim przykładzie powiedzieć, że naprawdę 

wiadomo, że zdarzały się różne trudne sytuacje w odniesieniu do szpitali, a dużo czasu tam 

spędziłam. I ja jestem pod wrażeniem przynajmniej działania szpitali onkologicznych. Tutaj 

wszystko funkcjonowało odbywały się normalne, jakby operacje, cała infrastruktura i to wszystko 

funkcjonowało na takim poziomie jak normalnie, mimo, że to naprawdę trudny rok, bo wiadomo, 

że to był rok koronawirusa. Ja też nie, jakby nie wyciągała tak daleko idących wniosków 

dotyczących zgonów, ponieważ wiemy, że to był szczególny rok, więc nie wiem, skąd też, jakby 

taka interpretacja, że na pewno były utrudnienia, owszem, ponieważ gdzieś tam w innych jakby 

dziedzinach rzeczywiście te, jakby operacje i tak dalej były przekładane, ale tutaj to są naprawdę 

takie wnioski, jak pani Jola powiedziała, tutaj się przychylam do tego, że nie powinniśmy 

dyskutować tutaj na ten temat, ponieważ to jakby gdyby to był zwykły zwyczajny rok, tak jak 

każdy inny to ja rozumiem, tą dyskusję, ale, ale myślę, że nie podczas, kiedy był covid i zgonów 

rzeczywiście było więcej. Także dziękuję bardzo.  

Radna Barbara Jarząbek: 

Dziękuję za udzielenie głosu. Ja niestety muszę tutaj przychylić się do słów radnego 

Nowińskiego, też z uwagi na moje prywatne doświadczenia, niestety oddziały kardiologiczne, 

oddziały onkologiczne nie działały wcale tak dobrze, jak mówiła pani Katarzyna Nowak Pokorny, 

bo moje dziecko miało np. przykładane przez cały rok operację, czterokrotnie nie odbyła się, jak 

się odbyła to było już późno, niestety zostały trwale pozostały w organizmie, bratowa zmarła 
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wskutek zbyt późnej diagnozy, więc no Szanowni Państwo covid covidem, ale sama go 

przechorowałam, tego konsekwencje do dnia dzisiejszego, właśnie jestem w szpitalu na 

rehabilitacji, natomiast niestety inne działy medycyny bardzo mocno były ograniczone i 

współdziałanie w tym zakresie. Dziękuję.  

Radna Karolina Mońca: 

Ja tak przysłuchuje się naszej rozmowie, myślę, że taki wątek sytuacji szpitali, tak? I samej 

służby zdrowia, to prawdopodobnie powinniśmy omówić w innym punkcie. Ja tutaj, czytając 

raport, chciałabym też, na co zwróciłam uwagę, że w poprzednim roku 2020 wzrosła w całym 

powiecie wrocławskim, zwiększyła się skala bezrobocia. To jest wyróżnik 0,7%, a my jest to jest 

to wzrost, tak? Patrząc na tabelę przedstawioną w raporcie widzimy, że ów ogólnymi osobami 

największymi, że tak powiem, ilością osób bezrobotnych w naszej gminie są osoby do 

trzydziestego roku życia, jak również osoby powyżej pięćdziesiątego roku życia. Mam nadzieję, 

że już powoli cały kraj ogarnął się z tej strony sytuacji pandemicznej i w przyszłym roku, czyli w 

aktualnym nie będziemy mieć przyrostu zwiększenia skali bezrobocia w naszym powiecie, a 

jeszcze wracając do punktu demografii. Ja mam zapytanie do radnego Piotra Nowińskiego. 

Oczywiście sytuacja zgonów jest to temat jest tematem bardzo trudnym. I jak bardzo 

niewdzięcznym i smutnym, ale chciałabym się podpytać, czy podobną statystykę procentową, no 

może przeprowadził pan Piotr, jeśli chodzi o liczbę urodzeń, ponieważ jak wiemy, sytuacja 

pandemiczna wielu z nas zmusiła wielu mieszkańców zmusiła do pozostania w domu i czy 

przynajmniej ten aspekt procentowy nam w jaki sposób wzrósł już nie powiem, jakie są później 

tego konsekwencje dla całej gminy, ale, żeby zakończyć być może już dyskusje takim miłym 

akcentem, to, czy ta skala jest dużo większa? Dziękuję.  

Radny Piotr Nowiński: 

Tak tutaj już podawałem, że 10% wzrosła nam dynamika urodzeń, czyli od 10% więcej urodziło 

się dzieci w naszej gminie w roku 2020, niż w 2019, także zarówno liczba osób 

przeprowadzających się, jaki liczba takich urodzeń rośnie, na to oczywiście wyzwania w zakresie 

przedszkoli i pozostałych usług społecznych. Oddaję głos. Dziękuję.  

Radna Anna Schindler: 

Ja chciałam jeszcze a propo tego wątku demograficznego, wzrostu demograficznego i połączenia 

właśnie faktu wzrostu demograficznego z możliwościami rozbudowy infrastruktury całej 

społecznej, tak? Pan Nowiński mówił o usłudze dostarczenia wody na przykład, bo to 
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podstawowa sprawa, ta kwestia pojawiła nam się właśnie w ubiegłym roku, kiedy były uchwalane 

plany, bo mówiliśmy o tym, że trzeba się mocno zastanowić nad właśnie, jakby tutaj tam politykę 

planistyczną, w związku z tym i rozbudową pewnych miejsc, których nie ma jakby możliwości 

zapewnienia w tej sytuacji, czyli w jakiejś perspektywie np. dostarczenia tej wody. Mnie się 

wydaje, że to jest problem, który powinniśmy wziąć pod uwagę, jeżeli nie dzisiaj podczas debaty, 

bo go nie rozwiążemy, ale ze szczególną uwagą, właśnie rozmawiać na najbliższych spotkaniach 

komisji gospodarczej i nie tylko, właśnie o tym problemie do rozwiązania, który wynika z coraz 

wyższych wskaźników demograficznych i możliwością, jakby zaspokojenia potrzeb coraz 

większej ilości mieszkańców, jeśli chodzi o tę i infrastrukturę i społeczną, i kulturową, i instytucje, i 

inwestycje rozmaite oraz no właśnie woda. Dziękuję. 

Radna Maria Sulikowska:  

Jak może ad vocem do koleżanki Ani Schindler, a rozmawialiśmy już w raporcie. Pan Burmistrz 

przedstawiał raport bardzo szczegółowo i m.in. jednym z punktów było zasilenie, a miejscowości 

Iwiny i Żernik wrocławskich w wodę poprzez budowanie nowych ujęć źródeł wody oraz 

poszerzenie rur do prowadzenia tej wody również miasta, także plany, które były uruchomione, 

uruchomiły też daleko idące inwestycje zasilające mieszkańców w wodę ma to nastąpić w tym 

roku, myślę, że ze skutkiem bardzo pozytywnym.  

Burmistrz Siechnic Milan Ušák : 

Odnosząc się jeszcze właśnie do wypowiedzi pani radnej Anny Schindler w pełni podzielam 

opinię, żebyśmy jak najszybciej spotkali się na połączonych komisjach i z taką inicjatywą w 

najbliższych dniach będę wychodził. Dlatego teraz, że ten proces taryfowy jest już na końcowym 

etapie niezależnie od tego, jakie to przyniesie na tym końcowym efekty etapie, to już jest czas, 

żebyśmy rozmawiali kompleksowo na tych spotkaniach, w tym spotkaniu też będą udzielane 

przez pana prezesa Brzuska bardziej szczegółowe informacje rozwijające ten mój komunikat 

wygłoszony w czasie prezentacji raportu. Natomiast, odnosząc się do planu i win, bo to przy nim 

była taka dyskusja, na wiosnę tamtego roku chciałbym poinformować, że dla inwestycji, 

dopuszczonych tym planem, żaden z nowych inwestorów nie dostał nowych warunków 

technicznych zaopatrzenia w wodę. Dlatego też nie ma zagrożenia, że uchwalenie tego planu 

pogłębi już trudną sytuację, czy trudną w tym rejonie, dopóki problem zaopatrzenia nie będzie 

rozwiązany, w tym być może udziałem tych właśnie inwestorów, planujących swoje inwestycje, 

dopóty zakład gospodarki Komunalnej, nowych warunków zaopatrzenia wydawać nie będzie 

mógł. Dziękuję bardzo.  
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Radna Anna Schindler:  

Ja tylko chcę jakby powtórzyć, że na przykładzie tak? I te tamtego planu, natomiast wydaje mi 

się, że ta kwestia dotyczy całej polityki i przestrzennej gminy, tak? I tej inwestycyjnej, także to 

oczywiście tutaj nie wskazałam Iwin jako miejsca, w którym akurat tam coś nadzwyczajnego się 

dzieje tylko po prostu jako przykład, który musimy wziąć pod uwagę w decyzjach rad związanych 

z innymi politykami realizowanymi przez radę. Dziękuję.  

Radny Andrzej Dulski: 

Ja widzę, tę dzisiejszą dyskusję w ten sposób, że rozmawiamy o raporcie na temat stanu gminy, 

więc najpierw porozmawiajmy o gminie, porozmawiajmy o ewentualnie o jeśli mówić o służbie 

zdrowia, to o ich potrzebach, które dotyczą służby zdrowia naszej gminy ZOZ-u, tak, a dopiero 

później przejść ewentualnie do recenzowania prac poszczególnych ministerstw, bo to dzisiaj 

chyba nie zdążymy, a to też nie jest tematem dzisiejszego spotkania. Dziękuję bardzo. 

Sekretarz Gminy Barbara Kosterska:  

Panie Przewodniczący, Szanowna Rado, ja chciałam uzupełnić swoją wypowiedź w kontekście 

tego ad vocem Pana Łukasza Kropskiego do pracującego. Ja zrozumiałam, że to nie jest żaden, 

że wskazał, że rzeczywiście praktyki w urzędzie są, ale tutaj chciałam powiedzieć, że w 2020 

roku na początku tego roku planowaliśmy takie projekty współpracy ze szkołami dla klasy 

siódmych i ósmych, żeby tutaj właśnie dzieci miały możliwość w urzędzie, zapoznania się z pracą 

urzędu. Do tej pory pojedyncze szkoły, tak w system zgłaszały informacyjnie, że klasa, któraś tam 

będzie rozmawiała, czy spotka się w kancelarii, czy posłucha, czy przejdą po urzędzie do USC, a 

chcieliśmy przygotować taki program szerszy. No niestety szerszy zwróciliśmy się też również, to 

mamy na to potwierdzenie do dyrektorów szkół, czy są zainteresowani takim projektem. No 

niestety covid i wstrzymał te projekty jeszcze w roku bieżącym też, ale myślę, że ten projekt 

skierowany do uczniów naszych szkół będzie realizowany w roku następnym. I daj panie Boże, 

że rok szkolny 2021-2022 będzie w normalnych warunkach. Dziękuję.  

Radny Marcin Rorat: 

Ja tego tak odnośnie statystyk demograficznych, bo tutaj dochodzenia czego brakuje bardzo 

wielu, gdzieś tam napawa na świecie, zwłaszcza w covidzie, była bardzo duża ilość rozwodów, 

natomiast, że państwo spojrzą statystyki krajowe nasze, to Polska, jakoś jest takim krajem, który 

ma ten wręcz odwrotny, także w tym roku 2020 mieliśmy o 14 000 rozwodów mniej niż w 

poprzedni także jest czas, oddala się demografia, dalej pójdzie dobrze. Dziękuję.  
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Radna Jolanta Olczak: 

Przepraszam bardzo, chciałbym tylko zapytać. Bo nie zauważyłam, żeby w raporcie, jeśli chodzi 

o podsumowanie 2020 roku były oszacowane potrzeby w zakresie wychowania przedszkolnego i 

żłobka w następnych latach, bo to rodzi dla nas konsekwencje. Rozmawiamy, przepraszam 

rozmawiamy już tak o tych przedszkolach, zadam to pytanie później. 

Przewodniczący Rady Roman Kasprowicz: 

W dyskusji w rozdziale pierwszym nie ma, zamykam dyskusję nad rozdziałem pierwszym. 

Przechodzimy do rozdziału drugiego. Informacje finansowe. Proszę zgłaszać się do dyskusji.  

Radna Elżbieta Świech: 

Dziękuję bardzo, Panie Przewodniczący. Panie Przewodniczący, wysoka Rado. Szanowni 

Państwo, a po lekturze tego raportu z części dotyczącej finansów, a także po wysłuchaniu tego 

wystąpienia Pana Burmistrza. Zastanawiam się, jakie słowo powinno być przewodnim w moim 

wystąpieniu i muszę państwu powiedzieć, że jedyne, co mi przyszło na myśl to słowo imponujące 

i tak też znaczne proszę państwa, jeśli chodzi o plan dochodów, imponujący na imponującym 

poziomie realizacja również ma można by to tak określić proszę państwa, a także imponująca 

liczba podatników, która przybyła nam w ubiegłym roku ze względu na to, że jeśli od prawie 1000 

mieszkańców nowo zamieszkałych odejmiemy blisko 700 podatników, to ta cała reszta 

mieszkańców to mali mieszkańcy uczniowie dzieci młodzież tak można powiedzieć, że 

imponująco poprawiła się liczba osób, które tu odprowadzają podatki. I myślę, że mieszkańcy 

doceniają to jak pięknie rozwija się gmina, ile się dzieje i też chcą mieć w tym swój udział. Proszę 

państwa, oczywiście też imponujące wydatki inwestycyjne i imponująca kwota 34 000 770 zł na 

realizację imponującej ilości projektów i można by w tym rozdziale tego słowa używać jeszcze 

wielokrotnie, ale chciałam też zauważyć, że nie byłoby tych imponujących dochodów i wydatków 

zrealizowanych, gdyby nie to, gdyby nie ogromne zaangażowanie ogromna praca ludzi, których 

liczba nie wzrosła imponująco, proszę państwa, a zespół, w którym pracuje gmina, którym kieruje 

Pan Burmistrz, niestety nie jest imponujący, więc dzisiaj dyskutując nad tym raportem, 

chciałabym, żebyśmy wszyscy pamiętali o tym, że te imponujące wyniki to jest ciężka praca 

ogromny trud urzędników z Panem Burmistrzem na czele. Proszę państwa, jeszcze dodamy do 

tego fakt, że był to rok pandemiczny, to rzeczywiście użyte na początku przeze mnie słowo 

imponujące, nie jest żadną przesadą. Dziękuję bardzo.  
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Radny Łukasz Kropski: 

Tak, ja co roku podejmuje ten temat, że też porównanie, jakby pierwotnej uchwały budżetowej z 

tą, którą podejmujemy zazwyczaj w grudniu. I tutaj ze względu na rok covidowy na pewno cieszy 

to, że kwestia dochodów została zrealizowana praktycznie w takim samym stopniu w całości. 

Trzeba pamiętać, że to był rok covidowy, też gmina z roku na rok te dochody chce zwiększać, ale 

status taki utrzymania tego w ciągu roku też jest jak na tę sytuację covidową zadowalające tutaj 

to, o czym mówiliśmy na początku, myślę, że tą akcję odnośnie meldowania, odnośnie 

rejestrowania swojej działalności na terenie gminy, bo tutaj też jest duże pole do manewru, 

jeszcze należy kontynuować przez cały rok nie tylko w tym okresie PIT-ów i też chyba warto 

kierować do szkół informację, o tym, że warto być lokalnie odpowiedzialnym, kiedyś był taki czy 

to na WOS-ie, czy podobnych przedmiotach, jak to wygląda, może jakieś dodatkowe programy w 

tym zakresie, bo tak jak sobie wychowamy młodzież, takich będziemy mieli później mieszkańców, 

a widzieliśmy też w jednym z informacji, z wiadomości siechnickich, że część mieszkańców zdaje 

sobie z tego sprawę, że warto płacić podatki w gminie, bo ma się z tego później korzyści, ale też 

podczas akcji informacyjnej, którą robiliśmy tam, gdzie zdjęcia, które z kilku banerów, które 

pojawiały się w gminie, pojawiały się, pojawiają się w internecie i w tej dyskusji padały też 

niestety takie informacje, że płacę podatki, a nic z tego nie mam, więc myślę, że tutaj hamulce, 

które tu zostały zawarte należałoby również dość mocno przedstawiać mieszkańcom, tak szeroko 

może tą prezentację można zawrzeć to w wiadomościach Siechnickich, żeby mieszkańcy mieli 

świadomość, jakie te wydatki są na poszczególne miejscowości, bo to jest bardzo ważne w 

świadomości, wtedy też kwestia rejestrowania, też kwestia zachęcania sąsiadów, bo nie zawsze 

wydatki są skorelowane z ilością mieszkańców, z ilością podatku płaconego przez tych 

mieszkańców na daną gminę i też nie mogą być, bo funkcjonujemy jako organ, jako naczynia 

połączone w całej gminie, jakby worek jest jeden i musimy te wydatki rozdzielać, ale też należy 

właśnie pod tym kątem mieszkańców, uświadamiać tą akcję, taką informacyjną odnośnie podatku 

co do mieszkańców indywidualnych kierować przez cały rok, a też na pewno rozmawiać z 

mieszkańcami, z właścicielami podmiotów biznesowych, żeby te firmy swoje rejestrować, to nie 

tylko w kontekście działalności urzędu, ale też naszej działalności jako indywidualnych radnych. 

Dziękuję.  

Radna Katarzyna Nowak-Pokorny: 

Dziękuję bardzo, ja nie będę się odnosiła, jakby do samej struktury raportu, ponieważ tutaj 

obiecałam, że wyślę moje uwagi i tak uczynię. Postaram się może po kolei odnieść do spisu, czyli 
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tutaj mamy stan finansów, oraz wykonanie budżetu. Nie mam zastrzeżeń, nawet bym nie śmiała, 

ze względu na to, jakie koszty pochłonęły inwestycje w Świętej Katarzynie 2020 roku, co zostało 

wykonane również, jeżeli chodzi o wykonanie wydatków inwestycyjnych i też połączyłabym, to 

razem z komunalnymi, a ja jestem pod wrażeniem pracy pracowników urzędu w 2020 roku, tego, 

jak mało było pracowników z wiadomych powodów, tego, jak dużo mieli pracy, a mimo to udało 

się dopiąć tak ogromną inwestycję szkoły, która kilka lat jednak była budowana, w sumie 

przeciągnięty ją 1,5 roku, ale naprawdę mimo trudnych warunków zostało to dopracowane szkoła 

wygląda przepięknie. Myślę, że każdy chciałby w takiej szkole się uczyć na nowo. Mamy 

wspaniałą inwestycję komisji, nad którymi naprawdę bardzo zależało, jest to pierwsza inwestycja 

w gminie i cieszy się ogromnym powodzeniem. Mieszkańcy, nie tylko Świętej Katarzyny, ale 

gminy, także z Wrocławia, przyjeżdżają są bardzo zadowoleni z tego, jak ona wygląda, jak 

funkcjonuje i bardzo chętnie z niej korzystają, a kolejna sprawa to są chodniki. Tutaj też, 

mieszkańcy naprawdę czekał bardzo długo i w końcu się udało, mimo pewnych perypetii. Węzeł 

przesiadkowy, no tutaj też brakuje jeszcze tej zieleni w dalszym ciągu, Panie Burmistrzu, na nią 

bardzo czekam. Myślę, że nie tylko, ale także mieszkańcy. I co tutaj dużo mówić, naprawdę  i dla 

pracowników, za to jak się udało to rozwiązać i tyle w tym punkcie. Bardzo dziękuję.  

Radny Piotr Nowiński: 

Bardzo dziękuję. Ja tutaj chciałem ten wątek wpływów podatkowych poruszyć, które zostały 

rozpoczęte przez pana Marcina Rorata, no i tutaj faktycznie, jeżeli chodzi o Mokry Dwór, biorąc 

pod uwagę dane zawarte w raporcie o stanie gminy, widać wyraźnie, które miejscowości tutaj się 

wyróżniają, pozwolę sobie szybko udostępnić, bardzo dobrze, że o tym mówimy z tego chociażby 

względu, że w mojej ocenie miejscowość Mokry Dwór, jak i miejscowość Siechnice, no nie 

wyciąga tyle, ile trzeba, ale to jest chyba taki temat, widać na tym wykresie wpływy podatkowe, 

łącznie. Wiemy z jakiego powodu Mokry Dwór, to też za sprawą działań burmistrza w 

poprzednich kadencjach. Mamy tutaj takie względne wskaźniki. Natomiast tu wielokrotnie na 

naszych dyskusjach pojawia się temat równomiernego rozwoju wszystkich miejscowości, 

zrównoważonego rozwoju i owszem, godzę się z tym, że większe miejscowości, które dużo 

wnoszą do budżetu, dzięki strefom ekonomicznym, takich jak Siechnice i Mokry Dwór, jeżeli 

chodzi tutaj MPWiK tereny, to wkłada bardzo dużo do budżetu, natomiast wydaje się, że 

powinniśmy troszeczkę częściej rozmawiać w ramach komisji gospodarczej o zwiększanie stref 

ekonomicznych we wszystkich miejscowościach, ponieważ widzimy tutaj, że są takie 

miejscowości, gdzie bardzo mało wkładają do budżetu, a z tych miejscowości płyną szerokim 
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strumieniem wnioski o ścieżki rowerowe, różnego rodzaju place zewnętrzne. To jest bardzo fajne 

i potrzebne. Natomiast mieszkańcy zarówno mokrego dworu, jaki Siechnic, wcale takiego łatwego 

życia nie mają ze względu na strefy wokół miejscowości. Ja nie bardzo więcej powiem o Mokrym 

Dworze jaką radością jest posiadanie takich terenów, na które nawet nie można wejść zielonych, 

bo zaraz, ktoś kogo ściga tak samo Wszechnica mamy hałas, mamy wysoki do nas jeszcze ją 

jeżdżący przez centrum miasta. Natomiast powinniśmy równomiernie w każdej miejscowości 

podyskutować o stworzeniu stref ekonomicznych, które będą nam ten wpływ podatków 

zwiększać, tak, aby były pieniądze na te wydatki dla tych wprowadzających się mieszkańców, to, 

o czym rozmawiamy w planach miejscowych, też w osobnym punkcie chciałbym do tego wrócić. 

To jest to, że każda miejscowość chce ograniczać dostępność terenów aktywnych ekonomicznie, 

bo to jest hałas, to jest transport ciężki, ale wszyscy chcą czerpać z tego tytułu korzyści drugim 

ciekawym wskaźnikiem, jest wpływ z tytułu podatku rolnego. Ja też sobie pozwolić na szybko 

udostępnić, podatek rolny tak naprawdę, mówi o takiej specyfice danej miejscowości. Tu widzimy, 

że chociażby ostatnia inicjatywa przekształca niektóre miejscowości w sołectwa. No i może być 

dużym zaskoczeniem dla radnych wychodzących z taką inicjatywą, bo rozumiem, gdyby w 

Łukaszowicach chciano utrzymywać status tej miejscowości, też ze względu na dynamikę 

przyrostu ilości mieszkańców, ale z tego, co wiadomo, no tutaj radni, jeżeli chodzi o ten podatek 

rolny czyli aktywność rolniczą, nie wpłacają za dużo, a jest ta inicjatywa przekształcenia zmiany i 

statusu na sołectwa, dlatego byłbym za tym, żebyśmy szeroko to przedyskutowali zarówno z 

mieszkańcami Radwanic, bo to trochę by było chodzenie pod prąd, tak, czyli widzimy, że jest 

mała aktywność rolników danej miejscowości. My idziemy w kierunku sołectwa, co powinno 

implikować w danych planach zagospodarowania przestrzennego i przekształcaniu to na tereny 

agrarnie aktywne, czyli wychodzenia z budowlanki pójście w kierunku terenów rolnych, jeżeli jest 

taka inicjatywa ze strony rady, także bardzo ciekawe statystyki, ubolewam nad tym, że Siechnice 

tutaj pomimo tych stref ekonomicznych nie zawsze mogą mieć zrealizowane wszystkie potrzeby. 

No ale taka jest rola, żeby się dzielić tymi podatkami. I tu temat wrócił, który poruszył pan Marcin 

Rorat. Powinniśmy na terenie całej gminy w każdej miejscowości na komisji gospodarczej, ja 

wnioskowałem o tym w ramach komitetu rewitalizacji, bo przedsiębiorcy z terenu gminy zgłosili 

taką inicjatywę, aby porozmawiać o przyszłych strefach ekonomicznych, mamy tereny wzdłuż linii 

kolejowych w kilku miejscowościach, wzdłuż obwodnicy wschodniej, za chwilę tam powstaną 

domki jednorodzinne i będzie naturalny protest mieszkańców przed tym, żeby tam lokalizować 

jakiekolwiek usługi, bo będzie hałas, będzie niemiło. Na tira za oknem, mniej przychylnie się 

patrzy niż na kwiecistą łąkę, ale z ukwieconej łąki tych podatków jest mało, a z przedsiębiorstw 
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jest ten podatek zdecydowanie wyższy, więc powinniśmy te trudne tematy poruszać jak 

najszybciej po to, aby dzielić się uczciwie tymi podatkami i nie doprowadzać do takich wykresów. 

Dziękuję bardzo.  

Radny Marcin Rorat:  

Dziękuję za głos pana Piotra. Ja tylko tak, żeby mieszkańcy, bo, jeżeli patrzymy na statystyki, 

przeliczymy liczbę mieszkańców do innych miejscowości, rzeczywiście Mokry Dwór ma tych 

mieszkańców mniej, natomiast wynika to m.in. z tego, że mamy ten zakład przedsiębiorstwa 

wodno-kanalizacyjnego, również z Wrocławia u nas, na terenie naszej miejscowości, które 

ogranicza nam rozbudowę naszej miejscowości. To jest raz. Jeżeli miałbym państwu naocznie, 

jak to wygląda. Mamy mieszkańców naszej miejscowości, którzy mają własnościowe działki, za 

które płacą podatki, rocznie do gminy, na które fizycznie według prawa nie mogą wejść. Także, 

jakim dobrodziejstwem jest ten podatek, który wpływa do gminy, oczywiście we wszystkich 

państwach, natomiast, jako, że jak powiem utrudnieniami i stworzeniem ograniczeń jest bo 

weźmy państwo, patrząc na liczbę patrzę, że mieszka 200 parę osób mieszka we Wrocławiu, czy 

Mokrym Dworze, ale chcielibyście coś więcej, tak, żebyście tą skalę zobaczyli też problemu. 

Dziękuję. 

Radna Anna Schindler:  

Dziękuję bardzo, ja chciałam tutaj poruszyć wątek podsumowania realizacji inwestycji drogowych 

w gminie. Przedstawiano to w taki bardzo atrakcyjny wizualnie sposób i oczywiście, gdyby chylę 

czoła przed pracownikami urzędu, którzy doprowadzili do realizacji, mimo trudnych warunków, 

przede wszystkim tych covidowych, wiele inwestycji, ale to też, jeśli chodzi o Świętą Katarzynę, 

bo to zdecydowanie było widać na Świętej Katarzynie, to jest jakby zasługa przewodniczącej 

rady, która, jakby zadbała o realizację i chodziła przy tym, ale to nie umniejszając ani 

urzędnikom, ani nie wskazując na wagę działań pani Katarzyny Pokorny, natomiast chciałam 

zwrócić uwagę na coś, co dotyczy właśnie rozliczeń inwestycji, czy też remontów drogowych. To 

jest bardzo ważna sprawa, szczególnie właśnie dla tych tzw. różnych dokumentach gminnych, 

pozostałych miejscowości na liście, czyli nie miasta, nie osiedli, ale pozostałych miejscowości, w 

zasadzie w tych miejscowościach większość inwestycji drogowych, oczywiście tutaj pomijam  i 

chodnik wybudowany. Mówię o drogach i 2020 roku. Jest taka pula środków w budżecie, 

nazwana "remonty dróg w gminie", czy gminnych i to nie dotyczy bieżących remontów, ale tych w 

ramach, których robi się jakąś przebudowę nakładki bitumicznej i tak dalej, i tak dalej. I nie 

zyskałam w tym raporcie informacji, dotyczących właśnie zrealizowanych, takich większych 
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remontów dróg w miejscowościach pozostałych. Oczywiście mówiło się tutaj o dwóch drogach 

transportu rolnego, a w zasadzie mówił Pan Burmistrz tylko o Polnej w Groblicach, ale przecież 

była też podwalna w Katowicach, która wzbudziła bardzo dużo emocji, dlaczego właśnie z tego 

funduszu. Natomiast nie ma informacji, jakie drogi były remontowane w tych pozostałych 

miejscowościach, a jak państwo wiecie, to jest jeden z ważniejszych problemów, właśnie 

mieszkańców i jakby jedna z ważniejszych potrzeb mieszkańców tych miejscowości. Do czego 

zmierzam? Wiemy, że nie ma programu remontu dróg, który miał powstać, było parę prób. 

Natomiast nie mogę przyjąć bez komentarza takich rozwiązań, dotyczących, jakby typowania 

remontu tych dróg, które stosowało się dwudziestym roku, czyli 2020 i też w tym roku 2021, że ta 

pula środków jest jakby dzielona wyłącznie przez burmistrza. Radni, uchwalając budżet, nawet 

nie wiedzą, na jakie drogi... Mówię o dużych remontach, na bieżąco. Podkreślam te środki będą 

wykorzystane, więc tutaj też taki, jakby postulat uwaga, żeby może w ramach posiedzeń 

sołtysów, tak, z udziałem radnych. Jednak planować remonty dróg, duże remonty z udziałem 

zainteresowanych sołectw, zainteresowanych reprezentantów, tych pozostałych mniejszych 

miejscowości gminy. Jak wiadomo to jest naprawdę jedna z palących, a jakby pomijanych w tych 

rozliczeniach rozmaitych, jak widać nieistniejących w kwestii, która powinna być podjęta w 

przyszłości. Dziękuję.  

Radny Piotr Nowiński: 

Dziękuję. Nie wiem czy mnie słychać. Chciałem  dodać, że pani nie wymieniła też podziękowań 

dla radnych w stosunku do inwestycji realizowanych w Świętej Katarzynie, którzy nie popierali 

uchwały budżetowej. Tutaj przypominam, że radni niezrzeszeni w żadnych klubach, 

zdecydowanie częściej popierali uchwały budżetowej, biorąc tak naprawdę za to 

odpowiedzialność za te inwestycje, którymi cieszą się dzisiaj mieszkańcy Radwanic niż nawet 

Pani Przewodnicząca, a już nie będę w tej chwili zawracał państwu głowy i udostępniał, kto jak 

głosował, ale wielokrotnie zwracałem na to uwagę, że radni klubu fair play wstrzymują się przy 

głosowaniach budżetowych, są lub są nawet przeciw, nie biorąc odpowiedzialności za te 

inwestycje. Ja na przykład często głosowałem za i również nie zostałem przez panią Schindler 

wymieniony, że dzięki m.in. mnie, czy też pozostałym radnym, którzy biorą odpowiedzialność za 

uchwalenie budżetu. Ja nie wiem, jakie będą kolejne głosowania. Natomiast, no faktycznie 

zwracałem na to uwagę. Cieszę się, że ta postawa się zmieniła dzięki tym moim uwagom, 

faktycznie na 1 sesji państwo zaczęli popierać te głosowania, być może dzisiaj poprą państwo 

również raport o stanie gminy. Jestem ciekaw, u nas na razie widzę optymistyczne głosy, ale nie 
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ograniczajmy pani Anno, że tak powiem tej odpowiedzialności. Mogę przytoczyć, jak głosował i te 

inwestycje, które w Świętej Katarzynie został, często były realizowane bez oparcia klubu fair play. 

Dziękuję. 

Radny Jakub Kłosiński: 

Taka drobna uwaga. Nie głosujemy nad raportem, to do pana wiceprzewodniczącego, natomiast, 

przyglądając się raportowi, będąc w tym rozdziale bardzo mi się spodobał. Znamy podział na 

podatki, jakie wpływają z danej miejscowości, bo tutaj odwołam się Radwanic, które są trzecią co 

do wielkości miejscowością w naszej gminie, dodatkowo ten współczynnik... 3200 osób tak, 

bodajże jeśli chodzi o płacenie podatków, jesteśmy tutaj wpływów na czwartym na czwartym 

miejscu, przegoniły nas tutaj inne miejscowości. No i teraz patrząc na to, co zostało, patrząc na 

rok 2020, to dużo rzeczy zostało wykonanych w Radwanicach. Mamy ulicę Wyspiańskiego. 

Mamy również naprawę mostku. Natomiast więcej się u nas w miejscowości nie dzieje, nie są 

przeznaczone, że tak powiem środki, mówimy o tym 2020 roku, ponieważ za rok oczywiście 

pojawi się w tym roku, została spisana umowa o szkołę, na budowę szkoły, więc ten 

współczynnik pewnie wzrośnie, natomiast na pozostałe rzeczy wydaje się, że są to bardzo 

nieproporcjonalne kwoty. Szkodą chociażby są lampy słoneczne. Ilość, która została 

zdecydowana w 2020 roku, na Radwanice przypada 7. Jest to duża miejscowość, mamy kilka ulic 

nieoświetlonych, ja o to wnioskowałem, jest to nieproporcjonalne, więc bardzo mnie cieszy, że 

tego typu informacji pojawiały. Tutaj też chylę czoła urzędnikom, którzy to przy przygotowywali, 

ponieważ jest to coraz bardziej z roku na rok czytelne. Natomiast nie mogę nie wspomnieć tutaj o 

szkole w Siechnicach i obsuwie tej realizacji. Mamy rok 2020, o nim rozmawiamy. Teraz 

wychodzą nowe rzeczy i pytanie do roku 2020 i lat poprzednich, co się zadziało, że jednak do tej 

pory nie było nadzoru inwestorskiego przy poprzednim wykonawcy, że teraz wychodzą takie 

mankamenty na budowie, trzeba być uczciwym, ponieważ ktoś, kto za to brał odpowiedzialność 

w tamtym czasie, te prace się toczyły, no i tak, jak Pan Burmistrz przyznał w wyniku tego, mamy 

kolejną obsuwę czasową w realizacji, więc no nie mogę tutaj niestety pod tym względem wydać 

że tak powiem pozytywnej opinii, bo cały czas ten temat kuleje. Realizacji szkoły. Tutaj to 

informacja dla pana Nowińskiego. Myśmy tutaj też głosowali za tym, żeby zwiększyć środki, żeby 

przyspieszyć nową budowę szkoły, bo zaraz jakiś zarzut znowu tam padnie z jego strony w 

naszym kierunku i to w tym momencie chyba tyle chciałbym się odnieść, bo temat demografii, 

które były na początku się przewija przez każdą, że tak powiem strefę naszego życia w gminie i 

pewnie jeszcze tam wrócimy, kiedy będziemy przy wodzie, wtedy chętnie zabiorę głos. Na tę 
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chwilę dziękuję.  

Radny Piotr Gądziński: 

Dziękuję. Szanowni Państwo, po przeanalizowaniu raportu gminy uważam, że raport został 

przygotowany na bardzo wysokim poziomie, przekazując dla mnie w sposób bardzo 

wyczerpujące informacje, których jako mieszkaniec, jako radny naszej gminy, chciałem pozyskać 

dochody wydatki według mojej oceny, jako że prowadzą i przewodniczą komisji budżetu finansów 

gminy. Oceniam na bardzo wysokim poziomie, również oceniam na bardzo wysokim poziomie 

realizowanie zaplanowanych inwestycji na rok budżetowy 2020, który był rokiem tym 

pandemicznym, rokiem zakazów i obostrzeń, które wpływały na rozplanowanie podmiotów, 

realizujących zaplanowane inwestycje w gminie. Pracę Pana Burmistrza za rok 2020 oceniam 

bardzo dobrze. Nie mogę zapomnieć tutaj również o pracownikach Urzędu Gminy, dzięki którym 

uważam, że nasza gmina w dalszym ciągu w dynamiczny sposób może się rozwijać. Z rozmów z 

pracownikami niejednokrotnie, że tak powiem w rozmowach telefonicznych, że przebywam w 

domu w czasie pandemii, którzy opiekowali się swoimi dziećmi, którzy niestety nie mogli w 

sposób stacjonarny uczestniczyć w zajęciach szkolnych, wykonywali również swoją pracę 

służbową, której nie musieli robić, a jednak robili to dla nas, dla naszej gminy, dla naszego 

wspólnego dobra i z tego miejsca serdecznie wszystkim pracownikom naszej gminy pragnę 

podziękować. Tutaj poruszę również współpracę grupy radnych, niejednokrotnie jest to 

podkreślane przez część radnych, że jesteśmy radnymi Pana Burmistrza, ale dzięki tej stabilnej 

większości w Radzie Gminy. Czy państwo, my możemy po kroku realizować zaplanowane 

inwestycje. Oczywiście każdy z nas chciałby natychmiast nowej szkoły, super funkcjonujący 

wodociąg, wspaniałej drogi pod swoim domem, chodników. Jednakże wszyscy dobrze wiemy, 

potrzeby są bardzo duże i wymaga to dużego nakładu od czasów pracy, współpracy jak i również 

dużych nakładów finansowych. Tutaj wystosuje apel do pozostałych radnych, żeby jednak 

współpraca zaczęła przebiegać w sposób pozytywny. Nie jesteśmy szkodą dla naszej gminy, 

jesteśmy dobrymi dla naszej gminy. Uważam, że tylko cierpliwość i współpraca z Panem 

Burmistrzem, radnymi pomaga w podejmowaniu trudnych decyzji, które niejednokrotnie 

oddziaływają na naszą miejscowość, na życie społeczne, prywatne, przyniesie w postaci pełnego 

sukcesu rozwoju inwestycji wpisujących się w potrzeby naszych mieszkańców .Liczę Panie 

Burmistrzu, na dalszą, dobrą współpracę proszę naszą firmę prowadzić do dalszych sukcesów 

celem realizacji potrzeb wsłuchując się w oczekiwania mieszkańców. Panie Burmistrzu z tego 

miejsca informuje, że będę głosował za udzieleniem absolutorium za jakże bardzo ciężką pracę, 
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którą pan wykonał wraz z Urzędem Gminy w roku 2020, który zawsze pozostanie rokiem 

pandemicznym. Dziękuję bardzo.  

Radna Anna Schindler: 

Ja ad vocem głosu Pana Radnego Gądzińskiego, bo tutaj bym mogła tylko przejść i zapowiedzieć 

się, że przechodzę do Meritum dyskusji, a nie wystawiania już w tej chwili oceny Panu 

Burmistrzowi za działania. Chcę powiedzieć, że oczywiście budżet został wykonany z nadwyżką. 

Oczywiście wiemy, dlaczego ta nadwyżka, bo właśnie ona też świadczy o tym, że dużo zadań nie 

zostało zrealizowanych, bądź jak Pan Burmistrz wspomina, no pojawiły się dotacje w 

późniejszym okresie, ale mówimy o roku 2020. I tutaj jak najbardziej popieram głos Pana 

Radnego Kłosińskiego. W raporcie nie mamy takiej bardzo istotnej informacji, dla oceny tego, jak 

były te przedsięwzięcia realizowane, bo właśnie brak danych dotyczących realizacji tych 

przedsięwzięć, jest lista przedsięwzięć podejmowanych, jest opis, kwota, ale nie ma tutaj jakby 

stopnia realizacji, a właśnie w 2020 roku poza tymi inwestycjami raczej drobnymi, które dotyczyły 

właśnie Świętej Katarzyny, szkół  w Świętej Katarzynie, choć też dopiero ukończone w 2021, nie 

było, a zatem brakuje mi zdecydowanie do oceny, jakby tutaj tych kwestii finansowych, bo nie 

zostały przedstawione zmiany w planie wydatków w tym roku 2020 i wydaję mi się, że, gdybyśmy 

mieli te dane, to byśmy mogli zobaczyć jak ta polityka finansowa dotycząca zadań np. 

niezrealizowanych. Mam wszystkie kwestie pandemiczne, była realizowana, także zdecydowanie, 

jakby ukłon w kierunku urzędników, że mimo trudnych warunków pewne inwestycje udało się 

zrealizować. Natomiast jeśli chodzi tutaj o ocenę jakby tej polityki finansowej, no to mówię trudno 

ocenić, a raczej brak mi danych, bo bo wiem, że te duże inwestycje i przedsięwzięcia nie zostały 

zrealizowane i nie ma też informacji, w jaki sposób właśnie będzie się zmieniała, będą 

następowały i następowały już zmiany w wydatkach i jakby stopnia realizacji, o tym nie wiemy, a 

nie możemy się dostać np. na teren szkoły. Dziękuję. 

Radna Katarzyna Nowak-Pokorny: 

Dziękuję bardzo, żeby nie było tak pięknie, chciałam jeszcze wspomnieć o 2 punktach, takich 

bardziej negatywnych. Mam tutaj na myśli drogi szutrowe i tutaj, panie Piotrze oczywiście pani 

Ania, otrzymywała taką informację, ale mieszkańcy nie, jakby dla mieszkańców, patrzy z z 

perspektywy Świętej Katarzyny, jest to bardzo istotny punkt. Tak jak pan w Żarnikach 

Wrocławskich, tak ja, mamy bardzo dużo dróg szutrowych, problem w 2020 roku był następujący, 

te drogi były nierównane po pierwsze, bo albo pogoda z nie była odpowiednia no to też tutaj 

przyznaje, że no był to rok dość intensywnych opadów, ale po drugie, też albo brakowało umowy 
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np. i w danym czasie, kiedy można było te drogi wyrównać .Przepraszam, nie mam też 

dogodnych warunków. Nie były tutaj niestety, ale podejmowane działania i i dopiero w tym roku w 

połowie tak naprawdę w połowie roku drogi zostały równane, także to jest pierwsza sprawa. 

Druga sprawa dotyczy funduszu sołeckiego. Tutaj mam troszeczkę takie obawy, ponieważ 

fundusz sołecki nie przechodzi na kolejny rok i nie został on według tutaj tych tabel, jakby w 

całości wykorzystany, więc prosiłabym, żeby jakby ta kwestia była bardziej pilnowana, tak, żeby 

gdzieś tam jakieś części roku sprawdzić, jakie są możliwości wykorzystania tego funduszu i, żeby 

jednak starać się w miarę możliwości w 100% go wykorzystać. To jest jakby, to są 2 uwagi 

odnośnie tego punktu i chciałabym się odnieść jeszcze do wypowiedzi pana Piotra Nowińskiego, 

jeżeli mogę. Chodzi tutaj o głosowanie, ponieważ głosowanie za budżetem, nie jest 

jednoznaczne z jego wykonaniem, co wszyscy doskonale wiemy, panie Piotrze Nowiński, jest to 

też kwestia po prostu pisania, telefonowania, przypominania się nieraz naprawdę wiele razy w 

danych sprawach. Proszę sobie też nie przypisywać takich żadnych zasług, co do zmiany 

głosowania, ponieważ moje głosowanie nie jest tylko dla samego głosowania, tylko jest poparte 

merytorycznymi odnośnikami do danej kwestii lub danej sytuacji, do tego, ile, jakie wnioski 

zostały przeze mnie lub przez radę osiedla, zawnioskowane do budżetu i ile tych wniosków się 

tam znajduje i i zostały ile ich zostało umieszczonych w projekcie budżetu. Kolejna sprawa jest 

taka, dlaczego, ja wyjaśnię, ponieważ ten temat wraca jak bumerang, dlaczego ja się w ubiegłym 

roku wstrzymałam, wstrzymałam się takiego powodu, gdyż bardzo zależało mi na budowie street 

workout-u ze względu na to, że, że to jest dla młodzieży, która u nas jakby w w gminie, ale też i w 

mojej miejscowości, szczególnie, nie ma po prostu co ze sobą zrobić, dlatego był taki, jakby 

punkt zapalny i było w projekcie budżetu. Jakby nie było tego, był oczywiście, jakiś tam sił sił 

kolejna siłownia w Świętej Katarzynie zaplanowana i jakiś plac zabaw taki mały i szczerze w 

cudzysłowie powiem, nijaki, w związku z tym ja ja się, jakby udało mi się to zmienić i i było w 

projekcie zostało to zmienione na właśnie budowaniu, street workout-u i na komisji u pana Piotra 

Nowińskiego dotyczącej budżetu zostało to zawnioskowane przez panią Elżbietę Świech i pana 

Arkadiusza Krzyżanowskiego, żeby zmienić to z powrotem na street work, przepraszam na 

właśnie budowę kolejnej siłowni w Świętej Katarzynie i takiego, nijakiego placu zabaw, który był 

tam zaprojektowany, była wraz z tą siłownią. W związku z tym ja się wstrzymałam wtedy, ja to też 

wyjaśniłam panu burmistrzowi. No udało się ze street workout-em, dlatego ja jestem naprawdę z 

tego powodu bardzo zadowolona, że się tak udało i dlatego też powiem panu, dlaczego 

głosowałam w tym roku za budżetem właśnie z tego powodu, że ilość wniosków, które my 

zawnioskowaliśmy jako rada osiedla. I ja jako radna jako radna po prostu spełniała nasze 
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oczekiwania, przede wszystkim moje oczekiwania oczekiwania mieszkańców. Tyle w tym 

temacie. Dziękuję serdecznie.  

Radna Katarzyna Nowak-Pokorny: 

Dziękuję, no pani radna Katarzyno. Może dlatego są wszystkie wnioski wskazane w raporcie 

gminy, no najwięcej finansów idzie na Świętą Katarzynę w porównaniu do miasta Siechnice, tak? 

Które niejednokrotnie utrzymują nasze miejscowości ze względu na to, że mają strefę 

ekonomiczną i z tego tytułu są dowody w naszej gminie, oczywiście wśród mieszkańców, nie 

zgodzę się z pani wypowiedzią w temacie dróg szutrowych, tak? Odnośnie braku równania, no 

przecież wiadomo, że jeżeli są opady deszczu, to nikt nie będzie mieszał błota z błotem, krótko, 

w mojej miejscowości, drogi były równane. Mieszkańcy zgłaszali swoje postulaty, ja te postulaty 

dalej przekazywałem tłumacząc, że musimy uzbroić się w cierpliwość. Jak skończą się opady, 

przeschnie droga szutrowa wtedy zostanie wyrównana i w trybie natychmiastowym, kiedy 

warunki nam to umożliwiały, były te drogi równane, także nie wiem, dlaczego u pani nie równano.  

Radny Piotr Nowiński: 

Dziękuję bardzo, no ja tutaj chciałbym wyratować panią Annę Schindler z opresji, ponieważ pani 

zgłosiła, że nie ma informacji w raporcie o wykonanych remontach nawierzchni, to wszystkie 

dane znajdują się tutaj w niezbędniku radnego, ja mam nadzieję, że pani z tym składnikiem się 

zapoznała się. Tutaj pokaże, jak dotrzeć jest tu wyraźnie wylistowana grupa. Już pokazuje, 

proszę bardzo, tutaj w niezbędniku radnego, każdy radny ma informacje o raporcie o stanie 

gminy, ale oprócz raportu są również załączniki. I ja mam nadzieję, że również pani w Szindler 

się z tymi załącznikami zapoznała, chociaż też śmiem w to wątpić, bo przed chwilą powiedziała, 

że nie ma tutaj informacji o remontach dróg. I tutaj wyraźnie jest napisane w tym załączniku, że 

od stycznia do grudnia wydział komunalny wykonywał w szczególności następujące zadania i 

remonty czy z cząstkowych dróg i to jest wylistowane bardzo precyzyjnie, zarówno z drogami. Ja 

mam tutaj, prośbę, że my jesteśmy radnymi pełnimy swoje obowiązki, pobieramy za to dietę 

podchodźmy odpowiedzialnie do swoich obowiązków, no bo zarzucanie takich braków, no jest 

ewidentnym dowodem na to, że nie zapoznaliśmy się z tymi załącznikami. No ja mam nadzieję, 

że to nie jest, że to jest chyba jedyny załącznik, z którym się pani nie zapoznała, stąd taka ocena 

i mam nadzieję, że jednak pani zmieni zdanie, głosując nad tym nad tym nad tymi uchwałami 

kolejnymi, no a odnośnie tego, jak głosujemy, no ja chciałbym w tematyce, chociażby lamp 

solarnych podziękować inicjatorom tej akcji przeciwko przesunięciu tych środków, była też pani 

Anna Schindler, bo być może, dlatego że w wieloletniej prognozie zaczerpnęliśmy nieco środków 
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z jej obszaru, z jej regionu, natomiast dzięki tym decyzjom, dzięki inicjatywie m.in. pana 

Gądzińskiego, pana Michała Młyńczaka też się t mają właściwie wszystkich radnych 

niezrzeszonych, którzy wtedy tę inicjatywę poparli, mamy dzisiaj skutecznie funkcjonujące 

oświetlenie solarne, które się sprawdziło, które zyskuje przychylność wszystkich mieszkańców, 

którzy, którzy wokół, których się to dzieje i zabrakło być może niektórym radnym wtedy odwagi, 

ale dzisiaj widzę, że to się podoba im, więc oddaję głos, bardzo proszę z tymi załącznikami się 

zapoznawać, bo to jest naprawdę kopalnia wiedzy dla radnych. Dziękuję bardzo.  

Radna Katarzyna Nowak-Pokorny: 

Ja tylko 2 zdania. Panie Piotrze, pan w 2019 roku również miał większe wydatki ze względu na 

szkołę. My też mamy w Katarzynie szkoły, ale nie wszyscy mieszkańcy korzystają ze szkoły, to 

też trzeba wziąć pod uwagę, dlatego ważne są inne inwestycje. Druga sprawa, jeżeli chodzi o 

drogi, oczywiście pan miał wyrównane, bo może u pana zdążyli wyrównać, u mnie już nie zdążyli 

w Katarzynie wyrównać. No niestety tak to wygląda. Ja mam tutaj, ja oczywiście powiedziałam, 

że nie mam nic, co, jeżeli chodzi o samą pogodę, bo przecież jakby wyjaśniłam sytuację tego, że 

były znaczne opady... Ale tu jest kwestia kontynuacji umowy tu było brak kontynuacji umowy, w 

tym roku umowa też mogła zostać wcześniej podpisana, dużo rzeczy się międzyczasie 

wydarzyło, została podpisana dość późno, więc no myślę, że to są takie istotne sprawy, na które 

gmina jednak miała wpływ. Dziękuję serdecznie. 

Radna Anna Schindler: 

Tak, ja oczywiście, nie skorzystam, z pana rady jakby w instrukcji czytania załączników, bo 

potrafię to robić, zrobiłam to i to pewnie więcej niż pan i to znaczy tylko o tym, że pan nie słucha 

mnie, gdy mówię, ponieważ pan mówi o remontach cząstkowych, a ja mówiłam o tych, którzy, 

których np. dotyczą w 2020 roku, no pojawiły się przetargi na najpierw remont, potem 

przebudowę, także w tym roku znowu rozbudowę np. ulicy Czeremchowej, to wszystko z 

remontów, z puli remontów. Mówiłam o tym, że nie wiemy, jak są dzielone środki z tej puli. I 

wnoszę o to i wnosiłam o to, żeby, właśnie zbudować takie sytuacje, w których wszyscy sołtysi 

nie mając, jakby do tej pory nie utworzyli tego programu dróg, ale mieli możliwość, jakby 

współdecydowania i przede wszystkim zasięgnąć wiedzy informacji, jakie drogi będą 

remontowane mówię o tych większych remontach, jeśli chodzi szutrowe drogi i równanie, to inna 

historia, to jest historia, która też bardzo często podnosili i radni i dwudziestym roku i wcześniej i 

mieszkańcy, że po prostu to że to nie jest ten materiał, który powinien się tam pojawić, bo to 

równanie nie ma sensu, bo tak jak pan mówi, bo spadnie deszcz i wyrzucamy pieniądze w błoto, 
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które faktycznie powstaje. Także oczywiście, to są problemy, o których można mówić. Mówię to w 

tym dziale finansowym, bo trzeba się zastanowić i to zarówno radni komisji finansowej jak i 

gospodarczej. Czy jak poprawić te remonty dróg szutrowych, a jeśli chodzi o program, czy też, 

jakby wiedza, w jaki sposób dzielone są do, według jakich kryteriów środki na remonty grubsze 

dróg gminnych w małych miejscowościach, w której pula na tę drogi nie została jeszcze 

uruchomiona, bo dopiero będzie w 23-24, więc proszę mnie słuchać, a potem komentować i 

sobie tutaj jakieś wnioski wyciągać, które nie mają absolutnie odniesienia do tego, co mówię. 

Radna Elżbieta Świech: 

Panie przewodniczący, Wysoka Rado, szanowni państwo. Ja chciałam odnieść się do 

wypowiedzi pani Katarzyny Nowak Pokorny, która mówiła dużo, a dyscyplinie sportu i zestawie 

do ćwiczeń, work street out. Proszę państwa Katarzyna zawdzięcza, idąc tropem pani 

wypowiedzi, pani Kasi, Katarzyna zawdzięcza ten zestaw do do uprawiania dyscypliny... Święta 

Katarzyna, tak, właśnie tak zawdzięcza grupie czarnoskórych chłopaków z Bronxu, proszę 

państwa w Nowym Jorku, bo właśnie tam o to urodziła się ta dyscyplina sportu, ale, przechodząc 

już do, że tak powiem prawdziwej historii tego, dlaczego to jest Katarzyna, ja to chciałam państwu 

powiedzieć, że jeszcze w ubiegłej kadencji strażacy, nasi ochotnicy, strażacy na czele tej grupy 

stał pan Bartek Hołówko, zwrócili się do mnie, aby taką inicjatywę popierać i wspólnie z 

urzędnikami, prawda, ale naszego Urzędu Miasta do naszej grupy potem dołączył pan, ale 

Krzyżanowski popierał strażaków, popierał mnie w forsowaniu tejże po prostu fantastycznej 

inwestycji. Udało się to, także chciałam po prostu państwu, żebyście państwo widzieli. Inicjatorem 

tego miejsca, był, była grupa strażaków, na czele, której stał pan Bartek Hołówko. Taka jest cała 

prawda o tym. Ja się cieszę, że to powstało proszę państwa i to jest 1 sprawa. Druga sprawa, nie 

mogę się zgodzić z taką krzywdzącą oceną tej dbałości o drogi szutrowe. Część z państwa 

wjeżdżają codziennie, przemierzam kilometry dróg w Świętej Katarzynie i nie tylko, często są to 

właśnie, idę drogami szutrowymi i na co dzień monitoruję jakość dróg, na co dzień monitorują, jak 

często one zostają naprawione ubytki zostają, że tak powiem uzupełniane, muszę państwu 

powiedzieć, że jeśli chciałabym to porównać z tym, co działo się jeszcze parę lat temu, to dzisiaj 

naprawdę nie mamy powodów do zmartwień, a prawda jest taka, że wyrównanie tej drogi przy 

sprzyjających warunkach atmosferycznych, to jest jakieś dwa-trzy tygodnie, kiedy ta droga jest 

bez ubytków, ale niestety jeśli przyjdą deszcze, a tej wiosny mieliśmy bardzo właśnie duże opady 

deszczu. No niestety, proszę państwa, ubytki powstają o wiele, wiele szybciej. Także nie 

zgadzam się z taką krzywdzącą opinią. I dziękuję bardzo. 
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Burmistrz Siechnic Milan Ušák : 

Dziękuję uprzejmie. Na początku chciałbym bardzo serdecznie podziękować pani Katarzynie 

Nowak Pokorny, pani radnej Annie Schindler, w szczególności 2 paniom radnym, bo jak 

słuchałem wypowiedzi obu pań, tych pierwszych wypowiedzi, usłyszałem bardzo dużo dobrego, 

jeżeli chodzi o treść, to też zresztą wypowiedzi Pana Radnego Jakuba Kosińskiego, bo było, 

jeżeli chodzi o treść, o strukturę raportu, o jego czytelność. Również słyszałem to w wypowiedzi 

Pana Radnego Kropskiego, za co też bardzo dziękuję. I odnosząc się do wypowiedzi pierwszej 

pani radnej Schindler, też no nie ukrywam, wzruszyłem się bardzo, bo pani radna, bardzo gorąco, 

serdecznie, szczerze dziękowała urzędnikom za ich bardzo ciężką, trudną pracę, podobnie było 

w wypowiedzi pani radnej Nowak Pokorny. Ja przypomnę fakt oczywisty, jestem w strukturze 

organizacyjnej urzędu najwyżej usytuowanym urzędnikiem pracownikiem samorządowym, więc 

pani radna, pani radna Anno Schindler. Dziękuję za to, podziękowania skierowane również 

bezpośrednio dla mnie tak i na moje ręce, ale przede wszystkim na moje ręce dla pracowników 

całego urzędu. To dla mnie jeszcze ważniejsze. Jak słuchałem tych wypowiedzi pierwszych, też 

wypowiedzi pani radnej Nowak Pokorny, szczególnie wskazującej na to, jak bardzo dużo udało 

się zrobić w Świętej Katarzynie. No byłem szczerze wzruszony, muszę powiedzieć, to jest takie 

budujące, bo to pokazuje zrozumienie, że ten rok był szczególny, że ludzie naprawdę dali z siebie 

bardzo dużo, nieważne, że może w tych wypowiedziach nie eksponowano mojej osoby, bo to jest 

akurat najmniej istotne, bo z natury rzeczy przecież oczywiste, że jestem kierownikiem urzędu i 

przewodzę temu zespołowi. Jak już słuchałem kolejnych wypowiedzi, no to wrażenie się trochę 

zmieniało i wypowiedzi pani radnej Anny Schindler dla drugiej właśnie pojawił się ten wątek dróg, 

no Pan Radny Nowiński, pan przewodniczący Nowiński tu wskazywał, że informacja dosyć 

wyczerpująca jest w raporcie na ten temat, a z kolei na licznych spotkaniach komisji, czy na 

sesjach, mówiliśmy o tym, że ja zajmowałem jednoznaczne stanowisko oprócz udzielania 

wyjaśnień, że nie będzie tak nigdy się nie dam przekonać, żeby radni czy jeszcze w dodatku 

mieszkańcy i sołtysi decydowali o tym, którą dziurę w drodze i kiedy łatać, bo to jest niemożliwe 

tak, po prostu od tego są pracownicy urzędu wykwalifikowani i w wypowiedzi ostatniej pani radnej 

Nowak Pokorny. Uderzyło mnie bardzo negatywnie, to, że tak z 1 strony chwali, a z drugiej strony 

mówi, że nie równano albo w ogóle albo na czas dróg już od Świętej Katarzynie i mówi to chwilę 

po tym, jak słusznie przypomniała, jaki to był rok, jeżeli chodzi o warunki atmosferyczne, no to ja 

przypomnę w takim jeszcze razie to i może bardziej precyzyjnie. Czerwiec i pierwsza połowa 

lipca ubiegłego roku, to były bardzo intensywne, niekiedy długotrwałe opady przechodziła przez 

gmine bardzo groźna poważna fala powodziowa na Odrze, w wyniku tych opadów nie tylko na 
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terenie naszej gminy, które miały miejsce w październiku wyjątkowo nietypowo, to się zdarza 

bardzo rzadko w drugiej połowie października mieliśmy również fale bardzo intensywnych, 

trwających około 2 tygodnie opadów, które spowodowały również bardzo nietypową dla tej pory 

roku przechodzenie równie, jeżeli nie bardziej groźnej fali wezbraniowej na Odrze, jeżeli 

nałożymy na to fakt rozpoczęcia z początkiem marca pandemii, wyłączenie na pierwsze kilka 

tygodni praktycznie normalnej pracy wydziałów urzędu, również wydziału komunalnego i 

odejmiemy te okresy, które w wyniku intensywnych opadów w ciągu roku zabrały kilkanaście co 

najmniej tygodni z tego sezonu na robienie prac na drogach możliwość wykonywania 

jakichkolwiek prac nie może dziwić, nie powinno wywoływać tak skrajnie negatywnych ocen, to, 

że pewne prace się opóźniły, a niektórych być może nawet nie wykonano. Z kolei w wypowiedzi 

drugiej, czy trzeciej pani radnej Anny Schindler, wynika, że my stosujemy niewłaściwe materiały i 

technologie i wymaga to debaty, dyskusji, decyzji. Dziwić to musi pani radna, bo pani jest radną, 

o ile pamiętam, drugą kadencje, była pani sołtysem  też przez kilka lat wcześniej i uczestniczyła 

pani szeregowo, szeregu rozmów wyjaśnień posiedzeń komisji, ale też i była prowadzona z panią 

m.in. też jako radną, jako sołtysem liczna korespondencja, w której pracownicy urzędu czy mój 

zastępca, czy ja osobiście, tłumaczyliśmy, dyskutowaliśmy o używanej technologii i materiałach 

do wyrównania, do uzupełniania ubytków, poprawy stanu nawierzchni dróg tłuczniowych. Ta 

technologia, to jest użycie kruszyw naturalnych o różnych frakcjach, to jest różny stopień 

ingerencji w tą nawierzchnię i ruszania, wałowania, uzupełniania materiałem i innych technologii 

nie ma, można dyskutować, co najwyżej nad tym, ażeby skrupulatniej, częstotliwiej, również z 

włączeniem szerszym mieszkańców czynnika społecznego, te prace odbierać, nadzorować, o co 

się bardzo staramy i kierownicy wydziałów urzędu i pracownicy znają moje podejście i 

oczekiwania, nawet zarządzenie w tej sprawie od lat obowiązuje moje, że należy jak najszerzej 

włączać mieszkańców sołectwa, również w odbiór tych prac i mieszkańców poszczególnych ulic i 

sołectwa, tak, dla czego więc tak daleko idąca negatywna ocena wypowiedzi obu pań i wreszcie 

nie sposób nie zauważyć pewnej niekonsekwencji, która rodzi moje obawy co do intencji pań, 

jakby zmienia to wrażenie, które odniosły niezwykle pozytywne po pierwszych pań 

wypowiedziach, no bo pani Nowak Pokorny mówi o tym ogromnym sukcesie świętej Katarzyny 

swojej pierwszej wypowiedzi, o tym wykonaniu wydatków inwestycyjnych, ich wysokości, później 

otrzymuje laurkę z ust koleżanki klubowej pani radnej Anny Schindler, która przypisuje znaczną 

część tego sukcesu właśnie swojej koleżance, przewodniczącej rady osiedla, Święta Katarzyna 

pani radnej Nowak Pokorny. I jaka to jest część dla pani Katarzyny sukcesu? To jest oczywiście 

rzecz subiektywna, a ocena obu pań radnych jakaś na pewno, trudno zakwestionować, ale trzeba 
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przypomnieć fakt, że pani radna Katarzyna Nowak Pokorny była gorącym, piętnującym publicznie 

na Facebooku, na początku ubiegłego roku przeciwnikiem moim, moich decyzji i działań urzędu, 

jeżeli chodzi o budowę z finansowaniem w ramach dotacji z funduszu dróg samorządowych, 

jednej z ważnych ulic dla Świętej Katarzyny, ulicy Łąkowej. Ta inwestycja, dzięki determinacji 

konsekwencji została zakończona roku, uzyskała dofinansowanie pokrywające 50% kosztów tej 

kilku 1 000 000 i kilkuset tysięcznych, kosztującej inwestycji w funduszu dróg samorządowych, 

jest ogromnym sukcesem mieszkańców miejscowości Święta Katarzyna, może się nie podobać, 

że jest ona w pierwszej kolejności, a w pierwszej kolejności nie jest kilka innych, które są 

przykładowo bliżej mojego domu, bliżej domu członka rady osiedla o nazwisku X czy Y, zawsze 

tak będzie, bo przecież musimy wydawać pieniądze, których zasób mamy ograniczony i 

podejmować decyzje i również nie przyjmowały, czy nie znajdowały przyjęcia zrozumienia, 

adresowane do pani radnej, przewodniczącej rady osiedla Katarzyny Nowak Pokorny, 

wyjaśnienia, że ta droga jest również strategicznie ważna, dlatego że wzdłuż niej i wzdłuż ulicy 

Świętego krzyża realizowane już jest zrealizowane o ogromnych parametrach retencjonowania 

również odwodnienie, nie tylko pasa drogowego tych dróg, ale również znacznej części 

miejscowości, którą pani radna Katarzyna Pokorny reprezentuje, a zatem w konsekwencja w 

wypowiedziach obu pań. Bo z 1 strony bardzo chwalicie, bardzo serdecznie i sympatycznie 

zaczynacie te swoje pierwsze wypowiedzi, później również, doceniacie swój wysiłek i bardzo 

dobrze i rolę w tym wszystkim, a już wypowiedzi drugiej trzeciej zaczynam odnosić takie 

wrażenie, jakby to pierwsze to był pozór, zaczęło się to zmieniać zupełnie w odwrotną stronę, 

przykro tego słuchać, bo jest to niesprawiedliwe, nie tyle dla mnie, bo ja do tego podejścia się 

przyzwyczaiłem, ale też i przede wszystkim dla pracowników i innych kolegów i koleżanek, 

radnych, którzy głosują, głosują, mimo że są radnymi z Siechnic, np. i mogą usłyszeć od swoich 

mieszkańców, dlaczego w Świętej Katarzynie przez 3 lata z rzędu, przez 2 lata ponoszono 

najwyższe i może nawet nieproporcjonalnie wysokie wydatki inwestycyjne, może takie same 

głosy krytyki usłyszeli radni z Żernik, radni Siechnic, innych miejscowości, bo to nie w ich 

miejscowościach, ale głosują, popierają te inwestycje, bo to jest dla dobra wspólnego, a dzisiaj na 

raporcie, na debacie nad raportem, nie dość, że burmistrz jednak tak naprawdę urzędnicy 

spotykają się z przykrymi takimi ocenami, wypowiedziami, no to jeszcze oni są oceniani 

negatywnie, ci radni i to już jest szczególnie takie przykre i nie budujące. Dziękuję bardzo, na 

koniec jeszcze tylko do wypowiedzi Pana Radnego Marcina Rorata i tej dyskusji panem 

przewodniczącym Piotrem Gądzińskim i i Nowińskim m.in. na temat podatku w wysokości. Ja 

chciałbym też powiedzieć, że tak jak na początku dzisiejszej sesji widać, widać, chciałbym zrobić 
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takie nowe poniekąd i dużo szersze otwarcie się na dialog i komunikację z mieszkańcami, 

różnymi środowiskami, stąd projekt nowej uchwały w sprawie konsultacji, stąd inicjatywy w 

zakresie powoływania rady młodzieżowej, rady seniorów, inicjatywa lokalna, ale również chcę 

zakomunikować, że będę w najbliższych tygodniach zarządzeniem. Mam nadzieję, że do końca 

wakacji się uda, powoływał zespół, do którego będę zapraszał również, oczywiście państwa 

radnych przedstawicieli jednostek pomocniczych, zespół do prac nad przygotowywaniem 

wdrażaniem w przyszłości budżetu obywatelskiego w naszej gminie. To jest bardzo trudne 

zagadnienie bardzo trudny złożony temat. Jest to wielkie wyzwanie, z którego należy skorzystać i 

wprowadzić to w naszej gminie i niniejszym ogłaszam i deklaruje, że takie prace też w tym roku 

już będą się intensywnie rozpoczynać. Natomiast wracając do tej dyskusji na temat podatków. 

Chcę powiedzieć, że też chcielibyśmy w najbliższych tygodniach uruchomić wdrożyć takie 

narzędzie oferowane rynkowo przez firmę komercyjnie, na co idą nasze pieniądze, a żeby taki 

sposób bardzo syntetyczny obrazowy komunikować się z naszymi mieszkańcami i też jakby, o 

czym też była tu mowa w wypowiedziach m.in. radnego Łukasza Kropskiego. Ten dialog i 

tłumaczenie tą edukację, prawda nawiązywać i pogłębiać oczywiście narzędzia jak na co idą 

moje pieniądze, które próbował inicjować już w ubiegłej kadencji, wiceprzewodniczący obecnej 

rady, pan Piotr Nowiński, bo to on był pierwszym, który wskazywał na potrzebę stosowania takich 

rozwiązań jest bardzo syntetycznym, można by powiedzieć, tak, to nie jest narzędzie 

pogłębionego dialogu i tłumaczenia mieszkańcowi, który mówi do was jako radny, czy pisze do 

mnie jako do burmistrza, no przecież ja płacę 10 lat podatki, to ja już dawno powinien mieć asfalt 

pod domem. Tym narzędziem nie wytłumaczymy temu mieszkańcowi, że to jego podatki 

sfinansowały w 70% koszty bieżące utrzymania gminy i instytucji 20-30 inwestycji, jak byśmy to 

rozłożyli na lata na inwestycje realizowane w gminie i uwzględnili wysokość tych podatków, które 

wniósł, to by wyszło, że te 10 lat to jest 3 albo 4 razy za krótko, gdyby chciał podchodzić do 

swoich podatków w ten sposób, że on je zbiera, wnosząc co roku i ma starczyć na ten asfalt pod 

jego domem. Do takiego dialogu, do takiego tłumaczenia będziemy musieli pracować szukać nad 

innymi rozwiązaniami, innymi narzędziami i z mieszkańcami o tym o tym rozmawiać bardziej 

szczegółowo nad tym też będziemy pracować. Pewnie nieco dłużej, natomiast jest to konieczne 

po to, ażeby ten margines w demagogii to trzeba jasno i wyraźnie na demagogii pojawiających 

się nawet w wypowiedziach publicznych. Czy to na sesjach, czy to choćby przy okazji debaty 

takiej też jak dzisiejsza, żeby ten margines demagogii zawężać i ograniczać nie wyeliminujemy 

go nigdy. To jest oczywiste, nie wyeliminujemy egoizmu też, mieszkańca, który uważa, że jego 

jest ważniejsze, mimo że jest od niedawna i nawet jeszcze się nie zameldował, albo nie składa 
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zeznania podatkowego i odprowadzany jest część jego PIT-u do budżetu gminy, nie 

wyeliminujemy egoizmu polegającego na tym, że wolę podlewać swój trawnik i nie obchodzi mnie 

to, że w budynku, w miejscowości obok, na czwartym piętrze nie ma wody, jak jest susza, jak są 

upały. Nie wyeliminujemy tego nigdy w 100%, ale powinniśmy odpowiedzialnie pełniąc swoje 

funkcje publiczne, podejmować działania szczere, rzetelne, przemyślane i wspólne, w duchu 

solidarnej współpracy na rzecz dobra naszej wspólnoty samorządowej, ażeby te negatywne 

rzeczy eliminować. Dziękuję bardzo. 

Radna Katarzyna Nowak- Pokorny: 

Dziękuję bardzo. Panie burmistrzu, to ja powiem na wstępie, bo widzę, że ma pan pewne obawy, 

co do mojego zdania na temat budżetu, oczywiście i na temat wykonania 2020 roku, ja jestem jak 

najbardziej za absolutorium i wypowiedziałam się to w pierwszej mojej wypowiedzi i tak uczynię, 

tak, kwestia jest tego, że jeżeli pan oczekuje, że za to oznacza, że wszystko super, fantastycznie 

i nie należy zgłaszać żadnych uwag, które później mogłyby zostać w przyszłości uwzględnione. 

No to niestety no to wydaje mi się, że to nie jest wtedy dyskusja. Tak, jeżeli pan chce, żeby 

mówiła tylko za, to myślę, że, toteż nie polega na rozwoju gminy, a żebyśmy się rozwijali i nie 

popełniali błędów wcześniejszych, tylko i szli do przodu, jakby eliminowali to, co było wcześniej 

złego. To może warto jednak wysłuchać też negatywnych uwag. Tak, jeżeli pan nie chce przyjąć, 

trudno z mojej strony może pan być pewien, że jeżeli będę je miała zawsze i będą one 

pokierowane też, jakby zdaniem mieszkańców, moim zdaniem moją oceną moją wizją i tym, jak 

jak widzę, jak przebiega funkcjonowanie gminy, to może pan być pewien, że te uwagi negatywne 

zawsze się też pojawią. No niestety, ja tak funkcjonuje, powiedział pan ja pana gdzieś tam, 

pisałam o panu źle. Tak, pisałam, wiemy doskonale z jakich powodów. Ja nie chcę tutaj radnych 

zamęczać mieszkańców, więc nie będziemy do tego tematu wracać. W dalszym ciągu jestem 

przeciwna budowie ulicy Łąkowej. To zdanie się nie zmieni. Mieszkańcy są też przeciwni też nie 

chcieli budowy tej ulicy. Przykre jest to, że pan powiedział, że nie patrzymy na to, że są drogi 

radnych nie zrobione, ja uważam, że też niektóre drogi z powodów osobistych nie powinny być 

zrobione, panie burmistrzu, ale to również inna kwestia. Co do i co do wypowiedzi pozostałej, to 

myślę, że już tutaj ten temat, jakby mamy zamknięty, jeszcze chciałbym wrócić do kwestii 

wypowiedzi pani Elżbiety Świech, tak bardzo króciutko. Tutaj jest taka sytuacja, że ja zaraz jak 

tylko udało się uzyskać mandat radnej, gdzieś tam udało się skontaktować ze sponsorami i jakby 

ruszyliśmy temat ze strony stowarzyszenia temat związany właśnie z ich rozbudową parku, i m.in. 

z tytułu Workout-u tyrolki tamtej części, ponieważ rzeczywiście mieszkańcy jak kiedyś tam 
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napisałam zapytania na Facebooku, jakby przedstawili swoją chęć wyrazili tego, żeby był ten 

street workout, i ja próbowałam jakby za pomocą dofinansowania, czyli sponsora, jakby to 

wykonać, niestety wtedy zmienił się zarząd i nie udało się, dlatego też chciałam wykorzystać to w 

budżecie, państwo głosowali przeciwko temu, jakby ja uważam, że sprawa jest zamknięta udało 

się z mieszkańcami, wiem, że pani też chodziła, pytała się, jak ma wyglądać z wzór tego street 

workout-u, ja również się dopytywałam mieszkańców, stąd też powstał, jakby wspólny wzór, 

dzięki czemu wszyscy mieszkańcy są zadowoleni, ale jakby państwo byli temu przeciwni, to tylko 

tak dla uaktualnienia i rozjaśnienia sprawy. Dziękuję serdecznie.  

Radna Jolanta Olczak: 

Bardzo dziękuję, za udzielenie głosu. Szanowni państwo. Bezspornym jest, że właściwie rozwój 

naszej gminy jest w interesie wszystkich mieszkańców, zamieszkujących tutaj to jest logiczne i i 

cieszymy się z każdego dokonania, które w poszczególnych miejscowościach się pojawia, ale 

jednak myślę, że, żeby było tak pięknie, to dobrze by było, żebyśmy jednak zachowali się w 

porządku wobec innych miejscowości, bo tak pięknie mówimy o tym, że jeżeli uchwalimy, że w 

danych miejscowościach tyle się dzieje, ale z drugiej strony zapominamy, że jednak w innych 

miejscowościach mniej się dzieje. Jak w zeszłym roku miałam taką nadzieję, że w sytuacji, kiedy 

coś się dzieje i wydajemy na inwestycje środki, a w danym roku i to duże w 1 miejscowości, to 

kolejne lata powinny przynieść ten rozwój w innych miejscowościach, tak i te środki powinny być 

przeznaczane na inne zadania, które są bardzo ważne, logicznym jest, że szkoły są i tutaj 

zadbanie o bezpieczeństwo dzieci są bardzo ważne, były realizowane inwestycje w Świętej 

Katarzynie, w Żernikach, w Kotowicach, więc logicznym jest, że w końcu przyszedł czas na to, 

żeby i działo się w Radwanicach. I tutaj myślę, że ten temat nie powinien być jakoś specjalnie 

podejmowany, no bo to takie zadania należy wykonywać, bo to są to zadania, które muszą być 

zrealizowane ze względu na bezpieczeństwo nauczania. I tutaj myślę, że każdy się z tym zgodzi, 

ale jednak np. widzę dużo nie nieproporcjonalności w wykonywaniu zadań i patrząc z 

perspektywy mieszkańca Radwanic. Uważam, że już nie jest tak pięknie i to nie jest mój głos, 

tylko jako radnej, czy przewodniczącej rady osiedla, Jolanty Olczak, tylko głos też mieszkańców, 

których reprezentuje szanowni państwo, te tabele, które dobrze, że są sporządzone, pokazują 

jakie, w jakich miejscowościach, ile zadań wykonuje się, a im zadania inwestycyjne, tak, tutaj już 

Kuba, przepraszam, pan Jakub Kłosiński wspomniał o niektórych zadaniach, np. tutaj te lampy 

solarne, rzeczywiście uważam, że jako radni powinniśmy być odpowiedzialni za to, że jeśli 

możliwość jest wykorzystania lamp solarnych, które są, jeśli chodzi o utrzymanie, wydatkowanie, 
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później środków na to na, na to zadanie i są dla nas korzystne, no to logicznym jest, że nie 

powinniśmy się wahać przed tym, żeby wykorzystywać jej w całej gminie, bo nam się po prostu to 

opłaci, ale nie podoba mi się to i uważam, że jest to bardzo nie porządku, jeżeli w 1 miejscowości 

wykonuje się 60 lat, lampa 7 i wykonuje się, dlatego te 7 lamp, dlatego, że to zadanie było 

wpisywane od 2013, 2014, 2015 roku i tak się ciągnęło, bo najpierw oczywiście nie były to lampy 

solarne, tylko miały być wykonane normalne, gdzie przyłączenie i koszty są zdecydowanie 

wyższe. I te, tyle lat czekać na wykonanie lampy, no to tak troszeczkę jest smutne, bo to może 

pokazywać, że albo coś jest nie tak w podziale środków na to, żeby wykonywać zadania 

poszczególnych miejscowościach, albo nie bierzemy pod uwagę, właśnie tego zrównoważonego 

rozwoju, a nie chciałabym wskazywać tą trzecią trzeciej trzeci aspekt, bo myślę, że on się 

nasuwa sam, jeśli chodzi o inicjatywy drogowe, bardzo smutne jest to, że przez wiele lat, w 

przypadku naszej miejscowości te zadania się powielały, czyli osiemnastego roku przechodzimy 

np. na dziewiętnasty na dwudziesty i jeśli chodzi o dwudziesty, proszę państwa przy 

zabezpieczeniu środków w kwocie 2 345 139 zł i 37 gr, tak naprawdę zrealizowaliśmy zadanie z 

dziewiętnastego roku, bo chodzi tutaj o ulicę Wyspiańskiego, która pięknie w raporcie z z jest 

zamieszczone zdjęcie, ale nie zrealizowaliśmy bardzo ważnej inwestycji, jeśli chodzi o budowę 

melioracyjną melioracyjnej i tutaj mieszkańcy, szczerze powiem, że ich staram się zrozumieć i 

tutaj naprawdę są u kresu wytrzymałości, dlatego że akurat ta droga, tą drogą przejeżdżają, 

przejeżdża ciężki sprzęt do do obszaru, na którym, na których się obecnie mocno rozwija, 

poprzez budowę zabudowę jednorodzinną. Szczerze powiem, że smutne jest to, że tak długo i 

prawdą jest, bo tutaj zgadzam się, słyszę już w tyle głowy, że zostanie to podniesione tak, że były 

problemy najpierw z wyłonieniem wykonawcy. Jeśli chodzi o kwotę tego zadania, bo była na 

początku za wysoka, no, ale później już był wybrany projekt ten tak, no i mieszkańcy pytają, jak to 

jest możliwe, że projekt ten tak długo projektuje tą drogę. Rzeczywiście, no, mamy covid są 

pewne trudne sytuacje, też staramy się to, do tego tak podać podchodzić w sposób rozsądny, no 

ale jednak gdzieś byli gdzieś coś tutaj w pewnym stopniu chyba zawiodło i to i to jest smutne, 

dlatego że jeśli mówimy o wykonaniu budżetu, tak, no to tutaj w przypadku tych inicjatyw 

drogowych, jeśli chodzi o Radwanice, no niestety nie zostały, no tutaj nie zostało to wykonane, 

tak, łącznie z tym, że nie zostały opracowane dokumenty projektowe wskazanych dróg. Z kolei 

chciałabym się też odnieść do, tak króciutko tylko do tego, że jeżeli pozwalamy sobie na krytykę, 

to mam nadzieję i chciałabym bardzo, żeby ta krytyka była konstruktywna, żebyśmy w zależności 

od tego, o czym mówimy, to, żeby wypłynęło z tego coś dobrego tak, czyli cokolwiek jeśli nam 

nawet się nie uda, to dobrze by było, żebyśmy w sposób odpowiedzialny starali się później 
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realizować te zadania z może takim większym naciskiem i z większym z większą kontrolą, bo to 

przecież chyba o to chodzi. Chcielibyśmy, żeby mieszkańcy, którzy tutaj mieszkają, nie tylko 

mówili o tym, że, a są miejscowości, w których, w których realizuje się wszystkie zadania, a są 

miejscowości, które, gdzieś są tam z tyłu, tak. I to dla mnie byłoby najważniejsze. Na razie może, 

podziękuję. Dziękuję.  

Burmistrz Siechnic Milan Ušák : 

Dziękuję uprzejmie. Ja chciałbym się odnieść tak w miarę na świeżo, bo dużo było powiedziane 

do wypowiedzi pani radnej Olczak i w drugiej kolejności do wypowiedzi pani Katarzyny, radnej 

Katarzyny Nowak Pokorny, jeżeli chodzi wypowiedź pani radnej Olczak, no właśnie, żeby 

konstruktywna była ta krytyka i żeby coś z niej wynikało. Mówiła pani radna o ulicy melioracyjnej i 

panią i gminę nie cieszy to delikatnie powiedziane, mieszkańców, tym bardziej, że prace 

projektowe trwają tak długo, tylko, że pani radna w swojej wypowiedzi, nie powiedziała nic więcej, 

tak, nie powiedziała pani o tym, o czym pani wie i w czym pani uczestniczy od długich miesięcy, 

na moje osobiste polecenie, w uzgodnieniu z panią wydział inwestycyjny włącza panią we 

wszystkie spotkania z projektantem, było ich już razem i to w moim osobistym udziałem, co jest 

rzeczą bardzo nietypową, bo ja nie nadzoruje osobiście poszczególnych projektów od tego jest 

wydział inwestycyjny, który robi zastępca, uzgadnia ze mną oczywiście założenia, zapoznaje 

mnie z wynikiem prac, jeżeli potrzeba uwzględnia kierunki, ale co do zasady, nie dzieje się także 

uczestniczę we wszystkich naradach z projektantem, a zatem nie powiedziała pani radna o tym i 

to nie jest konstruktywna krytyka w takim razie, na którą się pani powoływała, że w tych pracach 

projektowych i spotkania z projektantem od ponad pół roku uczestniczę już czynnie, ja i pani 

radna, która jest zobowiązana informować o tym również swoich wyborców, mieszkańców w tym 

mieszkańców tej ulicy, co mam nadzieję, robi obiektywnie. I to jest krzywdzący w takim razie to, 

co pani mówiła na temat tej ulicy, bo nie powiedziała pani całej prawdy, rzeczywiście bardzo 

niefortunnie się dzieje, że te prace się tak przedłużają, z obiektywnych, uważam względów po 

skontrolowaniu tego zadania jesienią i jego przebiegu nie znalazłem podstaw, ażeby ocenić źle 

pracę mojego pierwszego zastępcy czy pracy kierownik wydziału inwestycyjnego w tym zakresie, 

czy jej podwładnych i znaleźć przyczyny jakieś, które by tą negatywną ocenę uzasadniały, a 

wpłynęły na to, że te prace tak długo trwają o tym też rozmawialiśmy na pierwszym z serii 

spotkań, co najmniej, w których pani radna uczestniczyła, o których mówiłem, to tyle, jeżeli chodzi 

o podział środków na inwestycje i wykonywane zadania drogowe w miejscowości Radwanice, to 

przypomnę, o czym nie było w prezentacji raportu, że ulica Wyspiańskiego nie jest jedyną ulicą 
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zrobioną w ubiegłym roku na terenie miejscowości Radwanice, zostały wykonane kolejne 2 

piękne ulice, dzięki współpracy z deweloperem, który wcześniej tam wybudował osiedla i z 

udziałem finansowym gminy, bo ten udział będzie się realizował w tym roku poprzez rozpoczętą 

już budowę łącznika pomiędzy nimi, a ulicą szkolną. Niezwykle ważnego dla tej części Radwanic, 

bo stamtąd co najmniej kilkaset mieszkańców będzie miało dostęp do ulicy szkolnej i do szkoły, 

której rozbudowa zacznie się lada miesiąc, tak, czy w najbliższych miesiącach, więc to jest 

bardzo nie obiektywne, to, co słyszę na temat tego krzywdzenia Radwanic, owszem, wiele zadań 

drogowych, które w planach jest od kilku lat projektowane jest być może, można powiedzieć za 

długo, ale żadna złotówka z pieniędzy, które na te zadania drogowe planujemy na Radwanice, 

nie została Radwanicom uszczuplona, tylko co najwyżej zasila wolne środki i wchodzi do budżetu 

roku kolejnego i chciałbym odnieść się do wypowiedzi pani radnej Katarzyny Nowak Pokorny. Jak 

w wypowiedzi widzę, tej ostatniej i zrozumiałem. Do pani w żaden sposób nie są w stanie 

przemówić wytłumaczenia i argumenty na temat roli odwodnienia wzdłuż ulicy Łąkowej i 

Świętego Krzyża i jej roli dla sporej części miejscowości Święta Katarzyna i w tym momencie już 

powinienem przestać w tym temacie z panią dyskutować, bo po prostu nie ma to najmniejszego 

sensu. Za deklarację pozytywnej oceny raportu i wykonania budżetu bardzo dziękuje. Jest to 

przede wszystkim i odbieram dowód uznania dla pracowników i służby gminy, może nie tyle dla 

mnie osobiście i na koniec nie mogę nie zapytać, odnosząc się do wypowiedzi końcowej części 

pani wypowiedzi, jakie drogi z przyczyn osobistych i proszę wyjaśnić, o jakie przyczyny osobiste 

pani chodzi, być może jak pani powiedziała, nie powinny być budowane, czy przebudowywane. 

Dziękuję bardzo.  

Radna Karolina Mońca: 

Odniosę się do tego i o niczym nie zapomnę. Omawiamy drugi podpunkt, czyli informacje 

finansowe, z tego miejsca chciałabym bardzo podziękować wszystkim, którzy przyczynili się do 

tak wysokiego poziomu wykonania budżetu naszej gminy. Chciałabym również podziękować 

pracownikom, którzy przygotowali bardzo ładny raport w tym w tym rozdziale, mamy 

przedstawione mamy przedstawione bardzo dużo wykresu bardzo dużo tabel, które nam w 

bardzo łatwy i przejrzysty sposób przedstawiają naszą sytuację, jaka była w 2020 roku, sytuacja 

naszej gminy, co jeszcze? Jeśli chodzi o inwestycję, to na stronie 32 tegoż raportu zostały 

bardzo, moim zdaniem, została bardzo ładnie opisane inwestycje, które były wykonane przez 

gminę. Opis zawiera, co zostało wykonane, za jaką kwotę, kto był wykonawcą. Mało tego w 

raporcie jeszcze widzimy, dołączono dokumentację fotograficzną, która, niemniej, jednak również 
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cieszy oko i pozwoli obiektywnie i zobaczyć stan faktyczny wykonanych prac, tak jak burmistrz w 

swoim se w swojej prezentacji, powiedział, że inwestycje były wykonane w ponad 60%, bodajże 

65%, tak więc jest to bardzo wysoki stan zaawansowania, patrząc na to, że rok poprzedni był 

bardzo trudnym rokiem, tak, był to rok odbudowy, był rok, kiedy urzędnicy z różnych przyczyn byli 

nieobecni w swojej pracy, czy to były przyczyny zdrowotne, czy przyczyny opieki nad dziećmi 

małoletnimi, tak, również praca w urzędzie była utrudniona poprzez pracę zdalną niektórych 

pracowników, więc z tego miejsca należą się bardzo duże podziękowania, że mamy tak wysoki 

poziom wykonania budżetu, tak wysoki poziom wykonania inwestycji w naszej gminie, co do 

jeszcze inwestycji, to tak. Bardzo się cieszę, że lampy solarne z część pierwsza została, udało 

się nam wykonać, tak, powstały w naszej gminie 40 lamp solarnych, niektórych radnych może to 

nie zadowala, bo w ich miejscowościach jest więcej mniej. Ja patrzę jako radna na całą gminę dla 

mnie to jest zadowalające, że udało się zrealizować. Liczę na to, że w tym roku będzie tych lamp 

więcej, co oczywiście przyczyni się do bezpieczeństwa w naszej gminie, ale już o 

bezpieczeństwie, to pewnie będziemy poruszać temat w rozdziale polityki społecznej. Bardzo 

cieszy mnie to, ze inwestycja rozbudowy również szkoły Świętej Katarzynie, liczę na kolejne 

rozbudowy, to w innych miejscowościach naszej gminy. Trzymam kciuki, natomiast najbardziej 

trzymam kciuki na to, żeby się udało skończyć już rozpoczętą budowę szkoły podstawowej w 

Siechnicach, a tutaj Pan Radny Jakub Kłosiński może nie zarzuca, ale twierdzi, że, że nie do 

końca jest w porządku, że mamy przesunięte, tak jak burmistrz wspominał w swojej wypowiedzi, 

okres realizacji, że to miał być termin listopad w listopadzie. Natomiast, ja też się z tego powodu 

nie cieszę, aczkolwiek doskonale go rozumiem i podejrzewam, że zrozumieją go również te 

osoby, które przynajmniej raz w życiu się budowały i zdają sobie sprawę, że ciężko jest 

zakończyć budowę, jeszcze budowę szkoły podstawowej, to jest ogromna budowa, tak, w 

wyznaczonym terminie, jeżeli jeszcze biorąc pod uwagę, to, żebyśmy tylko wyłonili wykonawcę 

dopiero w połowie 2020 roku. Tak, więc tutaj też później z przyczyn covidowych, był też zapewne 

trudny kontakt taki bezpośredni, tak, z wykonawcami, więc to, no mówię, ja też nad tym 

ubolewam, ale zrobię wszystko i będę mocno trzymać, najmocniej będę trzymać kciuki, żeby się 

udało jak najszybciej szkołę podstawową w Siechnicach wybudować, bo jest nam wszystkim 

bardzo potrzebne, zwłaszcza, szczerze jestem mamą, której dzieci są w wieku szkolnym. 

Niestety podejrzewam, że starszy syn już, że nie będzie mógł korzystać z tych dobrodziejstw 

wybudowania tej szkoły, ale jeszcze jest mniejsza pociecha, więc mam nadzieję, że w szybkim 

terminie jak najmniejszym, że tak powiem obsunięciem czasowym nam się uda to wszystko 

zrobić i i będziemy pić szampana, jak to się mówi. Tak, podsumowując jeszcze, panie 
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przewodniczący, już kończę swoją wypowiedź, chciał, tak jak pani radna Elżbieta Świech, 

powiedziała na samym początku naszej rozmowy, że wykonanie budżetu jest imponujące. Ja 

potwierdzam to jako wiceprzewodnicząca komisji budżetów. Jestem pełna podziwu dla 

burmistrza jestem pełna podziwu już dla byłej pani skarbnik naszej pani Krystyny Chmury. Mam 

nadzieję, pani Krystyna przysłuchuje się naszej debacie, naszej rozmowie. Chciałbym 

podziękować wszystkim kierownikom, wszystkim pracownikom naszego urzędu za ich ciężką 

pracę, za ich zaangażowanie, za to, że mogliśmy zawsze na nich liczyć i mam nadzieję, że rok 

2021 będzie równie pozytywny i optymistyczny, jak pod względem wykonania budżetu, bo nie 

mówię pod względem covidowym, jak rok 2020. Dziękuję bardzo. 

Radny Arkadiusz Krzyżanowski: 

Jak tylko wrócić krótko tylko do wypowiedzi pani Katarzyny Nowak Pokorny, w kwestii street 

workout w Świętej Katarzynie, w parku. Jakby sprostować, bo to pojawiają się nieprawdziwe 

informacje, prawda, bo taka dokładnie jak mówiła pani Ela Świech, była to inicjatywa głównie 

strażaków i to im należą się tu głównie podziękowania za ich upór i determinację w tej sprawie, 

pani Ela się do sprawy przyłączyła, później również ja i aktywnie żeśmy tu pracowali tu ze 

strażakami i z gminą w kwestii projektowania tych urządzeń i taka była, jakby prawda i rodowód 

tej sprawy. Tyle chciałem na ten temat powiedzieć. Dziękuję.  

Radna Jolanta Olczak: 

Bardzo dziękuję. Ja chciałabym tylko króciutko, Panie Burmistrzu, ja nie chciałam wchodzić w 

szczegóły i może dlatego pozwoliłam sobie króciutko, tylko powiedzieć o krytyce, bo 

konstruktywnej, że taka była, ale kwestia jest też tego, że doskonale pan wie, że doszło do 

pomyłki, jeśli chodzi o zakwalifikowanie drogi, w związku z czym, ja nie będę tych szczegółów 

podawała, bo nie na tym mi zależy, rzeczywiście mi na tym zależy, tak jak Pan Burmistrz 

powiedział i chcę, żeby to wybrzmiało też ode mnie, że włączył się pan do pracy, że rzeczywiście 

staramy się może wszyscy w tej chwili, bo to i pan i urzędnicy. Ja uczestniczę w tych 

spotkaniach, a wyjście z jakiegoś trudnego takiej trudnej sytuacji i a liczymy na to, jako 

mieszkańcy, że zgodnie z tym, co pan powiedział w sierpniu zostanie ogłoszony przetarg na tą 

drogę i może nam się uda przyspieszyć te zadania, tylko o tym mówię, ale jeśli wszyscy już tutaj 

też tak wypowiadają się. To jeszcze ostatnie zdanie pozwolę sobie dodać. Ja rzeczywiście 

uważam, że to, co się zadziało, jeśli chodzi, bo dalej, że uczciwie popatrzeć się na inwestycje, 

które w ogóle powstały w gminie, tak, i jestem pełna podziwu dla pracowników za to, że w tak 

trudnej sytuacji zrobili wszystko, co należy, tak, że wyjaśniają, dzwonią, starają się i są gotowi na 
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to, żeby ciężko pracować dla nas wszystkich. I tu chylę czoła. Dziękuję bardzo, bo i może tak 

chce zakończyć, bo nie chciałabym, żeby tu jakaś była przepychanka słowna. Dziękuję bardzo.  

Radna Małgorzata Mokrowska: 

Ja chciałam wrócić jeszcze do wypowiedzi pani Anny w sprawie dróg. Wymieniła pani, pani Anno 

dwie drogi, w Groblicach i w Kotowicach, 400 metrowy odcinek ulicy Podwalnej. Zapomniała pani 

o tym, że jest to droga, której przysługuje statut dofinansowania z terenu gruntów rolnych i jest to 

, które idą z danej części miejscowości do szkoły, jest też budowany budynek wielofunkcyjny, 

jestem godna podziwu, że urzędnicy w roku pandemicznym i pan burmistrz potrafili przygotować i 

skorzystać z tego dofinansowania, że ono jednak nie przepadło. Natomiast chodziła pani też do 

szkoły, pytając o termomodernizację pracownika szkoły, ile kosztowała słusznie odpowiedział, że 

jest pani radną i pani powinna wiedzieć, ile kosztowała termomodernizacja, natomiast, jeżeli 

chodzi o mieszkańców, tak, jeżeli się wprowadza nielicznych mieszkańców w błąd, mówiąc, że 

powinna być inna ulica zrobiona, dla nas priorytetem, wiadomo ulica Kolejowa, gdzie jest 

wnioskowana przeze mnie też od paru lat, w ubiegłym roku miał być wykonany projekt. Wiadomo, 

jaki to był ciężki rok, ten projekt nie został wykonany, jest w tym roku, będzie realizacja tej drogi, 

ulicy kolejowej do stacji PKP i większość mieszkańców naszej miejscowości jest zadowolona i 

dziękują, że odcinek 400 metrowy ulicy Podwalnej został zrobiony, żeby dzieci suchą nogą 

przeszły do szkoły. Natomiast różnie też pracownik szkoły odpowiedział, że jest pani radną i pani 

powinna wiedzieć, ile kosztowała termomodernizacja, no ale trudno, no pani była przeciwna 

budżetowi gminy, ja tylko tyle. Dziękuję bardzo.  

Radny Łukasz Kropski: 

Co do takiej dyskusji, która się toczy to ja taką metodą pana Nowińskiego, jeżeli chodzi o 

głosowania na temat street workout-u i placu zabaw to jest tutaj głosowanie, panie Arkadiuszu i 

pani Elu, zapraszam do sprawdzenia i można zobaczyć, kto był za wprowadzeniem street 

workout-u, a kto był przeciw, kto później pracował i kto chciał się przykleić do tego projektu, to już 

zostawię ocenie mieszkańców, jeżeli chodzi o ogólnie oceny, to panie burmistrzu, tutaj jakby w 

tym kontekście, o którym pan mówił, no jakby z oceną, to jest tak, no można oceniać pewne 

aspekty dobrze, pewne aspekty, gorzej, a niekoniecznie trzeba ze względu na pewne rzeczy 

oceniać wszystko z góry z góry na tak czy nawet po analizie na tak i warto o tych rzeczach, które 

gdzieś mogły być lepiej z z wg naszej opinii, czy mojej opinii, zrobione, mogły być zrobione lepiej. 

Warto o nich powiedzieć, bo możemy zawsze można wziąć to pod uwagę, nie trzeba oczywiście, 

ale też mam prawo do tej do tej oceny i właśnie takiej krytycznej i merytorycznej ocenie, o której 
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mówiła pani Olczak. Ja, jeżeli chodzi o kwestie dróg i tutaj może dla pracowników 

merytorycznych, ale też dla pana do przemyślenia, bo te drogi zawsze są zawsze są 

problematyczne w dyskusji z mieszkańcami, ale też dyskusji wewnątrz rady. Może warto 

pomyśleć o programie takiej współpracy z mieszkańcami w zakresie wykonania takich dróg. Ja 

jestem, jakby nie jestem pewny czy aktualny stan prawny na taki na taki program pozwala, ale 

przy umowach drogowych jest to jest to robione, więc częściowe finansowanie np. drogi przez 

dewelopera. Czy byłaby możliwość wyodrębnienia np. puli środków miliona, 500tys. na początek i 

rozpoczęcie takiego programu finansowania dróg np. 50/50 pod pewnymi kryteriami dotyczące 

dotyczącego projektu takiej drogi i jego wykonania myślę, że temat warty do podjęcia przez 

wydziały merytoryczne. Dziękuję, w tej chwili, w tym punkcie. 

Burmistrz Siechnic Milan Ušák : 

Więc Pan Radny, no właśnie w dzisiejszym porządku obrad jest uchwała w sprawie inicjatywy 

lokalnej. I ja bardzo liczę na to i przecież też rozmawialiśmy o tym tak i też państwo radni 

postulowali to. Wreszcie mamy, że ona będzie w dużej mierze, a może nawet w przeważającej 

mierze służyć rozwijaniu naszej współpracy z mieszkańcami, także w zakresie dróg. To jest 

najlepsze takie narzędzie na ten pomysł, który pan zgłasza, tak, na ile nam się pulę uda 

zwiększać, bo no na razie z panią skarbnik pracujemy nad tym, żeby zaproponować coś przy 

zmianie WPF-u już na lata kolejne poczynając od 22, nie mówimy na razie, ile, bo też i za różowo 

to nie wygląda, póki co, ale trzeba od czegoś zacząć zawsze, tak, i na ile nam się uda te projekty 

drogowe robić z mieszkańcami, czas pokaże, natomiast jeszcze do tej krytyki będzie chciał 

odnieść, bo nie odniosłem się do wypowiedzi, pani radnej, Katarzyny Nowak Pokorny w tym 

wątku. No przecież nigdy nie odrzucałem i nie byłem niechętny wysłuchiwaniu głosów krytyki 

wręcz odwrotnie. Ta krytyka spotyka mnie każdego dnia i na każdym kroku, bo to jest wpisane 

immanentnie w tą funkcję, rolę, którą tu pełnię i również ze strony radnych. I to zapewniam 

państwa nie tylko ze strony radnych klubu fair play, czy klubu PiS, wszystkich radnych. Tzw. 

radnych burmistrza zdaniem niektórych radnych, taki termin jest ukuty, także i to czasami jeszcze 

bardziej, tak, tylko, że jak to się mówi, nie wszystko jest na świetle dziennym, tak, i decyzje są 

wypracowane wypracowywane w dużym trudzie często, więc prosiłbym, abyście swoimi 

wypowiedziami, a widzę wyraźnie, że te wypowiedzi pani Katarzyny Nowak Pokorny, pani radnej 

Jolanty Olczak, twoja Łukaszu, to taki ciąg, jakby wskazujący na to, czy służący temu, ażeby 

wskazać, że burmistrz nie chce, czy nie lubi krytyki, no jest dokładnie odwrotnie. Ja bardzo lubię 

rozmawiać bardzo lubię dyskutować, tak, tylko róbmy to merytorycznie, konstruktywnie oto tylko 
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zawsze proszę. Dziękuję bardzo.  

Radny Łukasz Kropski: 

Ja o tej krytyce, o której mówiłem, bo w kontekście wypowiedzi dotyczącej takiej analizy trochę 

oceny tego, w jakiej kolejności koleżanki klubowe mówiły o sukcesach i o może błędach, czy 

ocenie tych gorszych rzeczy w 2020 roku, tak Panie Przewodniczący, na tych na tę chwilę jestem 

w Platformie Obywatelskiej, jakby nigdy tego nie negowałem, tego się nie wstydziłem, więc 

można przestać używać tylko tego argumentu. Dziękuję.  

Radny Piotr Nowiński: 

Dziękuję bardzo, no ja tutaj przysłuchuję się tym argumentom, tym podziękowaniom dla 

pracowników urzędu. No i muszę tu wrócić, no trochę niesprawiedliwe jest to, że dziękuje się za 

czyjąś ciężką pracę, a za chwilę mówi się, że nie ma informacji szczegółowych. Podała pani 

przykład w Siechnicach ulicy Czeremchowej, no ja znalazłem dokładnie w tym załączniku, do 

którego panią odsyłałem. Dokładnie ten zapis, ja go udostępnię, no przepraszam, że muszę tak 

wszystkich radnych obarczać tym pokazywaniem palcem, ale no nie mogę się zgodzić na taką 

nieuczciwość niesprawiedliwość i takie po prostu, jest nieuczciwy bez słowa ze strony pani 

radnej. Tu jest dokładnie wypisane, że w remontach cząstkowych została ta ulica realizowana i te 

informacje są nawet tutaj w tym zestawieniu, do którego pani nie chciała zaglądać, jest powtórnie 

wymieniona ta ulica, utwardzenia poboczy, a nawet można znaleźć informację, że farba była 

kupiona na pomalowanie, jakiejś siatki, taki jest ten raport bardzo szczegółowo przygotowany 

przez pracownika, a mówiąc, no takie nieprawdziwe słowa, że nie ma jakiejś informacji, 

informacje są zatajane. Sprawiła pani, że miejscowość, którą pani reprezentuje może Zębice na 

tym cierpią, no przecież przypomnę, że to z Zębic z wieloletniej prognozy finansowej przez m.in. 

tego typu pani zachowania zostały podjęte środki, przeznaczono je na rozwój lamp solarnych. No 

ja bym tutaj oczekiwał ze strony pani Schindler raczej uświadomienia tych mieszkańców, którzy 

się świeżo wprowadzili, być może jeszcze nie zdążyli się zameldować, być może jeszcze nie 

płacą podatków, żeby tą aktywność na uświadomienie tutaj przeznaczyć, bo ja widzę takie takie 

zachowanie, że mieszkańcy się nowi pojawiają w miejscowości, chcą mieć od razu drogę, chcą 

mieć od razu wszystko zrobione. Tutaj nie widzę tej aktywności, a pojawiają się zarzuty 

nieuczciwe, niesprawiedliwe, dlatego ja to będę piętnował, będę to prostował, później cierpią 

przez to mieszkańcy Zębic, którzy często nie są temu winni, że radny reprezentujący, mówi 

najzwyczajniej nieprawdę. Dziękuję. Oddaję głos.  
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Radna Anna Schindler: 

Tak, ja tak, na głos pani Mokrowskiej radnej i odpowiedź w ogóle nie zabiorę ani sekundy. Nie ma 

co komentować. Jeśli chodzi o wypowiedź pana Nowińskiego, pan dalej mówi o drogach 

szutrowych i cząstkowych remontach. Ja mówiłam o czym innym. Proszę mnie słuchać i okazać 

w ten sposób szacunek, wypowiadającym się wszystkim radnym. To jest 1 rzecz. Poza tym 

proszę nie wydawać ocen i insynuować jakichś ocen osobom, które czekają na wypowiedź. Tak i 

mieszkańcom Zębic, czy innych miejscowości, które reprezentuje, oni mnie mają oceniać, nie pan 

i oni mają wiedzę o tym, co robię i jak robię. I trzecia sprawa, tutaj ważna, bo z meritum 

związana, państwo oczywiście przychodzicie teraz na ocenę, na odbijanie, czy można 

krytykować, czy nie krytykować, przecież to jest znowu, jakby bezprzedmiotowa dyskusja, bo to 

nie jest dyskusja o raporcie. Wszystko, co powiedziałam do tej pory, wiązało się z oceną 

działania burmistrza w realizacji przedsięwzięć zaplanowanych w budżecie i skutkach wykonania 

bądź niewykonania, co więcej wskazywałam na pewne możliwości rozwiązania tych problemów w 

przyszłości. To samo dotyczy wielu kwestii, które będę jeszcze podejmowała w następnych 

rozdziałach, więc wydaje mi się, że jeżeli traktujemy swoje funkcje poważnie radnych, to zwróćmy 

uwagę na meritum sprawy i meritum kwestii, które tutaj są przedstawiane, wyciągajmy wnioski, 

które nie dotyczą tylko i wyłącznie krytyki czy pochwał dla burmistrza, tylko konsekwencji skutków 

takiego, a nie innego działania na przyszłość, bo wydaje mi się, że po to dyskutujemy o raporcie, 

czy nad raportem gminy i jeszcze 1 sprawa odnośnie tutaj pojawiającego się już dwukrotnie 

wypowiedzi jednego Piotra pana i drugiego pana Piotra radnych, dotycząca mojego nieprzyjęcia, 

czyli głosowania przeciw budżetowi na 2020 rok, nie zmienia tego faktu, co znaczy panie Piotrze, 

że głosowałam przeciw solarnemu programowi, znaczy programowi realizacji solarnych lamp. Już 

o tym rozmawialiśmy niejednokrotnie, że decyzje podejmowane są w odniesieniu do całego 

budżetu, a nie do zmian, które pan akurat wtedy wprowadził, już nie będę przy, w ogóle na ten 

temat rozmawiała, bo wszyscy byli obecni i wiedzą, w jaki to było sposób robione. Faktem jest, że 

właśnie w Zębicach i wydaję mi się, że ktoś tam czeka w tej chwili z mieszkańców, który 

reprezentuje myślę ,że się zgłosił nie wiem, zobaczymy lampy solarne na ulicy Rzemieślniczej 

oczekiwane są od roku 2012, jeszcze jak byłam sołtysem. I proszę nie mówić, że jakby ten 

program tutaj, popieram panią, wypowiedź pani Jolanty Olczak, że ten program nie uwzględniał 

wszystkich potrzeb, tak, co więcej nie wiemy, w jak on został złożony, jaki jest jego harmonogram 

i dalej ci mieszkańcy ulicy Rzemieślniczej czekający na 2 lampy od lat 9 i nie mogą się doczekać 

także, a tak a propos chyba się trochę pogubiłam już w tych wypowiedziach, ale dziękuję.  
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Burmistrz Siechnic Milan Ušák : 

Pani radna Anna Schindler była sołtysem, Zębic i nie przypominam sobie w korespondencji, żeby 

kiedykolwiek pisała o lampach solarnych na ulicy Rzemieślniczej. I owszem, zapewne pisała o 

potrzebie oświetlenia tej ulicy jako sołtys, tak jak każdy sołtys pisze rocznie co najmniej o kilku 

ulicach, że trzeba je oświetlić, ale proszę nie popełniać takiej dezinformacji, że pisane było od 

dwunastego roku, czy zgłaszane, że mają tam być lampy solarne, bo to nieprawda. Dziękuję.  

Radny Piotr Gądziński: 

Dziękuję panie przewodniczący. Obecnie do wypowiedzi pani radnej Schindler. Tak, to my 

stworzyliśmy tę drogę. My współpracujemy i widocznie żyjemy w różnych gminach, na różnych 

płaszczyznach czasowych, także gratulacje pani radna. Dziękuję.  

Radna Jolanta Olczak: 

Przepraszam bardzo, ale ponieważ jest, ciągle takie są sprostowania, to my w ogóle nie 

pójdziemy do przodu, ale jednak no to ja też muszę że, żeby nie doszło do dezinformacji, to ja też 

muszę dokonać do sprostowania. Panie Piotrze, Nowiński bycie sołectwem, to nie jest tylko 

wtedy, kiedy ma się grunty... Powiedział pan Nowiński, to powiedział, w związku z czym proszę 

nie wprowadzać mieszkańców w błąd, dlatego że kozy, te ja już j, powoływałam się są w Polsce 

największym sołectwem prawie 13 000 mieszkańców i mają metra ziemi rolnej, także, a jeśli 

chodzi o mieszkańców, wypowiedzieli się w tej sprawie, także nie wracajmy do tego tematu, żeby 

nie przedłużać. Dziękuję.  

Radna Maria Sulikowska: 

Dziękuję za głos. Ja może tak króciutko, bo dzisiaj dyskutujemy o raporcie o stanie gminy. I 

proszę państwa i podejrzewam, że dyskusja będzie trwała bardzo długo. Oczywiście mamy do 

tego prawo, dyskutujemy zawsze na koniec roku o budżecie, a często dyskusje są również 

bardzo treściwe bardzo długie, decydujemy wspólnie z burmistrzem, burmistrz jest oczywiście 

autorem, a budżetu, natomiast my jako radni pracujemy, potem nad tym dokumentem, który 

otrzymaliśmy, przez cały rok, staramy się pilnować realizacji poszczególnych zadań. Rok 2020 to 

był bardzo, bardzo ciężki rok z wiadomych względów, nie chciałabym się już powtarzać. 

Powinniśmy się oczywiście wszyscy ogólnie cieszyć, że tutaj jesteśmy i dzisiaj jesteśmy w stanie 

dyskutować na temat raportu za rok miniony, ale prawdę powiedziawszy, zaczynam się 

zastanawiać nad tym, czego do, czego ta dyskusja tak naprawdę ma prowadzić, oczywiście, 

każdy ma prawo się wypowiedzieć, ale proszę państwa, to był bardzo, bardzo ciężki rok, zrobiła 
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się masa inwestycji, pięknych inwestycji, a zawsze będą tacy mieszkańcy, którzy będą 

niezadowoleni, zawsze będą też tacy radni, którzy nie będą usatysfakcjonowani wykonaniem 

budżetu za rok miniony, ale ogólnie gmina rozwija się pięknie, tak naprawdę miło popatrzeć miło 

się przejechać po tej gminie i zawsze w każdym raporcie można doszukiwać się jakichś 

nieścisłości, nie wykonania jakiegoś projektu, ale tak naprawdę przypominam sobie rozmowy z 

pracownikami, kiedy rozmawialiśmy o o budżecie 2020 roku i kiedy zastawałam kierownika, tylko 

i wyłącznie z zastępcą np. wydziału inwestycyjnego, a w gminie, kto miał to dźwignąć tak 

naprawdę, przecież każdy był tylko i wyłącznie człowiekiem, a mimo wszystko pomimo tej 

pandemii, pomimo tych trudności, budżet zamknął się pięknie, tak naprawdę w 2020 roku zawsze 

tak się zdarza, że nawala jakaś firma, nie wykonane są jakieś zadania do końca, ale to nie jest 

tak, że te zadania są odłożone, odrzucone, one są przesunięte i prędzej czy później zostaną 

wykonane. Także podobnie jak Karolina chciałam podziękować wszystkim pracownikom. Panie 

Burmistrzu, wielki szacunek, a za nadzorowanie tego całego budżetu wielki szacunek dla 

pracowników wszystkich wydziałów, tak naprawdę, wielki szacunek dla naszej pani radnej, 

starostwa powiatowego, bo ona też włożyła kupę pracy w to, żeby zaistniało wiele inwestycji na 

terenie naszej gminy. Dziękuję wszystkim też radnym, bo to był ciężki czas, a mimo wszystko 

praca zdalna, udało nam się zamknąć, ten rok 2020, w bardzo pięknym stanie. Wszystkim 

serdecznie dziękuję oczywiście, możemy dyskutować dalej, możemy doszukiwać się jakichś 

nieścisłości, a pewnie jest to nauczka na najbliższe, dalsze lata, ale nie wiem, czy to nawet 

nazwać, można nauczką tak naprawdę, bo wydaje mi się, że wszyscy zrobili więcej niż to było 

możliwe. Dziękuję wszystkim.  

Skarbnik Gminy Agata Dudek-Golińska: 

Dzień dobry państwu, ja już dość dawno się zgłaszałam, chciałam tylko w roli uzupełnienia, 

ponieważ pojawiały się pytania, gdzie mogą być zawarte pewne informacje. I tak jeśli chodzi o 

remonty dróg, tutaj zostało powiedziane, że szczegółowo zostały te informacje podane, co do 

przedsięwzięcia w WPF o nazwie remonty dróg, to proszę państwa, co do zasady obejmuje 

właśnie te wieloletnie umowy, najczęściej są to dwu trzyletnie umowy na naprawy cząstkowe 

nawierzchni bitumicznej, utrzymanie, ulepszenie tych dróg, jest to około o kwotę, na chwile 

obecną jest bliska 1 150 000 rocznie, jeśli chodzi o zmiany w planie wydatków to, tutaj również 

padło takie pytanie, chciałam uzupełnić, że w raporcie o stanie gminy, nie ma tych informacji. 

Natomiast w sprawozdaniu opisowym z wykonania budżetu takie informacje są zamieszczone na 

samym początku tego dokumentu. Wykonanie dochodów tutaj wskazać wskazywane było przez 
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ludzi państwa radnych, fakt pozyskania dofinansowania dotacji. Natomiast ja tu chciałam tylko 

zwrócić uwagę na to, że bardzo ładnie wykonały się właśnie te dochody własne, które nie 

obejmują dochodów z tego tytułu, z tego źródła, pomimo właśnie sytuacji pandemicznej, czyli 

nawet utratę tego 1 200 000 zł w picie, to świadczy bardzo dobrej sytuacji, jeśli chodzi o dochody 

własne gminy. I padło również pytanie dotyczące braku albo uszczegółowienia opisu realizacji 

funduszu sołeckiego, tu również na stronie 149 sprawozdania z wykonania budżetu jest taka 

informacja. No do raportu nie wkładaliśmy całości sprawozdania z wykonania budżetu gminy, 

ponieważ jest to osobny dokument, myślę, że one są dość mocno ze sobą skorelowane i należy 

je czytać łącznie. I tutaj przy funduszu sołeckim, co do zasady w tym zestawieniu, państwo 

zobaczycie, że wnioskowane zadania przez sołectwa pomimo pandemii zostały zrealizowane, 

powstały oszczędności na niektórych zadaniach, natomiast jedno sołectwo na blisko 2tysiące, 

20 000 zł nie zawnioskowało w ogóle o podział tych środków, a w drugim sołectwie zadanie jest 

wykonane, jest kontynuowane, jakby w tym roku również ze środków funduszu sołeckiego, jest to 

właśnie ta największa część niewykonania tych wydatków pozostałe sołectwa, co do zasady 

miały zrealizowane wydatki na poziomie, na którym zapanowało i takie jak i o jakie wnioskowali, 

także serdecznie dziękuję. Tyle chciałam dodać.  

Burmistrz Siechnic Milan Ušák : 

Panie Przewodniczący, Wysoka Rado wyjaśni pani skarbnik, ale i dotychczasowego przebiegu 

dyskusji, taka refleksja i może i propozycja do rozważenia. W związku z tym, że raport jest 

bardzo obszernym dokumentem państwo bardzo głęboko się do niego odnoszą, to są bardzo 

głębokie merytoryczne rozmowy pytania oceny. Chciałbym prosić o rozważenie panią pana 

przewodniczącego, wysoką radę o kwestii ewentualnego odroczenia sesji dokończenia jej na 

drugim posiedzeniu w ustalonym terminie. Analizowaliśmy tutaj z panią mecenas Abrich 

uwarunkowania prawne ze względu na jeszcze skutki covid-u obowiązuje rozporządzenie, która 

pozwala rozpatrzeć sprawozdanie i procedować sprawę absolutorium do końca lipca, a nie do 

końca czerwca, tak jak to jest co roku, czy bywało, a ustawa o samorządzie gminnym w 

przepisach, dotyczących raportu o stanie gminy mówi tylko, tyle, że sprawę raportu wotum 

zaufania należy rozpatrywać przed absolutorium i głosowanie w sprawie wotum zaufania oraz 

absolutorium powinno odbyć się na tej samej sesji, a zatem od strony formalnoprawnej, gdyby 

zapadła decyzja o odroczeniu tej sesji, dokończenia drugiej części sesji w innym terminie, byle 

nie dalej niż do końca lipca. To informuję, że taka prawna możliwość w tym roku występuje. 

Dziękuję bardzo.  
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Radna Karolina Mońca: 

Tak, proszę państwa, widzę, że w naszej dyskusji nad podpunktem drugim raportu, już się nikt 

nie zgłaszał, dlatego chciałam złożyć wniosek formalny o przerwę 15 minutową, ponieważ już od 

godziny dziesiątej siedzimy, dyskutujemy to jest ponad 3 godziny, więc takie 15 minut dla nas 

wszystkich podejrzewam na wyprostowanie jakości, na pewno by się przydało ale tutaj pan 

przewodniczący może w tym czasie... 

Radna Anna Schindler: 

Mogłabym tu długo mówić, ale ograniczę się do kilku zdań. Generalnie, realizacja tej polityki 

przestrzennej jest, jakby, z punktu widzenia radnej tego okręgu, małych miejscowości, nie do 

przyjęcia i tylko wskażę na 2, jakby, uzależnione od siebie wątki. To jest 1 realizacja studium, 

przyjęte w 2018 dla części obszarów od Radwanic po Grodziszów i potem plany, które miały, 

jakby, odzwierciedlać przyjęte kierunki, poprzez uwarunkowania, zapisane w studium. Chcę 

powiedzieć, że w zasadzie, jeśli chodzi o ten fragment, o ten obszar wskazany, od Radwanic po 

Grodziszów, w tej chwili realizowany jest tylko 1 plan, który, który był przyjęty w 2013 roku, to jest 

ten duży plan, jakby, nowych Siechnic, od Katarzyny po Prawocin. Natomiast wszystkie inne są z 

jakichś powodów, no, no, niezmienione, tak. Dotyczy to Radwanic, dotyczy to Prawocina, czyli 

przedsiębiorstwa produkcji ogrodniczej, dotyczy to Zębic i czekają mieszkańcy i nie tylko 

mieszkańcy, bo ważny jest również plan przedsiębiorstwa produkcji ogrodniczej. Te 

wytłumaczenia, które się tam pojawiły w nas, w tym naszym przedstawionym raporcie, no, można 

by z nimi polemizować, tak, bo jeśli chodzi np. o plan PPO Prawocin, obszar Prawocina, to 

owszem, on był wyłożony po raz kolejny w ubiegłym roku,w 2020 roku, otrzymuję informację, że 

są procedowane w tej chwili uwagi - była tylko 1 uwaga z tego, co mi wiadomo, dotycząca i 

oceniająca oddziaływanie na środowisko, prognoza oddziaływania na środowisko dla tego planu. 

Minął rok, w dalszym ciągu planów nie ma, wiemy, że tamten plan, przynajmniej ten duży, dla 

prawie tych 60 paru, czy 70 ha został, jakby, przez wojewodę odroczony. Więc zwracam na to 

uwagę, że te plany są nierealizowane i trwa to dość długo, biorąc pod uwagę, że sporządzenie, 

przystąpienie do sporządzenia planów i studium miało miejsce w 2011 roku. Oczywiście też, jeśli 

chodzi o tę politykę przestrzenną, to trzeba zwrócić uwagę na to, że te plany właśnie małych 

miejscowości, są odraczane i chcę tylko zwrócić uwagę na to, że, oczywiście, tutaj ros, mówimy o 

rozwoju, tak, ale rozwoju miejscowości, które też, no, mają, jakby, pewnie inne rozwiązania dla 

siebie, przestrzenne i dla gminy, no, ale też by chciały się rozwijać tak, w taki czy inny sposób. 

Natomiast te plany są odraczane, a realizowane są, skądinąd też jest to zrozumiałe, właśnie tych 
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miasta i, i, i tych osiedli i największej, największych miejscowości zbliżonych do Wrocławia. Ale 

zwracam uwagę na ten problem, bo to, właśnie, no tak, nie może być, że, że jedni czekają na, na, 

lat 10 - 11 na, na zrealizowanie planów, a, a, a inni, no, no, jakby, mają te plany zmieniane po raz 

wtóry lub są dołączane czy zmieniane, choćby, jakby, przez te wskaźniki, tak, zabudowań, które 

się teraz pojawiały w tym dużym planie dopiero, tak. Także to jest 1 sprawa. I 2 sprawa, która też 

musi tutaj wybrzmieć, to studium dla obszaru, części Zębic i studium dla obszaru części Sulęcina, 

też zostało, została uchwała podjęta w 2011 albo 12, w tej chwili nie, nie chce zmieniać faktu, o 

przystąpieniu do real, zmiany studium. To jest o tyle ważne, że zmieniły się tam uwarunkowania i 

o tym dzisiaj będziemy pewnie rozmawiać w Sulimowie o godzinie 17, także nie chciałabym tutaj 

przedłużać, natomiast to, że ta, to studium nie zostało jeszcze zmienione, no, jakby, powoduje 

wiele problemów i wywołuje wiele, wiele też niepotrzebnych zupełnie emocji i niepewności wśród 

mieszkańców tego rejonu. Także, no, że tyle, ta polityka przestrzenna i sposób, jakby, realizacji, 

poprzez wstrzymywanie czy uchwalanie jednych wcześniej, drugich później, przecież była analiza 

robiona, tak, w 2016 roku, zostały wskazane priorytetowe plany do opracowania. W tej chwili 

mamy 21, ale mówimy o 20 roku, tam się przecież i w ubiegłym roku podczas i debaty, już nie 

mówiąc o roku, kilku mieś, miesiącach w roku, pojawiały i wnioski, i pisma, i mieszkańców, i 

sołectw i, i stowarzyszenia, o to, żeby te plany realizować. Oczywiście, tutaj mówimy też o 

Kotowicach, zdaje sobie sprawę, że czekają tam na rozwiązania, tak, dotyczące zmiany 

związanej z, przed, popowodziowymi rozwiązaniami, przeciwpowodziowymi rozwiązaniami, ale 

dalej te małe miejscowości, które, Sulimów, dzisiaj czy w, dawno dopiero się też pojawił, jako 4 

wyłożenie - one leżą, one stoją w miejscu, podczas gdy inne plany i są uruchamiane, 

wprowadzane i realizowane. Natomiast ci mieszkańcy, no, no, no, jakby, nie biorą udziału w 

realizowaniu tych potrzeb, które też wynikają z ich własności. Dziękuję.  

Radny Piotr Nowiński: 

No, ja chciałem powiedzieć, że ja myślałem, że się wyczerpał bardzo obszernie wcześniej, już 

miałem nie zabierać głosu, ale widzę tutaj wypowiedź pani Anny Schindler zmusiła mnie do tego, 

żeby zabrać głos. No, ja po prostu nie wierzę uszom własnym - pani Schindler, która narzeka na 

to, że opracowywanie planów zagospodarowania małych miejscowości leży i czeka. Ja też 

uważam, że leży czeka, bo jeżeli zabieramy się do planu zagospodarowania miejscowości Zębice 

i omawiamy go przez kilka dobrych lat, przesuwając trasę krakowską, przyszłą trasę krakowską, 

raz w górę, raz w dół i to nie na wniosek dyskusji na komisjach, tylko na wniosek samego 

sołectwa, które jednocześnie było wtedy reprezentowane przez panią Schindler. No i ta cała 
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zabawa z przystosowaniem drogi, przecież mieszkaniec, po tej komisji, zdenerwowany, że na 

jego działkę w ostatniej chwili została przeniesiona planowana trasa, no, no, doprowadza do 

takiej sytuacji, że chyba zbyt poważnie traktujemy właśnie tę miejscowość. Panie Burmistrzu, ja 

bym sobie życzył tego, żeby w równy sposób traktować, jeżeli miejscowość nie ma 

reprezentanta, który potrafi wyartykułować potrzeby, no to powinno się ten plan odłożyć na półkę, 

aż do czasu, kiedy taka świadomość w tamtej społeczności narośnie, bo cierpią przez to małe 

miejscowości, że my po 10 razy wracamy do tego samego planu, potem pojawiają się, z 

inicjatywy pani radnej Schindler, ponownie, a to skargi na to, że ktoś usypał pół metra ziemi i 

jednocześnie nie zauważa pani Schindler, że w centrum miejscowości, którą reprezentuje 

praktycznie, w centrum Zębic, funkcjonuje sobie w kurniku lakiernia proszkowa. I to jest jakiś 

temat tabu, jakiś temat nieporuszalny, ja go wielokrotnie tu poruszałem na sesjach, ponieważ my 

powinniśmy być transparentni, powinniśmy posługiwać się zasadami fair play, jasne zasady gry. I 

ja bym chciał wyjaśnić, jak to się dzieje, że mija sobie kolejne kilka miesięcy, lakiernia proszkowa 

funkcjonuje sobie w starym kurniku. I co to jest za praktyka, w raporcie o stanie gminy tego nie 

ma .Z art. 28 aa,mam, jakby, prawo zabierać głos bez ograniczeń czasowych w tym punkcie, a to 

jest punkt planów zagospodarowania. I ja chcę cały czas podnieść temat problematyki, problem 

zagospodarowania Zębic, gdzie wielokrotnie rozmawialiśmy o tym, że z niewyjaśnionych 

przyczyn, w centrum miejscowości funkcjonuje sobie lakiernia proszkowa w starym kurniku, to 

może jest jakiś zwyczaj, może niektórzy radni też powinni sobie kupić działkę rolną, na niej 

zbudować kurnik, a potem niech tam się w środku, w tym kurniku, nie wiem, hotel nagle 

przemianuje, no przecież to jest sytuacja skandaliczna. Powinniśmy taką sytuację wyjaśnić 

naszym mieszkańcom i zrobić to w sposób transparentny, żeby do takich rzeczy nie dochodziło. I 

co mogę jeszcze powiedzieć w temacie raportu o stanie gminy, bo o tej sytuacji z tym planem 

Zębic to mógłbym mówić przez pół godziny. Przede wszystkim, gmina Siechnice wyróżnia się 

tym, że mamy ponad 94% terenów objętych planami zagospodarowania, no, dla takiej informacji, 

miasto stołeczne Warszawa ma jedynie 40% powierzchni objętych uchwalonymi planami 

zagospodarowania. Czy można mieć lepiej, czy można mieć szybciej? Pewnie, że można, 

natomiast chciałbym tutaj zwrócić uwagę, szczególnie tym osobom, które zwracają uwagę na 

problem, że coś się wolno proceduje - pracujmy uczciwie, rzetelnie, nie wprowadzajmy 

mieszkańców w błąd. Nie usuwajmy ze swoich terenów w planach zagospodarowania, na etapie 

procedowania, stref ekonomicznych, bo skąd my będziemy brali te pieniądze, czyli trochę widzę, 

że niektórzy radni wkładają kij w szprychy, blokując rozwój swojej miejscowości, a zarazem i 

gminy. Usuwają z terenów miejscowości, planów zagospodarowania, strefy ekonomiczne, potem 
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zwracają uwagę na problem, że się długo proceduje, a na końcu mówią, że za mało pieniędzy na 

ich miejscowość idzie. No, przecież to jest bardzo nieuczciwe w stosunku do tych miejscowości, 

szczególnie, które już dzisiaj wymieniałem, czyli Mokry Dwór, czyli Siechnice, gdzie mamy strefy 

ekonomiczne, jest sprzęt ciężki i najlepiej jest wszystkim mieszkańcom opowiadać, że powinni 

mieszkać w ciszy i w zieleni, świetnie, tylko za co my te, za jakie pieniądze my będziemy 

dobudowywać drogi, latarnie (???). Latarnie, że tak powiem, doświetlane z energii słonecznej, 

przecież my z tych pieniędzy sobie nie wyczarujemy. I to jest bardzo dużą nieuczciwością, że w 

ten sposób się rozmawia. Ja dziękuję i oddaję głos.  

Radna Katarzyna Nowak-Pokorny: 

Jak tylko mam taką ogromną prośbę, żebyśmy nie odbiegali od tematu. Panie Przewodniczący, 

również to jest prośba do pana, tylko, że naszym dzisiejszą tematem nie jest, po prostu kurnik 

czy, czy lakiernia. I jeżeli, panie Piotrze, to funkcjonuje od tylu lat, a jakoś dalej funkcjonuje, to, 

jeżeli byłoby niezgodne z prawem, na pewno by nie funkcjonowało, więc prosiłabym naprawdę 

odnieść się merytorycznie do, do tematu, dobrze? 

Burmistrz Siechnic Milan Ušák : 

 Dziękuję uprzejmie, panie przewodniczący. Ja będę chciał poprosić, aby za moment zabrała głos 

pani kierownik Barbara Borkowska, bo pierwszej odpowiedzi pani radnej Schindler, w tym 

punkcie padła taka informacja o tym, że wojewoda odłożył plany. całkowicie nie rozumiem tych 

wypowiedzi, przyznam się. Może pani kierownik będzie umiała bardziej precyzyjnie się do tego 

odnieść. Chciałbym tylko, odnosząc się do wypowiedzi radnej pani Katarzyny Nowak-Pokorny, 

apelować do pani, aby nie formułowała pani stwierdzeń, że skoro coś dzieje się od lat, to musi 

być zgodne z prawem, bo, kierując się taką logiką i filozofią, to mąż może bić żonę przez 20 lat i 

to znaczy, że to jest zgodne z prawem, tak. I tym podobne historie tak, no, przecież to jest absurd 

jakiś, to, co pani powiedziała, niezależnie od tego, z jakim stanem tam mamy rzeczywiście do 

czynienia. Od tego są właściwe organy i postępowania, tak, no, pani Katarzyno, rozumiem pani 

dobre intencje, chęci i motywację pani wniosku wypowiedzi, no, ale przecież ta część wypowiedzi 

jest absurdalna, najzwyczajniej w świecie. Dziękuję bardzo. 

Kierownik Wydziału Gospodarki Przestrzennej i Nieruchomości: 

To może na wstępie odniosę się do tematu odłożenia, odwołania przez wojewodę planu dla 

Prawocina. Ja przypomnę, że ten plan został uchylony z uwagi na fakt, że podczas sesji Rady 

Miejskiej, radni na sesji wprowadzili zmiany do tego, do tego planu, co jest niezgodne z Ustawą o 
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planowaniu i zagospodarowaniu przestrzennym, , ponieważ takie zmiany wymagają ponownego 

wyłożenia do publicznego wglądu i, i po prostu ta procedura musiała być ponowiona. Odnośnie 

tego, tego zarzutu, że plany odkładamy, czy są gdzieś odłożone. No, no, nie mogę się zgodzić, 

bo, tak jak państwo widzicie, w raporcie jest ich 20 kilka, tych opracowań, pracowników mamy 3, 

w tym część zajmuje się oczywiście innymi rzeczami  o warunkach dla terenów, których, dla 

których minister nam zgody nie nie wyznaczył, nie, nie wyraził. Więc, więc każdy ma, oprócz 

zajmowania się planami, inne też obowiązki, jest wiele planów, które w bardzo krótkim czasie 

uchwaliliśmy, z tego względu, że były to niewielkie obszary i dotyczyły inwestycji gminnej. 

Przypomnę, uchwaliliśmy plan dla Groblic, żaden plan, który był związany z inwestycjami 

gminnymi, nie był przyczyną o, opóźnienia w tych inwestycjach, także czy Groblice, czy szkoła w 

Radwanicach, czy komisariat policji. Te plany zostały uchwalone terminowo. Problem polega na 

tym, że te plany opracowywane są na podstawie uchwał z 11 roku, w między czasie tych 

wniosków o dokonanie zmian bywało coraz więcej. Muszę przyznać, że, że niektórzy radni też 

rozbudzają apetyty wśród mieszkańców, bo tak naprawdę te, te plany dla tych miejscowości 

istnieją, zmiany, które przewidujemy, wiążą się z tym, że przeznaczamy większy teren pod tą 

zabudowę i, i w miarę przypływu mieszkańców te apetyty rosną i, i chęć rozbudowy tych 

miejscowości jest coraz większa. Rodzi to wiadomo, jakie, jakie problemy i, i, no, uchwalanie tych 

planów będzie się wiązało z dalszym zapotrzebowaniem na, na media. W zakresie planu 

Kotowice, co mogę się odnieść - my również tam przeznaczamy tereny, które, kiedyś taka była 

polityka, że się wyznaczało zabudowę wokół dróg, pozostawały tereny niezabudowane wewnątrz 

kwartałów. W tym planie te tereny będziemy przeznaczać, w planie miejscowym nie ma jakichś 

dodatkowych zaleceń czy, czy ustaleń, które by dodatkowo zabezpieczały przed pod, 

powodziami teren Kotowice. Podobnie będzie miało miejsce w planie dla Siechnic, Radwanic i 

Grodziszowa. My nie będziemy zapisywać zadań inwestycyjnych w planie, bo to nie, nie jest 

zadaniem planu miejscowego,my będziemy doprecyzowywać z, ograniczać może intensywność 

zabudowy, bo, bo wiemy, z czym to się wiąże. W związku z tym, no, te plany idą do przodu, 

natomiast do każdego z tych planów w przypadku większych miejscowości, mamy tych uwag 

złożonych od kilkudziesięciu do, do nawet ponad 100. To wymaga opracowania każdego 

wniosku, jest to bardzo pracochłonne. Mało tego, podczas komisji, czasem radni, już wychodzimy 

naprzeciw tak, przed wyłożeniem planu, tak jak miało to miejsce w styczniu w studium dla Zębic i, 

i terenu Sulęcina. Omawialiśmy projekt studium w styczniu. Państwo radni poprosili o przesłanie 

całego materiału na maila, co zrobiłam dnia następnego. 2, 2 miesiące później, na komisji 

gospodarczej w marcu, omawialiśmy to studium, w którym zaproponowałam część obszaru 
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objętego byłym składowiskiem pod fotowoltaikę, drugą część terenu pod teren dla potrzeb 

komunalnych gminy. Państwo po raz kolejny proponowali zmiany, zwiększając teren fotowoltaiki, 

ostatecznie na, na tej komisji w marcu zapadł wniosek, który został pozytywnie przez państwa 

zagłosowany za tym, aby ustalić dla tego terenu obszar jako obszar aktywności gospodarczych. 

Przedstawiałam państwu również wyłożenia z 16, porównując w stosunku do 18, gdzie te tereny 

aktywności, na wniosek mieszkańców, z wcześniej przeznaczonych w większym obszarze, został 

zmniejszony. No i teraz stoimy przed, przed właśnie tematem tego studium, problemem, tak, jakie 

zapisy ostatecznie z panem burmistrzem będziemy ustalać, być może poprosimy o jeszcze 1 

komisję w zakresie tego studium, bo, no, sprawa jest, no, niewyjaśniona, tak. Mieszkańcy nie 

chcą tej aktywności, a z drugiej strony jest, byłaby pożądana, z drugiej strony gmina chciałaby 

realizować inwestycje związane z fotowoltaiką. potrzebny jest teren dla zabezpieczenia potrzeb 

komunalnych, czyli jakieś materiały dla, dla dróg, dla zabezpieczenia całej infrastruktury. Także 

na pewno nie odkładamy żadnych planów na, na, na półkę, wszystkie są realizowane zgodnie z 

możliwością wydziału, tak jak wydział inwestycyjny, czy komunalny, również, w poprzednim roku, 

borykaliśmy się z, z obniżoną frekwencją, prawda, więc staraliśmy się pracować zdalnie, udawało 

nam się tak organizować pracę, żeby też uniknąć zakażenia i, i móc kontynuować tą pracę. 

Dziękuję.  

Radny Łukasz Kropski: 

Dziękuję. Z tym, że plany nie są odkładane, niestety się nie mogę zgodzić. I tutaj też tą metodą, 

którą przyjmował wcześniej pan Piotr Nowiński, zaproszę do strony 63 raportu, gdzie jest wykaz, 

wykaz aktualnych uchwał, które są podjęte w kontekście planów miejscowych, nad którymi nie 

została rozpoczęta procedura planistyczna. Takich uchwał jest 16, najnowsze jest z listopada 

2000, z 2020, ale najstarsze jest z 27 stycznia 2011 i są z 2012, 13, 14, jest takich, jest takich 

uchwał 16. Aktualnie też pracujemy, to tam strona 66, nad 20 planami, więc w sumie jest 

podjętych aktualnie 20, 36 uchwał dotyczących miejscowych planów zagospodarowania 

przestrzennego. I teraz pytanie, co my, jako gmina, co my, jako rada, możemy zrobić, żeby te 

uchwały zrealizować tak. No, powierza się je zazwyczaj burmistrzowi, ale może od nas, radnych, 

czy to wspólnie z, z mieszkańcami, są potrzebne jakieś działania, które pozwolą te, te uchwały 

zrealizować, przyspieszyć, bo niedługo też przepisy mogą nas zmusić do tego, żeby ten 

współczynnik, który jest 94% pokrycia terenu gminy planem, będzie musiał być 100%. I tutaj 

jeszcze w kontekście, jakby, samego procedowania i procedury planistycznej. To podejście, 

gdzie rozmawialiśmy przed wyłożeniem, może wyjaśniać i może, jakby, przy, usprawnić tą 



                                                             Załącznik nr 2  
                                                                                                 do Protokołu Sesji Rady Miejskiej 
   nr XLII/21 z dnia 24,28,29 czerwca 2021r. 
 
procedurę, ale też w dobrych, w ramach dobrych praktyk, coraz więcej samorządów, przed 

przystąpieniem do opracowania planów, wychodzi do mieszkańców i robi z nimi konsultacje na 

temat przeznaczenia, przeznaczenia tego terenu i co mieszkańcy na tym terenie, jakby, widzieli 

by co, jakie są, jakie są ich oczekiwania, jeszcze zanim, jeszcze, zanim projektant zacznie pracę i 

będzie szył, że tak powiem, plan wg, wg swojej wizji. Ja nie jestem za tym, żeby całkowicie 

realizować, jakby, oczekiwania mieszkańców, bo tutaj musimy wyważyć zarówno interes gminy, 

jak i ,jakby, ogół społeczeństwa, bo wiadomo, że mieszkaniec, czy właściciel działki chciałby na 

tej działce jak najwięcej np. zarobić, ale musimy to, to wyważyć i też wsłuchać się w ten głos, a 

tutaj o konsultacjach, które pan burmistrz mówi, wejścia w ten tryb jeszcze bardziej konsultacyjny, 

jeszcze bardziej partycypacyjny. Warto przemyśleć o takim na, rozwiązaniu, żeby jeszcze przed 

podjęciem uchwały, czy jeszcze przed podjęciem prac przez planistę, porozmawiać z 

mieszkańcami, jakie są ich oczekiwania w kontekście danego, danego obszaru. Dziękuję.  

Burmistrz Siechnic Milan Ušák : 

Odnosząc się do wypowiedzi pana radnego Kropskiego, chciałbym poinformować, że już od 

jakiegoś czasu mamy zawartą umowę ze Stowarzyszeniem Chorych z Rybnika bodaj, tak, to jest 

projekt finansowany ze środków unijnych, w ramach którego będzie realizowana w mechanizmie 

pogłębionej partycypacji, konsultacji, zmiana planu dla centrum Siechnic. No i znowu się nie 

spodoba pani Annie Schindler, ale to jest obszar najintensywniejszego, a przynajmniej 1 z 2 

najintensywniejszego rozwoju urbanistycznego, gospodarczego i mieszkaniowego i jest rzeczą 

oczywistą, że kiedy mieliśmy do wyboru wybór takiego obszaru do takiego projektu pilotażowego, 

bardzo głęboko konsultowanego partycypowanego, to wskazałem ten obszar, ale to jest pilotaż, 

tak, jak powiedziałem. Chciałbym, rzeczywiście, w przyszłości, jeszcze w tej kadencji, co najmniej 

1, jak nie 2 obszary gminy do takiego procedowania zmiany planu i pewnie zmiany studium 

wytypować i rozpocząć te prace. Nie rzecz w tym, żeby dzisiaj dyskutować, które to będą. Muszę 

jednak zwrócić uwagę na to, że, gdyby to się miało odnosić do tych obszarów, których dotyczą 

wypowiedzi pani radnej Anny Schindler, to o kolejne lata wydłuży się uchwalanie czy zmiany 

studium, czy planu, bo te procedury są nie tylko bardzo pracochłonne, ale też i oczywiście 

bardzo, o wiele bardziej czasochłonne, musimy zdawać sobie z tego sprawę i w kontekście 

wypowiedzi pani kierownik Barbary Borkowskiej o stanie kadrowym, trzeba by było powiedzieć b, 

czy c i po pierwsze, o ile w ogóle miejsce znajdziemy, bo tego miejsca dla urzędników już 

brakuje, ale zawnioskować i znaleźć pieniądze na zwiększenie zatrudnienia w wydziale. Etatów, 

które będą się tym planowaniem, w tym właśnie z pogłębiono, nymi procesami konsultacji, 
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partycypacji zajmować. I na koniec, chciałbym się odnieść do tego, jak wyglądały te procedury w 

przypadku Zębic czy Sulęcina. No więc, mimo że może nie były ubrane w ramy formalne, takie 

jak będzie to teraz robione w tym projekcie pilotażowym, z opracowaniem na początku 

indywidualnego planu konsultacji np., itd., to trudno by mi było znajdować, zarówno w okresie, 

kiedy pełnię funkcję burmistrza naszej gminy, jak i wcześniej ,w całym okresie, kiedy byłem 

samorządowcem w naszej gminie, przykłady opracowań planistycznych, które by były tak 

wielokrotnie konsultowane, dyskutowane, których by dotyczyły tak liczne spotkania z 

mieszkańcami, z Radą Sołecką, jak właśnie te opracowania w tym rejonie gminy. No, ale jak 

widać na załączonym przykładzie, te mechanizmy wydłużają procesy planistyczne, jest to 

immanentnie ze sobą też powiązane. I na koniec muszę wrócić do dyskusji nad poprzednim 

rozdziałem, ja chciałbym, ażeby było protokołowane i proszę panią sekretarz o przypomnienie mi 

tego, że jeżeli pani radna Katarzyna Nowak - Pokorny, nie odpowie na moje pytanie, dotyczące 

jej wypowiedzi wątków osobistych, tak, to będę musiał... 

Kierownik Wydziału Gospodarki Przestrzennej i Nieruchomości: 

Ja chciałam tylko uzupełnić wątek tego braku pokrycia planami miejscowymi, bo to każdy może 

sobie swobodnie zobaczyć w systemie informacji przestrzennej, zakreślając warstwę plany 

miejscowe, ustalenia planistyczne. Te tereny, które nie są objęte, to, to są tereny, które aktualnie 

procedujemy - Święta Katarzyna, są to tereny rolne, które od wielu lat, no, nie miały planów 

miejscowych. Fragment też w obrębie Siechnice, też, również teren użytkowany rolniczo i w tym 

momencie, jeżeli uchwalimy ten plan i  z fragmentem tego, tego terenu rolnego, będziemy mieć 

pełne pokrycie. Niemniej jednak, chciałam zwrócić państwu uwagę a propos tych pogłębionych 

konsultacji z mieszkańcami. Ja, ja wielokrotnie radnym mówiłam, że aktualnie w, aktualnie 

obowiązujących planach miejscowych, mamy pokrycie dla około 300 ha terenów przeznaczonych 

pod zabudowę, a nie skonsumowanych. Ja wielokrotnie tłumaczę państwo, że, dlaczego tu nie, 

czy gdzie indziej nie przeznaczyliśmy, minister nie zgodził się na przeznaczenie na cele 

nierolnicze - właśnie z tego względu, że mamy tak duży obszar niezabudowany, a przeznaczony 

pod zabudowę. Argumenty do ministra, już nie mamy żadnych argumentów, żeby, dla poparcia 

naszych kolejnych wniosków, dla kolejnych osób, które, które chcą tego, zmiany tego 

zagospodarowania. My codziennie odbieramy masę telefonów różnych osób, są osoby, które 

może i czekają od 11 roku, ale jest ich naprawdę niewiele, są takie osoby, które niedawno nabyły 

i mają ogromne roszczenia, bo myślą, że w tej gminie to się szybko wszystko załatwi i da się 

uchwalić plany miejscowe. No więc, musicie się państwo zastanowić, bo z jednej strony chcecie 
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się konsultować z mieszkańcami, którzy bardzo chcieliby mieć tereny pod zabudowę, a z drugiej 

strony okaże się, że my nie jesteśmy w stanie zapewnić całej infrastruktury dla tych terenów, więc 

faktycznie powinniśmy takie pogłębione spotkania może w bieżącym roku się uda zorganizować 

również na temat tych uchwał, których mamy kilka tam, 16, podjętych, ale to trzeba zweryfikować 

pod kątem tego, ile my już mamy terenów i jakie to uchwały są i jakie były wtedy, kiedy były 

podejmowane uwarunkowania. Te uchwały możemy uchylić, tak, możemy je zweryfikować i, i 

dopiero wtedy, jakby, porozmawiać. W tym roku będziemy zlecać ocenę aktualności wszystkich 

planów, więc to też będzie tak jakby zbiorczym zestawieniem tego, co się dzieje i co, w jakim 

zakresie powinno się jeszcze dokonać, w jakim zakresie zmian. I to pozwoli nam na pewno na 

zweryfikowanie tych uchwał, które, jak pan radny powiedział, leżą. To są uchwały, które nie 

zostały rozpoczęte prace planistyczne, nie zostały podpisane umowy, nie rozpoczęta została 

procedura, więc żadne środki w, nie zostały w ogóle wydatkowane. Dziękuję.  

Radna Małgorzata Mokrowska: 

Dziękuję, panie przewodniczący. Ja wrócę do wypowiedzi pani Anny Schindler. Pani Aniu, jeżeli 

chodzi o plan Kotowic, cały czas jestem w kontakcie z Wydziałem Planowania, z panią Anią, z 

panią kierownik Barbarą Borkowską. Dziękuję tu pani kierownik też za wypowiedź, także nie ma 

co się przejmować Kotowicami, bo, bo jest to pilnowane i procedura idzie do przodu. Natomiast, 

jeżeli chodzi o plany małych miejscowości, to przecież ciągle, jak omawiamy, pani składa ciągle 

jakieś inne wnioski i dlatego też nie można uchwalić. Dziękuję.  

Radna Jolanta Olczak: 

Szanowni państwo, ład przestrzenny, oczywiście, i zrównoważony rozwój wpływają na 

uporządkowanie przestrzeni, które tworzy, tworzą harmonijną całość. Priorytetem powinno dla 

nas być właśnie zakończenie podjętych, a nie ukończonych planów, bo one nie są procedowane. 

I zgadzam się absolutnie, z panem Łukaszem i z panią Anią. Mamy wyraźnie w dokumencie 

wskazaną stronę. Ja np. zapisałam sobie 64 też, w pkt 11. i 12., gdzie mamy teren, gdzie była 

podjęta uchwała w 15 i, a następnie później w 16 roku, nie jest to procedowane. Chciałabym 

zwrócić uwagę, że przecież uchwała o miejscowym, nie uchwała, tylko Ustawa o Planowaniu i 

zagospodarowaniu przestrzennym wyraźnie wskazuje terminy, w jakich my powinniśmy 

procedować określone plany. Mało tego, ponieważ osobiście nas to dotknęło, jeśli chodzi o 

obszar radwanicki, sąd zwrócił uwagę na to, że nie jest właściwym, żeby przy zmianie tak, tylu 

aktów prawnych, żebyśmy my mieli miejscowy plan zagospodarowania z 99 roku, no to, i tam w 

części później jest, tam 2000 chyba 6 roku. Dlatego popatrzmy na to poważnie, bo nie chodzi o 
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to, żebyśmy 36 uchwał podjęli, tylko o to, że jeżeli podejmujemy uchwały, to starajmy się je 

procedować w określonym czasie, tak, żeby mieszkańcy nie mieli odczucia, że jest bezczynność, 

albo opieszałość w procedowaniu tych i ukończeniu planów. I tylko tyle, a dokument potwierdza, 

że niektóre plany, niestety leżą. Dziękuję. 

Radny Jakub Kłosiński: 

Dziękuję za oddanie głosu. Ja czasami, jak tak słucham pana wiceprzewodniczącego, mam 

wrażenie, że on chce jakąś konkurencyjną lakiernię założyć i męczy konkurencję, tak, żeby 

rozładować sytuację bo już tego słuchać nie można. Natomiast ja tutaj troszeczkę ad vocem, co 

powiedziała pani Jola i tutaj przykład Radwanic, ja tutaj staram się jakoś pilotować temat. Tutaj 

się poposiłkuję, wyłożenia planów dla ulicy Grafitowej i ulicy Wałowej, Starowiejskiej i Szerokiej w 

Radwanicach. Tutaj w piśmie dostaje odpowiedź, że po prostu jest mnóstwo błędów ze strony 

urbanisty, który to przygotowuje, tak. Więc tutaj jest też pies pogrzebany, że gdzieś tam te, że tak 

powiem, proces się toczy, a następnie ma być to stworzone przez osobę, która dostaje za to, za 

wykonanie pieniądze i pojawiają się błędy i to jest znowu odsyłane. I tutaj się zwracam w imieniu 

też mieszkańców, którzy proszą mnie o pilotowanie tego tematu, że jest to też również 

przeciągnięte bardzo w czasie. Dziękuję bardzo.  

Radna Anna Schindler: 

Dziękuję bardzo. Chcę powiedzieć, na przykładzie, jak bardzo negatywnie i niekorzystnie na tę 

politykę przestrzenną i wpływa właśnie, jakby, przedłużanie procedur, czy w ogóle nie 

podejmowanie procedur w wypadku przystąpienia już do sporządzenia planu. Przypominam, 

listopad 2020 rok, kiedy to Rada Gmina, na wniosek pana burmistrza, miała kolejny raz wyłączyć 

z uchwały, a raczej z załącznika graficznego, obszar Siechnic do procedowania. Ja mówię tu o 

uchwale związanej z przy, z przystąpieniem do sporządzenia planu dla, oczywiście, tego całego 

obszaru od Radwanic do Grodziszowa. Tak, jak państwo wiecie, albo nie wiecie, ta uchwała 

została też przez nadzór wojewody unieważniona i na szczęście ona istnieje, jako cały czas 

gotowa do wykonania, a nie do zwlekania, poprzez odłożenie i kolejne wycinanie obszarów do 

procedowania, a zostawiania tych, zostawienie tych, które są narażone na właśnie konsekwencje 

nieuwzględnienia ich jako całości. Można na ten temat znowu dużo rozmawiać, naprawdę 

zaczyna mnie irytować sytuacja, którą państwo chcecie, jakby, przykryć. To jest poważna 

sprawa, polityka przestrzenna, realizowana z korzyścią dla całej gminy, a nie dla wybranych czy 

miejscowości, czy obszarów. Tym bardziej, podkreślam, w kontekście tej uchwały o przystąpieniu 

do sporządzenia planu od, na obszarze od Radwanic do Grodziszowa. To jest naprawdę 
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związane z tym, że po, w 20 roku nie zostały, po raz 2, czy 3, wyłożone plany PPO. To jest 

związane z tym, że intencją tych 2 uchwał, które wtedy tu podejmowaliśmy, miało być wyłączenie 

planu Siechnic i zostawienie, z innych zupełnie powodów, tych rejonów przed znaczy w górze 

rzeczki i na dole rzeki. Także, proszę państwa, już teraz na spokojnie, nie cofnę tutaj, jakby, tej 

mojej oceny pra, pracy nad planami i studia naszej gminy. One w konsekwencji przynoszą, jak 

tutaj mówiłam na przykładzie, opóźnianie i proszę w tej chwili nie, nie, nie łapać mnie za słowa, 

czy to będzie opóźnianie, czy, odkładanie, czy odraczanie, ale jeżeli w pewnym momencie Rada 

podejmuje uchwałę o tym, że konieczne jest procedowanie w całości i kompleksowo polityki 

przestrzennej dla jakiegoś obszaru, a potem zmienia koncepcję i wyłącza to małe obszary i, i 

realizuje inną politykę przestrzenną, to, wybaczcie państwo, ale nie jest to do przyjęcia z punktu 

widzenia, nie tylko radnej, ale właśnie tych mieszkańców, którzy po prostu są zupełnie 

zdezorientowani i nie wiedzą, gdzie żyją. Dziękuję.  

Radny Piotr Nowiński: 

Ja tutaj trochę też ad vocem wypowiedzi pana Kłosińskiego, który sobie trochę żartuje z tego 

wątku lakierni proszkowej. No, dziwne jest też, że będąc szefem klubu, który ma w nazwie "fair 

play", pan Kłosiński kompletnie się tym nie interesuje, żeby wyjaśnić mieszkańcom, o co chodzi z 

tą lakiernią w Zębicach, tak. No, przecież, jeżeli ktoś z okna widzi, swojego okna, w którym 

mieszka, tak, samowolę budowlaną, chyba nawet potwierdzono już opiniami odpowiednich 

instytucji, że jest to samowola budowlana i ma w nazwie "klub fair play", no to ja się 

zastanawiam, dlaczego my, jako mieszkańcy, jako radni, nie mamy wyjaśnione tego, że w 

centrum miejscowości Zębice, ludzie muszą wyprowadzać się, kupując mieszkania, czy to w 

Siechnicach, po zawyżonych cenach, a na własnej działce nie mogą wybudować domu, 

tymczasem w tym samym czasie ktoś w przerobionym kurniku robi sobie biznes, tak. To jest 

niesprawiedliwe, to nie jest fair play, to jest raczej "fake play". No, takie zagrania typu "fake play" 

jest, ja nigdy nie wyrażę zgody, bo to są poważne rzeczy, to są poważne sprawy i drugą sprawą, 

na którą też nie wyrażę zgody, to jest składanie sprzecznych wniosków. Widzimy dzisiaj, że, 

omawiając raport o stanie gminy, który teraz kontynuujemy, kiedy mówiliśmy o równaniu dróg, to 

rad, pani radna jedna mówiła, żeby zwiększyć środki na to, żeby równać drogi bardziej, więcej, bo 

mieszkańcy są zaniepokojeni stanem dróg, żeby w zimie, jak pada deszcz, czy na jesieni, jak jest 

słota i jest błoto, to wsypać to i po błocie jeździć tym walcem. Za chwilę pojawia się temat planów, 

ta sama radna zgłasza wniosek, żeby też tutaj więcej pieniędzy zabrać z innych obszarów i 

dołożyć, nie wiem, 10 pracowników zatrudnić, żeby siedzieli nad tymi planami i ten sam radny z 
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tego samego klubu, żeby jeszcze to po 5 razy bardziej konsultować. No, przecież wszyscy 

wiemy, że w tych konsultacjach właściciele nieruchomości wnioskują o jak najgęstszą zabudowę, 

jak najwyższą zabudowę, deweloperzy im tu przyklaskują, a mieszkańcy, którzy mają obok domy, 

mieszkania, nagle się dziwią, że im wyrasta przed domem, przed nosem, wys, wysoka o jedno 

piętro od własnej nieruchomości, budowla, tak. Przed tym musimy bronić naszych mieszkańców i 

uważam, że od 2010 roku ta polityka w naszej gminie jest skutecznie wdrożona i to widać, i to 

widać po miejscowości Siechnice. Ja niestety zapłaciłem za to słoną cenę, będąc pozwanym 

przez 1 dewelopera, który chciał mnie usunąć z Rady Miejskiej. Państwo radni dobrze wiedzą o 

tym, nie było, nie, nie dostałem żadnego wsparcia, jeżeli chodzi o stronę prawną, musiałem sobie 

radzić za własne pieniądze, bo tak to wygląda, że jeżeli chce się mieszkać w uporządkowanej 

miejscowości, żeby do nowo budowanego mieszkania, tak jak jest zapotrzebowanie, były 2 

miejsca parkingowe, bo to jest realne zapotrzebowanie i ci, którzy kupują to mieszkanie, muszą 

za to zapłacić. I to wszystko w tych planach miejscowych, o których rozmawiamy, jest 

uwzględniane, te uchwała, o której pani Borkowska wspomniała, została uchwalona nie dlatego, 

że radni się pomylili, tylko właśnie dlatego, że chcieli ustrzec mieszkańców przed tym, żeby im 

pod nosem wyrastały takie tworki, jak w niektórych częściach naszej miejscowości, gdzie 

deweloper z domu jednorodzinnego robi sobie 5 mieszkań i nagle wciska tam jeszcze półpiętro, a 

miejsca parkingowe robi na działce obok. No, takie rzeczy od 2010 roku się nie pojawiają. No i 

trzecia uwaga, no to, jeżeli mamy mieć więcej pracowników w Urzędzie Gminy, więcej pieniędzy 

na równanie dróg, no to przecież, jeżeli będziemy zgłaszać takie sprzeczne wnioski, to dojdziemy 

za chwilę do wniosku, że na coś innego zabraknie, bo za chwilę przejdziemy do oświaty i tam też 

nam wyjdzie, że brakuje pieniędzy. Tylko wciąż w tej dyskusji brakuje otwarcia na tworzenie i w 

planach zagospodarowania stref ekonomicznych, czy to małych, czy dużych. Tego brakuje tutaj, 

bo żaden radny nie chce poruszać tego tematu, szczególnie pani Schindler, już przywoływana, 

która jakimś dziwnym trafem nie chce w swojej miejscowości wyjaśnić, dlaczego już ta lakiernia 

funkcjonuje, czy też nie funkcjonuje, i czy to jest, czy to nie jest samowola budowlana, i nie ma 

tego tematu poruszanego, bo to jest temat trudny, a bez nowych praw ekonomicznych, bez jas, 

jasnego wskazania mieszkańcom, że proszę przed zakupem ziemi uwzględnić, że tu,wzdłuż 

torów kolejowych, będzie strefa ekonomiczna, że tutaj wzdłuż obwodnicy, będzie strefa 

ekonomiczna. Jeżeli nie będziemy tych tematów poruszać, to mieszkańcy tam się zabudują i 

będą mieli jeszcze większe pretensje. Obserwowałem to zjawisko w Siechnicach, kiedy 

zabudowywała się strefa ekonomiczna i mieszkańcy wnioskowali nawet o zmianę kolorystyki hali 

produkcyjnej, więc, no, te oczekiwania są bardzo rozbudzone. I to było trudne spotkanie, udało 
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się je zorganizować, przejść wspólnie to wyjaśnić, natomiast nie siejmy dezinformacji, nie 

rozbudzajmy negatywnych nastrojów, bo to tylko trafia rykoszetem, szczególnie w te 

miejscowości, gdzie to zamieszanie się robi. Dziękuję bardzo i oddaję głos.  

Radny Jakub Kłosiński: 

Ja do pana Piotra Nowińskiego. Panie Piotrze, czekam na rozstrzygnięcie odpowiednich urzędów 

w sprawie lakierni, która tak pana bardzo interesuje, natomiast obecna tutaj nasza pani radna 

Anna Schindler, nie jest stroną tego sporu i to, to już wybrzmiało tyle razy, że nie wiem, czy czy to 

powinniśmy tak w tym momencie taką kartkę dawać do monitora, żeby pan to widział. A teraz 

jeszcze, mam nadzieję, że kiedy padnie temat, w przyszłości, który chciałbym poruszyć - 

zrobienia drogi grafitowej w Radwanicach, gdzie powstała mini strefa, mini strefa dla 

przedsiębiorców, bo oni samoistnie tam się zaczęli budować, znajdę z pana strony poparcie w 

tym momencie i podniesienie ręki za tym, aby ułatwić im trochę tam funkcjonowanie, oni dają tam 

duże dość zatrudnienie, jak również ciągle się rozbudowują na terenie Radwanic. Dziękuję 

bardzo.  

Radna Jolanta Olczak: 

Bardzo dziękuję. Ja chcę w takim układzie zadać pani kierownik pytanie - czy, albo panu 

burmistrzowi - czy urząd zawiadomił stosowne urzędy, że w, na terenie gminy, w Zębicach, jest 

łamane prawo. Jeśli nie, to by prosiłabym przyporządkować pana radnego, który w tym 

momencie wykorzystuje swoją pozycję do tego, żeby, no, to już jest, uważam dręczenie i to 

publiczne dręczenie radnej, bo tak, jak Jakub Kłosiński powiedział, pani radna nie jest 

właścicielem, w związku z czym proszę, żebyśmy skupili się w temacie, jaki dzisiaj po, po co 

zostaliśmy, tutaj, po to zresztą jesteśmy, żeby jeszcze udzielić powinniśmy mieszkańcom głos, 

żeby mogli się wypowiedzieć. Oczywiście, zgadzam się z panem Jakubem Kłosińskim też w 

sprawie grafitowej. Ma, z 1 strony pan radny mówi, że trzeba wspierać inwestycje tutaj, 

aktywność gospodarczą, a nasi przedsiębiorcy, których jest 16, bo byliśmy z panem Jakubem na 

spotkaniu, na które, na którym nas poproszono. Zatrudniają 300 osób, w związku z czym dobrze 

by było, żebyśmy naprawdę jako radni skupili się na ważnych sprawach, które są bardzo istotne 

dla na, dla rozwoju naszej gminy i w tym momencie ustalili drogowskaz, ja to tak pozwolę sobie 

nazwać. Do, doprecyzowali, czy w pewnym stopniu ustalili, jakie drogi powinny mieć też, jak to w 

medycynie się mówi " na cito" to powinno być zrobione, ale tutaj w określonym czasie 

zaplanowane w budżecie, tak. Także tu by, bardzo bym prosiła też na to w ten sposób popatrzeć. 

Dziękuję.  
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Burmistrz Siechnic Milan Ušák : 

Może zacznę od tego, że jeżeli chodzi o to, czy radny powinien się interesować daną 

nieruchomością, szczególnie, jeżeli jest w jego okręgu i są jakieś podejrzenia przynajmniej, że 

tam coś w warunkach samowoli się dzieje. No, to oczywiste jest, że obowiązkiem radnego jest 

interesować się, bo to wynika z Ustawy o samorządzie gminnym, ze statutu gminy. Jeżeli ma 

tego pecha, że nieruchomość jest albo obok niego albo jest to ta sama, w której zamieszkuje, 

choć nie jest właścicielem, nie wiem, nie znam szczegółów, no to trochę dla niego pech, ale to go 

nie zwalnia z obowiązków społecznych radnego, więc tak troszeczkę wypowiedzi pani radnej 

Olczak, nuta jakiejś dla mnie niespójności bądź niezrozumienia obowiązków i uprawnień 

radnego. Natomiast, jeżeli chodzi o zgłoszenie, no to przecież pani radna wielokrotnie 

uczestniczyła w komisjach, sesjach, no, wielokrotnie było mówione o tym, że po kilku miesiącach 

od pierwszego sformułowania takiego żądania, skierowanego do mnie przez jednego z 

mieszkańców Zębic już w roku 18, takie zgłoszenie było przeze mnie podpisane i ono uruchomiło 

procedury nadzoru budowlanego przecież. No, szczerze zadziwiony jestem tym pytaniem pani 

radnej, bo wydawało mi się, że każdy z radnych naszej gminy, obudzony w środku nocy wie o 

kurniku i o tym, że było zgłoszenie burmistrza i toczy się postępowanie przez nadzór budowlany 

prowadzone. Dziękuję bardzo.  

Radny Piotr Gądziński: 

Dziękuję, panie prze, przewodniczący. Ja tutaj chciałbym, w nawiązaniu do wypowiedzi pani 

radnej Schindler, że odkładaniem, pewnych uchwał czy planów ktoś chce coś przykryć. Tak może 

przytoczę, czy to my jako radni przyszliśmy z pewnym mieszkańcem na pewną komisję, aby 

pewien mieszkaniec w swojej wypowiedzi wnioskował do radnych, aby zmienili zapisy dla pewnej 

nieruchomości w pewnym planie miejscowym? I drugi temat, wnioskuje pani o zwiększenie 

finansowania na równanie dróg, czy zwiększenie finansowania, żeby  wszystkie plany miejscowe. 

Już niedługo będziemy pracować nad projektem budżetu na rok 2022, proszę sformułować, może 

na tych komisjach uda się pani sformułować, w odpowiedni sposób, wnioski i wskazać, w 

odpowiednim miejscu, finansowanie, uzyskać poparcie większości radnych, gdzie nieustannie ma 

pani z tym problem i zwiększyć to finansowanie i uzyskać swój cel. Dziękuję.  

Radna Katarzyna Nowak-Pokorny: 

Dziękuję bardzo. Panie Burmistrzu, ja się nie odniosłam do pana odpowiedzi dlatego, że 

myślałam, że pan przewodniczący da mi głos, a to nie dotyczyło jakby, stricte, tutaj, raportu, więc 
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jeżeli pan pozwoli teraz, to ja oczywiście odpowiem na to pytanie. Mój komentarz, przypomnę 

tutaj kwestię, bo może nie państwo, nie pamiętają, dotyczy oczywiście, że zdarzyć się może, że 

inwestycje są wykonywane z powodów osobistych. I tutaj był, jakby, kontynuacją na pana 

burmistrza wypowiedź, w której zaimputował pan, że może chcielibyśmy wykonać drogi, przy 

których mieszkają radni Ja tutaj odniosłam to bardzo do, jakby, osobiście do Rady Osiedla i do 

moich radnych, ale chciałabym powiedzieć, że, myślę, że to jest bardzo widoczne w Świętej 

Katarzynie, że my, jako Rada Osiedla, jesteśmy za zrównoważonym rozwojem miejscowości, co 

widać chociażby i po wnioskach moich do budżetu Rady Osiedla i po podejmowanych uchwałach 

przez Radę Osiedla. Ja spełniam tutaj, jakby, swoje założenia, które gdzieś tam miałam, startując 

na stanowisko radnej i, i, jakby, dla mnie było istotne, żeby wykonać tą część dróg, które są przy 

parku, przy ulicy Parkowej. Myślę, że to jest zasłużona część, ona, nawet część tych dróg nie 

była w ogóle ujęta w planie, jakby, wykonywanych dróg w Świętej Katarzynie, są to drogi, które 

są zabudowane, drogi, które od lat miały obiecane, że zostaną wykonane, nie były wykonane. I, 

jakby, z, z, mieszkańcy tam czekają wystarczająco długo, że należało te drogi po prostu 

wykonać. To, że są tam radni osiedlowi przy tych drogach, to jest też moja zasługa moja, moja, 

jakby, tego, żeby ci radni startowali, żeby chcieli, żeby pomogli, jakby, jeżeli uda się, oczywiście, 

spełnić moje oczekiwania co do wykonywanych dróg, to po to, żeby oni też pracowali dla naszej 

gminy. Myślę, że robią to sumiennie, tak jak cała moja Rada Osiedla i nie uważam, że 

należałoby, jakby, imputować nam to, co pan wcześniej powiedział przy komentarzu do ulicy 

Łąkowej. Dziękuję serdecznie.  

Burmistrz Siechnic Milan Ušák : 

Czyli, jak rozumiem, nie tak, jak wywnioskowałem i odczułem z pani wypowiedzi, pani nie chciała 

powiedzieć, że burmistrz z przyczyn osobistych jakieś inwestycje planuje do realizacji bądź 

realizuje, tylko poczuła się pani dotknięta moją wcześniejszą wypowiedzią i w ten sposób, no, 

nazwijmy to, ripostowała, że to tak określę. Przepraszam, jeżeli źle to rozumiem, to proszę 

jeszcze o doprecyzowanie, o dopowiedzenie. Odnosząc się do tych dróg w  rejonie ulicy 

Parkowej w Świętej Katarzynie, no to ogromnie się cieszę, nie wiedziałem, ale cieszę się i 

gratuluję pani radnej Nowak - Pokorny, że doprowadziła do wybrania radnego z Komitetu 

Wyborczego Prawa i Sprawiedliwości, pana Arkadiusza Krzyżanowskiego, którego główną 

zasługą współpracy z radnym Andrzejem Dulskim i ze mną, owocne i konstruktywne jest to, że 

udało się pozyskać środki z funduszu rządowego na ułożenie nawierzchni bitumicznych na tych 

ulicach i przyległych. Nie wiedziałem, że ma pani takie utajone sukcesy, pani radna. A jeżeli 
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chodzi o tą część mojej wypowiedzi, która panią dotknęła, to ja tylko, bez żadnej złośliwości, tak, 

bo ja, samorząd od 25 lat z nami praktykuje i nigdy nie kryłem tego i wcale nie uważam, że jest to 

naganne, że samorząd, szczególnie na dole, tutaj, w małych społecznościach, w gminie, polega 

na tym, że robimy sami dla siebie, ale robiąc, to musimy szanować innych, ich interesy, 

hierarchie, kolejność potrzeb, racjonalne uzasadnienie tej kolejności realizowania potrzeb - 

właśnie to jest siła samorządu i to, co w nim fascynuje niezmiennie i ciągnie do niego wielu ludzi, 

w tym i mnie, że mamy możliwość bezpośredniego wpływu na to, co, niekiedy po bardzo krótkim 

czasie, staje się efektem w postaci zmiany na lepsze rzeczywistości, która nas otacza. A mówiąc 

o tym, i to bez nagany w głosie, że ktoś dąży do tego, żeby mieć drogę obok siebie, np. z Rady 

Osiedla, no to właśnie też dlatego mówiłem, że byłem na Radzie Osiedla jakiś rok po wyborach, 

kiedy pani została przewodniczącą i byłem świadkiem wypowiedzi jednej z pani koleżanek, być 

może namówionej przez panią do Rady Osiedla, która mówiła: no jak to, Katarzyna, rok już minął, 

a dlaczego ja nie mam asfaltu, przecież ja po to do Rady Osiedla szłam, bo mi obiecywałaś, że 

będę miała asfalt w szybkim czasie pod domem, na który czekam. No, nic w tym złego, no 

brzmiało to może trochę natarczywie, może bardzo dla pani tak represyjnie z ust tej pani, mam 

nadzieję, że w dobrych relacjach pozostajecie, no, teraz już na pewno, bo, bo dzięki działaniom 

wspomnianych przeze mnie osób są pieniądze na wykonanie tych nawierzchni na tych ulicach, 

pewnie też i na tej, przy której mieszka ta przesympatyczna pani, którą miałem okazję tam 

poznać i tylko o to chodziło, ani jakieś złośliwości. Czyli, jak rozumiem, pani Katarzyno, pani nie 

mówiła o tym, że ja z jakichś osobistych przyczyn jakieś inwestycje wybieram, czy wnioskuję o 

realizację, dobrze zrozumiałem, tak? Dziękuję bardzo. Aha i jeszcze chciałem dopytać, bo pan 

Kropski coś mówił. Ja w ogóle nie zrozumiałem, gdybyś mógł, Łukaszu, powiedzieć, o co ci 

chodziło tak wyraźnie, czy ja mam się ustosunkować, mam odpowiedzieć na jakieś pytanie w 

debacie nad raportem? Dziękuję bardzo. 

Radny Piotr Gądziński: 

Tak, panie Kropski, jeżeli pan uważa, że ktoś ma informacje i zataja informacje celem 

nieprocedowania planów miejscowych, tak, nad ładem przestrzennym naszej gminy. Jeżeli pani 

Schindler uważa, że ktoś ma takie informacje, to należy te informacje zgłosić do odpowiednich 

instytucji, tak, które takie rzeczy będą ścigać, a jeżeli państwo rzucają puste słowa, bez pokrycia 

w rzeczywistości, to należy, ze względu na dobrą praktykę, wycofać się z tych słów. Dziękuję 

bardzo.  
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Radna Katarzyna Nowak-Pokorny: 

Panie burmistrzu, no, przecież nie śmiałabym powiedzieć, że, i, i twierdząco mówić, że ktoś, że 

zdarza się, że inwestycje są wykonywane z powodów osobistych, bo bez dowodów 

potwierdzających byłoby to jawnym pomówieniem. Także ja nie mogę sobie na to pozwolić, stąd 

też, jakby, moja intencja była zupełnie inna, oczywiście. Co do reszty wypowiedzi, ja się nie 

wypowiem, ponieważ uważam, że to po, powinno pozostać bez komentarza po prostu. Dziękuję.  

Radny Łukasz Kropski: 

Piotr już mi próbował odpowiedzieć na pytanie, więc widocznie zrozumiał, ale Piotrze, prośba o 

odsłuchanie po, po sesji tego, tego kawałka, w którym mówiłeś o tej insynuacji, jakbyś posiadał 

taką wiedzę, że ktoś coś ukrywa i, nie wiem, na siebie zgłosił albo na tą osobę, która ukrywa. A 

panie burmistrzu, prośba o, bo tak do, do Piotra per po, po imieniu no to, albo zachowujemy 

etykietę, jesteśmy pan burmistrz i pan radny albo Łukasz i Milan. Dziękuję.  

Burmistrz Siechnic Milan Ušák : 

Proszę o rozważenie przerwania obrad sesji, dokończenie jej na dodatkowo zwołanym w tym 

celu posiedzeniu. O godzinie 15:00 powinienem zacząć spotkanie z pracownikami, 

przygotowujemy się do tego spotkania z mieszkańcami w Sulimowie o 18:00. Przypomnę też, że 

18:00 jest już też bardzo nieodległą godziną, kiedy mamy spotkać się z mieszkańcami. Patrząc 

na przebieg dyskusji, bardzo merytorycznej, głębokiej z reguły, czasami z emocjami i przecinkami 

też jednak, to, to nie widzę szans na to, żeby można było merytorycznie skończyć debatę nad 

raportem. Uwarunkowania prawne wyjaśniałem, są jeszcze inne punkty w porządku obrad, więc 

bardzo proszę Wysoką Radę i pana przewodniczącego o odniesienie się do tego mojego wniosku 

w tej chwili. 

Radna Jolanta Olczak:  

Szanowni państwo, ja bardzo poprosiłabym, ponieważ w porządku obrad są dwa projekty\ 

uchwały, dotyczące skarg, które wpłynęły i ja muszę je dzisiaj, żeby zachować termin, poddać 

pod głosowanie, tak, żeby Wysoka Rada podjęła w tej sprawie uchwały, dlatego prosiłabym, ja 

nie, nie sądziłam, że tak długo będzie się toczyła ta dyskusja nad stanem raportu, dlatego proszę 

o znalezienie rozwiązania, żeby te 2 uchwały zostały w dniu dzisiejszym teraz podjęte.  

Burmistrz Siechnic Milan Ušák : 

Dziękuję. Proszę panią mecenas, aby odpowiedziała na takie pytania, czy możliwe jest formalnie, 
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jeżeli państwo radni zdecydują przerwać dzisiejsze posiedzenie i dokończyć sesję na ustalonym 

w innym terminie, aby ten punkt dotyczący raportu debaty i udzielania w od, udzielenie w 

późniejszym, przepraszam. Czyli aby ten punkt był niedokończony, natomiast, żeby, wolą 

radnych, jeżeli będzie na to zgoda, rozpatrzyć te 2 punkty, o których mówi pani radna Jolanta 

Olczak, bo rzeczywiście one są terminowe i wtedy dokończyć punkt przerwany na tym kolejnym 

posiedzeniu i pozostałe punkty porządku obrad na nim również wyczerpać. Jeżeli będzie na to 

zgoda Rady, oczywiście.  

Radca Prawny: 

Szanowni państwo, chciałam poinformować, że przepisy prawa oczywiście takiej, takiego 

zagadnienia szczegółowego nie, nie wyjaśniają, jak przerwanie w trakcie debaty. Natomiast, 

wydaje mi się, na tyle, ile mogę to ad hoc ocenić, że moglibyśmy przyjąć w tym przypadku że 

mamy do czynienia z pewną zmianą porządku obrad. A jeśli tak, to przepisy Ustawy o 

samorządzie gminnym dopuszczają taką zmianę porządku obrad. Natomiast decyzja powinna 

zapaść bezwzględną większością głosów, tak mówi nam art. 20. ust. 1 a Ustawy o samorządzie 

gminnym. Dziękuję. Wydaje mi się, że możemy taką interpretację zastosować. 

 

Wnioski do porządku obrad- zmiana porządku obrad- przerwanie debaty nad Raportem o Stanie 

Gminy. Projekt Uchwały w sprawie rozpatrzenia skargi z dnia 17 maja 2021r. wniesionej przez 

SPED przeniesiony w porządku obrad do pkt. 9 .Punkt 10 porządku obrad otrzymuje brzmienie- 

Projekt uchwały Rady Miejskiej w sprawie rozpatrzenia skargi współwłaścicieli prywatnej drogi w 

Żernikach Wrocławskich. 

Za przyjęciem wniosku głosowało 16 radnych, 3 radnych było przeciw, 2 radnych wstrzymało się 

od głosu. 

2. Projekt uchwały Rady Miejskiej w sprawie rozpatrzenia skargi na działalność 
Burmistrza Siechnic w związku z nienależytym wykonywaniem zadań publicznych. 

 
Radna Jolanta Olczak:  

 
Już, bardzo dziękuję Wysokiej Radzie za podjętą teraz decyzję. Uchwała nr 7/21 Komisji Skarg, 

Wniosków i Petycji z dnia 21 czerwca 2021 roku. Nie widać mnie, to teraz da się, już mnie będzie 

widać, tak? Dobrze i teraz tak - uchwała dotyczy, w sprawie rozpatrzenia skargi na działalność 

burmistrza Siechnic w związku z nienależytym wykonywaniem zadań publicznych na podstawie 
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§49 b, ust. 1 Statutu Gminy Siechnice, uchwalanego uchwałą Rady Miejskiej w Siechnicach (???) 

dnia 21 marca 2013 roku w sprawie uchwalenia Statutu Gminy Siechnice uchwala się, co 

następuje: §1 - po zapoznaniu się z treścią skargi, przekazanej przez wojewodę dolnośląskiego 

do Urzędu Miejskiego w Siechnicach w dniu 31 maja 2001 roku, którą złożył w imieniu 

skarżących. Ja nie będę podawała nazwisk, ze względu na ochronę danych, pełnomocnik 

skarżących na działalność burmistrza Siechnic w związku z nienależytym wykonywaniem przez 

ten organ zadań publicznych, dotyczących zupełnego zaniechania podjęcia przez burmistrza 

Siechnic normatywnych obowiązków w zakresie utrzymania nawierzchni drogi gminnej przy ulicy 

Zachodniej w Siechnicach w odpowiednim stanie technicznym. Po zapoznaniu się z materiałem 

dowodowym sprawy, stanowiskiem stron, przedstawionym na posiedzeniu Komisji 17 czerwca br, 

Komisja Skarg, Wniosków i Petycji Rady Miejskiej w Siechnicach postanawia uznać skargę za 

niezasadną. §2 - wykonanie uchwały powierza się przewodniczącej Komisji Skarg, Wniosków i 

Petycji. Uzasadnienie: w dniu 14 i 17 czerwca 2021 roku, na posiedzeniu Komisji Skarg, 

Wniosków i Petycji rozpatrywano skargę rep, skarżących, reprezentowanych przez 

pełnomocnika, na działalność burmistrz, burmistrza Siechnic w związku z nienależytym 

wykonywaniem przez ten organ zadań publicznych, dotyczących zupełnego zaniechania przez 

burmistrza normatywnych obowiązków w zakresie utrzymywania nawierzchni drogi gminnej przy 

ulicy Zachodniej w Siechnicach w odpowiednim stanie technicznym, w szczególności na części 

bitumicznej na wysokości siedzib skarżącego. Składający skargę wniósł o wyraźne i 

jednoznaczne stwierdzenie przez organ właściwy do rozpatrzenia skargi, zaniechania podjęcia 

przez burmistrza Siechnic normatywnych obowiązków w zakresie utrzymania nawierzchni drogi 

gminnej na u, przy ulicy Zachodniej, nawet, w części bitumicznej na wysokości siedzib 

skarżącego oraz stwierdzenie naruszenia praworządności i nienależytego wykonywania zadań 

publicznych na wyżej wymienionym zakresie przez burmistrza i działających w jego imieniu i z 

jego upoważnienia pracowników. Skarżący wniósł także o przeprowadzenie czynności kontrolno - 

nadzorczych w zakresie realizacji przez burmistrza Siechnic obowiązków w zakresie utrzymania 

nawierzchni drogi gminnej przy ulicy Zachodniej w odpowiednim stanie technicznym, w tym 

informowanie o dalszym toku wyżej wymienionych czynności kontrolno - nadzorczych. Komisja 

Skarg, Wniosków i Petycji zapoznała się z materiałem dowodowym w dniu 14 czerwca oraz 

stanowiskiem stron, przedstawionym na posiedzeniu Komisji w dniu 17 czerwca 21 roku. 

Bezspornym jest, że zgodnie z art. 20 za 20 Ustawy z dnia 21 marca 85 roku o Drogach 

Publicznych, do zarządcy drogi należy w szczególności: pkt 1 - opracowanie projektów, planów 

rozwoju sieci drogowej oraz bieżące informowanie o tych planach organów właściwych do 
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sporządzenia miejscowych planów zagospodarowania przestrzennego. Pkt 2 - opracowanie 

projektów planu finansowania budowy, przebudowy, remontu, utrzymania i ochrony dróg oraz 

drogowych obiektów inżynierskich. Pkt 3 - pełnienie funkcji inwestora. Pkt 4 - utrzymywanie 

nawierzchni drogi, chodników, urządzeń związanych z drogą. Zgodnie natomiast z art. 3 ust.1 

Ustawy o Utrzymaniu Czystości i Porządku w Gminach, czynności te należą do obowiązkowych 

zadań właśnie, własnych gminy. Art. 10 ust.2 Ustawy o Utrzymaniu Czystości i Porządku w 

Gminach, natomiast, podnosi, cytuję: kto nie wykonuje obowiązków związanych z usuwaniem 

błota, śniegu i innych nieczystości, podlega karze grzywny. Przepis dotyczy ten właścicieli 

nieruchomości. Członkowie Komisji ustalili, że od 26 sierpnia br, strony, przepraszam, od 

26 sierpnia 2020 roku, strony prowadziły korespondencję w powyższej sprawie, co skutkowało 

zorganizowaniem spotkań, gdzie omawiano sytuację. Potwierdzają to not, notatki służbowe. 

Rozmowy doprowadziły do spisania listu intencyjnego, dotyczącego inwestycji wykonania 

odwodnienia przy ulicy Zachodniej w Siechnicach, na obszarze wymienionych działek. Strony 

oświadczyły, że zamierzają podjąć współpracę, mającą na celu wykonanie odwodnienia ulicy 

Zachodniej w Siechnicach, zgodnie z ustaleniami zawartymi w notatce służbowej z dnia 

11 grudnia 2020 roku. Zgodnie z treścią sporządzonej notatki, gmina przeznaczy na ten cel 

20 000 oraz netto, oraz wykona projekt odwodnienia na własny koszt, oraz zleci wykonanie robót 

firmie budowlanej, znalezionej przez gminę lub wskazaną firmę, nie chcę podawać tutaj nazwy, w 

liście intencyjnym. Skarżący, będąc jedną z kilku firm, mających lokalizację przy ulicy Zachodniej 

i przystąpi do inwestycji i deklaruje swój udział w niej w wysokości 10 000 zł netto. Gmina do dnia 

31 stycznia 2021 roku zobowiązała się zebrać deklaracje innych firm w sprawie przystąpienia w 

ramach wspólnego dobra do inwestycji odwodnienia. W przypadku niezebrania deklaracji od firm 

do 28 lutego 2021 roku na kwotę pozwalającą wykonanie odwodnienia, gmina zaproponuje 

alternatywne rozwiązanie odwodnienia do 7 marca 2001 roku. List intencyjny był więc wyrazem 

intencji stron, dotyczących przyszłych porozumień o współpracy, którą określono w punktach tego 

dokumentu. W dniu 19 stycznia br, skarżący w imieniu firmy przekazał do urzędu skan 

podpisanego listu intencyjnego w sprawie wykonania inwestycji odwodnienia ulicy Zachodniej w 

Siechnicach, na obszarze wskazanych działek. W dniu 2 lutego 21 roku, spółka e-PUAP-em 

wystąpiła o odesłanie podpisanego przez gminę listu intencyjnego oraz informowanie o liczbie 

firm, które zdeklarowały udział w wykonaniu odwodnienia, zadeklarowanej kwocie na wykonane 

odwodnienie i informacji, kiedy rozpocznie się remont ulicy Zachodniej, związany z 

odwodnieniem. Jak wynika z dokumentacji, w dniu 12 lutym dwudziesty, br, Urząd Miejski w 

Siechnicach odpowiedział spółce na pytanie 2 i 3 z pisma z dnia 2 lutego, a także poprosił o 
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sprostowanie strony listy, listu intencyjnego i złożenie oryginału tego listu w Urzędzie. 

Jednocześnie, pismem z 12 lutego, Urząd zwrócił się do uczestników spotkania z dnia 11 grudnia 

20 roku, o potwierdzenie partycypacji w kosztach wykonania tego odwodnienia. Ponieważ list 

intencyjny nie został złożony w oryginale, sprawę listu intencyjnego Urząd pozostawił bez biegu. 

Odnosząc się do zarzuty, zarzutu zupełnego zaniechania podjęcia przez burmistrza Siechnic 

normatywnych obowiązków w zakresie utrzymania nawierzchni drogi przy ulicy Zachodniej w 

Siechnicach, Komisja Skarg, Wniosków i Petycji zarzut uznała za chybiony, biorąc pod uwagę 

podjęte w tej sprawie działania Urzędu. Jak wynika bowiem z dołączonej do sprawy 

dokumentacji, 10 lutego 21 roku Urząd zwrócił się do Orlen Eko sp. z o.o. oraz 17 lutego do PKN 

Orlen S.A., w sprawie tymczasowego odprowadzenia wód deszczowych do instalacji 

odwodnienia stacji paliw, paliw w Siechnicach, numer i podany numer. W piśmie z dnia 26 marca 

br, PKN Orlen odmówił wpięcia do tej, do własnej instalacji. W dniu 22 marca br, koncepcja 

odprowadzenia wód z ulicy Zachodniej została przekazana firmie, które zadeklarowała 

wyszukanie wykonawcy odwodnienia. W dniu 8 kwietnia br, firma wskazana przez firmę, tutaj 

nazwa, zadeklarowała gotowość wykonania odwodnienia zgodnie z koncepcją. 15 maja br projekt 

porozumienia w sprawie usunięcia awarii odwodnienia w za, przy ulicy Zachodniej w Siechnicach 

został przesłany do skarżących, w celu zgłoszenia przez zainteresowanych ewentualnych uwag, 

uwag do projektu. Projekt porozumienia zakładał m.in. wykonanie przez firmy pełniące rolę 

inwestora zastępczego 4 wpustów ulicznych wraz z przykanalikami, podany numer, oraz 

wykonanie przez gminę Siechnic ścianki poboczy na odcinku DK 94 do Kociego Rogu oraz 

wykonanie poboczy z kruszywa, podany ten numer kruszywa, tak. Jak wynika z ustaleń Komisji, 

Urząd nie zaniechał działań, lecz realizuje przypisane mu zadania w projekcie porozumienia. W 

tej sprawie nie bez znaczenia jest też treść notatki służbowej. Pismo z dnia 8 kwietnia, w której 

kierownik wydziału przedstawił opinię, cytuje: bez dopełnienia wszystkich wymogów prawnych nie 

jest możliwe wykonanie fragmentu kanalizacji deszczowej ze spuszczeniem wód do rowu, ani 

podłączenie się do instalacji Orlen. W związku z powyższym, do czasu uzyskania niezbędnych 

dokumentów, zawnioskował o wykonanie rozwiązania wskazanego przez pracownika 

merytorycznego. 13 kwietnia dokument otrzymał akceptację. Ponadto, Urząd wystąpił do: pkt 1 - 

właścicieli działek, obręb Siechnice, w sprawie usunięcia zanieczyszczeń jezdni i doprowadzenie 

jej do stanu użyteczności. Pkt 2 - Komendy Miejskiej Policji we Wrocławiu z wnioskiem o ukaranie 

właścicieli działek, generujących niebezpieczny transport, zanieczyszczający ulicę Zachodnią. 

Pkt 3 - Powiatowego Inspektora Nadzoru Budowlanego z wnioskiem o przeprowadzenie kontroli, 

związanej z prowadzeniem robót na przedmiotowych działkach, dwukrotnie. Pkt 4 - Regionalnego 
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Dyrektora Ochrony Środowiska, z wnioskiem o przeprowadzenie kontroli, związanej z 

prowadzeniem robót na przedmiotowych działkach. Urząd ponadto podniósł, że Wydział Zieleni i 

Ochrony Środowiska Urzędu Miejskiego w Siechnicach prowadzi postępowanie administracyjne 

w zakresie składowania odpadów w miejscach do tego nieprzeznaczonych. Rozpatrując skargę 

Komisja odniosła się tych zleconych napraw i naprawy tutaj, to może ja tylko zaznaczę, że były 

realizowane w latach 19 - 21, podane są numery umów zleceń. Naprawy nawierzchni miały 

również miejsce w 2020 roku. W roku 21 gmina Siechnice zawarła zlecenie i zaangażowała 

środki na naprawę interwencyjną ubytków nawierzchni ulicy Zachodniej z datą realizacji 1 marzec 

do 19 marca. Kolejna umowa była w kwietniu 14. W tej sytuacji nieuprawno, nie, nieuprawnionymi 

są podniesione zarzuty skarżącego. Nie bez znaczenia jest też, że zadania inwestycyjne 

realizowane są zgodnie z zapisami w WPF-ie, a następnie w budżecie gminy. Mając na uwadze 

wszystkie ustalenia, po przeprowadzonym głosowaniu Komisja Skarg, Wniosków i Petycji Rady 

Miejskiej w Siechnicach uznała skargę za niezasadną. Bardzo proszę Wysoką Radę o podjęcie 

uchwały w proponowanym brzmieniu.  

3. Projekt uchwały Rady Miejskiej w sprawie rozpatrzenia skargi na opieszałość 
postępowania Burmistrza Siechnic. 

 

Radna Jolanta Olczak: 

Uchwała nr 6/21 Komisji Skarg, Wniosków i Petycji 17 czerwca br, w sprawie rozpatrzenia 

skargi współwłaścicieli prywatnej drogi w Żernikach Wrocławskich na opieszałość 

postępowania burmistrza Siechnic. Na podstawie §49 b ust. 1 Statutu Gminy Siechnice, 

uchwalonego uchwałą Rady Miejskiej w Siechnicach dnia 21 marca 2013 roku w sprawie 

uchwalenia Statutu Gminy z późniejszymi zmianami, tu podany numer, uchwala się na, 

co następuje: §1 - po zapoznaniu się z treścią skargi, przekazanej przez Samorządowe 

Kolegium Odwoławcze we Wrocławiu do Urzędu Miejskiego w Siechnicach w dniu 1 

czerwca 2001 roku, złożonej przez współwłaścicieli prywatnej drogi, podane działki, w 

Żernikach Wrocławskich, na, na opieszałość postępowania burmistrza Siechnic w 

przedmiocie prowadzonej kontroli w punkcie opieki nad dziećmi. Po zapoznaniu się z 

materiałem dowodowym w sprawie, Komisja Skarg, Wniosków i Petycji Rady Miejskiej w 

Siechnicach, postanawia uznać skargę za niezasadną. Wykonanie, §2, wykonanie 

uchwały powierza się przewodniczącej Komisji Skarg, Wniosków i Petycji. Szanowni 

państwo, tu było też obszerne uzasadnienie, powołanie się na treści artykułów, 

paragrafów, w tym m.in. na wyroki Sądu Administracyjnego Wojewódzkiego, także 
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szczegółowo bez, odniesiono się do tego tematu przez panią kierownik. Państwo 

mogliście się zapoznać z całym materiałem, dlatego bardzo proszę Wysoką Radę o 

podjęcie powyższej uchwały, dotyczącą uznania skargi za niezasadną. 

1. Debata nad Raportem o Stanie Gminy Siechnice za 2020r.  

 

Przewodniczący Rady Roman Kasprowicz: 

 

Dziękuję, prze przechodzimy do rozdziału 5. Zasoby materialne gminy. Czy tym punkcie 

ktoś zgłasza się do dyskusji? 

Radna Anna Schindler:  

Dziękuję bardzo, ja mam dwie sprawy dotyczące tego punktu. Zasoby materialne gminy punktu, 

ppkt 1. i 3., a mianowicie gminny program rewitalizacji oraz plan wykorzystania zasobu 

nieruchomości gminnych. Jeśli chodzi o ten pierwszy punkt, będę miała pod koniec tej 

wypowiedzi pytanie, które chciałabym zadać pytanie, które chciałabym zadać, o aktualizację, 

kierunki aktualizacji tego planu rewitalizacji gminnego planu rewitalizacji, ponieważ jak państwo 

wiadomo, plan program rewitalizacji był kontrolowany przez izbę kontroli najwyższą w ubiegłym 

roku. Ocena w zasadzie była negatywna, 3 punkty padły zarzucane były przez izbę kontroli, m.in. 

marginalizacja działalności zespołu rewitalizacyjnego, dalej, jakby stopień realizacji programu i 

efektów w zasadzie niskie tam ani z cyframi rozmaitymi były to była ta opinia stawiana. No i 

trzecie kwestia, która też była poruszana, to jakby nie zapewniana partycypacji społecznej 

interesariuszom tego programu. Zabrakło informacji na bieżąco. I w zasadzie taka rekomendacja 

kontrolujących była taka, żeby ten program rewitalizacji aktualizować najszybciej. I ponieważ to 

dotyczy jeszcze no ilu, 2 lat, albo już tylko 2 lat, bo program był przyjęty w 2016 roku. Jego 

stopień realizacji jest bardzo niski. I w związku z tym moje pytanie i powinniśmy się zastanowić 

ewentualnie przy w tej czy tej okazji porozmawiać o kierunkach aktualizacji planu. To jest 1 rzecz. 

Druga sprawa, chodzi o taki drobny element związany z 16 punktem tego programu rewitalizacji 

gminnego, a mianowicie z pozostałymi miejscowościami, rewitalizacja pozostałych miejscowości 

w gminie. W ubiegłym roku z tej puli, która została, jakby zarezerwowana dla tych miejscowości w 

wysokości 1 500 000 zł, a jakby odpadła 700 000, na rewitalizację świetlicy w Iwinach. Zostało 

800 000. Już dzisiaj wiemy, że na te zadania w ramach rewitalizacji pozostałych miejscowości 

takie jak rewitalizacja zbiorników retencyjnych, oraz rewitalizacja parków, potrzebne jest około 2 

500 000 zł. Pan Burmistrz obiecał, że do następnej sesji, czyli podatek ten trwa. Przekaże 

montaż finansowy rewitalizacji tych zadań w ramach tego szesnastego punktu programu 
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rewitalizacji. Ja też chciała tutaj zaznaczyć przy tej okazji, że to cały czas jest pewien problem, 

który i w tym momencie, o którym możemy w tym momencie rozmawiać powinniśmy, ponieważ 

dotyczy to wielu wielu zadań, które zostały, jakby poza tym programem, głównym rewitalizacji 

gminy przyjęte. No jak widać, nie mają i przynajmniej na pokrycia finansowego, a to jest bardzo 

istotne, żeby też to się stało, bo dotyczy takich ważnych obszarów tej rewitalizacji. To dotyczy 

tego pkt 1 rewitalizacja, jest z tych powodów. Tutaj mam jak wiele zastrzeżeń pytań. Jeśli chodzi 

o działalność burmistrza w roku 2020, w minionym. I teraz do pkt 3 chciałabym przejść i 

załącznika nr 3. Stan ewidencji nieruchomości. I takiego punktu, który nazwaliście państwo w 

raporcie Plan Wykorzystania Zasobów Nieruchomości Gminy. No i tam w tym załączniku nr 3 

stan ewidencji nieruchomości odnajduje w Sulęcinie przy działce nr 17/2, 17/3 i 112/1, taki zapis z 

terenu Gminnego wysypiska. I teraz do czego zmierzam, no takie twory już nie istnieją, tak już się 

nie nazywają nieruchomości, nie ma wysypisk. Natomiast składowisko jednokwaterowe, które 

funkcjonowało do 2010 roku, a w 2012 w lutym decyzją marszałka województwa dolnośląskiego 

zostało zamknięte. Od tamtej pory, kwatera została zrekultywowana w kierunku przyrodniczym i 

od tamtej pory powinien być zmieniony status tej nieruchomości. To, że w tej chwili istnieje zapis - 

wysypisko, no to jest zupełnie nie do przyjęcia i od 2011 roku, kiedy to rada gminy uchwałą, 

nieważny numer, ale przystąpiła zadecydowała o przystąpieniu do sporządzenia zmiany studium. 

Bo proszę państwa, tam się zmieniły uwarunkowania. Tam nie ma wysypiska, tam jest teren 

zrekultywowany w kierunku przyrodniczym. I to powinno być zmienione zarówno w studium na 

zmianę, którego czekają mieszkańcy nie tylko od 2011 roku. No i oczywiście plan miejscowy, 

który w tej chwili jest z 2000 1999 roku, który w zapisie odsyła do terenów Gminnego wysypiska. 

Także na te sprawy w tym pkt 5 zwracam uwagę. Z pozycji z perspektywy radnej reprezentującej 

okręg, z którego te punkty te rozwiązania tej działania burmistrza w 2020 roku dotyczyły. Dziękuję 

bardzo.  

Burmistrz Siechnic Milan Ušák : 

Proszę o głos, panie przewodniczący. Dziękuję uprzejmie, Wysoka Rado, panie przewodniczący, 

szanowna pani radna, może zacznę od końca, aczkolwiek zaraz potem będę się chciał odnieść 

do pierwszej części pani wypowiedzi. Zaczynając od końca, mam nadzieję, że to przejęzyczenie 

w końcowej części pani wypowiedzi. Państwo radni nie reprezentują okręgów wyborczych, w 

których zostaliście wybrani tylko zgodnie z ustawą, radny reprezentuje mieszkańców i całą 

gminę, w związku z tym mam nadzieję, że to jest przejęzyczenie, ani intencja bądź też, co gorsza 

nieznajomość bądź niezrozumienie przepisów ustawy o samorządzie gminnym. To po pierwsze. 
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Teraz proszę pozwolić, odniosę się do pierwszej części wypowiedzi dotyczącej gminnego 

programu rewitalizacji i funkcjonowania. No właśnie, komitetu rewitalizacji pani radna, to jest 

pojęcie ustawowe, nie ma zespołu rewitalizacji czy zespołu do spraw rewitalizacji. To należałoby 

wiedzieć i doczytać. Odsyłam do ustawy z 2015 roku o rewitalizacji. To jest mowa o komitecie 

rewitalizacji jako ciele obligatoryjnie powoływanym dla współpracy z interesariuszami i 

zapewnienia partycypacji zarówno w programowaniu jak i w realizowaniu, a później ewaluacji 

gminnego programu rewitalizacji. Partycypacji zapewnienia współpracy z interesariuszami, to za 

chwilę poproszę, żeby głos zabrał pan kierownik Grzegorz Salwa, który w szczegółach wyjaśni, a 

może bardziej przypomni, pani radnej w szczególności i wszystkim, którzy nas słuchają, jak 

wyglądało przygotowanie gminnego programu rewitalizacji i zastosowaniem jakich metod 

mających na celu zapewnienie partycypacji interesariuszy było to realizowane. Ja odniosę się 

teraz do pani wypowiedzi niemającej pokrycia w dokumencie będącym protokołem z kontroli 

Najwyższej Izby Kontroli, dotyczącym realizacji gminnego planu rewitalizacji. Jest to pani 

wypowiedź będąca wyrazem być może jakiś intencji, tak i podejścia subiektywnego. Natomiast 

protokół Najwyższej Izby Kontroli zawiera kilka uwag, pan Grzegorz Salwa pewnie będzie umiał 

je przytoczyć z głowy. Dotyczy całego programu rewitalizacji i jego dotychczasowego 

przygotowywania i realizacji, natomiast nie zawiera ocen. Oceniam pozytywnie negatywnie na 

jedynkę dwójkę czwórkę piątkę bądź innej skali ocen. W związku z tym pani wypowiedzi w 

zasadzie został ten program jego dotychczasowa realizacja oceniony negatywnie. Jest 

wypowiedziom nieprawdziwą, wprowadzającą w błąd co najgorsze mieszkańców wyborców nie 

tylko tu obecnych radnych i pracowników urzędu, którzy nie zajmują się bezpośrednio tym 

programem. Również oceniam jako niedopuszczalnej krzywdzące dla wszystkich, którzy w tym 

uczestniczyli.  

Uważniej formułować swoje wypowiedzi i oceny, bo to jest wprowadzanie w błąd. Najwyższa Izba 

Kontroli, oczywiście miała swoje uwagi na temat dotychczasowej realizacji gminnego programu 

rewitalizacji. Te uwagi były omawiane na 2 posiedzenia gminnego, przepraszam komitetu 

rewitalizacji poświęconego gminnemu programowi i wynikom tej kontroli. Na pierwszym 

posiedzeniu umówiliśmy się na pogłębioną dyskusję. Komitetu rewitalizacji, która odbyła się w 

ciągu ostatniego miesiąca. Nie wiem, czy pani radna była łaskawa uczestniczyć w którymkolwiek 

z tych 2 posiedzeń komitetu rewitalizacji. Nie są one zamknięte dla zainteresowanych. Tak, 

można się też zapoznać z dokumentacją ich przebiegu w razie, czego co mam nadzieję w 

przyszłości pani radnej pozwoli swoje wypowiedzi i oceny na ten temat bardziej merytorycznie i 

rzetelnie, o co bardzo proszę. Gminny program rewitalizacji w wyniku diagnozy przeprowadzonej 
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przez specjalistyczną firmę udziałem z zapewnieniem szerokiego udziału mieszkańców i 

interesariuszy wytypował obszary do rewitalizację, z których na wyraźne moje polecenie dodano 

1, który nie mieścił się w wyniku diagnozy i to były właśnie małe miejscowości gminy. One mają 

swój zapis budżetowy wieloletniej prognozie finansowej na przedsięwzięcia do realizacji w 

ramach tego Gminnego programu. Są one w toku realizacji, niektóre na etapie już bardzo 

zaawansowanych przygotowań. Rzeczywiście potwierdzam. Mówiliśmy o tym, że jeżeli będzie 

brakowało środków na realizację tych przedsięwzięć ujętych do realizacji, będę starał się 

wskazać  we współpracy z panią skarbnik oczywiście źródło dodatkowego finansowania. Co 

myślę, w świetle tych statystyk i wykresów, które przedstawiałem na pierwszej części sesji 

prezentacji raportu powinno być szczególnie pozytywnie odbierane i oceniani i doceniane, bo są 

to pieniądze dodatkowe ewentualne, nadprogramowe do już i tak nadprogramowo 

zaplanowanego w gminnym programie rewitalizacji tego modułu poświęconego przedsięwzięciom 

rewitalizacyjnym w małych miejscowościach. Jeżeli chodzi o aktualizację tego programu, to tu 

będę prosił również pana kierownika, Grzegorza Salwę, żeby uzupełnił i odpowiedział na tę 

wątpliwość. Jeżeli chodzi o zapisy i pani wypowiedź obszerną i dotyczącą przebiegu prac nad 

zmianą studium i miejscowego planu zagospodarowania przestrzennego dotyczącego terenu 

byłego zakładu re recyklingu odpadów komunalnych w miejscowości Sulęcin, to te prace, jak pani 

słusznie zauważyła, trwają od kilku lat. Ich szczegółowy przebieg przyczyny długotrwałości tego 

procesu były po wielokroć omawiane i na komisjach po części chociażby na spotkaniu, w którym 

pani radna była łaskawa uczestniczyć w czwartek po sesji, po pierwszej części naszej sesji. W 

ubiegłym tygodniu z mieszkańcami sołectw Sulęcin, Sulimów, Zębice, które odbywało się w 

świetlicy w Sulimowie, ale to tylko jedno wielu naprawdę wielu spotkań i posiedzeń komisji, na 

których omawiano przyczyny przedłużania się prac nad zmianą planu. W związku z tym, że są 

one obiektywne i wyjaśniane myślę, że pani kierownik Barbara Borkowska za chwilę przeze mnie 

poproszona co najwyżej w wielkim skrócie i syntetycznie do nich się odwoła, bo myślę, że to 

jednak mimo wszystko nie miejsce, żeby 1 temat przedłużania się prac nad jednym z planów i 

zmianą studiów zajmował nam znowu znaczną część debaty nad raportem. Gdyby to był temat 

omawiany, po raz pierwszy, to rozumiem, ale to państwo radni zdecydują oczywiście, ale 

prosiłbym panią kierownika, żeby nie rozwodziła się na ten temat w informacji uzupełniającej i te 

zmiany zostaną oczywiście stosownie do zmiany sposobu zagospodarowania terenów stosownie 

do tego, że  już od nas decyzję o zamknięciu i rzeczywiście w wyniku moich zabiegów 

dołączyliśmy do projektu realizowanego przez dolnośląską inicjatywę samorządową z pieniędzy 

programu operacyjnego Infrastruktura Środowisko, zakończyliśmy szczęśliwie rekultywację w 
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kierunku przyrodniczym. Rzeczywiście tak jak pani radna mówi i w maju minął pięcioletni okres 

utrzymania projektu unijnego po zrekultywowaniu tego terenu. Co nie oznacza, że on przestanie 

być wrekultywowany w kierunku przyrodniczym, oczywiście będzie, rozpoczął się okres 

monitoringu, po okresie utrzymania projektu, po zrealizowaniu rekultywacji te zmiany wynikające 

z tego będą odzwierciedlone w przyjętych w zmianie studium i zmianie planu miejscowego dla 

oczywiście i przede wszystkim kwatery zrekultywowanej teren w  rekultywacji odpadów 

komunalnych recyklingu odpadów komunalnych. Przepraszam, teren jednak większy niż ta jedna 

kwatera zrekultywowana. O tym też warto rozmawialiśmy z odpadami.  

Rada na bieżąco poinformowana również ustalenia, które tam poczyniliśmy, więc myślę, że nie 

ma pani powodów do obaw tutaj i wygłaszania ich na forum, bo wszystko powinno w najbliższych 

miesiącach się zamykać, a teraz bardzo poproszę pana kierownika Grzegorza Salwę, a potem 

pani kierownik parę Borkowską. Dziękuję bardzo.  

Kierownik Biura ds .Funduszy Zewnętrznych: 

Dzień dobry, witam serdecznie. Mam nadzieję, że dobrze mnie słychać. Tutaj zanotowałem sobie 

pytania pani radnej w stosunku do innego programu realizacji. Wyjaśnienia tak szerszego grono 

osób, które nas słucha. Na Siechnice 2020 roku, było jedno z trzech samorządów na 168 gmin i 

powiatów na terenie województwa dolnośląskiego, które zostało do takiego pogłębionego 

weryfikacji staną zaangażowanie i wdrażania gminnego programu rewitalizacji na Dolnym Śląsku. 

Kontrola trwała parę miesięcy. W wyniku tej kontroli otrzymaliśmy protokół, do którego zgłosiliśmy 

uwagi. Uwagi zostały częściowo zaakceptowane. Ostatecznie protokół został podpisany przez 

pana burmistrza. Mam wrażenie, że być może czytaliśmy inne protokoły, ponieważ tutaj pani 

radna była łaskawa wspomnieć, iż Najwyższa Izba Kontroli negatywnie oceniła stopień 

zaawansowania realizacji programu. Wprost przeciwnie. Nasz program został oceniony jako 

bardzo daleko idące zaawansowane, jeśli chodzi o zakresie rzeczowym i finansowym. Zostało to 

wskazane jako mankament albo problem na dalszym etapie wdrażania programu z 

rekomendacjami decyzji związanych albo z jego aktualizacją w wymiarze nadpisane istniejącego 

dokumentu albo przygotowaniu nowego programu. W związku z powyższym władze  tak 

naprawdę mają wymiar pozytywny dla nas. Wskazują, że perspektywa 2016-2023 czyli z tej 

perspektywy czasowej, która jest i inne program rewitalizacji, ma być wdrażany w roku 2020-

2021 mamy do czynienia z taką sytuacją, dość niepowtarzalną na terenie czy w przypadku 

programu wdrażanego przez inne samorządy, którym daleko idące zaawansowania powoduje, 

czy daje pytanie związane z koniecznością opinię do samego dokumentu. Do czego się zaraz 
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odniosę. Gdy miałem tu uwagi, one zostały przekazane, one dotyczyły pewnej oceny przez NIK 

bardzo krótko się do tego odniosę, systemu, ale funkcjonowania komitetu rewitalizacji na 

przestrzeni lat 2016-2019. Tutaj na decyzję Pana Burmistrza osoby czy kierownik nadzorujący 

wdrażanie innego programu autoryzacji, bo jako kierownik biura funduszy zewnętrznych. I tutaj 

Pan Burmistrz na moją rekomendację i i na w oparciu o taką wiedzę profesjonalną, którą inne ze 

swoim zespołem zaproponowałem oparcie po prostu bezpośrednio na skupieniu na wdrażaniu 

poszczególnych projektów. Większość tych zadań jest zadaniem finansowanym zewnętrznie z 

europejskimi, a polskim programy dotacyjne. Na przestrzeni 2016-2019 skupiliśmy się przede 

wszystkim na implementacji realizacji programu. Ja nie widziałem sensu zwołanie rady z 

pływania posiedzeń komitetu rewitalizacji w tych latach, tak, żeby opowiadać, że Biuro Funduszy 

Zewnętrznych, tak, współpracy dzięki masowym budżetowym z udziałem komunalnym, z 

udziałem inwestycyjnym tak pod kierownictwem pana burmistrz składa wniosek o 

dofinansowanie, który na proces aplikacyjny zweryfikowany przez 8, 9 miesięcy, a wynik tej 

weryfikacji jest taki, a nie inny. Oczywiście Najwyższa Izba Kontroli, patrząc na takie założenia 

modelu idealnego związanego z wdrażaniem programu rewitalizacji, zaowocowała, żeby ocenia 

posiedzenia komitetu rewitalizacji jako taki powinien być zwoływany cyklicznie. Pragnę zwrócić 

uwagę, że w roku 2019, kiedy zła czy pan burmistrz na nowy wniosek zwoła takie też 

posiedzenia. Chcę podkreślić tutaj też, że decyzje pan pomysł opierał na merytorycznej wiedzy 

biura funduszy zewnętrznych. Tak, i na rekomendacje, które przekazywaliśmy. Gminy komitetu 

do rewitalizacji zaaprobował i wszystkie działania realizowane w roku 2016, 17, 18 i 19 stan 

zaawansowania programu oraz kwestie związane z intensywnością spotkań. Te spotkania 

zostały ograniczone w pewnym zakresie przez miał  intensywnie w roku 20 i z ograniczoną przez 

pandemię covidu. Jednakże od roku 2020 ono się zaczyna toczyć się i realizować. Ja miałem 

okazję, czy po  weryfikacji tych uwag NIK-u on de facto, powiem to tak, w mojej ocenie po 

pierwsze, one dotyczyły przede wszystkim skłonienia nas do refleksji nad koniecznością 

aktualizacji zapisów samego dokumentu  bardzo daleko idącego zaawansowania. Po drugie 

zwrócenie uwagi przez Najwyższą Izbę Kontroli, nad rolą komitetu rewitalizacji, taką rolę 

pomocniczą w stosunku do Pana Burmistrza jako organu, który generalnie wykonuje założenia 

DPR-u oraz takowego merytorycznie związana ze sposobem owskaźnikowania, poszczególne 

przedsięwzięcia, które zostały wdrożone. Ja punktu swojego widzenia swojego doświadczenia 

zawodowego kilkunastoletniego na pewno mogę zwrócić uwagę, że chodzi o same wskaźniki. 

Pozostałe, oczywiście przy przyjąłem także do wiadomości. Tutaj Pan Burmistrz ocenił moją 

pracę jako kierownika Biura Funduszy Zewnętrznych wyciągną w stosunku do mnie też 
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odpowiednio konsekwencję. Jeżeli chodzi o aktualizację programu, to uprzejmie wyjaśniam, iż po 

pierwsze na, po ostatnim spotkanie Komitetu Rewitalizacji, które odbyło się kilka tygodni temu, 

Biuro Funduszy Zewnętrznych, wykonanej kwerendy takiego stanu istniejącego tego co się dzieje 

w ustawach o samorządach, ma przygotowaną uchwały GPR-u. W zeszłym tygodniu pani 

Katarzyna Fudali, inspektor w biurze funduszy zewnętrznych, przepraszam, główny specjalista w 

biurze funduszy zewnętrznych. Takie bardzo interesujące czterodniowe spotkanie w 

Marszałkowskim jako instytucji zarządzającej programem operacyjnym pomoc techniczna 

finansowana w 2016 roku. Przygotowanie programu było bardzo interesujące. Uczestniczyło w 

nim 18 samorządów 14 gmin czy koledzy, koleżanki rozmawiając z nami, przekazano informację, 

że od 2016 roku. Nie odbyło się ani jedno posiedzenie komitetu rewitalizacji tamtejszego 

samorządu. Co nie przeszkadza inna i inne, jak rozumiem skutecznie wdraża się realizować te 

programy. Także na intensywność spotkań jest daleko dalej idąca. Ja też obiecałem komitetowi 

rewitalizacji też radnym, że natychmiast opublikowałem takiego zbiorczego raportu Najwyższej 

Izby Kontroli z prowadzonego badania na terenie wylosowane samorządów w Polsce, jeżeli 

chodzi o wdrażanie programów rewitalizacyjnych, natychmiast ten raport przedstawię w 

rozmowie . Gmina Siechnice będzie w innym kontekście zapisów tego raportu oceny tego, w jaki 

sposób są  GPR-y. Myślę, że bardzo chwalebnej czołówce i swojego zaangażowania, 

profesjonalizmu i wyników swojej pracy. Jeżeli chodzi o GPR i te modele, nad którymi się 

zastanawialiśmy, tak, bo na ostatnim spotkaniu komitetu, ja stwierdziłem, że nie mam takiej 

wiedzy, tak, czy jakiejś rekomendacji pana burmistrza w jakim trybie iść, czy przygotować nowe 

GPR czy aktualizować stary. Teraz po spotkaniu w urzędzie Marszałkowskim, już wiem, że będę 

rekomendował Panu Burmistrzowi przygotowanie nowego GPR-u, ale z zastrzeżeniami. Po 

pierwsze, konieczne jest poczekanie na uszczegółowienia Generalnego Programu Operacyjnego 

województwa dolnośląskiego, którego spodziewamy się na jesieni. Program rewitalizacyjny 

wpisuje się w cel piąty RPO. Chciałam zobaczyć w sposób szczegółowy za te zapisy wyglądają, 

już, żeby nasz GPR był takim dokumentem wpisującym się program dotacyjny, który w, na który 

możemy liczyć. Po drugie, dowiedzieliśmy się w urzędzie Marszałkowskim, że pierwszym 

kwartale 2022 roku jest planowana aktualizacja ustawy z 2016 roku związana jest do ustawy 

rewitalizacyjne. Z powyższym jako rekomendacja, żebyśmy z aktualizacją przygotowali nowego 

nowego dokumentu po poczekali do do do nowelizacji ustawy z 2016 roku. O ile pamiętam, 

wnioski podpisywane przeze mnie do Pana Burmistrza, pan skarbnik na sesji lipcowej. Ja 

zawnioskowałem już wprowadzenie środków finansowych ta na sfinansowanie sfinansowania 

aktualizacji GPR-u. Tutaj też chcę zwrócić uwagę, że chcąc zrobić całościowo tak a, żeby ten 
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program spójny, także z planem gospodarki niskoemisyjnej. To już jest dokument  ze strategią 

rozwoju gminy, która w wyniku zmian ustawowych, które zapadały na przestrzeń trzeciego 

kwartału 2020 roku dla do pierwszego kwartału obecnego roku. Też wymaga zmiany modyfikacji. 

Z tym problemem się spotyka wszystkie 2483 samorządy w Polsce oraz przygotowanie nowego 

dokumentu, planowania strategicznego, czyli niskiego planu adaptacyjności do zmian klimatu. 

Jakby ktoś mógł przygotować. Macie takiego programu, to są generalnie programy miejskie, tak, 

czyli skierowane na miasto Siechnice. Ja bym chciał to przygotować w takim formacie programu 

gminnego, w którym użyję maksymalnie rozszerzymy obszar funkcjonalny miasta Siechnice, żeby 

maksymalnie duża część gminy została objęta tym nowym dokumentem planowania 

strategicznego, który generalnie jest najpilniejszych, ponieważ tam umożliwia stosowanie, 

składanie wniosków w ramach środku mogą wybrać nowego programu odbudowy. Z tych pytań, 

które ja to zapisałem, które miała pani wątpliwości, czy pani radna wychodzi na to, że 

odpowiedziałem na wszystkie. Nie wiem czy mogą w jakiś sposób uzupełnić wypowiedź?  

Burmistrz Siechnic Milan Ušák : 

Dziękuję bardzo, Głos dziękuję pani Barbara Borkowska w tej części drugiej pytań dla pani 

radnej, to jeszcze uzupełnię, bo tam wypowiedzi pani radnej była mowa o braku partycypacji, pan 

kierownik nie odniósł się. Ja w części się odniosłem w swojej wypowiedzi, ale miałbym prośbę, bo 

nie chciałbym przedłużać, żeby pan kierownik Grzegorz Salwa przesłał mailem, pani radnej 

gminny program rewitalizacji z zaznaczeniem tych jego części, które właśnie dokumentują, 

mówią o metodach, jakie były stosowane dosyć rozbudowanych, zaawansowanych metodach, 

wręcz podręcznikowy. W dużej części stosowanych przy tego typu przedsięwzięciach. I to 

pierwsze. Drugie w związku z tym, że słyszę są rozbieżności, jaki protokół NIK-u pani radna 

czytała, a jaki jest to prosiłbym też pana kierownika Salwę ażeby przesłał na maila, pani radnej 

ten protokół, który jest w urzędzie, aktualny, poprawiony. Będzie okazja jeszcze doczytać, być 

może. I jeżeli chodzi o przedsięwzięcia rewitalizacyjne, to tak jeszcze kończąc wszystkie 

przedsięwzięcia, które były przyjęte, są realizowane tak, bo jak już powiedział pan kierownik 

zrealizowane, a przede wszystkim być może jeszcze ważniejsze. Nie doszło do wprowadzenia do 

realizacji w ramach innego programu jakichkolwiek przedsięwzięć, które by nie były ujęte, nie 

byłyby w wyniku zastosowania metod partycypacyjnych przewidziane do realizacji w ramach 

GPRU. I dodam jeszcze na koniec w tym wątku, że GPR-y obecnie realizowane to w pewnym 

sensie pilotaż, tak, dlatego że ustawa z 2015 roku otworzyła dopiero epokę, tak czy okres 

tworzenia gminnych programów rewitalizacji w naszych samorządach w Polskim systemie 
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prawnym, a zatem mamy do czynienia z pierwszymi edycjami. Tego też dotyczyła kontrola w 

losowo wybranych gminach realizowana przez Najwyższą Izbę Kontroli, a zatem też można 

powiedzieć, że jest to ta pierwsza edycja, w której wciąż wszyscy się uczymy. I w tym kontekście 

wypowiedzi pana Grzegorza Salwy ta zapowiedź, że on nam przedstawi w przyszłości takie 

porównania, analizę, jak wypadli inni jak się sytuujemy na tle innych realizujących gminne 

programy rewitalizacji. Jest bardzo istotna, bo myślę, że państwo radni powinni być w tym 

zaznajamiani głęboko wchodzić coraz głębiej w te tematy nie tylko radni członkowie komitetu 

rewitalizacji, ale w ogóle wszyscy radni nasi sołtysi w szczególności również. Co jeszcze by 

trzeba było dodać. No też odsyłam bardzo ciekawe materiały, strona Instytutu rozwoju miast i 

regionów chociażby pilotażowy program 20 kilku miastach na terenie Polski finansowany z 

ministerstwa rozwoju dotacją realizowany we współpracy w tym Instytutem. To wszystko 

materiały teoretyczne interesujące, ale dokumentujące też badania w praktyce tych samorządów, 

które w tym pilotażowym projekcie i edycji rewitalizacji swoich miast korzystały z dotacji. Każda 

nauka na przyszłość dla nas bardzo ważna wyciągamy z niej wnioski. Nie z wszystkimi się 

oczywiście przemyśleniami wnioskami i zaleceniami musimy zgadzać. To jest jasne. 

Dostosowywać też musimy to do naszej specyfiki, do naszych możliwości a przede wszystkim do 

oczekiwań naszych mieszkańców i innych interesariuszy pod względem rewitalizacji. Bardzo 

proszę panią kierownik Barbarę Borkowską.  

Radna Anna Schindler: 

Oczywiście, ja tylko chcę prosiłam o głos w odpowiedzi na Pana Burmistrza wypowiedzi i teraz 

pana Salwy. Dziękuję, panie kierowniku, za odpowiedź na moje jedno pytanie, które w zasadzie 

padło, mianowicie aktualizację. Dowiedziałam się i dziękuję właśnie za to, że odpowiedział pan 

wprost co będzie nowy program rewitalizacji i tyle chciałam wiedzieć. Natomiast chcę 

przypomnieć państwu, tutaj też nie oczekuję, żeby teraz np. Pan Burmistrz, czy jakby wywierał 

pewną presję na pana przewodniczącego, żeby pani kierownik wydziału przedstawiała historię 

ustanawiania czy procedowania planu.  

Radny Piotr Nowiński: 

Dobrze dziękuję, teraz, korzystając z tego, że zgłosiłem się swój głos w tym etapie dyskusji, bo 

chciałem powiedzieć, że słowa wypowiedziane przez panią Annę Schindler, jak zwykle trzeba 

poprawić. Jak zwykle trzeba korygować, zwykle trzeba podnieść, że są nieprawdziwe. Jeżeli 

chodzi o komitet rewitalizacji, dwukrotnie spotykaliśmy się w ramach posiedzeń komitetu na 

otwartych spotkaniach, na których w których brał udział też przewodniczący klubu, bo nie dziwię 
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się, że nie poinformował, pani radnej o tym może nie rozmawialiście. A może poinformował panią 

zdała się tego nie zapamiętać, że zadania przyjęte w gminnym programie rewitalizacji mają 

bardzo złożoną strukturę. Główne zarzuty NIK-u poświęciliśmy cały posiedzenie tylko mówieniu, 

tych zarzutów z raportu przez tych praw i te zarzuty dotyczyły głównie z przyjętych wskaźników 

monitoringu i oceny procesu realizacji tak i teraz, jeżeli ktoś z radością podkreśla, tak, na sesji 

rady, że w jego własnych gminy, która się porywa bardzo ambitne zadanie pilotażowych, tak 

naprawdę program, bo to co się dzieje w innych programach rewitalizacji większości jest to 

pilotaż. I taki tak duże zadania, jak rozbudowa szkoły podstawowej w Żernikach, czy rewitalizacja 

rozbudowa dworców kolejowych, to są zadania potężne, tak. Można zbudować program 

rewitalizacji placów zabaw, nazwać go tak, wyremontować 4 huśtawki pomalować jedną 

piaskownicę i od odtrąbić sukces, że 100% się wykonało, a potem dokonać ewaluacji zatrudnić 

urzędnika, żeby robił wywiady z dziećmi na placu zabaw. Pyta, czy jest satysfakcja z tego 

rewitalizacja rewitalizację czy nie, bo nie więcej taki jest poziom tych zarzutów NIK-u, że brakuje 

wskaźników do monitoringu i oceny procesu rewitalizacji. No to ja mam pytanie do pani radnej, 

jeżeli tak bardzo wgłębiła się w raport NIK-u, to co mielibyśmy nie robić rozbudowy szkoły w 

Żernikach Wrocławskich. To jak mielibyśmy mierzyć, że ci mieszkańcy korzystają z tej 

rozbudowy. Pytać dzieci, czy dalej powinny jeść śniadanie drugie czy też obiad na korytarzu, czy 

też w jakiejś małej salce stłuczeni. Albo mielibyśmy pytać pasażerów może na dworcach 

przesiadkowych czy lepiej się teraz przesiadać się gorzej, jak będą mieli normalny miejsca 

parkingowe, nie gdzieś w polu albo jakimś tam dziwnym miejscu z kałużami. To jest to lepiej czy 

mniej. Mielibyśmy na to wydać pewnie kilka tysięcy na urzędnika, zrobić 10 ankiet dodatkowych i 

uznać, że ewaluacja programu idzie w bardzo dobrym kierunku, ponieważ dzieci stwierdziły, że 

nie chcą jeść drugiego śniadania w ciasnym korytarzu czy w salce. Przecież to jest niepoważne. 

Mamy bardzo istotne zadania, tak mamy teren do rewitalizacji po elektrociepłowni. Są to potężne 

zadania. Ja nie kojarzę w innych częściach Polski tego typu inwestycji, które byłyby realizowane 

w ramach innych programów rewitalizacji. Teraz my zamiast się cieszyć, że wchodzimy odważnie 

w tego typu zadania. To ja widzę, że na twarzy pani radnej z klubu fair play jest radość, że NIK 

stwierdził jakieś nieprawidłowości, można to wszem wobec mieszkańcom powiedzieć. To może 

pani radna też powiedziałaby, co było dokładnie referowane na zebraniach komitetu, na którym 

pani nie było, bo było to dokładnie wyjaśniane, a tworzenie w tej chwili takiej atmosfery, że coś 

jest nie tak, że coś się zepsuło, coś się nie udało, jest taką zbędną radością. Z tego cieszę ktoś 

próbuje odważnego robić, jeżeli wychodzi tak. Oczywiście można stać uderzyć, że pewne rzeczy 

mogą być zrobione lepiej, natomiast mówię, że ocena ewaluacji przebudowy dworców kolejowych 
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i brak takiej ankiety przeprowadzonej, czy też brak ankiety przeprowadzonej wśród nie wiem, 

uczniów szkoły podstawowej w Żernikach, że dobrze została ta rewitalizacja wykonana. To, co 

ma te zadania dyskwalifikować zdaniem pani radnej, a z kolei, gdybyśmy zatrudnili pracowników 

urzędu do takich ankiet i wydali na to kilkadziesiąt tysięcy w skali roku, to pewnie byłby zarzut, że 

jest za mało pieniędzy na to, żeby realizować rewitalizacji małych miejscowościach. No właśnie, a 

propos rewitalizacji dla miejscowości. No tutaj wyraźny sygnał dla Pana Burmistrza. Jeżeli są 

radni, którzy są bardzo niezadowoleni z tego sposobu przesuwania środków budżetowych na 

rewitalizację w małych miejscowościach, to może faktycznie przesuwać te pieniądze do tych 

obszarów, które bardzo długo wkładają do budżetu gminy. Mówiliśmy na poprzedniej w 

poprzedniej części dyskusji o tym, że takie miejscowości jak Mokry Dwór, wcale nie mają tej 

radości, że wokół nich są tereny MPWiK, nie można z nich w pełni korzystać. Już, pomijając tych 

właścicieli działek, które graniczą z tymi terenami. To może więcej pieniędzy do takich 

miejscowości, które bardzo duże wkładają do budżetu. Skoro i tak tutaj zdaniem pani radna jest 

źle, jest niezadowolenie, to Pan Burmistrz może powinien przeanalizować następnym razem i 

właściwie zaadresować te środki. Dziękuję bardzo, oddaję głos. 

Radny Łukasz Kropski: 

Dziękuję, jeżeli chodzi o w tym punkcie, nie chcę się od odnieść do punktu mieszkaniowy zasób 

gminy. Tutaj w kontekście też będzie trochę o planach przestrzennego, ale bardzo, że 

powinniśmy zacząć szukać też miejsc, które moglibyśmy przeznaczyć czy to tak jak była próba 

podjęta w Katarzynie na na stworzenia kolejnych budynków komunalno-socjalnych, czy w 

partnerstwie publiczno-prywatnym, czy np. przyjęcie działek z większym potencjałem, takim, 

jeżeli chodzi nie nieruchomości, te z bliskość infrastruktury już utworzonej od czy to od 

Zootechniki danej, czy od już od starostwa powiatowego i np. wejście w program lokal za lokal za 

grunt. Mieszkania nie tylko w kwestii socjalnej, ale również mieszkania pełno pełno czynszowe, 

co by mogło w pewnych pewnych momentach, czy czy zarówno takich, jakie jak mieliśmy w ciągu 

roku pogorzelców w naszej gminy, ale też pozwoliłoby na osobom, które nie mają zdolności 

kredytowej, na wynajem, wynajem mieszkań. Pod tym kątem uważam, że powinniśmy poszukać 

takich takich działek i o takich inwestycjach pomyśleć. Cieszy ta próba znalezienia we Świętej 

Katarzynie partnera publiczno-prywatnego w partnerstwie publiczno-prywatnym, ale powinniśmy 

dalej nad tym myśleć, może znaleźć bardziej atrakcyjną działkę, którą udałoby się przejąć, czy to 

w centrum w centrum Siechnic, bo takie działki jeszcze jeszcze są, gdzie trzeba przeprowadzić 

rozmowy i pozyskać takie grunty. Dziękuję. 
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Burmistrz Siechnic Milan Ušák : 

Dziękuję bardzo. Wątek bardzo ważny i propozycje. Chciałbym się tak odnieść, żeby Pana 

Radnego zaprosić w terminie umówionym na rozmowę z panią kierownik Barbarą Borkowską, 

żeby podyskutować tak bardziej szczegółowo o nieruchomościach, które mogłyby wchodzić w grę 

co jest w zasobie, co można rozważać jako do pozyskania do zasobu. Nie czas i miejsce na to, 

żebym szczegółowo referował ponad dziesięcioletnią współpracę z Instytutem Zootechniki, tu 

musiałbym mówić bardzo dużo bardzo długo bardzo źle, niestety tak. Ale myślę, że przy okazji 

takiego spotkania pani kierownik przekazała by przekazała właśnie bliższe informacje też o tej 

historii współpracy. Na koniec jeszcze taki jeden wątek było wspomniane planowane partnerstwo 

publiczno-prywatne. Tak się składa, że w ciągu ostatnich lat szczególnie ostatnich miesięcy ta 

polityka rządu w zakresie tworzenia różnego rodzaju rozwiązań programów mieszkaniowych jest 

bardzo aktywna, a w ostatnich miesiącach szczególnie. I rzeczywistość jest ogromnie zmienna, 

która potrafi nieraz z miesiąca na miesiąc wywrócić do góry nogami taki koncept, jak choćby plan 

budowy w 3p budynku komunalnego, no bo o to, o czym się dowiadujemy w ostatnich miesiącach 

zaszła bardzo istotna zmiana w programie dotowania przez bank gospodarstwa krajowego. 

Dzisiaj możliwe jest pozyskanie dotacji na budynek komunalny rzędu 80 czy nawet ponad 80 w 

niektórych przypadkach procent, co czyni z kolei pomysł na partnerstwo bardzo mocno 

wątpliwym, ale to nie nasza jakby wina, tylko wina tego, że to jest ogromna aktywność o 

kolejnych nowych planowanych programach rozwiązaniach też słyszymy w ramach w ramach 

tego polskiego ładu. Jest trudno się w tym odnaleźć, co oczywiście nie znaczy, że nie należy nad 

tym pracować, stąd też jest moja konstruktywna propozycja i zaproszenie, które sformułowałem. 

Bardzo dziękuję. 

Radna Katarzyna Nowak-Pokorny: 

Dziękuję bardzo, tak jestem już. Tak dziękuję. To idziemy kolejno. Pierwszy punkt odnośnie 

Gminny program rewitalizacji, to myślę, że ja tutaj nie będę się wypowiadała i zabiera czasu. 

Myślę, że dużo dużo też, jakby omawiamy sobie na podczas posiedzeń komitetu, których ostatnio 

ilość zwiększyła się, z czego ja się bardzo cieszę. I liczę na to, że będzie tak dalej i że ta 

współpraca, panie kierowniku, będzie coraz lepsza. Jeżeli chodzi o mieszkaniowy zasób gminy. 

Tutaj oczywiście też częściowo, jakby bardzo mi się podoba współpraca gminy, ponieważ gdzieś 

tam udaje mi się jakby pewne informacje. Dowiaduję się od mieszkańców, jak to wygląda też ze 

strony gminy, wiem o tych dodatkach, spłacie zadłużenia tutaj tych świadczeniach rzeczowych. 

Tu bym jednak dziś może troszkę tylko popracowała nad tym, żeby jednak ci mieszkańcy, w jaki 
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sposób bardziej może właśnie odpracowywali ten swój dług, tak i tutaj bym szła w tym kierunku, 

jeżeli jest taka możliwość, to tutaj niestety za mało osób się zgłasza, a chciałabym, żeby było ich 

więcej bo wiem, że te zadłużenia są dość wysokie i jest ich dość dużo, jak na ilość mieszkańców, 

które, którzy przebywają w tych mieszkaniach. Tutaj umorzenie części długu też jest wiem, że 

jest bardzo dobra współpraca, co jest dla mnie istotne. Dla mnie jest istotne coś, co ja tutaj 

próbuje od od kiedy zostałam radną. Nawet i wcześniej. Kwestia jest bloku komunalnego przy 

ulicy Bukowej nr 20. Co roku komisja obiecuje, że będą pomalowane barierki, zrobiono 

odwodnienie, zrobione zadaszenie. To są bardzo istotne kwestie, bardzo istotne kwestie, 

dlaczego? Dlatego, że one wpływają na przyszłość tego budynku i na to, jakie pieniądze moim 

zdaniem będą w przyszłości na niego wydawane. A będą większe, jeżeli ten budynek dalej, jakby 

pozostanie w tym stanie, w którym jest. Liczę na to, Panie Burmistrzu, że jednak w tym roku uda 

się spełnić to to, co tam jest zaplanowane, czyli szczególnie wykonanie odwodnienia. Ja 

zapraszam państwa tam. Ten budynek jest naprawdę sama budowa tego budynku nie wiem, kto 

na to pozwolił, ale dla mnie to jest takie Alcatraz, jak się tam jest to to naprawdę miłe uczucie i 

dodatkowo wygląd tego budynku w tym stanie, jakim jest. Myślę, że wystarczy, że państwo 

pojedziecie sami zobaczycie. Dlatego ja tutaj proszę o to, aby, aby rzeczywiście sumiennie 

działać w tym kierunku. Wiem o odbieram sama kilka rzeczy dotyczących baraku, więc tutaj 

wiem, że to jednak i były w 2020 roku, okna wykonywane itd. wiem, że mieszkańcy mieli 

odmalować. Tutaj nie wyszło, ale, ale w tym temacie nie mamy żadnych uwag. Co do budynku, 

proszę, aby to jednak było wykonane. To jest w tym punkcie, plan no i opiekę nad zabytkami. No 

tutaj tylko taka mała uwaga. Ja uważam, że naprawdę nie ma co przedłużać i co roku wrzucać 

tych samych informacji dotyczących, jakie mamy zabytki w gminie, bo jednak raport nie jest jakby 

przewodnikiem po gminie, tylko raport jest raportem za 2020 rok. Tutaj naprawdę jedno zdanie o 

tym, jaki zabytek otrzymał ewentualnie dlaczego, dlaczego inny nie. I ja bym naprawdę się tylko 

na tym skupiła. Tak to jest taka moja uwaga, co do tej kwestii, także bardzo dziękuję.  

Burmistrz Siechnic Milan Ušák : 

Dziękuję uprzejmie. Odniosę się do końca wypowiedzi pani radnej Nowak-Pokorny. W pierwszej 

kolejności bardzo słuszna uwaga. My ciągle pracujemy nad tym, żeby jak z roku na rok ten raport 

był coraz lepszy, ale każda taka uwaga służy na pewno jego poprawianiu. Nie powinien być 

przegadany, tak nie powinien zawierać informacji statystycznych, które się gdzieś tam 

powtarzają. Na pewno tę ma uwagę, wykorzysta również do prezentacji nie tylko do samego 

raportu za kolejny rok. Natomiast co do zasobu komunalnego mieszkaniowego, chciałbym się 
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jeszcze odnieść, bo nigdzie tutaj w tych wypowiedziach, ani też w poprzednich debatach nad 

raportami czy przy innych okazjach. Nie pamiętam, żeby pojawił się wątek sprzedaży części 

zasobu mieszkaniowego gminy. Przypomnę wielu z państwa radnych też z racji wieku z racji 

stażu jako radni tego nie pamięta. W latach 90, szczególnie pod koniec, w drugiej połowie w 

zasadzie kończył się chyba ten proces jeszcze z początkiem lat 2000 pierwszej dekady. Gmina 

bardzo szeroko zbyła mieszkania, które wchodziły zasób komunalny, a w większości pochodziły z 

zasobów mieszkań zakładowych, tak. To dotyczyło oczywiście przede wszystkim miejscowości 

Siechnice albo też w wyniku przejęcia odlikwidowanego Przedsiębiorstwa Państwowego Huta 

Siechnice od likwidatora. To jest temat, który powinien się pojawić w naszej dyskusji. Chciałbym 

poinformować wysoką radę, że poleciłem już kilka miesięcy temu przygotowywanie część 

mieszkań naszego zasobu mieszkaniowego do zbycia z tymi preferencjami, które wynikają z 

obowiązujących uchwał rady. To są bardzo korzystne dla mieszkańców, warunki nabycia, 

dlaczego? Dlatego, że będziemy inwestować kolejne obiekty tworzące ten zasób, tak naprawdę 

inwestujemy w ostatnich latach, ale głównie poprzez nabywanie mieszkań nowych do zasobu. To 

się wiązało z rewitalizacjami, remontami stacji kolejowych. W ostatnim czasie nabywamy, 

nabyliśmy w zasadzie też jeszcze jedno mieszkanie nowe, ale drugi powód jest taki budynki, 

mają już po niektóre ponad 20 lat niektóre ponad 10 lat. Chcielibyśmy, ja osobiście chciałbym i 

będę proponował to jako zarządzający mieniem gminy w ramach podkreślę obowiązujących 

uchwał rady, które mnie do tego uprawniają, będę proponował najemcom w tych budynkach w 

tych lokalach, nabycie z bardzo dużymi procentowymi upustami po to, ażeby tworzyły się tam 

wspólnoty mieszkaniowe, żeby mieszkańcy mogli wziąć swoje ręce odpowiedzialność za te 

budynki również za ich remonty niezbędne, które być może już w tej chwili są zidentyfikowane. 

Tak jak pani radna powiedziała na przykładzie jednego z tych budynków. Po to, wreszcie, żeby 

odciążyć nasz budżet od tych generatorów długu, bo to tak trzeba nazwać. Tak oczywiście 

możemy proponować programy w postaci odpracowania długu, one w jakiejś części funkcjonują, 

ale oczywiście dalece niezadowalająco przynoszą efekty. Tutaj pani kierownik Marta Paruzel za 

chwilę uzupełni informacje. Pokazuje mi z sali, że jedna osoba w ciągu ostatniego roku tak, 

odpracowywała swój dług na dłużników zdaje się, że dobrze ponad 100 tak generujących dług w 

ostatnich latach na kwoty rzędu około 500 000. Tak mamy aktualnie, więc proszę państwa, 

wysoka Rado, powinniśmy spojrzeć na ten zasób mieszkaniowy, gminy również z punktu 

widzenia tego, że jest on generatorem długu, ale i generatorem wydatków, o których wspomniała 

choćby właśnie w swojej wypowiedzi Pani Radna Katarzyna Nowak-Pokorny. I odnosząc się na 

koniec do tego szczegółowego wątku potrzebnego drenaża drenażu wokół budynku przy ulicy 
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Bukowej. Tak jest to zadanie budżetowe, uruchomione zostało postępowanie przetargowe i w 

granicach środków budżetowych na ten cel przeznaczonych, będziemy próbowali znaleźć 

wykonawcy zrealizować to zadanie, niemniej jednak, gdyby okazało się, że te środki 

zaplanowane, a mamy jednak do czynienia ze wzrostem ceny. Tutaj chciałbym się zastrzec tak 

na rynku już usług budowlanych, że te środki są niewystarczające, będę się mocno zastanawiał 

nad tym, czy Wysokiej Radzie rekomendować dołożenie kosztem czegoś innego. Pieniędzy 

budżetowych do zrealizowania tego zadania, bo uważam, że o wiele lepszym rozwiązaniem 

byłoby zbycie mieszkań w tym budynku, jeżeli mamy perspektywę wybudowania nowego 

budynku komunalnego, w którym możemy wytworzyć sobie niezbędnej rezerwy, jak choćby 

właśnie mieszkania interwencyjne dla pogorzelców, tak. Temat zasobu mieszkaniowego bardzo 

szeroki. Nie chciałbym już przedłużać. Myślę, że powinniśmy popatrzeć na niego z kilku również 

nieporuszanych w ostatnich latach, a znanych perspektyw. Dziękuję bardzo.  

Kierownik Wydziału Komunalnego: 

Witam Państwa serdecznie, chciałabym potwierdzić, że do wszystkich osób, które są zadłużone, 

obecnie został w ubiegłym roku wysłane pismo o możliwości odrobienia swojego poprzez pracę 

na rzecz społeczności. W obrębie nieruchomości, w której państwo mieszkają, bądź innej 

lokalizacji np. rejonach wiejskich. I tutaj pragnę zauważyć, że ponad 80% lokatorów ze zalega 

nam z należnościami związanymi z czynszem. Zalegają również z opłatami za prąd wodę i tam 

dostawcy systematycznie odłączają ich od tych mediów. Więc wśród takiej dużej ilości osób 

zgłosiło się zaledwie jedna osoba jedna osoba, jedna pani zdecydowała się na odrobienie długów 

w postaci pracę na rzecz na rzecz społeczną. To tutaj to to, co mogę powiedzieć tak jak Pan 

Burmistrz, informował mój wydział przygotował zamówienie przetargowe na wykonanie 

odwodnienia ulicy, budynku na ulicy Bukowej. Ono już jest zawieszone na stronie w najbliższym 

okresie otworzymy oferty. Co jeszcze też z prosiliśmy mieszkańców, którzy zalegają z czynszem, 

o informowaliśmy o możliwości rozłożenia na raty tych zaległości czynszowych. Niestety w 

większości też te osoby nie wykazywały takiej chęci, bądź spłacały, tylko zaległość z lat 

poprzednich, nie uregulowując na bieżąco swoich płatności, więc no ten system zupełnie nie 

działał. To wszystko, jeżeli mogę, to dziękuję Państwu.  

Przewodniczący Rady Roman Kasprowicz: 

Dziękuję, pani kierownik. Ja również potwierdzam, że w latach 90 sprzedawaliśmy mieszkania za 

tzw. symboliczną złotówkę. Udało się utworzyć kilkanaście wspólnot, bywało także całe budynki 

mieszkania w budynkach, ludzie wykupywali. I tutaj Pan Burmistrz mówił ten dług, który generują 
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i ludzie na własnych mieszkaniach zaczynają określenia dbać. Następnie zgłosiła się pani Jolanta 

Olczak. Jeszcze nie zabierała głosu. Proszę pani Jolu. 

Radna Jolanta Olczak: 

Bardzo dziękuję za głos tutaj, ponieważ bardzo dużo zostało powiedziane na temat zabytków i na 

temat mieszkalnictwa, zasobów mieszkaniowych i właściwie bardzo chwalebne są te działania 

urzędu, które w całości popieram ba odpracowywania długu mam nadzieję, że jeszcze będzie 

kontynuowany, żeby dać szansę nawet jeśli w tej chwili zgłosiło się tylko 1 osoba, to wyciągnięcie 

ręki bardzo pozytywnie wszyscy oceniamy. Jedyne co to chciałabym może tylko zabrać głos, jeśli 

chodzi tutaj o rewitalizację, która została poruszona, ponieważ dotyczy ona też zadania, które nie 

zostaną póki co zrealizowany w Radwanicach, do może przez to, że słuchają nas też mieszkańcy 

gminy, to trzeba by było króciutko, może tylko powiedzieć, czy w o ustalenie Najwyższa Izba 

Kontroli, a raporty wynikał z tego, żeby ustalić stan faktyczny w zakresie działalności. 

Rzeczywiście stanowi 3 zadania zrealizowano w całości, 6 w trakcie realizacji, a 2 projekty nie 

były rozpoczęte, chodziło o Świętą Katarzynę i Radwanice. Jednak tutaj sama mówiłam o tym, że 

nawet jeśli nie osiągnęliśmy zakładanych jeszcze celów no to, mamy czas do tego, żeby do 23 

roku te zadania zostały zrealizowane. Plusem jest to tutaj nie wybrzmiała, powinno wybrzmieć, że 

zadania z zakresu rewitalizacji powierzono osobom mającym doświadczenie oraz przygotowanie 

merytoryczne. Co jest ważne w związku z tym uważam, że mamy taką zresztą nadzieję, że 

dojdzie do jakiegoś takiego przyspieszenia w tej chwili, a i zadania, które nie były rozpoczęte, 

zostaną rozpoczęte, one są w tej chwili w trakcie procedowania. Nie wiem czy już Radwanice, 

ogłoszono przetarg na wykonawcę rewitalizacji parku i w przyszłym roku ma być realizowany na 

zadanie, jeśli chodzi o stawy, to bardzo pozytywnie mieszkańcy oceniają. Cieszą się, że w końcu 

te zadania będą realizowane. No to właściwie chyba króciutko tyle. Dziękuję.  

Radny Łukasz Kropski: 

Tak, jeżeli chodzi o transport zbiorowy, bo to jest temat, który cały czas od momentu podpisania 

ostatniej umowy wychodzi na wierzch i każda zmiana no jest wprowadzana z głośną dyskusją 

wśród mieszkańców na temat rozkładów jazdy i tego tego, jak to wygląda. Jak jest dopasowane 

do godzin dotarcia, czy to do szkoły czy do do do pracy. Tutaj na na pewno należy przyłożyć 

większą większą uwagę do konsultacji tych rozkładów jazdy, ale też po prostu do takiego 

dopasowania do takich standardowych godzin dojazdu do pracy, czy to z gminy do największych 

stref gospodarczych w naszej gminie czy czy do Wrocławia. I trzeba pamiętać o tym, że ludzie 

zazwyczaj nie pracują w centrum Wrocławia, jeszcze we Wrocławiu muszą zdążyć się przesiąść i 
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dojechać do do swojego miejsca pracy, niezależnie od tego, czy są to czasy covidowe, gdzie ten 

odsetek procent pracy zdalnej, wzrósł bardzo mocno, czy już będzie po okresie takim 

pandemicznym, czyli jak teraz mamy już niewiele tych zakażeń i przy każdej zmianie rozkładu na 

pewno należy mocno rozmawiać z mieszkańcami i pytać o te uwagi w stosunku do rozkładu 

jazdy. To taka pierwsza rzecz, druga rzecz ja też w kontekście tego, co co ostatnio pojawiło w 

przestrzeni, jeżeli Wroc, jeżeli Wrocław, gdzie mocno zaczyna rozmawiać o współpracy takiej 

aglomeracyjnej, to pytanie czy nasze decyzję o współpracy z Oławą i z gminami Oławskimi, to 

jest kierunek, w którym chcemy kierunek, w który chcemy iść. Jednak naszych mieszkańców, 

więcej łączy z Wrocławiem mimo wszystko niż z Oławą, co możemy zobaczyć po po dyskusji tej, 

która się odbyła, odbywała się miesiąc, 2 miesiące temu w kontekście połączenia, czy to do 

Żernik, czy to do Iwin. Mieszkańcy jakby dużo bardziej dużo chętniej korzystają z MPK 

wrocławskiego, nawet kosztem tego, żeby z przystanku Żerniki Centrum dochody dojść do na 

piechotę do ronda Iwiny i tam co 15 minut mieć autobus, szczególnie w godzinach w godzinach 

szczytu. I tutaj pod tym kątem też myślę, że należałoby mocniej pracować z Wrocławiem i 

ostatnia rzecz wiem, że Wrocław pracuje nad nad rozwiązaniami dotyczącymi roweru miejskiego i 

nad dalszym dalszym rozwinięciem tego projektu i zastanawia się nad rozwinięciem nie tylko jako 

wrocławski rower miejski, ale też jako jako aglomeracyjny rower miejski co już pierwsze stacje są 

w gminie Kobierzyce i taki projekt zaczyna się rozwijać. Uważam, że w przyszłym budżecie, 

powinniśmy zapewnić środki na na taki program pilotażowy jak taki rower miejski mógłby 

funkcjonować w naszej gminie, a następnie ewentualnie rozmawiać z Wrocławiem, jeżeli to 

będzie rozwiązanie dobre i używane wśród mieszkańców, to należy przetestować rozmawiać z 

Wrocławiem, żeby w ramach wrocławskiego roweru miejskiego też współpracować i połączyć 

połączyć te dwie sieci. Na pewno to jest zadanie dużo bardziej skomplikowane, bo tutaj trzeba 

też rozmawiać o ścieżkach rowerowych pewnie z powiatem, ale również też projekty jak 

cyklostrada czy czy wojewódzkie projekty. To jest duży temat, który, który nie rozwiążemy sami, 

bo można zamontować stację, ale żeby rowery mogą być używane, musi być musi być 

współpraca wszystkich jednostek i powiatu i Wrocławia i województwa, ale na pewno temat, jeżeli 

chodzi o komunikację zbiorową, warte przemyślenia, nawet ja rozmawiając z mieszkańcami, 

którzy mieszkają w okolicach ulicy, Staszica, Ciepłowniczej czy Henryka III, którzy wybierają 

autobus zamiast pociągu bardzo często zwracają właśnie na to uwagę, że ten kilometr 1,5 km w 

godzinach porannych to jest za dużo, żeby przejść na piechotę. Auta nie chcą używać, więc 

wsiadają w autobus, ale nie ten autobus wewnętrzny żeby przyjechać do stacji, a jednak autobus, 
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który jedzie prosto do Wrocławia, mimo tego, że muszą np. na Księżu stać 40 minut w korku. 

Dziękuję.  

Burmistrz Siechnic Milan Ušák : 

Bardzo, proszą o głos. Chciałbym się do obu wątków, wypowiedzi odnieść może zacznę najpierw 

od rowerów. Jak słusznie Pan Radny zauważył, no możemy tworzyć te udogodnienia rozwiązanie 

najbardziej kierunek roweru miejskiego jest godzien rozwinięcia i zainteresowania na dalszą 

przyszłość, choć z pewnością nie będzie to jakby pierwszego rzędu i priorytetowy środek tej 

mobilności miejskiej w komunikacji aglomeracji dla znacznej części mieszkańców naszej gminy. 

Po prostu z racji odległości nie tylko z racji braku infrastruktury. Do tego braku infrastruktury, 

odnosząc się trzeba wyraźnie powiedzieć, to też w wypowiedzi już zasygnalizowane 

przedmówcy, że te braki są ogromne, a perspektywa ich nadrobienia, to jest perspektywa kilku, 

kilkunastu lat. Główną osią drogi krajowej 94 nie możemy w sposób ciągły poruszać się od Grobli 

z Siechnic przez Radwanice do Księża Małego, gdzie tam już jest lepiej, tak, bo wystarczy na 

końcówce Radwanic wjechać na Wał już na ten odcinek, który ma zmodernizowaną drogę 

techniczną, jest ona znakomitą ścieżką również dla rowerzystów w rejonie w rejonie wylotu już na 

Mokry Dwór przejechać dalej, w obręb osiedli Księża i przedostać się na ścieżkę rowerową na 

Krakowskiej, ale nie mamy połączenia z Księża przez Park Wschodni do bardzo ciekawy 

krajobrazowo, atrakcyjnych przyrodniczo ścieżek, które rozpoczynają się już na wysokości Lasu 

Rakowieckiego, czy po drugiej stronie Oławy od strony Krakowskiej na zapleczu tej zabudowy 

przemysłowo-usługowej jeszcze głównie, ale która jak wiemy się rewitalizuje. Na dzisiaj miasto 

doszło ze ścieżką rowerową do mostu na Niskich Łąkach, ale wiemy, że planuje dojść dalej, tak. 

W Lesie Rakowiecki ścieżka już powstała w ramach budżetu obywatelskiego, więc to są 

wszystko wyzwania na długie lata przed nami, żeby wspólnie z Wrocławiem pewnie w ramach 

współpracy Witowskiej nad stworzeniem komplementarności tych traw tak ciągłości pracować 

szybciej. Pewnie zaistnieje ten szlak wzdłuż Odry, bo tutaj są dobre informacje, marszałek 

jeszcze wprawdzie w szczegółach nie ogłosił co do projektów tego wyniku ustaleń dotyczących 

nowego RPO, które też w ubiegłym tygodniu miały miejsce, o których była mowa w prasie, ale to, 

żeby na projekt tej rowerostrady, nazwijmy to roboczo, czyli pewnego miksu cyklostrady z 

dolnośląską autostradą rowerową, było kilkaset milionów w tej rozpoczynającej się perspektywie 

unijnej. No to jest na dobrej drodze, jednym z kluczowych szkieletowych elementów tych tras 

będzie oczywiście trasa Blue Velo, która będzie od Kotowic przez Siechnice w kierunku Tresna 

Opatowic, dalej przebiegać z przecięciem się ze ścieżką rowerową na wschodniej obwodnicy 
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Wrocławia, więc tutaj niejako na zapleczu tych naszych dużych miejscowości, poza osią drogi 

krajowej 94 i poza ścieżkami, które głównie po koronach wałów mogłyby nas w sposób ciągły od 

Grobli przez Siechnice łączyć z Księżami oboma i dalej w centrum miasta, to pewnie prędzej 

powstanie ciągły ten szlak wzdłuż Odry bliżej, tak. W dalszej kolejności pewnie uda się wytworzyć 

ciągłość tego równolegle do drogi krajowej 94, bo przecież nie jest właściwym sposobem 

podróżowania na rowerze wzdłuż drogi głównej, czy głównej ruchu przyspieszonego w spalinach 

i z zagrożeniem kolizjami jakimiś nawet jeżeliby to było po wydzielonej ścieżce, ale też przecież 

jak państwo, wiecie prace nad tym, żeby wzdłuż samej drogi krajowej taka ścieżka rowerowa 

powstała trwają, trwają bardzo powolnie, bo to będzie zależało od tego, jak szybko Generalna 

Dyrekcja Dróg Krajowych będzie projektować ten nasz odcinek o tym komunikowałem na miniony 

kwestia państwu radnym, więc nie będę się powtarzał, więc myślę, że w perspektywie kilku do 

kilkunastu lat naprawdę mamy szansę, żeby w tej części gminy wręcz w trzech równoległych 

osiach powstały komplementarne ciągłe szlaki rowerowe na linii od krańców gminy tu granicą od 

granicy z powiatem oławskim aż do centrum Wrocławia, jeżeli chodzi o stronę południową, 

południowo-zachodnią gminy. Wiem, że powiat wrocławski pracuje nad projektem przebudowy tej 

drogi, będącej przedłużeniem Grota-Roweckiego w kierunku Suchego Dworu. Ten projekt ma 

szansę pewnie jeszcze szybciej zaistnieć w realizacji niż przebudowa drogi krajowej i rozbudowa 

jej o ścieżkę pieszo-rowerową. Wiemy, że część wschodniej obwodnicy dojdzie do Grota-

Roweckiego w ciągu od 2 do 3 lat i też ten odcinek połączenia ze ścieżkami na Buforowej, tutaj z 

tego ronda też będzie przy tej okazji przebudowany, więc tutaj dla żerniczan dla ich imion dla 

mieszkańców Radomierzyc, to połączenie też się poprawi. Takie ciągłe dłużej o wiele zajmie 

wytworzenie tego traktu od ronda w Iwinach w kierunku ulicy Kolejowej w Żernikach i na pewno to 

nie jest perspektywa najbliższych kilku lat, ale kilkunastu już pewnie tak. Mimo tego, jednak mimo 

tego, że ta infrastruktura powstanie i społeczeństwo coraz bardziej się chce przesiadać na 

rowery, to jednak te względy odległości dalej będą powodować, że to nie będzie główny środek 

transportu. Na to bym jednak nie liczył, a w nawiązaniu właśnie do wypowiedzi Pana Radnego 

też choćby to też taki szczegółowy argument, no że przykładowo mieszkańcy Grabskiego 

Staszica wolą będąc tylko 1,5 m 1,5 km od stacji wsiąść w autobus, który jedzie bezpośrednio do 

centrum Wrocławia, który ma bardzo wiele minusów, prawda choćby wspomniane korki, to jest 

standard niż wsiąść w linię wewnętrzną i przesiąść się na węźle przesiadkowym na stacji albo 

wsiąść na rower, motorower, czy rower elektryczny. Coraz więcej tego i stwarzamy też 

udogodnienia, żeby z tych środków korzystali, będą coraz szerzej korzystać mieszkańcy. Więc 

tutaj mówimy też o pewnych nawykach komunikacyjnych, które z czasem będą się zmieniać, w 
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jakim zakresie my jako władze lokalne mamy możliwość na oddziaływania na zmianę tych 

nawyków. Oczywiście tylko w jakim zakresie, to też powinno być przedmiotem naszej wspólnej 

troski, odnosząc się do komunikacji zbiorowej. No to tak myślę, że są i blaski i cienie tego, co robi 

Wrocław, jeżeli chodzi o komunikację zbiorową, no bo przecież obserwujemy, niestety w 

ostatnich tygodniach z dużym niepokojem i zmartwieniem te kolejne odsłony negocjacji 

Wrocławia na temat kolei aglomeracyjnej i niestety idzie to w stronę odwrotną i niedobrą. Nie 

doszło do żadnych spotkań, od początku ubiegłego roku, kiedy to pan prezydent nas 

samorządowców WITU i aglomeracji wrocławskiej zwoływał na wspólne narady w urzędzie 

miejskim na Nowym Targu i mieliśmy wspólnie pracować nad koncepcją i rozbudową 

wrocławskiej, a tak naprawdę no i aglomeracyjnych kolei miała ona swoją roboczą nazwę, miała 

mieć swoje logo, miała mieć wspólnie wypracowywane zasady finansowania. Skończyło się na 

tym, jak dotąd, co obserwujemy w ostatnich kilku tygodniach, tak. Natomiast, jeżeli chodzi o 

komunikację zbiorową autobusową, myślę, że tu jednak jest pewne niezrozumienie. My 

współpracą z gminnym, Gminno-Powiatowym Oławskim Związkiem Przewodów Zbiorowych, 

która przypomnę w tamtym roku, została jednomyślnie wręcz entuzjastycznie poparta przez 

wszystkich radnych, w tym Pana Radnego. Nie zakładamy robienia tego w opozycji, czy w 

oderwaniu się od rozwijania komunikacji zbiorowej razem też dużym Wrocławiem i innymi 

partnerami samorządy jak i samorządami aglomeracji wrocławskiej jest wręcz odwrotnie. My 

staramy się, tak jak zawsze w swoich działaniach próbuje korzystać z tych zasobów, które są na 

szybsze wyciągnięcie ręki, które dają też dobre finansowanie zewnętrzne na organizowane 

przewozy, ale też zasobów polegających na tym, że związek dysponuje przewoźnikiem, mając w 

tym dobry tabor. Myślę, że tabor, który jest wykorzystywany na liniach wewnętrznych, 

uruchomionych na terenie naszej gminy już obsługiwanych przez przewoźnika, związku jest 

taborem po pierwsze, nowoczesnym, po drugie z reguły bądź w całości bądź znakomitej 

większości nowym, nowo na te potrzeby obsługi tras kierowanym. I mam nadzieję, że 

spotykający się pozytywną oceną mieszkańców, chcemy iść w tym kierunku. Wozokilometr 

realizowany przez przewoźnika, związku oławskiego kosztuje nas, chyba wciąż poniżej 2 zł, jeżeli 

odliczymy dotacje. Wozokilometr, który realizuje przewoźnik, bądź to MPK, bądź wyłaniany w 

przetargu przez wydział transportu urzędu Miejskiego Wrocławia kosztuje od 7,5 zł do 9, czy 

ponad 9 zł za wozokilometr i tam nie ma dotacji do tej kwoty, a zatem próbujemy szukać 

rozwiązań mieszanych, tak, które z czasem będą oczywiście. Przepraszam, czy jestem dobrze 

słyszany, bo tutaj mam komunikat zła jakość dźwięku, dziękuję okej. Czasem oczywiście i nad 

tym też prace trwają te systemy powinny się integrować, trudno jest za tą integrację, jak widać na 
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przykładzie kolei aglomeracyjnej na obszarze Wrocławia i tych ostatnich miesiącach, dwóch w 

zasadzie już, publicznego dyskursu i sporów, ale to musi postępować. Natomiast co do 

komunikacji zbiorowej autobusowej jeszcze na koniec wracając, planujemy uruchomić pierwszą 

linię, która będzie łączyć teren naszej gminy bezpośrednio z Wrocławiem i z centrum w ramach 

współpracy z Oławskim Związkiem Przewozy Powiatowo-Gminne to za kilka miesięcy planujemy 

część przewozów przekazać przewoźnikowi tego związku, które już obecnie realizowane są, nie 

najlepszym taborem i nie najlepszą jakością, jednak wciąż niezadowalającą nas przez 

dolnośląskie linie autobusowe. Umowa oczywiście z czasem wygaśnie, bo to jeszcze około 2,5 

roku mamy nie wyczerpaną pulę, ale stopniowo stopniowo chcielibyśmy zastępować to lepszym 

przewoźnikiem. Na dzisiaj nie widzimy lepszego i tańszego, jeżeli chodzi o koszty budżetu gminy 

niż w ramach współpracy z oławskimi przewozami, czy to się w przyszłości będzie zmieniać, 

jeżeli tak będziemy oczywiście starali się reagować na bieżąco. Na pewno nie dojdzie w 

perspektywie długich lat przed nami do stworzenia jednego organizatora i jednego, kilku 

przewoźników, którzy będą obsługiwać trasy aglomeracyjne autobusowe. Ja to już mogę 

powiedzieć na pewno po ponad 2 latach współpracy z obecnym prezydentem jego zespołem, 

mimo, że ta współpraca jest intensywna, mówię o prezydencie Wrocławia, oczywiście i 

wielokierunkowa to mogę powiedzieć na pewno, że w najbliższych latach jest nierealne, a żeby 

powstał wspólny 1 organizator i przewoźnicy jako operatorzy działający na jego zlecenie. To, to 

widzę już po tych 2 ponad latach współpracy, a byłaby to sytuacja optymalna. Niezwykle trudno 

dojść do takiego rozwiązania. Jest zbyt wielu interesariuszy, zbyt dużo rozbieżnych interesów też 

zupełnie inne kultury organizacyjne, ale również inna rzeczywistość finansowa, jeżeli 

porównujemy wielki Wrocław, pewne jego nawyki, przyzwyczajenia też oczekiwania co do 

standardów wdrażane już standardy, choćby w zakresie jakości taboru na terenie Wrocławia, a 

także w tą rzeczywistością, która jest wokół Wrocławia bliżej czy też trochę dalej w ramach 

aglomeracji. To jest jedna z przyczyn, dla których do tego nie dojdzie, można by mówić jeszcze o 

wielu innych oczywiście, ale nie chciałbym czasu zabierać. Dziękuję bardzo.  

Radny Łukasz Kropski: 

Ja się zgodzę, że te rozwiązania mogą być komplementarne, jeżeli chodzi o przewozy z 

wykorzystaniu taboru oławskiego i współpracą współpracą z Wrocławiem. Tylko pytanie, jak 

daleko w tą współpracę, bo jeżeli chodzi o porównanie wozokilometra, to owszem, wozokilometr 

po w kontekście długości trasy już nie wychodzi tak tak korzystnie, bo my, organizując całą trasę 

samodzielnie, jednak tych wozokilometrów wyjdzie o wiele więcej niż np. tak jak w kontekście 
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Iwin czy czy Żernik możemy wydłużyć i tylko dopłacić za wydłużenie tego kursu, tak jak było to 

takie były odpowiedzi z miasta miasta Wrocław w ostatnim czasie w kontekście właśnie tych tych 

wspomnianych połączeń. Jeżeli chodzi o rower miejski, to tutaj też jest dyskusja nad jak trzeba 

podzielić sam rower miejski na na dwa takie zastosowanie, bo jedno zastosowanie to jest ten cel 

taki turystyczny rekreacyjny, gdzie my tych terenów, po których możemy, z których możemy 

korzystać i ścieżek rowerowych już w naszych lasach, mamy, mamy dość dużo i to jest jednak 

jakby jedna działka i też w kontekście wykorzystania tej rekreacji w kierunku Wrocławia i to już 

pan burmistrz szeroko powiedział o kwestii tej infrastruktury i to też było przeze mnie 

wspomniane, ale druga właśnie druga działka to jest właśnie ten dojazd do do szybszego jak 

szybszej komunikacji zbiorowej, tak. Tak jak powiedziałem, ja rozmawiałem z mieszkańcami ulicy 

Grabskiego Staszica właśnie w kontekście, czemu wykorzystują autobus, a nie pociąg i to nie 

była kwestia tego, że pociąg czy autobus dojeżdżają, że jedno dojeżdża na Galerię 

Dominikańską, drugi do do PKP, tylko była kwestia tego, że na pociąg rano jest za daleko, więc 

wsiądę do autobusu i już wytrzymam w tym korku. Jakby w toku dyskusji i rozmowy o tym, a co, 

jeżeli by był rower miejski i mógłby podjechać tym rowerem rowerem na stację i tam wsiąść w 

pociąg to już była taka jakby to jest dobry pomysł, taka uwaga. Ja wiem, można sobie kupić rower 

i tym rowerem dojeżdżać i tak dalej, ale posiadanie roweru w dzisiejszych czasach, to kwestia 

komórki lokatorskiej czy czy innego sposobu przechowywania, co w dzisiejszych realiach małych 

mieszkań też jest też utrudnione, więc tutaj pod tym kątem też jest kilka argumentów, które, które 

za taką wewnętrzną komunikacją rowerową mogą przemawiać. Również to też kwestia pracy nad 

bezpieczeństwem, ale Żerniki, czy Biestrzyków w kontekście, czy to przystanku Jagodno, czy 

pętli na Rondzie Iwiny, też mogłyby taką komunikację wykorzystać a to, co właśnie stało się na 

Pętli Krzyki i na Bielanach Wrocławskich, czy w Kobierzycach jest świetnym przykładem, że 

właśnie mieszkańcy tak tak funkcjonują, że wykorzystają wykorzystują rower do tego, żeby 

dojechać, czy to z pętli do swoich mieszkań, czy czy właśnie rano z mieszkań do do najbliższej 

pętli autobusowej. Dziękuję.  

Burmistrz Siechnic Milan Ušák : 

Oczywiście warto pewnie zbadać jak nasi mieszkańcy są wyposażeni w rowery, tak pierwsze co 

na myśl przychodzi, jak słucham Pana Radnego, to wydaje się, że 90% ma w tych komórkach, 

prawda czy na balkonach te rowery, ale na pewno to nie tylko kwestia wygody tak, bo, bo inaczej 

inaczej to właśnie też kwestia wygody, bo może nie każdego dnia chcą znosić, czy wyjmować z 

komórek, tylko podejść do stacji, więc te zachowania na pewno oczekiwania należy badać, ale 
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też i mieć na względzie to, że często respondenci takich rozmów, czy ankiet opowiadają się 

pozytywnie, czy wręcz entuzjastycznie dla rozwiązań nowych. To jest jedna rzeczywistość. Druga 

rzeczywistość, to jest rzeczywistość, która jest po ich zaimplementowaniu w praktyce, stąd ważne 

badania ewaluacja tych tych różnych projektów, pomysłów. Zgadzam się, trzeba iść w stronę 

roweru miejskiego i na pewno będę podejmował działania w tej sprawie. Nie zmieniam zdania, że 

będzie to jednak tylko środek komplementarny w różnym stopniu rzeczywistość pokaże 

oczywiście w jakim. Dziękuję bardzo.  

Radna Anna Schindler: 

Dziękuję bardzo, ja też kilka słów na temat transportu zbiorowego w gminie, ale oczywiście z tej 

perspektywy małych miejscowości. W 2020 roku zniknęły linie obsługujące bezpośrednie 

połączenie małych miejscowości, Grodziszów, Sulęcin, Szostakowice, Zębice ze Świętą 

Katarzyną. Oczywiście, wiemy wszyscy, bo nie jest jakby nowa informacja, że tłumów w tym 

autobusie i tych autobusach nie było, że sprawa dojazdu do Świętej Katarzyny bezpośrednio bez 

przesiadek, jak to teraz ma miejsce np. przez Siechnice czy przesiadką w Sulimowie i jest istotne 

dla małej grupy osób, głównie ludzi starszych. I sygnalizuję ten problem, chciałabym, żeby on był 

uwzględniany w rozwiązaniach, które planujemy, no zasad już na 2022 rok, bo to już jest połowa 

roku tego. Ja oczywiście korespondowałam z urzędem i dostawałam takie odpowiedzi, które w 

żaden sposób nie satysfakcjonowały ani mnie ani oczywiście mieszkańców, oni są tutaj ważni np. 

że decyzja zapadnie po sprawdzeniu napełnienia linii. Tej linii nie ma. Nikt nie będzie sprawdzał 

już, bo nie ma takiej możliwości, żeby sprawdzić napełnienie, bo wiemy, że to jest nie duża 

grupa, nie muszą te autobusy kursować co godzinę, co dwie godziny może i tak zresztą sołtysi 

dawali takie sygnały już też do urzędu tych miejscowości, że to jest sprawa organizacyjna 

puszczenia jednego, dwóch autobusów czy kursów dziennie, nawet w tygodniu dwóch, trzech. To 

jest jedna sprawa. Druga sprawa to właśnie likwidacja linii bezpośrednio łączącej Zębice z 

Kotowicami. I tu chodzi o też niedużą grupę, bo o 8, 9 osobową grupę dzieci z kolei, które 

korzystały z tej komunikacji wewnętrznej, w dojeździe do Szkoły Kotowickiej. I wiem, że bo to już 

było sygnalizowane zarówno przez rodziców sołtysów jak i przeze mnie, że ta kwestia ma być 

rozwiązana jakby na korzyść i jednak uwzględniając potrzeby grupy dzieci dojeżdżające do 

Kotowic, do Kotowickiej Szkoły, no, żeby też nie z przesiadką przez Siechnice, tylko jednak 

bezpośrednio, także ja tutaj nie oczekuję jakichś rozwiązań na już, ale tylko proszę i radnych i 

pracowników urzędu, żebyśmy się jakby zrozumieli, że te kwestie no nie mogą być pomijane jako 

dotyczące nielicznej grupy. To są grupy, owszem, małe, ale ich potrzeby są na tej samej skali, co 
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potrzeby innych osób, innych mieszkańców gminy. Także to jest jedna sprawa dotycząca 

transportu zbiorowego w gminie i na razie na tym skończę. Dziękuję bardzo.  

Burmistrz Siechnic Milan Ušák : 

Tutaj tak od końca znaczne nie chciałbym, żeby to zabrzmiało złośliwie to z sympatii, dlatego, 

żeby pani radna nie błądziła nadal. Ten problem ostatni został już dawno rozwiązany, kilka 

miesięcy temu, jeżeli chodzi o szczegóły, to może pani zostać za chwilę poinformowana tu, czy to 

przez panią kierownik Wiolettę Odorczyk, czy to dotyczy przeprasza panią kierownik Marta 

Paruzel. Jeżeli chodzi o ten temat pierwszy większy, to badania były robione i w oparciu o 

badania zostały podjęte decyzje proponowane nowe trasy linii były w wyniku konsultacji 

zaprojektowane i wdrożone. I pani radna o potrzebach, ale oprócz potrzeb są wymogi ustawowe, 

również odsyłam do przepisów ustawy o finansach publicznych, m.in. która mówi, że środkami 

publicznymi należy gospodarować efektywnie, osiąga m.in. mówi o tym, osiągając maksimum 

nakładów z ponoszonych wydatków i pani jako radna nie tylko burmistrz, czy urzędnicy, ale każdy 

z radnych z osobna i wszyscy razem jesteśmy tak samo zobowiązani stosować, podejmując 

swoje decyzje, ale i formułując postulaty tak. Dochodząc do wdrożenia określonych rozwiązań w 

gminie, formując wnioski, pisząc pisma interpelacje, stosować te przepisy, tak jak stosować, 

mamy je my urzędnicy. A finansowanie przewozów, których w jednym kursie jedzie jeden 

pasażer, w drugim trzech, w innym czterech w porywach, jest przykładem modelowym 

nieefektywnego gospodarowania finansami publicznymi. Przypomnę pani radnej, myślę, że 

pozostałym nie trzeba, że finanse publiczne nie są finansami prywatnymi z naszych kieszeni. To 

są finanse wspólne podlegające szczególnym regulacjom i szczególnej ochronie prawnej. 

Dlatego obawiam się, że to pani oczekiwanie od przyszłego roku nie zostanie spełniona i 

rozwiązanie, tak jakby pani tego chciała, bo decyzje zostały podjęte stosunkowo niedawno, po 

pogłębionych analizach badań napełnień i zostały ocenione jako bardziej racjonalne rozwiązania 

służące efektywniejsze wydatkowaniu środków publicznych. To jeżeli chodzi o to bezpośrednie 

połączenie, jeżeli chodzi o dowóz dla uczniów szkół z Zębic, szkoły Kotowickiej, zamiast tego 

rejonu, tak jak powiedziałem sprawa już została kilka miesięcy temu po myśli rodziców i dzieci 

rozwiązana, jeżeli pani radna chce usłyszeć szczegóły, to tu pani kierownik są gotowe udzielić 

informacji. Dziękuję bardzo.  

Radna Anna Schindler: 

Tak. Ja przypominam, Panie Burmistrzu, rozmawiamy o roku 2020. Nie zmieni się moja ocena, 

ani wypowiedź dotycząca tego, co się działo w roku 2020. Dzięki i zabiegom rodziców i moich raz 
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jak słyszę sprawa dojazdu do Kotowic została rozwiązana pomyślnie. Bardzo się cieszę. 

Natomiast, jeśli chodzi o bezpośrednie połączenie... 

Radna Katarzyna Nowak-Pokorny: 

Przepraszam już jestem. To tak, jeżeli chodzi o komunikacji 2020 rok, to był taki dość intensywny 

rok. Zmiana znowu rozkładu jazdy, która spowodowała, no naprawdę wielki szok wśród 

mieszkańców tak i temat był naprawdę trudny do ogarnięcia. Ja mam tylko taką prośbę, tego nie 

ma w raporcie oczywiście też to jest jakby po spotkaniach z mieszkańcami, po rozmowach z 

urzędnikami. Prosiłabym o taką zmianę trochę podejścia do do zwykłego mieszkańca. Bo ja wiem 

fajnie każdemu jest, kto jedzie autem, naprawdę fajnie się jedzie autem w zimie, szczególnie. 

Trochę trudniej mają mieszkańcy, którzy nie mają tego auta, nie mają takiej możliwości i jakby 

trzeba czasami się wczuć w rolę takiej osoby. Pamiętam rozmowę na spotkaniu, że była mowa o 

tym, że autobusy do Katarzyny są przepełnione i nie mogą mieszkańcy wsiąść, kolejny autobus 

był za godzinę, a urzędnicy przedstawili to w ten sposób, to proszę czekać godzinę. Naprawdę, 

jeżeli ktoś kończy pracę i jeszcze ma i chciałby wsiąść do tego autobusu i czekał na niego i 

jeszcze ma czekać godzinę, tam proszę o zmianę podejścia w tym momencie. Druga sprawa. Ja 

w ubiegłym roku w 2020, to był też taka dość wyjątkowa zima, która już dawno nie było, bo było w 

miarę zimno i długo trzymał mróz, było dużo śniegu. Jak kilka razy zgłaszałam, ponieważ została 

w pewnym momencie pod koniec roku, to jeszcze było w grudniu, otwarta stacja Święta 

Katarzyna i wtedy właśnie, jakby ja wnioskowała o taką, miałam taką prośbę, żeby po prostu 

poinformować mieszkańców na przystanku, że został zmieniony, że ta stacja została otwarta i że 

został zmieniony przystanek autobusowy, żeby ci mieszkańcy na starym przystanku o tym 

wiedzieli. Oni o tym nie wiedzieli. Ja dostałam pismo z urzędu, że została informacja wywieszona 

na stronie gminy itd. ale proszę uwierzyć, ci te starsze osoby, które przyjeżdżają tutaj ośrodka 

zdrowia, one nie zaglądają na stronę gminy, ona zaglądają na ten przystanek, na którym stoją. I 

proszę mi uwierzyć, ja dzwoniłam do urzędu, napisałam dwa pisma, mamy odpowiedź w lutym, 

pod koniec lutego dostał odpowiedź na kolejne pismo, gdzie pisali, że oczywiście to zostanie 

wywieszone w końcu, bo wcześniej to się okazało, że tam pan był chory, który się tym zajmuje i z 

powodów zdrowotnych nie mogli, nie mogli wywiesić tego na przystanku, ale gmina mogła to 

zrobić, mogła powiesić tę karteczkę. Ja proszę państwa o takie zrozumienie dla tych ludzi. Tak, ja 

dostawałam cały czas informacje od mieszkańców, którzy to widzieli, że tam stoją mieszkańcy, 

czekają na ten autobus, a on nie przyjechał, bo on był na innym przystanku i jakby to podejście 

do mieszkańca indywidualnego uważam, że jest bardzo ważne. Tego nie ma w raporcie i to nigdy 
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nie będzie, ale to z punktu widzenia funkcjonowania urzędu jest bardzo istotne i o to bym 

państwa prosiła, żeby, ja nie będę tutaj wymieniała, kto tą odpowiedź mi udzielał, ile razy ja już w 

to wnioskowałam, ile razy ja o to informowałam, tylko jednak każdego indywidualnie z 

urzędników, z panów burmistrzów, prosiłabym o takie właśnie indywidualne podejście do takich 

mieszkańców. Jeżeli jest możliwość, to, żeby nawet, jeżeli operator tego nie może zrobić, bo 

wiadomo, że to jest niby jego zadanie, to nie jest problemem wywiesić kartkę i poinformować 

mieszkańców, że się zmienił przystanek. To jest jakby w temacie komunikacji. Teraz 

przepraszam, przejdziemy do drugiego punktu. To jest wieloletni plan rozwoju i modernizacji 

urządzeń wodociągowych i kanalizacji. I tutaj mam takie pytania, ponieważ przepraszam zagubiła 

mi się, o tutaj w raporcie jest taka informacja, 2020 rok zlecono wykonanie program modernizacji 

rozbudowy sieci na terenie gminy Siechnice. Obejmuje analizę stanu pracy istniejącego systemu 

wodociągowego na obszarze gminy Siechnice, pod względem oceny zdolności przesyłowych 

głównych przewodów wodociągowych oraz możliwości zasilania w wodę obecnych 

konsumentów. Ja nie wiem, czy padło kiedykolwiek obecnie na w tym roku na komisji informacja, 

czy to zostało zrobione, czy nie. Jest w dokumencie w raporcie, że tylko zlecono wykonanie. Nie 

wiem, na jakim etapie to było i chciałabym się o to dopytać, czy Pan Burmistrz ma jakąś wiedzę 

na ten temat. Oczywiście, jeżeli to dotyczy też 2020 roku. Tak. Dziękuję bardzo.  

Burmistrz Siechnic Milan Ušák : 

Dziękuję bardzo. Nie było informacji za rok 2020, dlatego, że to opracowanie było realizowane w 

trzech etapach. Powstały wszystkie tomy już tej analizy, w trzech etapach robionej, to odebrane 

zostały stosunkowo niedawno, bo w ciągu ostatniego miesiąca, dwóch jak dobrze pamiętam. W 

związku z tym, że, o czym mówiłem na poprzednim posiedzeniu w ramach tej sesji, tak, 

prezentując raport. W związku z tym, że jesteśmy na końcówce okresu taryfowego, który skończy 

się najprawdopodobniej, tak jak zapowiadałem w najbliższych tygodniach. Planowałem z panem 

prezesem Brzuzkiem, żeby na połączonych komisjach zwołanych osobno na ten cel mam 

nadzieję, że uda się jeszcze w okresie przerwy wakacyjnej dyskutować na temat i tego 

opracowania eksperckiego i sytuacji w naszej gospodarce wodnej, szczególnie, ale i 

kanalizacyjnej, jak również sytuacji związanej z trwającym procesem taryfowymi i o pomysłach na 

to, jak poradzić sobie działalność spółki tych planowanych inwestycjach. W związku z faktem, że 

taryfa we wnioskowanym kształcie przez wody polskie nie będzie zaakceptowana. Są na to 

pewne propozycje, pomysły. Z pewnością nie pokryją w 100% tej luki wynikającej z 

niewystarczających w stosunku do prognozowanych przez spółkę w projekcie nowej taryfy 
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przychodów. W związku z tym będziemy musieli również pochylić się wspólnie z państwem 

radnymi nad rewizją przyjętego wieloletniego programu modernizacji rozbudowy urządzeń 

wodociągowych i kanalizacyjnych. To niestety na minus. Mam nadzieję, że na nieduży minus, ale 

raczej nie na plus. Dlatego nie było dotąd informacji, bo zakończenie tego opracowania, to jak 

mówiłem jest stosunkowo świeża sprawa. Opracowanie jest bardzo obszernym dokumentem 

specjalistycznym. Będzie wymagało zapoznania państwa radnych, omówienia w sposób 

syntetyczny przez przedstawicieli spółki i procedowania tych tematów na komisji, czy tak mam 

nadzieję połączonych komisjach, w których pewnie odbędzie się nie jedna tylko. Taką też mam 

nadzieje. Jeżeli chodzi o komunikację zbiorową, no to chciałoby się powiedzieć, ale pani radna, 

przewodnicząca rady osiedla też miała możliwość dystrybuować w tym poprzez informacje na 

tablicy ogłoszeń. Te informacje, które pani pozyskała od urzędu. Formując w ten sposób, jakby 

opis tych zdarzeń czy tej historii związanej z przystankiem. Nie daje mi pani żadnych szans, 

abym zweryfikował, skontrolował prace, być może w jakim zakresie niewłaściwą czy zastępcy czy 

czy podwładnych innych w urzędzie. Była to jednak, przypomnę też praca w roku covidowymi i w 

miesiącach covidowych. Już dowiedziałem się z pani wypowiedzi, że tam było zaniedbanie po 

stronie przewoźnika, które mogło być jakby naprawione, uzupełnione po po krótkim czasie 

interwencją pracowników urzędu. No ale skoro tak enigmatycznie nie chcąc przedstawić mi 

informacji. Nie musi pani robić tego teraz na forum. Tak, może pani to zrobić inną drogą, ale jak w 

szczegółach to wyglądało. Z kim pani miała kontakt urzędzie. Ja nie jestem żaden sposób w 

stanie zareagować. Natomiast sposób pani wypowiedzi, jej formułowania przedstawienia opisu tej 

historii. No jest takim sposobem, który wskazuje wyraźnie i obawiam się, że taka też intencja 

temu towarzyszy, że w urzędzie jest nieludzkie podejście do tzw. szarego człowieka, mieszkańca 

naszej gminy, że jest niezrozumienie tego, że on marznie na mrozie na przystanku, że ten 

człowiek stary, może schorowany jest nie poinformowane należycie przez przewoźnika. A i przez 

urząd nie jest poinformowany, bo brak zrozumienia i chęci. No ja to tak jednoznacznie odbieram i 

z jednej strony słyszę pochwały, poczynając od ubiegłej początku ubiegłego posiedzenia w 

ramach tej sesji, a z drugiej strony za chwilę między wierszami, bądź wprost formuje pani 

komunikat taki bardzo w negatywnym świetle stawiający urząd i pracowników, tym samym mnie 

jako kierownika. I to jest to jest przykre, bo nie wiem, no chyba chodzi o to, że taka jest intencja, 

pani Katarzyno pani wypowiedzi, a nie intencja rozwiązania na przyszłość i naprawienie jakichś 

problemów, jakich dysfunkcji, które występują tutaj. Dziękuję bardzo.  
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Radna Katarzyna Nowak-Pokorny: 

Nie, to nie była moja intencja panie burmistrz. Ja mam wszystkie pisma, chciałabym czytać teraz 

tych pism. I ja rzeczywiście nie mogłam też, mogłam oczywiście mogłam to wywiesić, ale ja nie 

byłam w stanie w ubiegłym roku tego zrobić fizycznie. I ja w związku z tym kontaktowałam się z 

urzędnikami w tej sprawie. I to jest kwestia, kwestia podejścia, tylko i wyłącznie tutaj mam to na 

myśli, jeżeli byłaby to w tym momencie taka sytuacja, ja bym bez problemu to wywiesiła i tej 

kwestii, nawet nie podnosiła, ale ja po prostu w ubiegłym roku z pewnych powodów, nie była w 

stanie tego zrobić. W związku z tym oczekiwałam, żeby jakby w tym temacie urząd wyjdzie z 

inicjatywą, dlaczego ja o tym mówię? Ponieważ kwestia komunikacji, my nie jesteśmy, Panie 

Burmistrzu, przy kwestiach inwestycyjnych, tylko jesteśmy przy kwestii komunikacji. Nie mam 

chwilowo, jakby możliwości, żeby tutaj cokolwiek powiedzieć dobrego w tym temacie. Ja mimo 

moich trudnych sytuacji w ubiegłym roku, robiłam spotkanie z mieszkańcami w trakcie covidu, 

żeby jakby pozbierać wszystkie informacje dotyczące komunikacji, wszelkie uwagi, żeby złożyć to 

w imieniu mieszkańców, ponieważ naprawdę był no było ba komunikacja miejska była bardzo źle 

odebrana. Jakby nowy rozkład rzeczywiście nie trafił do mieszkańców. Nie jest to jeżeli... 

Burmistrz Siechnic Milan Ušák : 

Proszę o dwa zdania. Reasumując, no rozumiem, że jesteśmy umówieni na to, że pani nie tu 

teraz na forum, ale wkrótce po sesji poinformuje mnie pani o szczegółach tej korespondencji, tych 

zdarzeń. Też poproszę o wyjaśnienia podwładnych. A tak kończąc refleksja, no rozumiem, że nie 

ma tu w intencji. Ja rozumiem też, że pani mogła być w stanie, no ale jest też wielu członków 

rady osiedla, niektórzy bardzo aktywni, a nawet wręcz no mocno krytyczni, niekiedy 

niesprawiedliwie pod adresem urzędu, czy moim na Facebooku, a w rzeczywistości w realu tzw. 

nikt się nie pofatygował kartki wywiesić, a ma pani przecież wielu współpracowników też 

miejscowości, to tak na marginesie zupełnie. Jak widzimy potrzeby osoby starszej, schorowanej 

na mrozie, to należy, każdy powinien zareagować niezwłocznie wręcz, żeby pomóc. Dziękuję. 

Radny Piotr Nowiński: 

Ja tylko nawiązując, szkoda, że tak późno się dowiadujemy od pani Katarzyny o takiej sytuacji, 

które tak naprawdę miejsce w zimie, bo można było dużo wcześniej na to zareagować i nawet 

jeżeli jest tam problem, to przecież można się zgłosić do innych radnych. Zawsze tutaj 

pomożemy. Natomiast wracając do tematu naszej wypowiedzi, czyli komunikacja zbiorowa, no 

tak naprawdę transport zbiorowy, biorąc pod uwagę ilość mieszkańców, którzy wprowadzają to 
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zaraz obok wody, dokładnie w tym samym punkcie, bo będą dwa takie ogniska zapalne, jeżeli 

chodzi o oczekiwania, tak, no jeżeli przeprowadza się 980 osób w skali roku, przybywa nam do 

gminy, chociaż, gdybyśmy chcieli połowę z tych mieszkańców namówić do komunikacji 

zbiorowej, no to przynajmniej 10 autobusów, bo średnio w autobusie mieści się 50 osób, 

musielibyśmy dostawiać, tak rok w rok nie licząc ze zwiększonego zapotrzebowania. Na rok 2020 

rokiem covidowym. Mieliśmy tutaj bardzo dużą zmianę, jeżeli chodzi o sposób wykonywania 

pracy. Wielu z naszych mieszkańców przeprowadziło swoje biuro do mieszkanie, przez to też ta 

ilość kursów, czy też ta komunikacja zbiorowa była mniej obciążana, także mniej obciążona przez 

decyzje ministerialne ograniczające ilość pasażerów przez co mieszkańcy, no siłą rzeczy czy 

chcieli ci, którzy mogli oczywiście, który na to stać, przesiadali się na komunikację indywidualną. 

Natomiast z tych obserwacji, jeżeli chodzi o gminę, to warto dalej rozwijać ten wątek, kolei 

miejskiej i taką komunikację wprowadzić do mieszkańców, że aby mogli z tego korzystać. Cieszę 

się, że przebudowa węzłów multimodalnych sprawiła, że mamy więcej miejsc postojowych w 

tamtych obrębach, możemy zachęcać mieszkańców do tego, aby zostawiali tam pojazdy, 

przesiadali się do kolei. To jest oczywiście niewygodne. Statystyki i badania mówią o tym, że 

mieszkańcy wolą nawet jechać nie do końca w miejsce docelowe, ale nie stosować przesiadek. 

Przepraszam, tutaj coś lata. I bez przesiadki jechać w zupełnie inne miejsce. Do tego tych 

trendów jest nie zahamujemy, a jeżeli chodzi o infrastrukturę urządzeń wodociągowych, no to jest 

to drugi problem, tak też związane z ilością przeprowadzających się osób z ciśnieniem wody, tak, 

czyli za zabezpieczeniem tego właściwego ciśnienia, z planowaniem takiej strategii, abyśmy, 

uruchamiając nowe obszary pod zabudowę, mogli zapewnić też dostawy wody tym 

mieszkańcom, którzy obecnie już mieszkają. Oddaję głos. Dziękuję. 

Radna Katarzyna Nowak-Pokorny: 

Takie dokumenty są zrywane, więc to jest pierwsza sprawa. Druga sprawa jeszcze Panie 

Burmistrzu, dotycząca osób starszych i seniorów. Ja bym chciała może jednak udałoby się 

przedyskutować temat dotyczący, jakby odbierania indywidualnego takiej osoby albo 

przynajmniej, że to są osoby dużo starszych w podeszłym wieku np. powyżej 70, 75 plus, żeby 

udało nam się w naszej gminie pozyskać fundusze na jakikolwiek sposób albo przemyśleć temat 

jak to można zrobić inaczej. Dotyczący jednak tej taksówki socjalnej, tak. 

Przewodniczący Rady Roman Kasprowicz: 

Panie Kasiu, ale my nie jesteśmy w rozdziale polityka społeczna, dziękuję. 
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Rozdział 8. Polityka Społeczna. 

Radny Piotr Gądziński: 

Dziękuję, czyli mogę już tak? Przysłuchuję się tak wypowiedziom tutaj kolegi, koleżanki radnych i 

tak zacny jest, żebyśmy rozmawiali z miastem Wrocławia, żeby wydłużyć komunikację miejską 

miasta Wrocławia. Dalej urzędnik wrocławskiej, ja bym nawet wnioskował jeszcze dalej do Pana 

Burmistrza, komunikacja wrocławska jeździ do Ozorzyc, Sulimowa z Księża Małego wydłużmy do 

Groblic, Zębic, Kotowic, a naszą wewnątrz-gminną możemy zlikwidować, jeżeli to oczywiście jest, 

o czym z punktu finansowego ekonomiczniejsze, Panie Burmistrzu. Tutaj bardzo bym prosił o 

sprawdzenie tego dla nas radnych, jednak może to będzie tańsze rozwiązanie. Jeżeli chodzi o 

rower miejski, fajnie może ja tak bym dalej zawnioskował do Pana Burmistrza. Panie burmistrzu 

wręcz proszę kupić po rower dla każdego z mieszkańców wrocławskich i Biestrzykowa. My z 

chęcią przesiądziemy się na rowery, będziemy jeździć. Może być nam szybciej się poruszać. No 

bo Łukasz, wiesz, no fajny jest ten temat, ale ja tutaj doszukuję się też czynnika ekonomicznego, 

jeżeli chodzi o obsługę takiego programu tak roweru miejskiego czy hulajnogi. Nie wolno sobie, 

że firma, która dysponuje po takim narzędziem, znajdzie ekonomię w jeżdżeniu po naszych 

wioskach i zbieraniu rowerów czy hulajnóg. Tak, już nie wspomnę o naszych drogach 

szutrowych, to droga szutrowa. Wracając jednak może przechodząc do kolejnego punktu, który 

mi najbardziej doskwiera w ostatnim czasie, jest to problem jednak z siecią wodociągową i 

zaopatrzenie naszych mieszkańców w wodę, tak. Wiem, że są uczynione ustalenia, mamy 

przyjęty program rozwoju sieci wodociągowej i kanalizacyjnej, jednak to Panie Burmistrzu, no nie 

odnajduję wręcz w raporcie informacji, żeby tą poprawię jeżeli chodzi o w miejscowościach 

Żerniki Wrocławskie, Iwiny, Biestrzyków, Radomierzyce został z tym tutaj w tym w tym bądź 

rozwiązywane. No wiem, że jest opracowane projekt i uzyskania pozwoleń na budowę sieci 

wodociągowej od ulicy Poziomkowej celem połączenia z Iwinami z ulicy Buforowej i dalej do całej 

części Iwin, jednakże no przetarg nie został rozstrzygnięty, tak na stronie widać, że nie 

rozstrzygnięto, nie wyłoniono wykonawcy, a temat jest bardzo pilny. Wiem również o tym, że jest 

ogłoszony przetarg na wykonanie dotacji projektowej budowy, znaczy przebudowy wodociągu od 

ulicy Wrocławskiej, na skrzyżowaniu Wrocławska Kolejowa aż do ulicy Poziomkowej, by połączyć 

z planowaną budową wodociągu celem poprawy ciśnienia w miejscowości. Tak wiemy o tym, że 

poszukujemy na dużą skale wody na obszarze są Smardzów i Iwin, jednakże tutaj bym prosił tak 

pokrótce o zreferowanie bądź by sygnalizowanie, czy przyśpieszenie tych prac, żeby no ten 

bardzo temat jak nam teraz doskwiera bardzo w krótkim czasie, bo wiem, że cudu zawsze można 
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oczekiwać, ale są to nasi mieszkańcy i wyborcy i podatnicy, którym mają to woda się należy tak. 

Także ja tutaj upatruję może nie większy problem w komunikacji czy rower dla każdego 

mieszkańca, ale bardziej mi doskwiera woda. Dziękuję bardzo. 

Radny Jakub Kłosiński: 

Dzień dobry państwu. Witam serdecznie. Ja tutaj też chciałbym zabrać głos w temacie temacie 

wody i związanym z nią problemami w naszej gminie. Nie wyszukałem się tutaj dołączonego 

sprawozdania z działalności zakładu gospodarki Komunalnej, SISK w działalności SISK-u się 

pojawiło, więc myślę, że Zakład Gospodarki Komunalnej też powinien. W załącznikach tego nie 

było, chyba, że pominąłem. Proszę sprawdzić. Jak może przypomnę, że otrzymałem taki 

dokument, jak to jest w ogóle z naszą wodą w gminie, tak. 40% wody produkuje się w ujęciu tam 

Świętej Katarzynie, 7% w Łukaszowicach, 5% wody w Groblicach. Są to dane z 2020 roku. 

MPWiK, gdzie kupujemy też 16% i 12% przedsiębiorstwo produkcji rolniczej w Siechnicach, czyli 

słynny Citronex, tak. I jak wiemy obecna strategia naszej, tutaj prezentowana przez Pana 

Burmistrza, jak również przez ZGK to jest przyszłościowo rezygnacja z zewnętrznych źródeł 

wody ujęć, czyli około 28% kupowanej wody. Warto teraz przy tym też chyba wspomnieć, że 

jeżeli do tego dojdzie to finalnie mieszkańcy Radwanic, Radomierzyc czy Żernik otrzymają wodę 

o słabszej jakości do niż dotychczas, ponieważ otrzymują wodę z Wrocławia. Teraz po wstępie 

chciałem powiedzieć, że tak otrzymałem informację, że ta woda jest ilość kupowanej wody 

wystarczająca, tym bardziej dziwi mnie i tak jak tutaj, czy po pana Piotra Gądzińskiego, czy 

innych radnych, że niestety tej wody brakuje, skoro jest wystarczająca. Padł tutaj taki argument w 

raporcie, że jest to wina covida i że ludzie pozostali w domach. Tylko ja chciałem nadmienić, że 

ten problem wody to nie jest problem 20 19 roku, ale też wcześniej, on cały czas powraca jak 

przysłowiowy bumerang do nas, tak. Jakiś czas temu rozmawialiśmy o planach modernizacji. 

Tutaj pan burmistrz nam powiedział, mówię o modernizacji naszej sieci. Jest to taki plan 

przedstawiony. Sam głosowałem za. Pan Burmistrz powiedział, że on będzie musiał ulec ulec 

zmianie. Moje pytanie jest takie, no stawka została niestety nie została zatwierdzona wyższa 

stawka w kontekście, o których mówiliśmy o rozbudowie sieci, zmian zmian w tej sieci. To miał 

być tych z tych pieniędzy finansowane. Natomiast ja już wielokrotnie pisałem do ZGku  mam 

pisma, że może warto by było zmienić też sposób płatności za wodę. Nie co kilka miesięcy, ale 

co miesiąc regularnie ludzie nie dostają tzw. ogromnej ogromnej płatności do zapłaty, a tym 

samym spółka ma części pieniędzy spływają do spółki. Może to by jakoś pomogło, czy tam 

poprawiło chwilową sytuację. Nie wiem, niestety nie mam takich danych, kto i jak zalega, jaka jest 
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ściągalność płatności za wodę, ale często mieszkańcy się skarżą w tym roku, tak, gdy 

poprzednim 2o i w poprzednich latach, że ten formy płatności są bardzo niewygodne. Chciałem 

tutaj też powiedzieć, że zgadzam się z Panem Burmistrzem, to, co powiedział na poprzedniej 

sesji, że powinniśmy zacząć o tym rozmawiać, ponieważ może trzeba by było przeformułować 

ten plan. Tutaj dzisiaj padło, jeśli chodzi tutaj dzisiaj padło, że będziemy musieli na nowo to 

wszystko przeżyć, przeczytać. Pojawiły się nowe dokumenty, o których myśmy wcześniej jako 

radni nie wiedzieli, tylko cały czas było mówione, że to jest jest tworzone, więc pod tym względem 

bardzo mnie to cieszy, natomiast mówię, polemizuję z tezą, że jest to wina covida, tym bardziej, 

że jestem wielokrotnie w pismach zapewniany, że tej wody jest wystarczająco kupowanej od 

zewnętrznych dostawców, a tak nie jest. Będąc jeszcze w tym punkcie raportu o stanie gminy i o 

sytuacji w gminie , chciałem zapytać odnośnie komunikacji pod względem tutaj mieszkańców, 

Radwanic. Węzły te przesiadkowe, które powstały i koncepcja związania, którą wielokrotnie Pan 

Burmistrz podkreślał, że przyjdzie taki moment, że w jego założeniu mieszkańcy Radwanic będą 

zachęcani do tego, aby się, aby się przesiąść, czy tam cofnąć do Siechnic i potem wsiąść 

komfortowo mniej lub bardziej, to w zależności od od aury i spóźnienia się pociągu i dostać się w 

miarę szybko do do Wrocławia, to chciałem zapytać czy ten moment już nadszedł? Czy jakieś 

tutaj zostały działania w tą stronę przez gminę rozpoczęte, jakie jakakolwiek akcja informacyjna. 

Dworce działają mówimy o 2020 roku, tak jak tutaj pan Nowiński stwierdził, że jest duże duże 

parkingi jest miejsce, żeby się przeparkować. Natomiast, czy to jest realizowane, ponieważ tutaj 

Radwanice bym powiedział tak jak trochę Mokry Dwór są odcięte od świata. My w kontekście 

komunikacyjnym, bo jesteśmy skazani tylko w tym momencie na autobus i stanie w 

gigantycznych korkach. Wielokrotnie już dostawałem pismo, że jesteśmy skazani na to, że nie 

powstanie przystanek, jeśli chodzi o pociąg, gdyż to wynika z bliskości Brochowa. No i moje 

pytanie, co dalej w tym kierunku. Dziękuję bardzo.  

Radny Piotr Gądziński: 

Dziękuję Panie Burmistrzu, ad vocem do wypowiedzi pana Jakuba no to tutaj Jakub, panie 

Jakubie nie jest problem w tym, że mamy za mało wody, czy kupujemy za mało wody, bo wody 

wystarczająco. Problem w miejscowości Żerniki Wrocławskie jest niestety ze względu na zbyt 

małe przekroje rur i w momencie, kiedy panują wysokie temperatury, tak następuje w krótkim 

czasie duży rozbiór wody i po prostu pompy nie są w stanie dobić tego ciśnienia. Informacje 

można uzyskać w naszym zakładzie ZGku. Jestem z nimi cały czas w kontakcie, także to nie jest 

problem ilości wody. Tak mówię, problem to są średnice i te średnice jak dobrze wiesz mają być 



                                                             Załącznik nr 2  
                                                                                                 do Protokołu Sesji Rady Miejskiej 
   nr XLII/21 z dnia 24,28,29 czerwca 2021r. 
 
przebudowane w mojej miejscowości. No jeżeli chodzi o te rachunki za wodę no ja mam 

ustawione też zlecenia stałe, więc ja wiem ile tej wody zużywamy każdy mieszkaniec, również 

może tak robić, nie będzie rachunków. Wiele osób, które ja znam w ten sposób funkcjonuje i tak 

naprawdę później przychodzi tylko rozliczenie i po temacie. Dziękuję.  

Burmistrz Siechnic Milan Ušák : 

Odniosę się do części przynajmniej pytań czy wątków poruszonych. Jedno stwierdzenie o wodzie 

gorszej jakości. No trudno z nim się zgodzić z sytuacji, kiedy dostawcy zewnętrzni limitują 

dostawy, bo Pan Radny Jakub Kosiński, wie o tym, to było omawiane w tamtym roku na sesjach i 

komisjach, kiedy informowałem, że została zawarta nowa umowa między ZGK a MPWiK 

wrocławskim i w tej nowej umowie jest wolumen sprzedaży wody, praktycznie utrzymany taki jak 

był przed zawarciem tej umowy na kolejny okres, a więc w sytuacji, kiedy limitowana jest ta 

sprzedaży wody zewnętrznej, ograniczone są też możliwości zakupu wody w przedsiębiorstwie 

produkcji ogrodniczej w Siechnicach. Chociaż ona akurat rosną w ostatnich latach przy zmianach 

umów. My musimy nastawić się na inwestycje w celu zwiększenia produkcji wody własnej. Co do 

różnic w jakości tej wody, to pan tak arbitralnie, katedra wypowiedział się na ten temat, że jeżeli 

będzie zapewniona dostawa wody, dlatego że jest obawa, że może jej brakować, czy być 

niewystarczające ciśnienie wraz z rozwojem miejscowości Radwanice Żerniki czy sąsiednie 

miejscowości do Żernik, to woda ta na pewno będzie gorsza. Tylko, że to jest pana arbitralne 

stwierdzenie niepoparte badaniami, wynikami badań laboratoryjnych, wynikami rozpatrywania 

reklamacji np. składanych, więc tutaj wydaje mi się, że poszedł pan trochę za daleko, tym 

bardziej, że woda dostarczana z naszej sieci do tych miejscowości, jeżeli zmniejszy się na udział 

wody wrocławskiej, to będzie też w części albo dużej części woda z nowych ująć, tak czy z 

powiększania ujęć, które już mamy. Przypomnę też panu, powinien pan o tym wiedzieć w 

zasadzie, że woda wrocławska jest produkowana w zupełnie innej technologii i poprzez 

infiltracyjne ujmowanie do uzdatniania wód powierzchniowych czy podskórnych wód 

prowadzonych rzeką Oławą na tereny wodonośne, tak zasilaną z kolei też wodami Nysy Kłodzkiej 

na terenie województwa opolskiego. Natomiast woda produkowana na ujęciach gminnych jest 

wodą pozyskiwaną z zasobów trzeciorzędowych albo czwartorzędowych wodą, która ma swoje 

zalety, ale i wady tak, bo z reguły ma wysoki poziom mineralizacji, wysoki mangan, żelazo w 

szczególności, wapń i ta woda też inaczej jest uzdatniania, wymaga innej technologii uzdatniania. 

Różnie też bywa ze stabilnością tego surowca. Trudno jest porównywać wodę produkowaną w 

tak wielkiej skali przemysłowej, jak produkuje to Miejskie Przedsiębiorstwo Wodociągów i 
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Kanalizacji we Wrocławiu. Ujmowano zupełnie też inny sposób, jak przypominałem wodą 

produkowane na produkowaną w lokalnych małych, bądź co najwyżej średnich stacjach 

uzdatniania wody, które rozbudowujemy, planujemy budować nowe. Wszystko to po to, żeby 

uniezależniać się od dostawców zewnętrznych. Łatwo jest krytykować i mówić o złej strategii albo 

opóźnieniach w planowaniu i realizowaniu inwestycji w zakresie budowy, czy rozbudowy stacji 

uzdatniania wody, budowy nowych SUV-ów, ale chętnie wydaje się dodatkowe pieniądze z 

podatków pozyskane przez gminę w ciągu ostatnich lat, tak ponad 5 lat temu i pozyskiwane 

rokrocznie wysokości dodatkowych 6 000 000, co stanowi niemałą część budżetu inwestycyjnego 

naszej gminy. Łatwo krytykować nie biorąc odpowiedzialności za opracowywanie strategii polityki 

i jej realizację. Odpowiadając na kwestie podniesione przez Pana Radnego Piotra Gądzińskiego. 

Oczywiście te działania inwestycyjne i projektowe są prowadzone nie od dzisiaj, nie od pół roku, 

nie od roku choćby nie dalej, jak w tamtym roku też szeroko dyskutowaliśmy przy okazji podziału 

pieniądze rząd pieniędzy rządowego funduszu inwestycji lokalnych o tym, jakie inwestycje 

planuje ZGK w rejonie Żernik Wrocławskich, Iwin ażeby poprawić przepływy rozkłady ciśnień w 

sieci, niemniej jednak to są inwestycje, które albo wtedy były już w toku projektowania, niektóre 

przed rozpoczęciem projektowania do ich zrealizowania, jak Pan Radny słusznie zauważył, bo 

obserwuję, widzę na bieżąco te postępowania przetargowe, trzeba jeszcze mieć wykonawcę i 

czas na wybudowanie. Niestety nie zrobimy tego w pół roku, nie zrobimy tego nawet i rok. To są 

procesy kilkudziesięciu miesięczne, czy są realizowane z opóźnieniem w stosunku do tego 

wzrostu zapotrzebowania przyrostu demograficznego. Na pewno w jakiej części to stwierdzenie 

jest prawdziwe. Odnosząc się do problemów ciśnienia nie całych Żarnikach Wrocławskich, ale 

głównie, jeżeli nie wyłącznie te problemy dotyczą pewnej części Żernik Wrocławskich tej 

południowej części, która urbanizowała się przez ostatnie 20 parę 30 lat w sposób dosyć jednak 

bezładny, bo głównie poprzez realizację zabudowy siedliskowej i problem tej części miejscowości 

polega na tym, że znaczną część wodociągu tam obsługujących nowo wybudowane wciąż 

budujących budynki, to znaczna część tej sieci za wodociągowej ma bardzo małe średnice, z 

czego m.in. to wynikało? Z tego, że gmina, pozwalając na tą bezwładną, w trybie siedliskowym 

bez planów miejscowych realizowaną zabudowę, pozwalała też jej spółka wodociągowa na to, 

ażeby to sami bądź to inwestorzy, którzy spekulowali na gruntach, kupowali od rolników pola, 

dzielili na siedliska i później sprzedawali z decyzjami o warunkach zabudowy albo sprzedawali 

bez tych decyzji, a ci rolnicy w postaci adwokatów, profesorów, biznesmenów, czyli 

dwuzawodowi rolnicy tzw. uzyskiwali tam pozwolenie na budowę, to często było do tej sieci były 

budowane właśnie nakładem środków prywatnych, bądź tych spekulujących na gruntach 
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organizujących tamten cały proces urbanizacji, bądź już tych, którzy kupowali działki, dogadywali 

się z gminą, z jej spółką wodociągową na rozwijanie tej sieci na swój koszt z reguły za jakąś tam 

później odpłatnością przejmowaniem tych sieci przez ZGK przez gminę i przy projektowaniu tych 

sieci zazwyczaj projektowano średnice takie zaspokajające bieżące potrzeby, ale 

nieuwzględniające tego boomu następującego w tym rejonie w dłuższej perspektywie. My też, 

jakby borykamy się z tym problemem teraz, z tego właśnie powoduje. Jak również z tego 

powodu, że duża część tej zabudowy no też korzysta z napełniania basenów, z nawadniania 

ogrodów, tak i jest taka obawa, że po tym, jak przebudujemy połączenia między Żernikami i 

Iwinami. Jak uda nam się przebudować sieci wodociągowe, które też mają zawężone średnica, 

bo przy pochodzą sprzed lat 30 nierzadko dalej w centrum Żernik, tutaj wzdłuż ulicy 

Wrocławskiej, to jeszcze przyjdzie czas, że trzeba będzie inwestować w przebudowy sieci 

wodociągowych na większe średnicę w tej południowej części właśnie miejscowości, bo może się 

okazać, że tak zapewnimy większą dostawę wody, przebudujemy średnicę wodociągów, a i tak 

nie osiągniemy pełnego efektu, bo tam na końcówce miejscowości małe średnice mogą dławić 

ten dopływ wody. To już tak bardzo może szczegółowo, odnosząc się akurat do tego jednego 

odcinka naszej gminy. 

Radny Jakub Kłosiński: 

Ja tylko krótko odnośnie mojego sądu o wodzie to proponuję sobie nalać szklankę z Radwanic 

wody i wypić szklankę z kranu z Siechnic i wszystko w tym temacie. Dziękuję bardzo, natomiast 

proszę jeszcze, Panie Burmistrzu o odpowiedź odnośnie komunikacji i tej koncepcji dotyczącej 

Radwanic. Czy coś w tym temacie mógł pan się wypowiedzieć. Dziękuję.  

Burmistrz Siechnic Milan Ušák : 

Panie Radny, koncepcja jest taka, że można co największe co najwyżej zwiększa częstotliwość 

połączeń autobusowych, jeżeli wysoka rada będzie dofinansować i znajdować dodatkowe środki 

w budżecie, to oczywiście to będziemy robić, bo to jest główna oś komunikacyjna między (???) 

Radwanicami, a centrum Wrocławia, więc te autobusy jadące w drugim kierunku z powrotem do 

Siechnic pozwolą Radwaniczanom korzystać szerzej. Mam nadzieję, chętniej z węzła 

przesiadkowego w Siechnicach. I akcja informacyjna tutaj nie wymyślimy żadnych rozwiązań na 

miarę nagrody takiej czy innej, tylko jest to jedyne remedium, na ile ono da efekty. No to przyjdzie 

nam ocenić, jeżeli będziemy wdrażać w kolejnych latach. Rzeczywiście niestety potwierdzam to, 

co w pana wypowiedzi się pojawiło, polskie koleje państwowe odmówiły uwzględnienia w tej 

wstępnej koncepcji przebudowy linii i modernizacji wrocławskiego węzła naszych postulatów 
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kierowanych od lat. Ja sam skierowałem i na wielu gremiach wypowiedziałem postulat ten w 

ciągu ostatnich 10 lat co najmniej naście razy i skierowałem pism, niestety pozostało to bez echa. 

Nie ma na razie woli uwzględnienia budowy przystanku kolejowego Radwanice na tej linii głównej 

kolejowej w kierunku Brochowa i centrum Wrocławia. Ja mówiłem o tym na początku tego roku, 

czy w końcu ubiegłego roku, kiedy powiedziałem tę wiadomość zainteresowałem tym problemem, 

również pana koleżanki, kolegów radnych z klubu Prawa i Sprawiedliwości, aby interweniowali i w 

związku z tym, że to jest debata nad stanem gminy, nie jest to tylko przepytywanie Burmistrza, 

chciałbym teraz zadać pytanie koleżance i kolegom z klubu Prawa i Sprawiedliwości w radzie, co 

udało im się w tej sprawie załatwić, żeby pomóc Radwanicom. Dziękuję bardzo.  

Radny Jakub Kłosiński: 

Tak, Panie Burmistrzu, jest jeszcze jedno rozwiązanie, chodzi o Radwanice. Utworzenie, to jest 

oczywiście współpraca związana jeszcze z Wrocławiem wobec tego, to by się nie mogła być tego 

na granicy. Mamy mamy ulice Grochowską, tak, gdzie jest przejście, są wiaduktami na 

przystanek Brochów i w tej okolicy po części tam ulica Popielskiego wcześniej są też tereny 

kolejowe, więc to jeszcze szersze gremium do uzgodnienia. Mógłby powstać parking, na którym 

można by było zostawiać samochód przesiąść się w pociąg, dosłownie być w 3 minuty 4 na 

dworcu, więc są tutaj często państwo po posądzać nas tylko o same same tutaj sam krytycyzm 

państwa państwa pracy. Natomiast te pomysły są pytanie, czy da się coś w tym kierunku zrobić. 

Myślę, że to by mogło rozładować, w jakiś sposób, oczywiście nie znam tutaj uwarunkowań 

prawnych. Jak to wygląda od tej strony, to już pozostawiam państwu, ale pomysł jest, żeby jakoś 

częściowo rozładować ten katastrofalny korek na opolskiej niemożliwe, bo jest jeszcze druga 

możliwość dojazdu od tyłu drogą kolejową, prawda Radwanicami. Ten mit, gdy drogi krakowskiej, 

który tam przejawia, nawet padło gdzieś tam w temacie rewitalizacji, trasa krakowska, natomiast 

jest ta droga z tyłu na tyłach Radwanic, tak też należąca do kolei. Jest to też też można było nią 

dotrzeć, więc temat jest jak dyskutujemy o gminie kierunkach rozwoju, temat myślę jest warty 

zastanowienia się. Dziękuję bardzo.  

Radna Jolanta Olczak: 

Dziękuję, ponieważ zostaliśmy wywołani do pytań odpowiedzi, w związku z czym odpowiem, ale 

bardzo krótko, dlatego, że z szacunku do państwa, do wysokiej rady, do pracowników do Pana 

Burmistrza. Tak jak Pan Burmistrz podejmował w związku z tym korespondencję, tak samo i my 

podejmowaliśmy, będziemy dalej drążyć jeszcze ten temat, ale nie dzisiaj będziemy na ten temat 
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mówić, może specjalną komisję powołamy, żeby się spotkać, omówić dokładniej i nie na dzisiaj 

ten temat, dobrze. Bardzo dziękuję, bo wiele punktów przed nami. 

Radny Łukasz Kropski: 

jeżeli chodzi pan Piotr Piotrowi Gądzińskiemu, jeżeli chodzi o kwestie ekonomiczne i tych moich 

propozycji. To ja już mówię, jeżeli chodzi o 16 połączeń w tygodniu do Iwin, dopłacamy do 

takiego rozwiązania niecałe 7000 miesięcznie dla mieszkań dla miejscowości Iwiny dojazd do 

czterech ten przedłużony kurs do miejscowości Iwiny. Kwotę i odległości do do Żernik byłyby były 

podobne, więc jest to 7 000 miesięcznie. Jeżeli chodzi o rozwiązania rowerowe, to program 

pilotażowy około 4 miesięcy, żeby rozwiązania rowerowe sprawdzić na terenie gminy, to jest 

około 100, 120 000. Tak jak mówię, jest to program pilotażowy, który może nam po pomoc 

sprawdzić, czy takie rozwiązanie jest dobre dla mieszkańców, akceptowane dla mieszkańców. 

Dziękuję. 

Burmistrz Siechnic Milan Ušák : 

Uprzejmie dziękuję, przewodniczący. Jeszcze chciałbym się do wypowiedzi Pana Radnego 

Kłosińskiego odnieść. Ten pomysł na przystanek czy park and ride może przy ulicy Brochowskiej 

na końcu, żeby można było przemieszczać się na stację Brochów. Ten pomysł powstał 

rzeczywiście już lata temu, rozmawialiśmy o nim jeszcze w czasie kampanii wyborczej 2018 roku 

i niezwłocznie, potem przy pierwszej okazji artykułowaliśmy ten pomysł na spotkaniach 

dotyczących rozwoju kolei aglomeracyjnej. Również przy pracach nad programem nowym 

zintegrowanych inwestycji terytorialnych. I zapewniam pana, że jeżeli będzie możliwość 

zgłaszania go w kolejnych odsłonach tych prac, on będzie zgłaszany. Natomiast też no jak pan 

ma świadomość, musi spotkać się z zainteresowaniem Wrocławia. Tak niestety ulica Brochowska 

jest trochę oddalona, mówiąc oględnie od osiedli ludzkich, po tej stronie Wrocławia, a nawet tylko 

rozbudowujących się w ostatnich latach osiedli mieszkaniowych. No i z tego punktu widzenia 

można mieć obawę, że ten projekt priorytetowy dla Wrocławia przez długie lata jeszcze nie 

będzie. Musiałby powstać także na terenie gminy Wrocław. Jak pan doskonale się orientuje. 

Druga kwestia dojazd do tego miejsca. Wspomniał pan drodze równoległej do linii kolejowej, jest 

to jednak wyboista w złym stanie technicznym. Droga polna, droga gruntowa. Proszę zatem nie 

epatować tutaj słuchaczy wizją śmiałą i pionierską autorskim pomysłem na budowę tego 

przystanku, raczej park and ride i pozostawiać realizacje burmistrzowi, bo pan zgłosił 

olśniewający pomysł, tylko proszę powiedzieć, całą prawdę o tym pomyśle, jakie są jego 

uwarunkowania realizacyjne, to jest około 1,5 km gruntowej wyboistej drogi, którą trzeba było 
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jakikolwiek sposób, to nie na terenie gminy urządzić, żeby można było do tego miejsca 

Radwaniczanom umożliwić dostęp. Inny dojazd, to tylko zakorkowana droga krajowa 94, która 

korkuje się już od końca Radwanic co najmniej i stoi ten korek do ulicy Brochowskiej i dalej. 

Dziękuję bardzo.  

Radny Jakub Kłosiński: 

Ja tylko słówko, no Panie Burmistrzu, dyskutujemy nie mamy nikogo wizjami, nie padły żadne 

kwoty, warto dyskutować, nie wiedziałem, że taki błąd się pojawił już 3 lata temu, tym bardziej w 

kampanii pierwszy raz o tym słyszeć. Natomiast jest to jakieś rozwiązanie. Wiadomo, tak jak pan 

wspomniał nie wiemy, jakie to są koszty, jest to długi odcinek drogi. Natomiast na pewno nie da 

nam w terenie, oczywiście jeszcze dochodzi tam do tego te, są to tereny kolejowe wiele różnych 

aspektów, natomiast za każdym razem jak jest dyskusja, to dziś tak samo przy programie 

rewitalizacji. Pada padł temat trasy krakowsko-częstochowskiej, to zaczniemy jakiś mniejszy 

rzeczach. I tak pan sam stwierdził. Niestety, nie jesteśmy tutaj jedyni i musi być to w 

porozumieniu z wieloma innymi podmiotami. Dziękuję bardzo. 

Radna Anna Schindler: 

Tak rzeczywiście mikrofon coś się z nim działo, wtedy ja tylko chciałam jeszcze zapytać, 

ewentualnie wspomnieć, czy zwrócić uwagę na to, gdy będziemy dyskutować o rozwiązaniach 

dotyczących modernizacji i rozbudowy sieci wodociągowej na terenie gminy Siechnice, że parę 

lat temu nie będę mówiła, w którym roku, bo to było pewnie panie dokładnie, tutaj wskazała rok, 

natomiast mówiło się o zrobieniu inwentaryzacji sieci wodociągowej. Potem pamiętam padały 

pytania o to, na jakim etapie się to znajduje ta opracowanie mówiło w odpowiedzi były szef na 

pewnych, że są uwzględnione pewne fragmenty. Dzisiaj mówimy o różnych średnicach, jakby 

zmianie właśnie tych przepływów i tak dalej i tak dalej, więc chciałabym zapytać, czy 

kontynuowana jest ta praca dotycząca inwentaryzacji sieci wodociągowej w gminie i czy bierzecie 

pod uwagę, czy to będzie właśnie też brane jako element, który w tej diagnozie dotyczącej stanu 

sieci wodociągowych będzie brany pod uwagę. Bo wydaje mi się, że to jest bardzo istotne, żeby 

właśnie ten przepływ wody no był dostateczny i wystarczający, żeby wiedzieć, w których 

miejscach. 

Burmistrz Siechnic Milan Ušák : 

No ja właśnie chciałem to wyjaśnić w tej mojej wypowiedzi poprzedniej, mówiłem o bardzo 

obszernym kilku tomowym opracowaniu Politechniki Wrocławskiej. Ono, jakby zamknęło tą 
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inwentaryzację na potrzeby zdiagnozowania, co my powinniśmy robić z przebudową średnic 

wykonywaniem dodatkowych połączeń, to nie mniej ważne niektórych bardzo znaczący również 

kosztowo tak i, jakby w kilometrażu i zapoznawanie państwo radni z tym opracowaniem będziecie 

sami ocenicie, na ile to jest szczegółowe opracowanie wyczerpujące, także tylko uzupełniam 

wyjaśnienie pana przewodniczącego, ale muszę się odnieść do wypowiedzi pani radnej Jolanty 

Olczak, bo to jest tak nie w porządku, tak. Podczas debaty nad raportem czy to burmistrz, czy 

urzędnicy raczej są zobowiązani bardzo szczegółowo odpowiadać. Oczekuje się od nich wiedzy 

bieżącej, niekiedy nawet muszą tłumaczyć się za nie swoje winy, czy błędy. Pani radna, zapytana 

i klub Prawa i Sprawiedliwości odpowiada, że to nie jest temat na temat, że w przyszłości może 

na komisji coś poopowiada, a ja wiem skądinąd, że nic nie zostało w tej sprawie osiągnięte. 

Radwanice są pozostawione samym sobie. Kolej bez uzasadnienia żadnego nie potrafiła nawet 

wytłumaczyć, dlaczego odrzuciła wielokrotnie wieloletnie formułowane wnioski o zaplanowanie 

tego przystanku w Radwanicach. Podobnie jak nie potrafią wytłumaczyć decydenci z centralnego 

portu komunikacyjnego, czy z kolei, dlaczego Łódź może mieć siedmiokilometrowy tunel dla kolei 

nie tylko aglomeracyjnej, ale i kolei szybkiej a regulamin wyboru odbiegamy tam nie ma o tym 

mówić w raporcie na temat stanu gminy, bo to są problemy fundamentalne, tak, a od Was jako 

członków partii rządzącej, przynajmniej członków klubu partii rządzącej muszą wymagać jako 

gospodarz naszej gminy zaangażowania i efektów rozwiązywania problemów naszych 

mieszkańców. Nie ma w tym nic nagannego. To jest mój obowiązek, który realizuję. Dziękuję 

bardzo.  

Radna Jolanta Olczak: 

Panie Burmistrzu, tu nie chodzi o to, czy jestem czy jesteśmy w porządku, czy nie porządku, tylko 

kwestia tego, że Radwanice są niestety niezbyt dobrze zlokalizowane, jeśli chodzi o to, żeby 

wybudować tutaj przystanek kolejowy i nie ukrywam, że dziwi się, że ten temat został trochę 

poruszony przez mojego kolegę Jakuba, dlatego że w tej sprawie ja akurat też pisałam pisma i 

otrzymałam informacje odnośnie tego, że kolej ma plany odnośnie rozbudowy przystanku tam 

Brochowa, w związku z czym my, jeżeli moglibyśmy zlokalizować przystanek kolejowy, to po 

stronie Zacharzyc, ale kolej na dzień dzisiejszy nie widzi takiej możliwości. W związku z tym no 

nie będziemy podejmować w tej chwili jakichkolwiek dalszych rozmów z sytuacji, kiedy nie ma 

możliwości zlokalizowania tego przystanku, a uważam też, że ten akurat temat nie powinien 

dzisiaj podejmowane ze względu na to, że możemy to przedyskutować na komisjach i tylko tyle 

dziękuję.  
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Burmistrz Siechnic Milan Ušák : 

Proszę głos, Panie Przewodniczący. Tematy strategiczny powinny być podejmowane także 

tematy. Pani radna, państwo radni i kwestia wykonania przystanku z przejściem podziemnym, 

nawet pod szerokim terenem kolejowym, który zajmują kilka torów różnych linii relacji jest tylko 

kwestią nakładów finansowych, rozwiązań technicznych. I to teraz na koniec chcę z całą mocą 

powiedzieć, politycznej woli i siły przebicia działaczy, którzy o to zabiegają w spółkach kolejowych 

w rządzie, we władzach obecnych. To jest tylko kwestia tego. To jest technicznie wykonalne, 

perony po stronie Zacharzyc i po stronie Radwanic, gdzie dzisiaj Radwanice to ponad 3000 ludzi 

już dobrze, a Zacharzyce na razie 300, ale za 5, 10 lat też może już i 1,5, 2000 ludzi plus 

mnóstwo naszych mieszkańców przejeżdżających obok, którzy może by z tego przystanku, też 

korzystali dojeżdżając. Dziękuję bardzo.  

Radny Piotr Nowiński: 

Dziękuję tutaj, chciałbym trochę na obronę radnych, klubu Prawa i Sprawiedliwości, że ja 

natknąłem się na taki artykuł, że radni Prawa i Sprawiedliwości z Wrocławia, również monitowali 

w tym temacie zgłaszali w pomysłach oto zaprezentowali listę swoich projektów, wieloletniej 

wielokrotnie wieloletniego planu inwestycyjnego, bo tam znalazło się przedłużenie linii 

tramwajowej do Radwanic, ale również nawet budowa trasy krakowskiej, panią burmistrzu. No 

minęły 2 lata od tych publikacji radnych klubu prawo i sprawiedliwości rady miejskiej Wrocławia. 

Na razie nie widzę tam maszyn, aby wykonywały jakiekolwiek działania, ale też nie śledziłem 

tego wątku, być może tam też, jeżeli przybędzie my w strukturach spółek kolejowych, więcej osób 

w radach nadzorczych z nadania tej partii to być może sprawa ruszy do przodu. Także chciałem 

tylko takie kilka słów tu.  

Radna Anna Schindler: 

Tak w uzupełnieniu, jeśli chodzi o inwentaryzację to w Siechnicach była zrobiona tylko punktowo, 

a tutaj w odniesieniu do wypowiedzi Pana Burmistrza i pana przewodniczącego, że trzeba ze 

zrozumieniem, tak więc czytać słuchać tego mi nie brakuje, natomiast informacja była podana 

dzisiaj. Także dziękuję bardzo. 

Przewodniczący Rady Roman Kasprowicz: 

Przechodzimy do rozdziału 8. Polityka Społeczna. 
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Radny Piotr Nowiński: 

Bardzo dziękuję, jeżeli chodzi o Politykę Społeczną, chciałbym zapytać, jeżeli chodzi o te 

wskaźniki związane chociażby z ze wzrostem ilości korzystania ze środków odurzających i też, 

jeżeli chodzi o problemy społeczne, zdiagnozowano na terenie naszej gminy, czy burmistrz wraz 

z urzędem prowadzi tutaj jakieś dodatkowe działania, ponieważ na programy przeznaczamy dość 

dużą pulę środków. I jeżeli chodzi o ilość interwencji no to rośnie liczba mieszkańców, i czy 

zdaniem urzędu jest to skorelowane ze wzrostem tych zjawisk, które są tutaj wymienione, 

ponieważ do dalszej części będziemy mówić o bezpieczeństwie do tego też chciałby, później 

nawiązać. 

Pracownik Gminnego Ośrodka Pomocy Społecznej: 

Dzień dobry państwu. To znaczy tak Gminny Ośrodek Pomocy Społecznej realizuje programy, 

które mają na celu profilaktykę uzależnień, i z w tym również to, co to, o czym mówił, Pan Radny, 

natomiast tak zeszły rok, tutaj troszeczkę pokrzyżował plany w związku z epidemią, dlatego 

część tych w zasadzie większość tych programów, które były zaplanowane nie zostały, nie 

zostały wdrożone, jeśli chodzi o dodatkowe środki, no wykorzystujemy te środki i planujemy 

wykorzystanie środków, tak jak to było w zeszłym roku, takie, jakie są przeznaczone w budżecie. 

Jeśli yyy macie znaczy nie wiem, nie wiem co by tu miało przecież powiedzieć na temat tego, 

jakie, jakie to są dodatkowe, dodatkowe działania czy dodatkowe środki, czy Pan Radny 

sprecyzował pytanie?  

Kierownik Gminnego Ośrodka Pomocy Społecznej: 

Panie Wiceprzewodniczący, Państwo Radni, Wysoka Rado, jeśli chodzi o działania, bo myślę, że 

pan pyta o to, czy my, w jakiś sposób podejmujemy działania minimalizując te wszystkie 

negatywne zjawiska przeciwdziałania uzależnieniom. Jeśli chodzi o uzależnienia od alkoholu, to 

wiecie państwo, że, że te działania są na bieżąco realizowane, bo tych działań jest całkiem sporo 

komisja, która działała nawet w okresie pandemii, osoby były wzywane, dlatego że mamy bardzo 

dużo osób zatrzymanych przez policję. Policja kieruje te wnioski do gminnej komisji komisja jakby 

podejmuje działania, jeśli chodzi o uzależnieniu od narkotyków. Tu już sprawa troszkę bardziej 

się komplikuje, dlatego że my możemy tylko zgłosić podejrzenie, natomiast wszystkie działania 

podejmuje już komisariat policji i też nie bezpośrednio komisariat policji, tylko zgłasza to do 

wydziału wojewódzkiego, natomiast te działania, które którymi możemy kierować to jest 

profilaktyka, przez lata realizujemy programy rekomendowane w szkołach dla dzieci i młodzieży, 
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dla rodziców, dla nauczycieli pod tym kątem no i w tym roku też było to zminimalizowane ze 

względu na to, że szkoły pracowały najpierw zdalnie, hybrydowo w różnej konfiguracji. Natomiast 

przyglądamy się cały czas tym problemom i staramy się je monitorować. Tutaj dodam, o czym też 

na komisjach rozmawiamy kontrole punktów sprzedaży, ona w tym roku były prowadzone 

pomimo pandemii. Te komisja nadal pracuje w tym zakresie sprawdza, był zakup kontrolowany, 

realizowany, czyli jak ten monitoring nadużywania alkoholu w gminie Siechnice jest prowadzone i 

te działania pomimo pandemii były realizowane. Natomiast w zakresie narkomani, no troszkę 

mniej tych działań było podejmowanych profilaktycznych. Nie wiem, czy wyczerpałam, jakby to 

oczy, o co pan pyta, swoją odpowiedzią?  

Radny Piotr Nowiński: 

Jeśli można dodać, tak bardziej mnie interesuje ze względu na odległość Wrocławia do. Wiemy, 

że są takie punkty na terenie gminy, gdzie pojawiają się osoby sprzedające, środki odurzające, 

my jako gmina sobie radzimy w taki Zaradczy sposób z takimi sytuacjami, jak wygląda 

współpraca z policją, no bo jeżeli chodzi o statystyki przestępczości, to bardzo nam wzrosły, tutaj 

na terenie gminy. 

Kierownik Gminnego Ośrodka Pomocy Społecznej: 

Nie tak dawno nawet rozmawiałam z Panią Komendant w tym zakresie, dlatego, że jeżeli 

podejmą po my mamy wiadomo informację, w jaki sposób, która no nas niepokoi, a poruszamy 

się po środowiskach na terenie gminy, też mieszkańcy nam zgłaszają ten problem, że ktoś gdzieś 

tam widział osobę handlującą narkotykami więc te informacje wszystko przekazujemy na 

komisariat i ostatnio nawet rozmawiałam z Panią Komendant, dlatego że takie działania są 

podejmowane, ale one są podejmowane przez mmm.. przez Wydział komendy wojewódzkiej nie 

wrocławskiej. Więc tutaj, jeżeli my mamy taką informację, sporządzamy notatki, przekazujemy 

policji naszej, komisariatowi i oni już dalej montują. Natomiast problem jest, my wiemy o tym, że 

jest, natomiast no pewne działania są w gestii policji i tutaj no.. przekazujemy i myślę, że oni 

podejmują, są też skuteczne podejmowane decyzje, bo wiem, że są osoby zatrzymywane, 

również, więc to na pewno się zadziewa na terenie naszej gminy. 

Radna Karolina Mońca: 

Dziękuję, nawiązując do tego podpunktu w tym rozdziale, chciałam właśnie tutaj zaznaczyć, że 

dla z raportu można było wy wyczytać, że w naszej gminie ee.. Policja funkcjonariusze policji 

miało ponad 400 takich działań podejmowano. Najwięcej tych działań to było związanych właśnie 
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z głównie z kradzieżami i włamaniami jakie miały miejsce w naszej gminie. Dotyczyły nieliczne 

też dotyczyły jakiś nielicznych nietrzeźwych kieru kierujących, czy to było również zdarzenia 

drogowe. Natomiast tu jeśli zgłosiłam się ad vocem, żeby tutaj też uspokoić trochę radnego pana 

Piotra Nowińskiego, że wyczytałam z raportu, co mnie bardzo cieszy jako członka komisji 

oświaty, że w naszej gminie nie odnotowano żadnych zdarzeń wobec osób nieletnich, które były 

pod wpływem alkoholu czy narkotyków. Tak więc osoby nieletnie, miejmy nadzieję, że nie 

spożywają tego trunków wysokoprocentowych czy nie daj Boże narkotyków. Niestety niepokojące 

jest, jeśli chodzi o takie bezpieczeństwo naszych mieszkańców. To jest ilość wydanych, ilość 

wpłyniętych Niebieskich Kart, bo aż z raportu wynika, że to było 64 niebieskie karty. Możemy się 

przewidywać, że przyczyną takiego wzrostu było właśnie były skutki przebywania wszystkich 

całej całej rodziny w domu, tak ze względu na pracę zdalną, jak również na nauczanie zdalne. 

Czy czy również może być przyczyna tak dużo niebieski wydanych Niebieskich Kart związana z 

utratą pracy, ponieważ na samym początku raportu również możemy wyczytać, że wzrosła nam 

mm.. ilość osób, które korzystają właśnie z pomocy społecznej, z w naszej gminie i w 2020 roku 

było już to ponad dwa dwieście rodzin, a głównym powodem właśnie korzystania z pomocy 

społecznej jest wzrost ubóstwa w naszej gminie. No to jest również niepokojące, że że że tutaj 

podczas tej pandemii nam wzrósł ten procent. 

Kierownik Gminnego Ośrodka Pomocy Społecznej: 

Ja jeszcze tylko wrócę, bo jedną rzecz chciałabym uzupełnić do swojej poprzedniej wypowiedzi. 

Proszę pamiętać, że na terenie gminy Siechnice jest też już sporo mieszkańców obcokrajowców 

tak, mówię tu mieszkańcach przede wszystkim z Ukrainy. No i ani też generują generują te 

statystyki w tych uzależnieniach no i w przemocy, przychodząc tak płynnie do przemocy. Tych 

Niebieskich Kart było zdecydowanie więcej. Na pewno efekt pandemii miał tu swoje znaczenie. 

Nie były to karty, które określały bardzo mocno tą przemoc, którą my nazywamy gorącą 

przemocą, czyli dochodzi do fizycznego znęcania się nad członkami rodziny, były to raczej 

konflikty, natomiast takie konflikty, które kończyły się interwencją policji, raz lub kilkukrotnie, i stąd 

też te Niebieskie Karty były zakładane. Niepokojącym jest tylko to, że uczestniczyły w tym dzieci, 

tutaj też odsetek tych dzieci, które przebywały w domach uczestniczących, w awanturach, 

konfliktach była dość duża, więc zaopatrywali się te rodziny, przede wszystkim w naszych 

specjalistów, którzy pomimo pandemii, zdalnie konsultowali, ale też punkt konsultacyjny jak była 

potrzeba spotkania stacjonarnego, był otwarty i spotykali się państwo specjaliści na Żernickiej. 

Były też konsultacje wyjazdowe. To jest pierwszy rok, kiedy kiedy zapewniliśmy też wyjazdowe 
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konsultacje, no i one tutaj faktycznie odkrywały ten to zjawisko przemocy wobec no najbliższych 

członków rodziny, gdzie zgłaszaliśmy i do prokuratury, i wzywaliśmy policję, i też były były 

hospitalizacje w szpitalach psychiatrycznych. Więc tu na pewno to to problemy nadeszły też w 

czasie pandemii. Odnosząc się do, jakby statystyk z tytułu bezrobocia. Proszę pamiętać, też że 

osoba, która ubiega się oświadczenie pomocy społecznej, musi spełniać kryterium dochodowe i 

mieć jeden z przyczyn jedną z przyczyn określonych w naszym art. 7 ustawy o pomocy 

społecznej. No i bardzo często osoby, które nie posiadają dochodów, bądź mają dochód tzw. 

dorywczy, kwalifikujemy jako osoby bezrobotne. Są to osoby niezarejestrowane też w urzędzie 

pracy i czas pandemii też pokazał, że to zarejestrowanie było zdecydowanie trudniejsze, 

ponieważ, każdy ma e-PUAP, a urząd pracy w pewnym momencie też rejestrował klientów 

poprzez profil zaufany, więc tutaj jakby pojawiało się więcej osób, a na pewno ta taka statystka 

osób, które się pojawiły, których my wcześniej nie widzieliśmy w systemie pomocy społecznej, to 

jest jednoosobowa działalność gospodarcza. To są małe firmy, gdzie osoby utraciły dochody, 

utraciły jakby możliwość zarobkowania i te osoby się pojawiły w naszym systemie pomocy 

społecznej, ale też takim pocieszającym faktem jest to, że one skorzystały tak naprawdę, taka 

pierwsza fala, która przyszła nie wygenerowała zbyt wiele osób korzystających z pomocy 

społecznej, dopiero druga jesienna fala, ale te osoby uzyskały od nas pomoc, wsparcie przez 

dwa, trzy miesiące i tak naprawdę wyszły już na rynek pracy jak my to mówimy bądź powróciły do 

działalności gospodarczej. Tak że myślę, że to się będzie zmieniało bo to się już widzimy, że się 

zmienia. W tym momencie maj, czerwiec już pokazuje, że tych klientów pomocy społecznej jest 

zdecydowanie mniej. 

Radna Elżbieta Świech: 

Tak już, już dziękuję, przepraszam. Panie Przewodniczący, Wysoka Rado, Szanowni Państwo, 

Panie Burmistrzu, Szanowni Państwo. Jeśli chodzi o Opiekę Społeczną, to w zasadzie 

chciałabym bardzo serdecznie podziękować, pogratulować zespołowi pani kierownik. Za tą 

działalność w takim bardzo trudnym roku, ponieważ oprócz tego ubóstwa, które wzrosło, tej 

agresji, to jeszcze wiele osób stanęło z wielkim problemem, ponieważ tak najzwyczajniej na 

świecie pandemia zabrała im najbliższych, prawda i w związku z tym też było wiele, wiele bardzo 

trudnych spraw, kilka razy rozmawiałyśmy o tym z panią  Kierownik. Proszę Państwa, tak że 

bardzo bardzo serdecznie pani dziękuję. Za to wszystko, co pani zrobiła ponad swoje obowiązki, 

bo często dzwonię do do pani kierownik w sprawach, które no niekoniecznie prawda musi się 

zająć, że tak powiem Gminny Ośrodek Pomocy Społecznej. I a Pani Kierownik wychodzi daleko 
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poza swoje obowiązki i pomaga często jeśli to nawet nie jest w zakresie jej jej przypisanym 

obowiązkom, tak że bardzo dziękuje. No i też gratuluję i życzę Państwu zdrowia na dalszy ten 

czas. Dziękuję.  

Pracownik Gminnego Ośrodka Pomocy Społecznej: 

Jak tylko chciałbym zwrócić uwagę na jedną rzecz, że tutaj Państwo zauważyli słusznie, że 

zarówno wzrosła liczba Niebieskich Kartek i osób korzystających z pomocy społecznej, natomiast 

chciałbym tylko zaznaczyć, że to niekoniecznie są te same rodziny, te same środowiska i to nie 

konieczne jest to samo zjawisko. Przyczyna oczywiście może być i najprawdopodobniej, 

wszystko na to wskazuje, że jest ta sama, są to warunki epidemiczne. Natomiast to są trochę 

inne rodziny, te które które z powodu tych zawirowań gospodarczych znalazły się trudne w 

trudnej sytuacji materialnej, które rzeczywiście tak jak Pani Kierownik tutaj wspomniała, 

najczęściej okresowo utraciły całość, bo bądź części źródła dochodu i wpadły, że tak się wyrażę, 

w to nasze kryterium dochodowe i korzystały z tej wąsko rozumianej pomocy społecznej z 

powodu ubóstwa, a trochę inne to są to trochę inne to jest zjawisko to, że rzeczywiście był 

uchwycone, była uchwycona większa ilość tych przypadków przemocy w rodzinie, co znajduje 

odzwierciedlenie w zwiększonej ilości Niebieskich Kart. Tak że to niekoniecznie jest to samo, 

chociaż chociaż ta sama przyczyna dziękuję.  

Radna Katarzyna Nowak-Pokorny: 

Dziękuję bardzo, tak włączony mikrofon, żeby nie było Panie Burmistrzu, że w tej drugiej części 

debaty ja tylko mówię negatywne rzeczy. Chciałabym tutaj bardzo pochwalić jakby 

funkcjonowanie GOPS-u, szczególnie Panią Asię za prowadzenie tego ośrodka ze względu na to, 

że naprawdę współpraca w 2020 roku była trudna w sensie takim, że jakby warunki były trudne 

do do tej współpracy, ale jakby przebieg sam oceniam naprawdę na na na wspaniały. Tutaj nie 

ma się do czego jakby doczepić i i zarówno, bo przecież to była taka dość trudna i szybka akcja 

dotycząca maseczek, później było wiele innych spraw do wyjaśnienia dotyczących pomocy 

mieszkańców. Naprawdę uważam, że tutaj jakby Gminny Ośrodek Pomocy Społecznej stanął na 

wysokości zadania i jakby wyszedł w stosunku do mieszkańców, niezależnie od tego, w jakim 

wieku ci mieszkańcy są i jakby i ci najbardziej potrzebujący, czyli ci seniorzy, bo było tutaj wiele 

akcji pomocy dla dla tych osób, szczególnie właśnie w tym okresie potrzebujących naszej 

pomocy i potrzebujących Gminnego Ośrodka Pomocy Społecznej. Uważam, że to jest idealna 

osoba na odpowiednim stanowisku. No i myślę, że też i raport tu jest przygotowany w taki właśnie 
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bardzo dobry, skompensowany sposób i wszystkie informacje te najważniejsze są w nim zawarte. 

Tak że dziękuję bardzo.  

Radna Anna Schindler: 

Dziękuję bardzo, ja również i w tym punkcie będę mówiła innym głosem, chapeau bas przed 

pracownikami GOPS-u w tym minionym roku, z ja tutaj chciałbym wspomnieć o dwóch bardzo 

ważnych dla mnie, jako też osoby jakby monitorującej te kwestie, czyli o powstaniu bardzo dobrej 

strategii wsparcia osób starszych i z niepełnosprawcią sprawnościami. Naprawdę bardzo dobry 

dokument, życzyłabym tylko sobie naprawdę przełożenia tych wniosków i jakby celów i nawet 

projektów na na na rzeczywistość, urzeczywistnienia ich, ponieważ no no już mówiłam w innym 

punkcie, jeśli chodzi o transport, to to spotkałam się z odpowiedzią wiceburmistrza, że że nie 

potrafię tej strategii dobrze odczytać, bo są inne jakby wskazania, niż ja tam mówię. Tak że 

bardzo bardzo tutaj ważna sprawa i ważny problem w postaci przygotowania gruntu do działania 

przy wspieraniu tych osób starszych został zrealizowany. I druga sprawa, o której chciałam 

powiedzieć, to też jakby pełne przygotowanie i spektrum rozmaitych działań wobec osoby, która 

akurat z mojego okręgu potrzebowała takiej pomocy, wsparcia właśnie w tym w roku 2020 i tutaj 

GOPS we wszystkich możliwych obszarach wsparcia tej osoby, stanął na wysokości zadania. 

Bardzo dziękuję.  

Przewodniczący Rady Roman Kasprowicz: 

Przechodzimy do rozdziału 9. Oświata i edukacja. Pani Anna Kozłowska, proszę, Pani Aniu. 

Radna Anna Kozłowska: 

Panie Przewodniczący, Szanowni Państwo, ja chciałabym się pokrótce odnieść do zapisu do 

zapisów tego rozdziału i zwrócić uwagę na pewne fakty. Z prezentowanych w raporcie danych 

wynika, że na terenie gminy funkcjonuje 21 placówek oświatowych 3 przedszkola i 5 szkół 

podstawowych, to instytucje prowadzone przez gminę. We wszystkich placówkach było łącznie 

3963 dzieci. Do przedszkoli w ubiegłym roku przyszło o 89 dzieci więcej niż w roku poprzednim, a 

do szkół aż o 144 uczniów więcej niż w roku poprzednim. Podkreślić chciałabym, że każdego 

roku następuje znaczny wzrost liczby dzieci i uczniów, a to pociąga za sobą konieczność 

zapewnienia im odpowiednich bezpiecznych warunków nauki, wychowania i opieki. Ta 

zwiększająca się liczba dzieci wiąże się też z zapewnieniem odpowiedniej bazy lokalowej 

sprzętowej oraz koniecznością zatrudnienia większej ilości nauczycieli. I wiemy, że to pociąga za 

sobą dodatkowe koszty finansowe. O tych kosztach finansowych wspominał pan burmistrz w 
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swojej prezentacji. Widzieliśmy jak na przestrzeni lat te koszty ze strony gminy znacznie 

wzrastają. I mimo tych wieloletnich wysokich nakładów finansowych i wielu inwestycji, które 

gmina podejmuje tak jak np. ta ostatnia rozbudowa Szkoły Podstawowej w Żernikach 

Wrocławskich i w Świętej Katarzynie, to mimo tego stan bazy oświatowej nie zabezpiecza w pełni 

wszystkich potrzeb. Gmina działa, więc stąd obecnie podjęte są już kolejne inwestycje, takie jak 

budowa szkoły w Siechnicach, rozbudowa szkoły w Radwanicach, czy kolejne etapy rozbudowy 

szkoły w mojej miejscowości czy w Świętej Katarzynie. Chce podkreślić, że gmina skutecznie 

skutki w pozyskaniu nowoczesnych pomocy naukowych, sprzętu i nowoczesnych technologii, 

spin współfinansuje, realizację programów, projektów realizowanych w placówkach, tak jak np. 

program umiem pływać, stypendia dla uzdolnionych, czy różnorodne zajęcia w ramach pomocy 

psychologiczno-pedagogicznej. Chciałbym wspomnieć także, o właściwie prowadzonej polityce 

kadrowej w placówkach oświatowych, co skutkuje doświadczoną, stabilną i wysoko wykształconą 

kadrą pedagogiczną. I teraz te wszystkie wymienione przeze mnie elementy, czyli baza, 

wyposażenie, właściwa organizacja, kadra pedagogiczna wpływają na wysoką efektywność szkół 

i osiągane przez uczniów wyniki. I tutaj należy podkreślić, że dane w raporcie wskazują, że wyniki 

ósmoklasistów z naszej gminy utrzymują się na najwyższych miejscach na pierwszym, drugim w 

powiecie wrocławskim, a znacząco przewyższają wyniki w województwie dolnośląskim. 

Chciałabym też podkreślić duże zaangażowanie gminy w pomoc szkołom podczas organizacji 

zdalnego nauczania spowodowanego ogłoszoną pandemią wirusa covid i przekazanie 100 

laptopów na potrzeby uczniów i nauczycieli. Dyrektorzy otrzymali też duże wsparcie ze strony 

gminy w organizacji pracy szkół właśnie w czasie tego trudnego okresu. A podsumowując swoją 

wypowiedź, chciałabym powiedzieć, że systematycznie wzrasta liczba mieszkańców naszej 

gminy, tym samym wzrasta liczba dzieci. Gmina zmuszona jest do angażowania coraz większych 

środków finansowych i z tego zadania wywiązuje się bardzo dobrze, a dowodem są osiągane 

przez uczniów wyniki w nauce i zadowolenie rodziców i nauczycieli. Dziękuję.  

Radna Elżbieta Świech: 

Panie Przewodniczący, Wysoka Rado, Panie Burmistrzu, moja przedmówczyni pięknie, że tak 

powiem oceniła sytuację w gminnej oświacie. Ja chciałam zwrócić jeszcze uwagę na jeden 

szczegół, mianowicie na bardzo bogatą ofertę zajęć pomocy psychologiczno-pedagogicznej. 

Proszę Państwa, co to oznacza, jeśli ta oferta jest tak bogata i tak bogata realizacja w szkołach. 

Oznacza to proszę Państwa, że nauczyciele bardzo wnikliwie diagnozują potrzeby swoich 

uczniów, analizują już, poznają, w związku z taką dogłębną analizą później powstaje potrzeba 
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udzielenia wszelkiej wszelkich form pomocy i jedyną właściwie formą pomocy, której tu nie ma to 

są zajęcia rewalidacyjno-wychowawcze. A tak są wszystkie z ca z katalogu, które proponuje 

Ministerstwo Edukacji. W każdy... Są to zajęcia dydaktyczno-wyrównawcze, korekcyjno-

kompensacyjne, logopeda, zajęcia socjoterapeutyczne, inne terapeutyczne, a także w każdej 

szkole pedagog, psycholog. Proszę państwa, to zwłaszcza w roku pandemicznym i myślę teraz w 

kolejnych latach, będzie miało ogromne znaczenie, że  taką właśnie ofertę mamy, podejmujemy 

takie działania i wszechstronnie pomagamy dzieciakom. Dziękuję bardzo. 

Radny Piotr Nowiński: 

Dziękuję za głos, ja jeszcze chciałem zapytać odnośnie obserwacji związanej ze zdalnym 

nauczaniem, bo wiele organizacji pozarządowych alarmowało, jeżeli chodzi o zdalne nauczanie. 

Głównie dotyczyło to problemu wśród młodzieży licealnej, ale być może, jeżeli chodzi o szkół 

podstawowych z terenu naszej gminy, czy były jakieś sygnały dotyczące pogorszenia się stanu 

no psychicznego z tego względu że my młodzież bardzo źle znosi lockdowny. Mamy tutaj wiele 

raportów dostępnych w sieci związanych z tą problematyką. Wiemy, że państwo nie do końca ten 

tę dziedzinę zdrowia wspiera, a wręcz ogranicza środki i czy my zauważyliśmy takie problemy na 

terenie naszej gminy i czy jakieś tutaj programy zaradcze są planowane w tym zakresie, jeżeli 

tak. Dziękuję, oddaję głos. 

Burmistrz Siechnic Milan Ušák : 

W czerwcu spotkaliśmy się na takiej naradzie z dyrektorami szkół I przedszkoli. Tam państwo 

dyrektorzy przedstawili jakby swoje podejście do uczniów w tych pierwszych dniach po powrocie 

do normalnej, regularnej edukacji w szkole i skupili się bardziej nie na diagnozowaniu problemu, 

ponieważ tego czasu do końca roku szkolnego było bardzo mało, ale raczej skupili się na tym, 

żeby w szkole była miła, przyjemna atmosfera, żeby uczniom się dobrze po prostu wróciło do 

swoich rówieśników, do ław szkolnych, do nauczycieli, żeby po prostu te kilka tygodni, które mieli 

nie były przepełnione nauką i sprawdzianami, tylko właśnie no wspólnym przebywaniem ze sobą 

także z przyzwyczajeniem się na nowo do szkoły. Z rozmów z rozmów wynikało z dyrektorami, że 

taką diagnozę planują na wrzesień, na październik i dopiero wtedy wdrożymy jakieś działania 

takie ukierunkowane typowo na jakby zniwelowanie tych różnic powstałych ze względu na 

nauczanie poprzez komputer, no nauczanie zdalne, ale już teraz mogę powiedzieć, że jesteśmy 

w kilku można powiedzieć programach zaangażowani i kilku przedsięwzięciach, w których 

postaramy się zrealizować w różnych dziedzinach zajęcia. Zarówno te, które o których wspomniał 

pan wiceprzewodniczący, czyli takie wspomagające psychi psychicznie, psychologicznie dzieci, 



                                                             Załącznik nr 2  
                                                                                                 do Protokołu Sesji Rady Miejskiej 
   nr XLII/21 z dnia 24,28,29 czerwca 2021r. 
 
ale także oczywiście, jeżeli chodzi o naukę z tych wiodących przedmiotów, tak, ale również 

nauczyciele już biorą udział... Nauczyciele wychowania fizycznego biorą już udział w takich 

zajęciach przygotowanych przez Ministerstwo Edukacji wraz z akademiami wychowania 

fizycznego w całej Polsce. Aktywny powrót dzieci do szkoły, nauczyciele teraz mieli takie 

podstawy teoretyczne, jak zaktywizować dzieci na nowo. Natomiast dzięki temu, że z tego, co 

pamiętam, czy gdzieś... Nie, to bym chyba przesadził. Kilka ponad 20, może tak ponad 20 

nauczycieli ze wszystkich naszych szkół bierze w tym udział i dzięki temu w drugim etapie tego 

programu będziemy mogli pozyskać środki na dodatkowe zajęcia z wychowania fizycznego 

właśnie na te dzieci. Tak że podchodzimy wraz z dyrektorami kompleksowo do tego problemu i 

we wszystkich trzech jakby filarach postaramy się zniwelować te różnice, które powstały. No i 

takie przesłanie z tego spotkania było takie, że wszyscy trzymamy kciuki, aby ta mityczna 

czwarta tak, czy któraś już fala zachorowań się nie pojawiła i tylko powstała pozostała gdzieś tam 

na papierze, jeżeli chodzi o obawy. Ażeby po prostu kontynuować regularną naukę w szkołach. 

Dziękuję.  

Radna Jolanta Olczak: 

Ja może tylko króciutko powiem, że mieszkańcy bardzo się cieszą, jeśli chodzi o rozbudowę 

szkoły w Radwanicach i z utęsknieniem dzieci czekają na to, że w końcu zostanie oddana i będą 

mogły się cieszyć nowym budynkiem. Ale chciałbym zwrócić też na jeden problem taki dosyć 

spory, dlatego że pomimo, że jesteśmy drugą co do wielkości miejscowością w gminie, brakuje u 

nas przedszkola, które prowadzone by było niepublicznie... Przedszkola publicznego i żłobka, 

niestety nawet mieszkanka do nas się zwracała do rady osiedla z prośbą o pomoc ze względu na 

to, że tak naprawdę nie mamy nawet możliwości takich lokalowych, żeby wynająć prywatny... 

Żeby można było wynająć prywatnie lokal na to, żeby żeby powstała placówka. Tak że to jest 

dosyć dla nas duży problem, chociaż wierzę w to, że by może coś się tutaj zadzieje dobrego i że 

ten problem zostanie rozwiązany. Dziękuję.  

Radny Łukasz Kropski: 

Tak bo kontekst lokalowy, to to jedno, kontekst kadry, które tu padł, to drugie, a kontekst 

nauczania i efektów, to trzecie. Jak widzimy w raporcie poziom, szczególnie jeżeli chodzi o dwie 

szkoły, bo to tak najłatwiej porównać wewnątrz wewnątrz Siechnic jest jest różny, szczególnie 

jeżeli chodzi o wyniki wyniki matematyki. Czy tutaj w tym kontekście był jakiś wprowadzony 

program taki naprawczy od tego czerwca 2020, gdzie gdzie te egzaminy były pisane ja wiem. 

Jakby, że rok covidowy na pewno w tym nie pomógł, ale czy tutaj jakiś program naprawczy, żeby 
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tę szanse wyrównać obu szkół, bo wiem, że też mieszkańcy zgłaszają się z takimi problemami 

przenoszenia ze szkoły nr 1 do szkoły nr 2. 

Zastępca Burmistrza Siechnic Mariusz Różnowicz: 

Jeżeli chodzi o egzaminy, no powiem w ten sposób: każdy rok jest nieco inny, zobaczymy jak to 

wypadnie w tym roku. W czy czyli bo pan radny tutaj wskazuje jakby, że jest różnica w nauczaniu, 

które jest później efektem jej jest jakby przenoszenie dzieci do poszczególnych Z SP 1 do SP 2, z 

SP 2 do SP 1. Często te zmiany wynikają nie tylko z poziomu nauczania, ale także z jakichś tam 

życiowych udogodnień także, że że jest szkoła, np. bierze już z umawianego tutaj o omawianej 

stacji PKP tak, albo bliżej miejsca pracy danego rodzica jest po prostu po drodze. Jeżeli chodzi o 

przenoszenie w tym roku z tego, co się orientuję i co z tego, co pamiętam, te przenosiny 

pomiędzy dwoma szkołami mniej więcej kształtują się na wyrównanym poziomie, tak że nie 

możemy powiedzieć, że wyniki zeszłorocznych egzaminów miały wpływ na to, że że w tym roku 

jest np. więcej chętnych do SP 2. Jest to wyrównany poziom i tak jak mówię, no ciężko było 

nadrabiać, czy wprowadzać programy naprawcze w takim roku, jak mieliśmy, tak. W tych 

kilkunastu miesiącach, które ostatnio mieliśmy, czyli nauka zdalna. Tak naprawdę brak typowego 

kontaktu nauczyciela z uczniami, no to też powoduje to, że że taki program no nie mógł być 

wprowadzone, ponieważ zdalne nauczanie jak wszyscy wiemy, wiąże się z dużymi 

ograniczeniami. I chyba tyle.  

Burmistrz Siechnic Milan Ušák : 

Proszę jeszcze o głos. Za chwilę poproszę Pani Kierownik Wioletta Odorczyk chciałaby 

uzupełnić. Ale tak tak jeszcze krótko do przenosin się odniosę. No to nie jest tak, że są 

nieograniczone możliwości przenoszenia się między szkołami, bo gdyby tak było, to moglibyśmy 

mieć do czynienia z sytuacjami finalnie dosyć niepożądanymi, tak. To oczywiście oceniamy pod 

kątem sytuacji życiowej danej rodziny, rodzeństwa, tak, ale i możliwości organizacyjnych i 

finansowych, tak, w tej danej szkole. Bo przenosiny takie nielimitowane, w żaden sposób 

niekontrolowane mogą prowadzić do tego, że tu wzrośnie liczba oddziałów tak dalece, a w szkole 

drugiej będzie znacząco zmniejszona, albo też, że oddziały będą bardzo mało liczne, tak, w 

szkole, do której się chcą dzieci przenosić. Więc to nie jest tak, że jest to proces zupełnie 

niekontrolowany i pozostawiony uznaniu jedynie rodziców i dyrektorów. Uważam, że byłoby to 

niepożądane, gdybyśmy jako organ założycielski do tego w sposób taki niekontrolowany zupełnie 

podchodzili i dopuszczali. Bardzo proszę, Pani Kierownik chciała uzupełniająco. 
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Kierownik Wydziału Edukacji: 

Chciałam tylko wypowiedź u uzupełnić o dwie kwestie. Po pierwsze, po każdych egzaminach, 

dyrektor jest zobligowany do przygotowania pełnej analizy tych wyników nauczania i zobligowany 

jest również do przygotowania razem z całą radą pedagogiczną, do programu naprawczego lub 

nazywanego inaczej programu podnoszącego jakość pracy szkoły. I takie programy są 

podejmowane przez dyrektorów. Niestety pandemia trochę to utrudniła, ze względu na 

wprowadzone różne formy w danych okresach różne formy nauczania i kształcenia. I wiem, że 

teraz też już nawet w dniu dzisiejszym, jutrzejszym i w środę będą się odbywać rady plenarne, 

podczas, których między nimi już będziemy się przygotować do analizy... Do omówienia i 

przygotowania takich programów. Druga kwestia, proszę wziąć pod uwagę, że już bardzo często 

odchodzi się od porównywania wyników między szkołami, zwłaszcza między szkołami 

publicznymi. Nie tworzy się już tzw. ranking rankingów szkół. Z tego też względu, że na wynik 

szkoły proszę państwa mają wpływ ma wpływ kilka czynników. Najważniejsze to są czynniki 

psychologiczne, indywidualne ucznia, czyli jego aspiracje, motywacja, ambicja, aktywność, 

czynniki środowiskowe. To jest poziom wykształcenia rodziców, to jest ich aktywność zawodowa, 

to jest ich motywowanie dzieciaków do pracy. To jest sytuacja materialna rodziny. I czynniki 

wreszcie pedagogiczne, to jest między baza lokalowa, kadra pedagogiczna, kwalifikacje 

nauczycieli czy też sposób zarządzania całą placówką. I to je to są m.in. te czynniki, które 

wpływają na na wyniki. Co też wpływa, proszę państwa, w dużej mierze na zaniżenie tych 

wyników. Otóż podczas egzaminów biorą udział wszystkie dzieci, to znaczy dzieci również 

posiadające orzeczenia o potrzebie kształcenia specjalnego. Proszę państwa, tych dzieci jest 

bardzo dużo w szkołach i niestety na średnią szkoły wpływają również wyniki tych dzieci. Te 

dzieci nie są... Wyniki tych dzieci nie są oddzielnie analizowane, tylko są w tej średniej. Mało 

tego, jeżeli jest na przykład mało liczna klasa, a jest sporo dzieci w tej klasie z orzeczeniami, to 

siłą rzeczy średnia tej klasy będzie niska. I to jest przełożenie na średnią szkoły, a później 

średnią gminy. To, co tu słusznie zauważyła pani radna Kozłowska, no te wyniki naprawdę są 

bardzo dobre, bo mamy zaplecze też dobre. Jedynym mankamentem to jest dwuzmianowość, ale 

jak widać w przełożeniu na te wyniki, to one nie utrudniają, czy nie kwalifikują nas do tego, że 

jesteśmy w powiecie, czy wielu kwestiach nawet z tą średnią przewyższamy województwo 

dolnośląskie czy miasto miasto Wrocław. Dziękuję.  
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Radny Łukasz Kropski: 

Tak. Tak jak mówię, ta ta dyskusja o poziomie nauczania jest, jeżeli chodzi o porównaniu szkoły 

1 i 2, toczy się od lat w Siechnicach. Ja mówię tylko o zgłoszeniach, które które docierają do mnie 

od mieszkańców, ze ze względu na poziom nauczania właśnie. Ale jeżeli takie prace są są 

prowadzone, to mam nadzieję, że doprowadzą do pozytywnych efektów w przyszłości. Dziękuję.  

Radna Karolina Mońca: 

Dziękuję. Tak jak każdy z państwa zauważyliście właśnie, że omawiany raport za rok 2020 i w 

tym pod punkcie szkoły i przedszkola, chciałabym właśnie podkreślić to, że z początkiem marca, 

może w połowie marca, bo bodajże od 12 marca, pandemia wszystkich nas zaskoczyła. 

Zaskoczyła rodziców, zaskoczyła nauczycieli, dyrektorów, urzędników naszych. I co muszę 

powiedzieć, że to zaskoczenie wszystkich bardzo zbliżyło do siebie, zmotywowało, 

zmobilizowało, żebyśmy wspólnymi siłami stanęli jak to się mówi face to face problemowi, tak. I z 

tego miejsca chciała bym bardzo wszystkim podziękować, wszystkim pracownikom wydziału 

edukacji, pani kierownik Wiolecie Odorczyk, jak również dyrektorom szkół, przedszkoli, wszystkim 

nauczycielom za ten praktycznie cały rok 2020 ciężkiej pracy, za ich cierpliwość, za 

wyrozumiałość, za ich zaangażowanie, za ich przestawienie się w nowy tryb nauczania, 

nauczenia zdalnego. Myślę, że to był okres i taki rok, który pozwoli nam spojrzeć w inny sposób 

na system nauczania, tak. Nauczanie zdalne przez chwilę wszystkim się podobało, tak. Wszyscy 

szczególnie dzieciom, bo siedzieli w domu, nie musieli iść do szkoły, co poniektórzy nie musieli 

włączać kamer, mogli siedzieć w piżamach, tak. Ale już końcówka roku 2020/2021 i powrót tych 

dzieci, w tym w tym roku w sumie do szkół, jak widać był to też bardzo dobry pomysł i wszystkim 

nam, również rodzicom, nauczycielom i dzieciom brakowało jednak takiego nauczania 

stacjonarnego, niezdalnego, więc apeluję teraz do wszystkich: trzymajmy się zdrowo i wracajmy 

szybko do takiej normalności i aby nas teraz ta czwarta fala pandemii nie zaskoczyła, i żebyśmy 

mogli z powrotem wrócić do tego systemu stacjonarnego, a nie zdalnego pomimo tego żeśmy 

wygrali tak, ale ale jednak ta stacjonarna nauka jest chyba dla wszystkich lepsza. Więc z tego 

miejsca jeszcze raz bardzo wszystkim dziękuję, całej kadrze nauczycielskiej, wszystkim 

pracownikom i no co. Dziękuję bardzo w swoim imieniu, w imieniu wszystkich również rodziców. 
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Przewodniczący Rady Roman Kasprowicz: 

 Dziękuję Pani Karolino. Widzę, że nikt więcej osób w dyskusji w rozdziale 9. nikt się nie zgłasza. 

Przechodzimy do rozdziału 10. Kultura. Czy w tym rozdziale ktoś zgłasza się do dyskusji? Nie 

widzę. O, przepraszam jest Pani Elżbieta Świech, proszę Pani prze Przewodnicząca. 

Radna Elżbieta Świech: 

Słychać mnie, tak? To już więcej nic nie powiem pod nosem. Panie Przewodniczący, Wysoka 

Rado, Panie Burmistrzu, Szanowni Państwo. No nie sposób tutaj przy okazji omawiania tego 

trudnego roku nie podkreślić właśnie, że tak powiem sprawności naszego domu kultury. 

Sprawności w przeniesieniu się z rzeczywistości realnej do rzeczywistości wirtualnej. I tutaj 

chciałam właśnie powiedzieć, że pracownicy, dyrekcja domu kultury stanęła na wysokości 

zadania i i w krótkim czasie po tym, że tak powiem po izolacji wszystkich od wszystkich 

przeniosła swoją działalność do sieci, z wielką korzyścią. Wydaje mi się, że jeszcze jedna 

inicjatywa tutaj jest godna tak te powiedzenia o tym. Mianowicie sposób komunikacji centrum 

kultury z seniorami, to funkcjonuje, to jest takie ms SMS-owe powiadamianie o tym, co się będzie 

działo, czy czy że tak powiem w rzeczywistości wirtualnej czy w rzeczywistości realnej. Chciałam 

to właśnie pochwalić, powiedzieć, że to wspaniale działa i że jest z tego bardzo bardzo duże 

korzyści, tak że dwie takie mocne strony. Pierwsza to właśnie sprawne przeniesienie się do do tej 

rzeczywistości wirtualnej, a drugie to to fajn fantastyczna komunikacja z seniorami. Chciałoby się 

tylko, abyśmy w przyszłości wspólnie pewnie z domem kultury, stworzyli jeszcze większą sieć 

odbiorców usług domu kultury. Dziękuję bardzo.  

Radna Katarzyna Nowak-Pokorny: 

Je również jedno zdanie, tylko chciałbym podziękować i i pochwalić panie, za funkcjonowanie i za 

prowadzenie centrum kultury, ponieważ rzeczywiście bardzo ciekawe projekty i filmy, jakby trafiły 

do sieci. I tutaj panie stanęły na wysokości zadania. Myślę, że to nie prostego zadania, ponieważ 

nie jest to takie łatwe występować w sieci, a a mimo wszystko starały się jakby zachęcić 

mieszkańców do tego, żeby żeby żeby jednak uczestniczyli w tych spotkaniach, dawały coś od 

siebie, proponowały bardzo wiele ciekawych warsztatów, także za to też również serdecznie 

dziękuję.  
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Przewodniczący Rady Roman Kasprowicz: 

Dziękuję. Więcej osób w tym rozdziale nie zgłasza się. Przechodzimy do rozdziału 11. Turystyka, 

Sport i Rekreacja. Proszę zgłaszać się do dyskusji. Pani Katarzyna Nowak-Pokorny. Proszę, pani 

Kasiu.  

Radna Katarzyna Nowak-Pokorny: 

Dziękuję bardzo. Tutaj również jest dużo opisane. Ale dużo na zasadzie tego co mamy w gminie, 

a ja bardziej byłabym za tym, żeby opisać to co się wydarzyło jednak. W znaczeniu to, co zostało 

wykonane, to, co zostało zrobione i spraw dotyczących sportu. Ja już szukałam tutaj np. jakby 

punktów odniesienia np. do Świętej Katarzyny, tak. Wszyscy wiemy, jaki mamy tutaj kompleks 

sportowy, myślę, że to jednak... myślę, że nawet mieszkańcy znają każdy z tych kompleksów, 

którzy są tym zainteresowani. Bardziej w raporcie umieściłabym naprawdę kilka zdań konkretnie, 

co się wydarzyło w 2020 roku, co się nie wydarzyło, co się nie udało wykonać i jakie ewentualnie 

jakie były założenia i i nie udało się ich wykonać, i dlaczego. Dla mnie tu jest zbyt dużo opisów, 

które tak naprawdę nie wnoszą niczego nowego. Co do właśnie i i kwestia też jakby dla mnie 

bardzo istotna to są obiekty sportowe. Obiekty sportowe, brakuje mi tutaj konkretnie co zostało 

wykonane dokładnie na tych obiektach sportowych, a co miało zostać a nie zostało. Ja miałam 

taką nieciekawą przygodę w 2020 roku właśnie odnośnie obiektów sportowych. Szczególnie tutaj 

w Świętej Katarzynie. I i i dlatego na tym punkcie jestem dość mocno uczulona. Chciałabym, aby 

jednak te obiekty sportowe były dużo bardziej zadbane i zostało zwrócone wię zwracała została 

zwrócona o większa uwaga przez gminę Siechnice na opieką nad tymi obiektami. Dziękuję 

serdecznie.  

Burmistrz Siechnic Milan Ušák : 

Dziękuję. No podobnie jak poprzednio Pani Kasiu, ja nie znam tego wydarzenia, oczywiście nie 

wymagam, żeby pani teraz je szczegółowo przypominała i referowała, ale też chętnie bym się 

dowiedział, co to była nieprzyjemna przygoda później. Natomiast, odnosząc się do Pani uwag co 

do zawartości raportu, to jednak też pojawia się tak myśl, co do zasady zgadzam się, nie 

powinniśmy się powtarzać za dużo być opisów, ale jednak jest pewien istotny argument za tym, 

żeby jednak raport był też taką kompleksową informacją o gminie, a wynika on z tego, że mamy 

tę specyfikę gminy aglomeracyjnej, niezwykle dynamicznie zaludniających się z roku na rok, 

jeżeli popatrzymy sobie na ostatnie 15-lecie na statystyki, to zobaczymy, że w naszej gminie już 

ponad połowa to nowi mieszkańcy, którzy w tym czasie bądź tu osiedlili, bądź się urodzili w tym w 
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tym okresie. To jest dynamika, niezwykle duża w tym chyba nikt nie polemizuje i pewnie przy 

pracy nad raportem na kolejny rok czy jeszcze na kolejny będę chciał zaproponować, bo też 

myślą o tym od jakiegoś czasu, ażeby ten raport, jakby składał się z 2 części czy wariantów, żeby 

było coś w rodzaju abstraktu, streszczenia tak oczywiście wzbogaconego jeszcze od strony 

graficznej. Z czego wyciągiem jeszcze dodatkowym będzie prezentacja, ale, żeby też był ten 

raport taki bardzo szeroki, bazowy tak, i może na zasadzie pewnych odesłań, również w tej 

części bardziej abstraktowej tak, żeby było to sformułowane, bo wtedy każdy, kto będzie chciał 

sięgnąć do tego drugiego poziomu, prawda również tych takich informacji danych statystycznych 

będzie mógł to bez problemu uczynić, jeżeli u zrobimy, to bardzo czytelnie, także też myślę o tym 

rzeczywiście od paru tygodni. No tak jak mówiłem, wcześniej, my się też uczymy tego raportu, 

prawda z roku na rok on się zmienia. Mam nadzieję, że się doskonali i jesteśmy ciągle w tym 

procesie, przecież. Także dziękuję za uwagi, na pewno będę je brał pod uwagę.  

Radny Łukasz Kropski: 

Już się przyznaje, że wybiegam trochę w przyszłość z moją uwagę, ale zgodzę się, że no jeżeli 

pomysł był taki, żeby to była swoje swego rodzaju taka broszura informacyjna, to dużo lepiej 

można by się tym jeszcze chwalić w kontekście, mam obiekty i się dużo na nich dzieje. Dziękuję.  

Radny Piotr Nowiński: 

Dziękuję za głos. Ja odnośnie tych uwag tak szkoda, że na komisji nie było okazji ich ze strony 

radnych, żeby zgłosić te uwagi, można byłoby je omówić. Dzisiaj takie uwagi techniczne, no 

trochę nie za wiele możemy z nimi zrobić tak, no bo raport jest omawiany już teraz i nikt tego nie 

będzie poprawiał. Natomiast, jeżeli chodzi o intencje, to takie informacje o tym, jakie mamy 

obiekty sportowe, miały też służyć potencjalnym inwestorom, czy potencjalnym przyszłym 

mieszkańcom do tego, aby wybrać akurat naszą gminę na miejsca swojego zamieszkania, czy 

miejsce swoich inwestycji i takie dane, nawet jeżeli się powtarzają, są bardzo istotne, więc to, że 

my śledzimy rok po roku na bardzo dokładnie wnikliwie ten raport, no nie zwalnia nas z tej 

świadomości, że będę też mieszkańcy, którzy będą czytać to po raz pierwszy tak. Druga sprawa 

to, jeżeli chodzi o raport i informację o zbiorniku Błękitna Laguna, ja chciałem tylko 

zasygnalizować, że jest to zbiornik, który bardzo dobrze służy naszym mieszkańcom, ale również 

bardzo duże zainteresowanie wzbudza spośród mieszkańców sąsiednich gmin i też nawet 

województw. Przyjeżdżają tutaj tłumy, nie odbywa się to bez żadnej kolizji z możliwością 

zaspokajania takich potrzeb rekreacyjnych przez naszych mieszkańców. Wiemy, że na tym 

obiekcie poprzez to duże zainteresowanie bo gmina tam bardzo wiele zainwestowała. Też apel 
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aby uprzyjaźnić ten sposób przebywania. To wiemy, że dochodzi tam do takich sytuacji, które nie 

do końca naszym mieszkańcom dają możliwość spędzania czasu w sposób spokojny i cichy. 

Tutaj poruszany był ten temat też na radzie mieszkańców Siechnic, że z roku na rok ten obiekt 

staje się coraz bardziej popularny dla okolicznych no dla mieszkańców okolicznych powiatów. I 

czy my zamierzamy to w jakiś sposób troszeczkę poprawić to bezpieczeństwo, tak, aby nasi 

mieszkańcy mogli spokojnie z niego korzystać . Dziękuję, oddaję głos. 

Radna Elżbieta Świech: 

Panie Przewodniczący, Wysoka Izbo, Panie Burmistrzu, to tak, dobrze z tego raportu można 

powiedzieć, że nasza gmina to miejsce przyjazne dla osób, które kochają sport, są aktywne 

fizycznie. Mamy bardzo dobre warunki przyrodnicze, mamy bardzo dobre warunki turystyczne, 

wiele terenów rekreacji, w które gmina zainwestowała spore pieniądze. Mam na myśli tu place 

zabaw, siłownie zewnętrzne, ale też obiekty sportowe. I nie zgodzę się, tu z moją jedną z 

przedmówczyń, że ona jest źle utrzymana. Ja korzystam z obiektów w Świętej Katarzynie od 

wielu wielu lat cały czas, raz w tygodniu. Muszę państwo wiedzieć, że że, a ponieważ korzystam 

z tych obiektów już 40 i lat więcej. To muszę państwo powiedzieć, że mam porównanie i powiem 

także, że ta za rzeczywiście jest dobrze utrzymany, jest bardzo zadbana, a pracownicy, którzy 

tam są, są niesamowicie zaangażowani i solidni i tego tutaj Pan Burmistrz może być pewien. 

Proszę Państwa, co ciekawego jeszcze dla tych, co kochają sport, jest 18 klubów sportowych, jak 

to podano na pierwszej części sesji prezentacji po powiatu. Proszę Państwa i i te kluby mają 

bardzo bogatą ofertę zajęć w różnych dyscyplinach, także obiektyw może nie w tym roku, ale 

zawsze po to to mówimy o roku pandemicznym, prawda. Nie było aż tak wypełnione po brzegi, 

bo bo nie można było z nich korzystać, ale muszę państwu powiedzieć, że rzeczywiście na 

wszystkich obiektach, się dzieje, no, a a bardzo dużo dzieje się w Świętej Katarzynie także i 

mieszkańcy i rodzice, i prawda młodzi, starzy, wszyscy mogą korzystać, każdy znajdzie coś dla 

siebie ciekawego. Dziękuję bardzo.  

Radna Katarzyna Nowak-Pokorny: 

Tak to nie jest problem oczy bo bo nie chciałbym komentować wypowiedzi Pani Eli, chciałbym 

wcześniej odnieść się do wypowiedzi tutaj Pana Piotra Nowińskiego, dlatego że raport no dla 

mnie nie jest przewodnikiem po gminie. Myślę, że jeżeli Pan Różnowicz chciałby ze mną 

nawiązać współpracę i i dowiedzieć się no kilku pomysłów dotyczących promocji gminy. Myślę 

że, że ja bardzo chętnie bardzo chętnie wzięłabym w tym udział i moglibyśmy naszą gminę 
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promować, na wiele wiele bardzo fajnych sposobów, ale no na pewno nie w raporcie, więc jeżeli 

Pan był bardzo chciał ja jestem chętna i otwarta na współpracę, zapraszam serdecznie. Dziękuję.  

Zastępca Burmistrza Mariusz Różnowicz: 

A co do działań i jakiś tam promocyjnych czy wydawnictw jak mówimy o przewodniku. W zeszłym 

roku wydaliśmy wspaniały przewodnik nie tylko rowerowy po gminie Siechnice, promowaliśmy go 

też różnymi kanałami dostępnymi dla gminy. To może przy tej okazji zachęcę Państwa Radnych 

tych, którzy nie mają mam nadzieję, że wszyscy no ale może się jakiś zdarzy, do zakupienia tego 

przewodnika, jeżeli ktoś w zeszłym roku nie zdążył, to teraz możemy się udało, bo jest 

promocyjnej cenie do zakupu w licznych punktach prowadzonych przez Siechnicką Inwestycyjną 

Spółkę Komunalną. Natomiast na przełomie roku 2020/21 wydaliśmy album Siechnice "Wczoraj i 

dziś", Pani jako Radna i pozostali Radni dostali już tą książkę, chociaż na swoich facebookach no 

jakoś nie udało im się znaleźć chwili, żeby pochwalić, że takie wydawnictwo powstało i zachęcić 

do zakupu, ale, korzystając z tej okazji, to ja proponuje wszystkim mieszkańcom i może nie tylko 

mieszkańcom zakup tego w licznych punktach w Centrum Kultury w Siechnicach, tak. W różnych 

placówkach na terenie gminy, ale jeżeli ktoś nie może dotrzeć do takiego punktu, to taką książkę 

można zakupić także w formie wysyłkowej, ale oczywiście zachęcam również do kontaktu ze mną 

i do współpracy, Pani Kasiu. 

Burmistrz Siechnic Milan Ušák : 

Chodzi mi o strategię tego promowania gminy, bo pytanie, co my chcemy promować, jakie cele 

osiągnąć, bo wydaje się, że to, co jeszcze kilka kilkanaście lat temu bardzo nas cieszyło, czyli ten 

ogromny napływ mieszkańców, wzrost demograficzny zaczyna być dla nas coraz większym 

obciążeniem, a chyba chcemy przechodzić z ilości w jakość. To jest jedno jakość życia, tak coraz 

bardziej w różnych aspektach tej jakości oczywiście i to głównie dla naszych mieszkańców, no bo 

dla nich jesteśmy, no i wreszcie chcemy poprawiać sobie wciąż sytuacje nie najgorszą skądinąd 

naszych finansów, prawda i możliwości inwestowania i utrzyma mywania tego coraz to bardziej 

rosnącego majątku gminy, więc myślę, że warto podyskutować o strategii promowania naszej 

gminy, również i pod tym kątem na przyszłość i do współpracy w tym obszarze też chętnie 

chętnie zapraszam. I myślę, że tu pod dowództwem Pana Burmistrza Różnowicza może dojść do 

bardzo ciekawych ustaleń rozwiązań, wspólnie też pań z Państwem Radnymi i Panią Radną w 

szczególności. Dziękuję bardzo. 
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Radna Katarzyna Nowak-Pokorny: 

Ja właśnie miałam tutaj na myśli, że nie promowanie nas jakby całkiem na zewnątrz, tylko 

właśnie ze względu najbardziej na te na te finanse na to to jest to jest to jest jakby no mamy 

naprawdę duży dużo do pokazania, tak i dużo do promowania, ale też promowania naszej gminy 

wśród mieszkańców. To jest też bardzo istotne. Myślę, że nie wystarczy wrzucić coś na 

Facebooka, ktoś komentuje no formy promocji, są bardzo różne. I ja uważam, że na ten moment 

my tego w naszej gminie nie mamy i i fajnie było to gdzieś rozwinąć, ale to jest moja opinia 

oczywiście, Panie Burmistrzu Różnowicz bo już widzę po Pana minie, więc no to jest moja ocena 

w tym momencie. Także.. 

Zastępca Burmistrza Mariusz Różnowicz: 

Pani Katarzyna, ja może włączę kamerę, skoro tak tak moja mina przeszkadza, moja wina jest 

uśmiechnięta, jeżeli chodzi o promocję do wewnątrz i na zewnątrz tą w ostatnią sobotę tutaj 

pracownicy Wydziału Spraw Społecznych brali udział w takim fajnym przedsięwzięciu, pierwszych 

targach, które odbyły się na terenie gminy Siechnice Camp4U. Można tam było dowiedzieć się od 

nich ludzie, którzy odwiedzali te targi, żeby poznać bardziej kamperowe powiedzmy w 

cudzysłowie życie. Mogli się dowiedzieć o pracowników, Wydziału Spraw Społecznych o fajnych 

miejscach w naszej gminie, o takich, w którym można spędzić czas niekoniecznie, jadąc gdzieś 

daleko, niekoniecznie odpalając samochód, ale np. wybierając się tam rowerem lub na spacer z 

rodziną. Także jak najbardziej ja jestem uśmiechnięty zadowolony, co tam sobie Pani jeszcze 

życzy. Zachęcam do współpracy, tak jak powiedziałem wcześniej. Tak jak powiedział Pan 

Burmistrz. Dziękuję.  

Burmistrz Siechnic Milan Ušák : 

Jak dobrze zrozumiałem wypowiedź Pani radnej, że chodzi o promowanie gminy wśród jej 

mieszkańców, prawda i to jest bardzo ważny wątek, no bo również pod kątem tego, że wy oni się 

bardziej identyfikowali, też chcieli swoje dochody zostawiać, którymi zawsze zostawiają. Tak 

zrozumiałem też podtekst tej wypowiedzi bardzo słusznej wypowiedzi w tym w tym aspekcie. Jak 

najbardziej powinniśmy się na tym skupiać. I na koniec tylko to, co sygnalizowałem na 

poprzednim posiedzeniu rady no dzisiaj już dobrze, że nie nie zobowiązałem jednak Burmistrza 

Różnowicza i jego zespołu, żeby ta prezentacja się odbyła, bo kończą się już prace nad tą 

prezentacją gminy w tym takim projekcie czy portalu, na co idą moje pieniądze i ustaliliśmy, że na 

sesji 8 lipca spróbujemy to pokazać Państwu Radnym, tak to jest bardzo fajne narzędzie, mające 
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swoje ograniczenia oczywiście, ale bardzo atrakcyjną formułę i to jedno z takich narzędzi właśnie 

też do tego promowania, informowania mieszkańców wewnątrz gminy tak niewątpliwie, więc 

zapowiadam. Tak jeszcze tak może, dodając dwa słowa no to chcemy z tym projektem, na co idą 

moje pieniądze też wyjść z internetu, tak jak tutaj wspomniała Pani Radna, czyli pójść też w akcję 

plakatową, czy też ulotkową, żeby no i poprzez lokalne gazety, tak, aby dotrzeć z tą informacją 

do wszystkich mieszkańców, że wystarczy kliknąć w jedno miejsce w jeden, wpisać swoje 

dochody, a może zakres dochodów i zobaczyć co do złotówki, a nawet co do grosza, na co idą 

ich pieniądze. 

Radna Katarzyna Nowak-Pokorny: 

Ja chciałbym tylko jeszcze krótko do wypowiedzi Pana Burmistrza Różnowicza, bo nie 

umniejszam oczywiście temu wydarzeniu, które odbyło się w sobotę. Nie wiem, ile tam było osób 

obecnych, ale następnym razem również zaproszę na piknik np. rodziny do Świętej Katarzyny, 

ponieważ tam było naprawdę bardzo dużo ludzi i wydaje mi się, że przy tym ogromie ludzi przy 

pikniku, który, jakby organizowaliśmy razem z Panią Sołtys Czesławą Danielską z Zacharzyc 

oraz moim z Stowarzyszenie "Mam głos". Naprawdę było bardzo dużo ludzi, więc następnym 

razem zapraszam, jakby no gminę do do udziału też i do promocji na naszych imprezach. 

Dziękuję serdecznie. 

Burmistrz Siechnic Milan Ušák : 

Tylko, że akurat to przedsięwzięcie, o którym mówiłem, plany jego już sięgały 1,5 miesiąca 

wcześniej o Pani czy współorganizowany przez Panią wydarzeniu, dowiedzieliśmy się bodajże 

tydzień czy półtora przed nim, dlatego już nie mogliśmy w 2 miejscach być naraz.  

Radna Anna Schindler: 

Dziękuję bardzo. A ja bym chciała wrócić do tematu i przypominam, że jesteśmy przy punkcie 

Sport, Rekreacja i Turystyka, i właśnie o tej turystyce sła słów kilka, bo wydaje mi się właśnie z 

raportu, za ten dwudziesty rok no jakby wynika, że tu Państwo mówicie o promocji, ale że warto 

by pomyśleć jako wniosek z tego raportu, w którym w zasadzie przedstawia wieżę widokową w 

Kotowicach jako ten koronny nasz punkt, fantastycznie i te 2 punkty informacyjne w Mokrym 

Dworze i Trestnie jako też punkty informacyjne, turystyczne i oczywiście rok 2020 pandemiczne, 

o którym tutaj nie możemy mówić, a że że ten rozwój turystyki był party, ale mówię jako wniosek, 

że warto pomyśleć o tym naprawdę prze ogromnym potencjale, który mamy w tych 

miejscowościach okalających Siechnice i w Świętą Katarzynę, w tym potencjale, który w zasadzie 
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mógłbyć mogłoby być wykorzystany jako różne formy turystyki czy rowerowej, czy tzw. 

kulturowej, czy konnej i tak dalej i tak dalej nie będę tutaj wymieniała wszystkich, bo bym musiała 

wymienić cały ten potencjał to spektrum możliwości, które mogło by być wykorzystane jako 

właśnie punkt zaczepienia do tworzenia jakiegoś tam rodzaju turystyki. Więc ja jako wniosek z 

tego opisu z raportu turystyki 2020 roku no no chce powiedzieć, że że proponuje, żebyśmy w 

następnych w kolejnych latach już począwszy od tego bo wiem, że się będzie tak działo. 

Powstanie, już będzie za tydzień rajd szlakiem Piastowskich, szlaków, mamy szlaki Via Regia, 

które też mogą być popularyzowane i bardzo dużo podaje pojawia się inicjatyw, które mam 

nadzieję w następnym kolejnym raporcie za rok 2021, będą właśnie opisywane jako turystyka 

gminna, turystyka podmiejska i będą wskazywały te możliwości, które do tej pory nie były 

wykorzystane. Dziękuję bardzo.  

Zastępca Burmistrza Mariusz Różnowicz: 

W tym przewodniku tym przewodniku, który oboje czytaliśmy, znajduje się też informację o 

większości, jeżeli nie o wszystkich miejscowościach w naszej gminie. Bardzo ciekawe informacje 

historyczne, których nie znajdziemy nigdzie indziej, ale także informacje takie bieżące jak te 

miejscowości wyglądają teraz, jakieś charakterystyczne punkty. I jeżeli te te tak rozmawiamy o 

współpracy, no no to jest początek, powiedzmy współpracy z mieszkańcami, z Państwem 

Radnym, Radnymi o tym, aby punkt wyjścia do do tej promocji, tych też mniejszych miejscowości 

i ciekawych punktów nad na terenie naszej gminy, które można promować też w inny sposób. 

Także dostrzegamy ten potencjał.  

Radna Elżbieta Świech: 

Też, Panie Przewodniczący, Wysoka Rado, Panie Burmistrzu, Szanowni Państwo w 2020 roku 

jeszcze miał miejsce taki, myślę ważny moment dla rozwoju turystyki rowerowej, mianowicie Pan 

Burmistrz podpisał list intencyjny, dotyczący powstania kilkusetmet kilometrowej dolnośląskiej 

autostrady rowerowej. Panie Burmistrzu, i i moje pytanie mam świadomość, że od podpisania 

listu intencyjnego do realizacji pełnej. To zawsze trochę czasu musi upłynąć. Czy mógłby pan coś 

więcej nam przypomnieć? O tym.  

Burmistrz Siechnic Milan Ušák : 

Bardzo dziękuję, Pani Radnej, mimo późnej pory z ogromną chęcią kilka do kilkunastu zdań 

powiem, bo temat bardzo ważny i bieżący. Ja na poprzednim posiedzeniu informowałem o 

zmianach we władzach stowarzyszenia Rzeczpospolita Samorządna one wiążą się też 
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przyspieszeniem prac nad wdrożeniem i przygotowywaniem finansowania tego projektu, 

realizacji. No chyba ostatecznie będzie zwał się rzeczywiście Rowerostradą Dolnośląską, bo to 2 

komponenty, ten, który jest bardziej zaawansowany, czyli projekt daru dolnośląskiej autostrady 

rowerowej, który będzie połączony ze zgłoszonym z kolei przez członka zarządu województwa, 

Pana Macko, projektem autostrady cyklostrady sudeckiej. Zapewne powstanie z tego 1 duży 

projekt finansowany w nowym regionalnym programie operacyjnym. Ja wciąż mam ogromne 

nadzieje, że dofinansowaniem również z innych źródeł poza środkami Regionalnego Programu 

Operacyjnego. Szacowany wstępnie projekt na blisko 800 000 000 zł. Pytanie Pani Radnej 

bardzo istotne, dlatego że akurat przebieg tej Blue Velo na terenie naszej gminy, o czym też 

wspominałem już i w czasie dzisiejszego posiedzenia sesji jest wytrasowany w przybliżeniu 90 

kilku procentowym w oparciu o opracowanie jednostki organizacyjnej Zarządu Marszałka 

województwa Instytutu Rozwoju Terytorialnego i w takim przebiegu ten projekt będzie 

realizowany na terenie naszej gminy. Spodziewam się, że w ciągu najbliższych 3/4 lat do tego 

dojdzie. Wspominałem o jego przebiegu dzisiaj, odnogami tak, bo chcemy, żeby ta trasa 

przebiegająca przez Kotowice miało swoje odnogi w kierunku wieży widokowej przy Utracie w 

Kotowicach i do może przyszłej przeprawy turystycznej promowej. Oczywiście będzie ona miała 

swoją odnogę również na ścieżki rowerowe w obie strony na wschodniej obwodnicy Wrocławia i 

ideą, jest żeby też z tych tras były odnogi do siedzib miejscowości gminnych co najmniej. A 

stamtąd zapewne dalej, w tym rozbudowującym się układem się ścieżek. Jest 1 minus tego 

projektu. No i dobrze, że to pytanie pada, bo z pewnością wieloletniej prognozie finansowej 

Wysoka Rada jeszcze w tej kadencji może już na przyszły rok na mój wniosek będzie proszona o 

zabezpieczenie. Mam nadzieję, że jak najmniejszy będzie konieczny wkładu własnego w ten 

projekt tak. Na etapie prac nad projektem dolnośląskiej autostrady rowerowej szacowaliśmy w 

stowarzyszeniu, że te wkłady wymagane mogą wynosić 30.%, jeżeli uda się uzyskać 

finansowanie zewnętrzne jeszcze z innych źródeł. Mam nadzieję, że ten skład będzie mniejszy 

szacowany koszt odcinka Blue Velo na terenie naszej gminy to jest około 8 000 000 zł, a więc i 

wkład niebagatelny własny byłby wymagany, i na koniec jeszcze dodam projekt, który jest o wiele 

bardziej zaawansowany od strony technicznej projektowej. To jest robione w ramach 

stowarzyszenia Rzeczpospolita Samorządna projekt przystani takiej małej Mariny w miejscowości 

Trestno tutaj na wysokości Pitu tak przy Odrze. Z dojazdem też od strony tej drogi, która jest za 

kościołem, prostopadłej do Powiatowej drogi, ten projekt powinien uzyskać niezbędne zezwolenia 

administracyjne jeszcze do jesieni tego roku, ale ja od początku współpracy w ramach 

stowarzyszenia deklarowałem, że naszej gminy nie będzie stać na wkład własny w ten projekt, 



                                                             Załącznik nr 2  
                                                                                                 do Protokołu Sesji Rady Miejskiej 
   nr XLII/21 z dnia 24,28,29 czerwca 2021r. 
 
którego koszty na dzisiaj szacowane urosły do 2,5-3 000 000 i pewnie w dzisiejszych cenach co 

najmniej to będzie tyle kosztować. Nie będzie nas stać w tej perspektywie ze względu na inne 

priorytetowe, inwestycje, potrzeby pierwszego rzędu i tak też umówiliśmy się z kolegami w 

stowarzyszeniu i w zarządzie, że nasz projekt powstanie, ale nie będzie zgłaszany do projektu 

finansowanego z Regionalnego Programu Operacyjnego jeszcze do końca tej perspektywy 

będzie on realizowany i będzie to kilka przystani projektowanych równolegle, które będą 

budowane w miejscowościach, czy gmina Ścinawa, Wołu chyba koło Lubiąża, w Urazie też z 

elementami systemu ścieżek rowerowych to będzie projekt 30 kilku milionowy realizowany 

jeszcze w najbliższych 2 latach w tej perspektywie unijnej. A my na swój projekt w Trestnie 

będziemy musieli szukać finansowania w kolejnej rozpoczynającej się już de facto w 

perspektywie unijnej i tym swoim projektem dołączymy do tej całej sieci i ma to być ta ta cała sieć 

Marin Przystań ma być komplementar toczącymi je ścieżkami rowerowymi oczywiście z całą tom 

Rowerostradą Dolnośląską. Dziękuję bardzo. 

Radna Elżbieta Świech: 

Tylko musiałam podłączyć źródła prądu, ponieważ komputer już mi się rozładowuje. Ja jeszcze 

chciałabym dodać, ponieważ wi że rażenie, że niektóre osoby tutaj jakby chcą mieć wpływ na 

kształt raportu w przyszłości, w jaki tam sposób oceniają go, więc ja chciałabym tutaj podkreślić 

moją opinię, jeśli chodzi o bogatą dokumentację fotograficzną, one bardzo cenna, bo przecież ten 

raport biorą do ręki, również ci ludzie, którzy tu mieszkają chociażby chwilę, nie mają pojęcia o 

tym, jak gmina wygląd, co w niej jest ważnego do zobaczenia ciekawego. Ta bogata 

dokumentacja fotograficzna jest rzeczywiście taką mocną stroną tego raportu. Dziękuję bardzo.  

Radna Karolina Mońca: 

Tak, dziękuję Państwu bardzo, Pani Radna Elżbieta Świech chyba czyta w moich myślach, bo 

właśnie chciałam też to powiedzieć, że nowi mieszkańcy mogą się za zapoznać dzięki, czytając 

ten raport, dzięki właśnie tej obszernej dokumentacji fotograficznej. Jak te obiekty sportowe 

rekreacyjne jakie piękny obiekt posiada nasza gmina. Eee, ale już tutaj mówię, Pani Elżbieta 

wyprzedziła moją myśl. Natomiast chciałabym jeszcze skupić się na naszym na naszej Błękitnej 

Lagunie, ponieważ wiemy, że omawiamy rok 2020 tak trudny ciężki rok i chciałabym tutaj 

zauważyć, że nasza Błękitna laguna nie jest tylko obiektem odwiedzających ościenne gminy tak 

samo mieszkańców z Wrocławia latem. Okres pandemii sprzyczynił się do tego, że różnego 

rodzaju kluby fitness, siłownie były pozamykane. Natomiast ludzie szukali różnego rodzaju 

alternatywy sportu, tak i wyjścia z domu. Co zauważyłam w naszej gminie i niezmiernie chciałbym 
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Państwu powiedzieć jako początkujący mors okresu 2020/21, że w okresie zimowym nasz obiekt 

Błękitna la Laguna był bardzo licznie odwiedzany przez nie tylko naszych mieszkańców. I jako 

tutaj radna i i mam taki tutaj może nie tyle apel, co chciałabym, żebyśmy jako radni zastanowili 

nad wykorzystaniem tego potencjału, nie tylko właśnie latem, ale również z zagospodarowaniem 

go no zimę, ponieważ mówię trend na morsowanie z roku na rok podejrzewam, że będzie rósł, a 

mamy taki piękny akwen wodny, więc warto było też zaopiekować się nim zimą. Dziękuję bardzo.  

Burmistrz Siechnic Milan Ušák : 

Dziękuję uprzejmie. Ja też oczywiście to zauważyłem ten trend może momentami, nawet było 

nieco uciążliwe, bo stwierdziliśmy też takie akty wandalizmu, że niektóre morsy na ogniska 

rozgrzewające odłamywały te Palikowania przy drzewach nowo posadzonych, no ale to jest 

pewien margines, oczywiście i problem, natomiast niewątpliwie tak i to co zawnioskowałem do 

budżetu na ten rok, czyli, żebyśmy zaczęli pracować nad koncepcją całościowego 

zagospodarowaniu i rozwoju i modernizacji tego wielkiego tak naprawdę kompleksu sportowo-

rekreacyjnego, który w Siechnicach się już wytworzył tak za gimnazjum i włącznie z Laguną. Tam 

jest jeszcze trochę działek wolnych do zagospodarowania. Natomiast taka myśl, która też wiąże 

się z morsowaniem, chodzi nie tylko przeciw oczywiście ich wykorzystaniem jesienno-zimowym, 

choć nie tylko tego kompleksu no to jest udostępnienie części tego obiektu i wejście w jakąś 

kooperację z podmiotem prywatnym, bo nie widzę potrzeby, żeby miało być inaczej również dla 

budowania i eksploatowania przez ten podmiot kompleksu saun, np. tak takie otwarte saunarium 

przy tym obiekcie. Myślę cieszyłoby się dużym zainteresowaniem, byłoby też źródłem zarobku 

dla inwestora i z pożytkiem dla naszych mieszkańców by wzbogaciło, ale to oczywiście tylko z 1 

pomysłów pewnie, tak. Dziękuję bardzo.  

Radny Łukasz Kropski: 

Czy ja w kontekście zagospodarowania Błękitnej Laguny, bo tutaj też kwestia tego, jakby jak my 

ją gospodarujemy latem, toteż wpływa na to, jak to wygląda zimą, jeżeli chodzi o o te przetargi, 

które konkursy ofert, które przebiegają na co roku na 6 miesięcy. I ja bym proponował 

przemyślenia przemyślenia ogłoszenia przetargu na na dłuższy wynajem terenu przy 

gastronomicznego przy przy Błękitnej Lagunie co pozwoli na zainwestowanie większych środków 

osobie, która czy podmiotowi, który taki przetarg przetarg wygra, a oraz zabezpieczenie sobie 

pewnych minimalnych wymagań, które, które mamy w kontekście, które mamy w kontekście tego 

tego miejsca, tak jak już Pan Burmistrz wspomniał, czy to kwestia jakichś dodatkowych atrakcji 

jak jak sauny czy też chociażby zrobienie takiej prawdziwej kawiarenki z pewnego zdarzenia 
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zadaszonej ogrzewanej, które mogły funkcjonować przez przez cały rok albo połączenia, to to 1 i 

całoroczny obiekt i mogły być dobrym rozwiązaniem, szczególnie, że teraz inwestujemy tam w 

drogę, która, która będzie dobrym dojazdem, nie będzie niektórych o odstraszała a na pewno ten 

obszar jeszcze będzie się rozwijał.  

Burmistrz Siechnic Milan Ušák : 

Ja tylko odpowiem krótko, tak myślimy i o tych przyjemnościach, Panie Radny, koncepcja takiego 

więcej niż jednorocznego udostępnienia obiektu prowadzącemu gastronomię powstała już 2 lata 

temu. My się już przygotowujemy do tego, być może na kolejny okres. Będzie takie postępowanie 

na dłużej przeprowadzone. O przeszkodach, które sprawiły, że jeszcze to nie jest w tym roku nie 

chce się teraz rozwodzić, były obiektywne, ale pomysł jest już od jakiegoś czasu, bo to pozwoli 

zainwestować większe środki, prawda tak.  

Przewodniczący Rady Roman Kasprowicz: 

Dziękuję, Panie Burmistrzu, czy w dziale Turystyka i Sport czyli 11. czy ktoś chce jeszcze zabrać 

głos? Nie widzę, przechodzimy do działu 12. Opieka Zdrowotna. Czy w tym dziale, któraś z 

koleżanek lub kolegów radnych chce zadać? Proszę Pani Katarzyna Nowak- Pokorny. Proszę, 

Pani Kasiu.  

Radna Katarzyna Nowak-Pokorny: 

Ja myślę, że, że ja nie będę tutaj jakby podsumowywała tego roku, ja myślę, że to nasze 

wszystkie spotkania, które się odbyły dotyczące funkcjonowania ośrodka zdrowia. Myślę, że były 

jakby prowadzone na bieżąco, wszyscy mieszkańcy mają też jakby swoją opinię wyrobioną w tym 

temacie i powtarzanie tego wszystkiego. Myślę, że nie miałoby sensu także no nie jest to na 

pewno na plus ze z punktu widzenia mieszkańców. Ja mam tylko nadzieję, że no będzie to na 

pewno a idzie już dobrym kierunku. I dziękuję w temacie.  

Radna Maria Sulikowska: 

Szanowni Państwo z racji tego, że odnosi się cały czas do raportu gminy za 2020, który uważam, 

że jest zrobiony bardzo dobrze w całości chciałabym się odnieść też do działu 12. czyli do Opieki 

Zdrowotnej. Jest on zrobiony w należyty sposób. Dokładnie jest wyliczone, jakie mamy 

świadczenia w przychodni, a czym się przychodnia zajmuje, jakie ilości szczepień są 

przeprowadzane, są wszystkie dane statystyczne, czyli generalnie, merytorycznie wszystko 

wygląda bardzo ładnie, nie ma żadnych zastrzeżeń, ale nie o tym chciałam powiedzieć z racji 
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tego, że może wszyscy się w pewnym momencie powtarzamy, bo 2020 rok był bardzo trudnym 

rokiem dla nas wszystkich, więc chciałabym się z skoncentrować raczej na tym okresie 

covidowym. Tutaj olbrzymi szacunek Proszę Państwa dla wszystkich pracowników służby 

zdrowia z przychodni w Świętej Katarzynie i Siechnicach pod kierownictwem Pana dr. Andrzeja 

Martynowa. Oni wszyscy byliśmy wystraszeni tą tą całą sytuację, byliśmy przerażeni, 

odizolowani, natomiast oni jako ludzie jako pracownicy służby zdrowia musieli niestety trwać na 

swoich stanowiskach, wielu z nich ucierpiało, a w czasie trwania covidu, a mimo wszystko 

byliśmy zaopiekowania. Przyszło nowe, nie było, wiadomo, jak to będzie wyglądało ludzie jak 

chorowali, tak chorowali, trzeba było jakoś rozwiązać problemy. Okazało się, że no doszły wizyty 

online, które w jakiś sposób pomogły nam wszystkim przetrwać ten bardzo trudny czas. Mam 

nadzieję, że, a już one nie wróci, oby tak było. Natomiast jeszcze 1 sprawa chciałabym pochwalić 

tutaj wszystkich pracowników naszego ZOZu, że tak sprawnie były przeprowadzane 

przeprowadzone szczepienia, początkowo w przychodni później, w Centrum Kultury. Myślę, że 

tak naprawdę nie ma nic do zarzucenia pracownikom, są zawsze sceptycy, którzy w 

nieprzychylny sposób się wyrażają, bo nie mogą się dodzwonić, bo jest ciężko zarejestrować się 

do lekarza, ale nie o tym teraz mowa i nawet chyba nie wypada specjalnie w tej chwili o tym 

mówić poza tym, że serdecznie dziękuję w imieniu wszystkich tak za to, że wytrwali w tym 

trudnym momencie pandemii i że nie dali sobie po prostu po ludzku radę. Dziękuję serdecznie.  

Radna Jolanta Olczak: 

Bardzo dziękuję. Szanowni Państwo, Wysoka Rado służba zdrowia to jest wyjątkowo trudny dział 

szczególnie, jeśli chodzi o okres, w jakim przyszło się pracownikom zmierzyć się w sytuacji 

covidowej. Jeżeli zapoznamy się z raportem przeczytamy, że rzeczywiście tam yyy... Pokazuje 

pokazane są statystyki, ile osób zostało przyjętych, ile zaszczepionych, ale mieszkańcy głosy 

mieszkańców bo tutaj chciałabym jednak o mieszkańcach powiedzieć, że odczuwają no taki duży 

problem, tak, który jest w placówkach, głównie chodzi o te połączenia, bo zakupiliśmy sprzęt. I ja 

tu nie chcę broń Boże mówić o lekarzach o paniach pielęgniarkach bo są wyjątko to są wyjątkowe 

osoby o wykształcone, wysoki poziom wykształcenia, specjaliści tu absolutnie chylę czoło, bo 

każdy z pracowników miał bardzo poważne, musiał zetknąć się z bardzo poważnym problemem, 

a wiem doskonale, że zawsze służba zdrowia stara się stanąć na wysokości swoich zadań, 

wykonywać je najlepiej jak tylko potrafią ponad własne siły, bo to absolutnie tutaj yyy... jest to 

faktem, ale mamy problem ze sprzętem, tak po prostu, bo jeżeli mamy wysy bardzo dobrych 

specjalistów, a szwankuje sprzęt i tutaj mówiła o tej centrali, która została zakupiona, która miała 
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nam pomóc, a jednak tak się nie stało. I ponieważ obiecałam mieszkańców, że ten temat jak mi 

zgłosili, że ten temat, podniosę na to po prostu chce podzielić się z państwem tą informacją, że 

zresztą na Facebooku też gdzieś tam mieszkańcy umieszczali je, że np. 8 września od godziny 

10:27 do 12:49 pacjent próbował się zarejestrować i go cały czas rozłączało albo np. mieszkańcy 

mówią no ale tu chcę myślę, że powinniśmy się nad tym problemem pochylić dla dobra 

mieszkańców po to, żeby usługi, które udzielamy udzielane, są były jak najlepsze tak i to może 

na tym skończy. Dziękuję. 

Radna Katarzyna Nowak-Pokorny: 

Ja tylko chciałabym sprostować, ponieważ, jeżeli chodzi o szczepienia, to jest dopiero ten rok a 

my om mówimy o raporcie za 2020 rok prze. Dziękuję. Przepraszam. 

Radny Łukasz Kropski: 

Okej, jeżeli chodzi o ochronę zdrowia, to jakby problem kadrowy jest i był problem w tym ciężkim 

roku pan pandemicznym, ale problem kadrowy jakby pod 2 względami. Jednym to utrzymanie 

jakby kadry na odpowiedniej wydolności psychicznej fizycznej i tu wszyscy chyba doceniamy ten 

wkład, w który, który był już padły za to podziękowania. Druga kwestia tego, że tej kadry kadry 

nadal brakuje i cały czas. Czy to ze względu na na na na zwolnienia czy ze względu na po prostu 

większą potrzebę posiadania tej kadry te te problemy funkcjonowały. Druga kwestia to problemy, 

które były tu wspomniane już, jeżeli chodzi o infrastrukturę teleinformatyczną, tutaj zostało w tej 

kwestii trochę zrobione i tego nie, jakby efektów nie ma opisanych by w raporcie tylko za za 

zakup call-center, ale jakie, jakie wymierne efekty czy czy były w momencie funkcjonowania, to 

pewnie jeszcze przyjdzie czas, potem chyba miesiąc tylko w grudniu ewentualnie gdzieś to call-

center mogło funkcjonować, poza tym ten problem, jeżeli chodzi o linię telefoniczną, nadal nadal 

trwa i nie do końca jest rozwiązany, przede wszystkim ze względu na światłowód w przy ośrodku 

w Siechnicach. No i na końcu, co trzeba dodać, to ochrona zdrowia, to również obiekty 

kubaturowe i nie możemy myśleć o o o jakimś rozwoju bez bez kolejnego bez nowego ośrodka 

zdrowia, który 2018 roku było obiecany, a 2020 miał się zakończyć i nie powstał. Dziękuję.  

Burmistrz Siechnic Milan Ušák : 

W tym Pan Radny Kropski nie przeszkadzał w budowie tego ośrodka to by trochę szybciej był 

budowany, ale na szczęście dzięki innym Radnym udało się pokonać i te trudności, a Państwo 

Radni klubu Fair Play w styczniu głosowali za budżetem WPFem i nawet większość powiedziała, 

że już jest za ośrodkiem wprawdzie się nie podoba, ale już jesteście za . Tylko to jest trochę na 
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zasadzie pewnego czegoś co się do okrętu przyczepia bardzo mi przykro to powiedzieć, ale do 

wspólnego sukcesu, świętowania chyba nie będziemy zapraszać. Dziękuję uprzejmie. 

Radny Łukasz Kropski: 

Jeżeli, jeżeli chodzi o o o nieprzeszkadzanie, to możemy nie przeszkadzamy, nie 

przeszkadzaliśmy, ale no skuteczność też można poznać po tym, że nieskutecznie został on 

zrealizowany. Dziękuję.  

Burmistrz Siechnic Milan Ušák : 

Ośrodek to jest wybrany w drodze Konkursu tak Ogólnopolskiego otwartego w sądzie 

konkursowym byli utytułowani architekci przewodniczył mu też architekt bardzo uznany wskazany 

przez śląską, izbę i oczywiście można mieć zastrzeżenia co do układu komunikacyjnego, ale 

proszę mieć na względzie i Pan Radny o tym powinien wiedzieć, bo był też Radnym w ubiegłej 

kadencji, że rada mieszkańców opiniowała pozytywnie tę lokalizację, gdzie jeszcze krótko przed 

ogłaszaniem konkursu przed zleceniem projektowania w wyniku rozstrzygnięcia konkursu też 

była pytana Rada Mieszkańców Siechnic, czy ta lokalizacja na pewno powinna być utrzymana 

wyznaczona w miejscowym planie zagospodarowania przestrzennego dla centrum Siechnic 

uchwalanym i zmienionym pod potrzeby budowy, stworzenia tego centrum, kilkanaście lat temu 

też w wyniku konsultacji społecznych tak i z mieszkańcami i z radom ówczesną osiedla. W 

związku z tym jednak, że wiedzieliśmy o dynamicznym rozwoju miejscowości, jeszcze jakby 

krótko przed rozstrzyganiem czy ostatecznie ta lokalizacja. Konsultowaliśmy się z Radą 

Mieszkańców, zostało to potwierdzone jednoznacznie, a działka ma określone ograniczenia a 

zatem też narzucała sposób rozwiązań projektowych w zakresie komunikacji wewnątrz budynku 

o tym wszystkim nie można zapominać. Łatwo krytykować. Okazuje się, że bez trudu 

przychodziło też przeszkadzanie nagrywanie głupkowatych filmików wyśmiewających tak całą tę 

inwestycję, no bo to trzeba po imieniu nazywać, a później na koniec przyczepie się do tego 

przedsięwzięcia, kiedy już jest za późno. Tak zdania nie zmieniam, powtarzać nie będę tego, co 

powiedziałem w poprzedniej wypowiedzi jest mi po prostu najzwyczajniej przykro. Dziękuję. 

Radny Łukasz Kropski: 

Panie Burmistrzu, słowa nie powiedziałem o złej lokalizacji a bardziej o samym samym projekcie, 

więc nie wiem, skąd, skąd ta wypowiedź dotycząca lokalizacji. I tu chciał zamknąć, bo jakby 

temat Ośrodka Zdrowia, myślę, że że był już dość mocno przedyskutowany i wszyscy znają 

wszystkich opinię na ten temat. Dziękuję. 
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Radna Karolina Mońca: 

Dziękuję bardzo, Opieka Zdrowotna z raportu możemy zauważyć, że spadły nam w 2020 roku 

wizyty pielęgniarek środowiskowych, jak również liczba zabiegów oraz porad rehabilitacyjnym. W 

porównaniu do roku 2019 na temat wzrosły nam zakres świadczeń zdrowotnych, to wzrost jest o 

ponad 6500 jest to 5000 więcej niż w la w roku poprzednim czyli mówi o roku 2018. Ogólnie z 

raportu możemy wyczytać, że udzielono ponad 90 000 świadczeń zdrowotnych mieszkańcom 

naszej gminy. Moje zdaniem jest to ogromna skala i ogromne podziękowania dla całej służby 

zdrowia, szczególnie dla Pana Dyrektora, szczególnie dla lekarzy, a przede wszystkim moim 

zdaniem powinny się wielkie brawa, wielkie podziękowania yyy.. powinniśmy odnieść do pań do 

osób, które były na tzw. pierwszym froncie, tak, czyli do tej do tej call-center o której rozmawiali 

tutaj radni, ponieważ niejednokrotnie no czekając na dłuższe terminy odbioru telefonu, tak 

niejednokrotnie mieszkańcy byli zdenerwowani i swoje zdenerwowanie niestety, ale w zły sposób 

odnosili się do osób pracujących właśnie w naszej służbie zdrowia. Co niestety, ale niby nie było 

miłe zapewnie dla tych osób, jak i dla mnie Radnej, słyszącej takie takie opinie z ośrodków 

zdrowia tak od od Pana Dyrektora, również, bo mieliśmy wiele spotkań, wiele komisji w tym 

temacie i i na pewno tym paniom nie było łatwo też w dobie tej pandemii i odbierać te telefony i 

wysłuchiwać po prostu no czy niejednokrotnie jakiś obelg i wyz wyzwisk. Powracając do tematu 

tutaj ostatniego budowy Ośrodka Zdrowia, tak to niewątpliwie jest opóźnienie. Jednak widzimy 

postępy prace na budowie mm się toczą tak tak jak mamy opóźnienie w budowie szkoły naszej 

podstawowej, to chciałabym powiedzieć, że pomimo tego wszystkiego wszystkiemu ja 

niezmiernie się cieszę, że prace zostały rozpoczęte i chciałabym tutaj z tego miejsca i poprosić 

Radnych z klubu Fair Play, żeby nie zawsze widzieli tą szklankę do połowy pustą, tak więc. 

Dziękuję bardzo.  

Przewodniczący Rady Roman Kasprowicz: 

Dziękuję Pani Karolinie, więcej w dyskusji, widzę nikt się nie zgłasza temat został wyczerpany. 

Przechodzimy do rozdziału 13. Ochrona Przeciwpożarowa, to może sobie udzielę głosu, a bo nie 

ma akurat komendanta Gminnego, jest na urlopie. W tym rozdziale, każdy doczytał sobie, jeżeli 

przeczytał to bardzo uważnie, to dowiedział się o wielu rzeczach, może o kilku, na kilka zwrócę 

uwa uwagę członkowie OSP są to członkowie, któ, czy czyli z nazwy Ochotniczej Straży 

Pożarnej, jednostkach operacyjno technicznych w Siechnicach jest 32 strażaków, w Świętej 

Katarzynie 24, Sulimowie 19. Z roku na rok tych członków JOTu będzie ubywało ze względu na 

osiągany wiek 70 65 lat, gdzie ustawa już nam zabrania jeździć do zdarzeń. Dalej co zo zostało 
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opisane w roku 19 i 20, bo tutaj Komendant 19 nie wspomniał. Państwowa Straż Pożarna 

zaprzestała szkoleń z z strażaków, czyli szkoleń podstawowych itd. funkcyjnych, wszystkie kursy 

19 i 20 zostały odwołane w tym roku pierwsze są mają się rozpocząć, ale już 2 lata nie 

wyszkolono następców tych strażaków, którzy będą odchodzić. Co tu jeszcze jest takiego do 

zwrócenia wyja ilość wyjazdów do zdarzeń 334 zdarzenia na terenie gminy i wzrost do roku 19, 

59 zdarzeń, 71 pożarów i 241 miejscowych zagrożeń, 22 wyjazdy za koszt zakwalifikowane jako 

fałszywe , 22 wyjazdy w tym 2 wyjazdy zakwalifikowana jako złośliwe, 7 wyjazd 8 wyjazdów jako 

zakłalifiko jako dobrej wierze 12 interwencji zostało wywołanych w sygnalizacją alarmową. To jest 

Hasco-Lek chyba zakład opiekuńczy. Z tabeli możecie zobaczyć ilość wyjazdów na 

poszczególnych gminach i zależności do zdarzeń. Jak zwrócicie uwagę tam, gdzie są drogi 

szybkiego ruchu Długołęka 507, yyy... Kobierzyce, droga też, na którym się dużo zdarzeń zdarza 

431, Kąty Wrocławskie autostrada i i również te Siechnice 334 tych zdarzeń z roku na rok 

przybywa. Co tu jeszcze o tym można powiedzieć ze względu na sytuację covidową, zaprzestano 

szkoleń z młodzieżą, tzw. ratujemy, uczymy ratować, gdzie w 19 dziewię za za 18 Siechnice 

znalazły się sklasyfikowane, były bardzo wysoko w yyy.. w w konkursie i razem z Panem 

Burmistrzem byli odebrać nagrodę. Odbyły się tylko 2 ćwiczenia. Jedno ćwiczenie na Odrze z 

Państwową Strażą Pożarną i Święta Katarzyna z ratownictwa medycznego zorganizowała na 

terenie gminy ćwiczenia. Oprócz tych zdarzeń z pożarów, również strażacy wyjeżdżali nie tylko 

Siechnice, ale wszystkich jednostek do interwencji, do których nie dojechało pogotowie, czyli 

zatrzymania krążenia, podejrzenia nawet o zarażenie covida karetka nie dojechała, trzeba było 

udzielić pierwszej pomocy przedlekarskiej. Również tutaj też nie wspomniano, że w trakcie 

pandemii urząd zakupił środek do dezynfekcji czyli nadtlenek wodoru. Inaczej mówiąc silnie 

stężona woda utleniona i OSP Siechnice przeprowadzała dezynfekcję przystanków 

autobusowych, trzeba było się przygotować do tego zrostworu silnie stężonego, doprowadzić do 

takiego stężenia, żeby można było bezpiecznie dla ludzi, przeprowadzać się to dekontaminacje. 

Jak pierwszy raz wyjechali, to dzwonią mówi na przystankach wszystko się gotuje, tyle było 

brudu, jak zaczęli to pryskać, to wszystko zaczęło się gotować, nawet napisy, które ma mazakami 

młodzież, malowała to wszystko spłynęło. Także tych interwencji było bardzo dużo również 

wszystkie 3 jednostki wyjeżdżały do pomocy osobom wcześniej urodzonych, bo nie mówię, ja nie 

używam słowa osób starszych, tylko wcześniej urodzonych, żeby zawieźć ich na szczepienia. To 

w tym roku przepraszam, tak to w tym roku przepraszam, pani sekretarz mnie poprawiła także 

tych zdarzeń jest bardzo dużo i podkreślam, że to są ochotnicy, każdy z nich pracuje, a jak jest 

zdarzenie to wyrywane jest w środku nocy nawet na dzisiejszym posiedzeniu Siechnice 
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wyjeżdżały, a na czwartkowym też miały zdarzenie podejrzenie o próbę samobójczą. Czy w tym 

punkcie ktoś ma pytania?  

Burmistrz Siechnic Milan Ušák : 

Dziękuję uprzejmie, tytułem uzupełnienia krótkiego tych podziękowań naszym druhom i druhnom 

nigdy nigdy dość dlatego ja nie będę się dołączą do nich, ale zresztą były też przeze mnie 

wygłaszane przy różnych spraw, jak wcześniej. Chciałbym tylko krótko powiedzieć o naszych 

jednostkach tak mamy w trzech jednostek 2 w systemie ratowniczo-gaśniczym krajowym, 

jednostka Siechnicka i jednostka Sulimowska są podobne, jeżeli chodzi o liczbę druhów druhen, 

jednostka Święta Katarzy Święto Katarzyńska jest największą jednostką na terenie naszej gminy, 

no blisko blisko dwukrotnie większa od tej z Sulimowa i z Siechnic w przypadku w przypadku 

Świętej Katarzyny mamy drużyny żeńskie. Tak, bym prosił o to za chwilę, bo to są też myślę 

istotne informacje w kontekście tego, co jeszcze dopowiem, zaraz. Mamy drużyny młodzieżowe 

w obu jednostkach w Świętej Katarzynie i Sulimowie, natomiast też trzeba powiedzieć, zachęcić i 

trzymać kciuki za druhów, druhny z jednostki Siechnickiej, bo od 2 lat niestety covid to trochę 

przerwał i opóźnił prowadzą bardzo intensywną pracę taką promocyjną, formacyjną również 

angażują się w zajęcia i w takie prezentacje z dziećmi szkół podstawowych na moje polecenie 

dyrektorzy też mocno włączyli się w tą aktywność naszej Ochotniczej Straży Pożarnej w 

Siechnicach. Jest pilna potrzeba, żeby te działania były idensyfikowane i stosunkowo w krótkim 

czasie przyniosły nowe zaciągi, że tak to może nie fachowo nazwę druhów, druhen do drużyn 

młodzieżowych, również w jednostce OSP Siechnice. Wszyscy kibicujemy trzymamy kciuki i 

wspieramy, jak możemy te działania naszej jednostki. Dyrektorów chce tego miejsca jeszcze raz 

poprosić i umocnić do tej współpracy z naszymi ochotnikami, bo to jest przyszłość naszego 

bezpieczeństwa. Będziemy budować obiekt, poważna rozbudowa remizy, inwestujemy wciąż w 

sprzęt w wymianę również wozów bojowych, również jednostka OSP ze Świętej Katarzyny będzie 

realizować w ramach takiej inicjatywy społecznej, rozbudowę remizy, z kolei Święto 

Katarzyńskiej. Dzieje się bardzo dużo, bardzo dużo inwencji i nowych pomysłów w tej jednostki w 

tych jednostkach i rozbudowywanie również takich sekcji specjalistycznych. To też trzeba 

podkreślić. To jest rzecz stosunkowo rzadka, jeżeli popatrzymy na przekrój Ochotniczych Straży 

Pożarnych, pewniak Polska długa i szeroka, więc kciuki trzymajmy za te działania z dziećmi i i z 

młodzieżą. To jest bardzo istotne, bo pewien kryzys jak ja to może żartem nazywam powołań od 

lat jest szczególnie w jednostce Siechnickiej, ale wydaje mi się, że już jesteśmy po przełamaniu 

tego kryzysu teraz lata miesiące lata patrzeć na efekty tej znakomitej pracy naszych druhów i i 
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druhen, i współpracy z jednostkami oświatowymi. Bardzo dziękuję, Panie Przewodniczący, jeżeli 

można jeszcze uzupełnić o te fachowe dane takie statystyczne to.  

Przewodniczący Rady Roman Kasprowicz: 

Dziękuję, Burmistrz dobrze powiedział, że ilościowo Święta Katarzyna jest najliczniejsza, bo ze 

względu na młodzieżowe drużyny kobiece, choć tam 2 panie osiągnęły i są w jednostce 

operacyjno-technicznej, natomiast tu są podane osoby w raporcie, które są w jednostce 

operacyjno-technicznej to to czyli, żeby być w tej jednostce, trzeba spełnić kilka wymogów. Mieć 

ukończony 18 lat nie przekroczony 65, dobry stan zdrowia, czyli dopuszczone przez lekarza, 

ukończony kurs podstawowy i wtedy decyzją zarządu wchodzi się w skład jednostki operacyjno-

technicznej, natomiast strażaków ochotników czy już tych, którzy przychodzą w stan spoczynku, 

mnie to czeka za rok, będzie ubywało w tych cyferkach przy za 21 bo 2 lata już nie było, ja 

powiedziałem wcześniej szkoleń, to tylko tyle, są pytania. Łukasz Kropski, proszę.  

Radny Łukasz Kropski: 

Ja tylko w woli uzupełnienia tego pytania Pana Burmistrza w raporcie mamy, że jest 75 strażaków 

z w gminie, tak 32 strażaków Siechnicach 24 czyn jednostkach operacyjno-technicznych, 24 w 

Katarzynie, 19 w Sulimowie. Ale ja bym chciał zapytać Pana Przewodniczącego jako specjalistę 

w tym zakresie czy ten trend, jakby problemów z młodzieżą i nowych naborów jest takim 

trendem, tylko u nas w gminie czy jednak trendem ogólnopolskim.  

Przewodniczący Rady Roman Kasprowicz: 

Znaczy to wszystko zależy od rejonu kraju, od miejscowości, nie ma problemu w 

miejscowościach powiedzmy, gdzie jest wieś w Siechnicach, od pewnego czasu jest z tym 

problem, tablety, komórki dzieci nie chcą wyjść na podwórko, a rodzice niejednokrotnie, jakby 

chłopak chciał, bo kolega poszedł nie on nie będzie, choć nie czują tego teg tej potrzeby zgłasza 

się do nas już starsza młodzież w wieku 20, 20 parę lat albo nawet osoby, które przyjechały tutaj i 

dowiedziały się, że działają takie jednostki, to chcą wstąpić, ale, żeby zaczął działać jeździć, no to 

musi poczekać w kolejce, żeby, jeżeli nie miał gdzieś wcześniej ukończonego kursu strażaka 

tego kursu podstawowego, a to ten kurs trwa prawie pół roku, bo robiony jest dla ochotników, 

tylko w weekendy, czyli piątki i soboty, Komendant Wojewódzki obiecał w tym roku, że 

przyspieszy, raczej wymusi na komendantach powiatowych i miejskich, żeby przyspieszyć te 

kursy, nawet część żeby zrobić w formie online, czyli teorię online. A najgorzej, dlatego 

zawieszono, bo nie mogli przeprowadzić ćwiczeń typowo taktycznych, ale również nie mogli 
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ukończyć kurs kończy się przejściem komory dymowej, więc mogli ze względu na zamknięte 

przestrzenie, nie mogli przeprowadzić i na rygory covidowe dlatego przez 2 lata tych kursów nie 

było. Czy jeszcze jakieś pytanie, Panie Łukaszu.  

Radna Katarzyna Nowak-Pokorny: 

Dziękuję za udzielenie mi głosu. Ja chciałabym podziękować ze wspaniałą współpracę ze Strażą 

Pożarną, naprawdę chłopaki mimo utrudnionych warunków w ubiegłym roku, naprawdę nigdy nie 

odmawiają pomocy, przeprowadzili manewry, chociaż nie było to łatwe. Zawsze są jak by ni 

ochoczy do tego, żeby przeprowadzić szkolenia z mieszkańcami w dalszym ciągu się rozwijają, 

potrzebują sprzętu i tutaj też naprawdę szukają różnych, jakby sposobów na to, żeby, żeby udało 

im się ten sprzęt pozyskać. Wydaje mi się, że warto by było tutaj słyszę też bardzo pozytywne 

opinie ze strony Pana Burmistrza, warto by było ich docenić. I myślę, że jeszcze bardziej może 

udałoby się w ten sposób jakość i szybciej pozyskać też auto, które byłoby niezbędne do do jakby 

funkcjonowania i i ułatwiłoby na pewno im pracę. Wiem, że jest oczywiście WPF, ale jeżeliby 

udało się coś troszkę wcześniej załatwić. Myślę, że warto ze względu na to, że to są naprawdę 

ludzie, na których możemy polegać. Każdy z mieszkańców na każdy i jeżeli jest coś się dzieje, 

oni po prostu reagują automatycznie. W 2020 roku myślę, że pokazali to w wspaniały sposób. 

Burmistrz Siechnic Milan Ušák : 

Może uspokoję Panią Radną, bo tak z wypowiedzi wynika, jakby czegoś nie do końca wiedziała 

albo rzeczywiście był już tak źle z tą wymianą lekkich wozów bojowych no to przecież sama pani 

radna głosowała chyba w tym roku już nad budżetem WPFem jak pamiętam i tam mamy środki 

na wymianę lekkich wozów dla OSP Święta Katarzyna w roku przyszłym dla OSP Siechnice też 

jeszcze w tej kadencji do końca. To jest wszystko zgodnie z ustaleniami, które poczyniłem już 3 

lata temu z naszymi druhami w obu jednostkach, wywiązuje się z tych ustaleń, więc cieszę się, że 

też to zostało poparte na mój wniosek w budżecie i WPF. Nie ma potrzeby nic przyspieszać na 

ten rok, będzie to zgodnie z planem zrealizowane. Miejmy nadzieję, że zmieścimy się w tych 

pieniążkach. A co do tego, że rzeczywiście dwoją się troją, ogromną kreatywność wykazują 

również i na tym polu poszukiwania dodatkowych środków. To mogę tylko potwierdzić i też tego 

miejsca naszym druhom pogratulować i podziękować, bo to są po prostu pasjonaci tak w dodatku 

niezwykle pozytywnie dla nas wszystkich z pozytywnym skutkiem zakręceni po prostu tak w tym 

dobrym rozumieniu tego słowa. Dziękuję bardzo.  
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Radna Maria Sulikowska: 

Króciutko, króciutko chciałam powiedzieć, że wszelkie dofinansowywania Ochotniczej Straży 

Pożarnej uwazam za zasadne i zawsze zawsze podnoszę podniosła, podnosiłam i podniosę 

rękę, obie ręce, ponieważ Ochotnicza Straż Pożarna to wyjątkowi ludzie tak naprawdę potrzebni 

do wszystkiego, gdy są pożary, powodzie, wypadki drogowe i niejednokrotnie jak słyszę alarm, 

tak wiem, że coś się dzieje i i i tak sobie myślę, że my wszyscy całkiem spokojnie sobie siedzimy 

w domu, nie wiedząc nawet, że coś zaistniało, natomiast oni są zawsze gotowi, żeby nieść 

pomoc nam wszystkim tak naprawdę, także jestem pełna podziwu dla tej ekipy Ochotniczej 

Straży Pożarnej, bo to nie jest Zawodowa Straż Pożarna biorąca pobory tak za za za swoją 

pracę, to są ludzie z Ochotniczej Straży Pożarnej, Panie Przewodniczący, na Pana ręce, wielkie 

gratulacje za tak wspaniałych, za taką ekipę wspaniałych ludzi.  

Radna Anna Schindler: 

Tak jestem jestem jestem już jestem. Ja króciutko, ale też z podziękowaniem dla druhów z 

Ochotniczej Służby Ochotniczej. Naprawdę w dyskusjach o raporcie i o minionym roku, ale nie 

tylko minione mieszkańcy potwierdzają i jakby wyrażają bardzo bardzo pozytywne opinie o 

działalności naszych ochotników, druhów. Dziękuję. 

Przewodniczący Rady Roman Kasprowicz: 

Czy w tym punkcie widzę zostały wyczerpane, nikt się nie zgłasza, przechodzimy do rozdziału 14. 

Porządek Publiczny i Bezpieczeństwo Mieszkańców. Jest pan Piotr Nowiński. Proszę, Panie 

Piotrze.  

Radny Piotr Nowiński: 

Ja chcę tylko zwrócić uwagę na 1 statystykę, rozmawialiśmy w wcześniejszych punktach o 

wzroście ilości mieszkańców o 4,5% rok do roku znaczy przybyło nam 4,5% mieszkańców w 

ciągu roku 2020, ale przestępczość urosła nam aż o 50.% tutaj pokazuje to, że sposób 

funkcjonowania policji w roku 2020 decyzjami poszczególnych ministrów mógłby wyglądać 

troszeczkę inaczej. Wiemy, że patrole były masowo kierowane do tak poważnych działań jak 

weryfikowania osób wchodzących do lokali gastronomicznych, które otwierały swoją działalność 

po wielu miesiącach lockdownu w tym samym czasie policjanci mogliby ograniczyć liczbę 

przestępstw, chociażby nawet w naszej gminie, ale wiemy, że byli kierowani do takich miejsc, jak 

chociażby Pasaż Niepolda, gdzie uniemożliwiono wchodzenie klientom do jak się później 

decyzjami sądu okazywało legalnie funkcjonujących klubów. No i wydaje się, że ta przestępczość 
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rośnie nam lawinowo rok do roku. Tutaj nie widzimy roku osiemnastego, ale gwarantuję, że tam 

również był bardzo duży wzrost procentowy, pokazuje to, że powinniśmy się zastanowić, jak 

możemy na tym polu działać, no bo robimy jako gmina uważam bardzo dużo nawet więcej niż 

powinniśmy. To pokazuje tylko, że reforma policji jest niezbędna, bo takie miejscowości, takie 

gminy jak nasza tracą na tym na takim sposobie zarządzania policją, gdzie ktoś w Warszawie 

decyduje, w jaki sposób albo jakie rodzaje przestępstw szuka się w danym miesiącu, które są 

potrzebne do statystyk poszczególnych polityków. No ten sposób się nie sprawdza, to pokazują 

statystyki przestępczości. Oczywiście, no można powiedzieć, że co to jest to 171 przestępstw na 

tyle tysięcy mieszkańców, ma oczywiście, bo wszystko tak można deprecjonować. Natomiast 

pamiętajmy, że to 171 osób to są te przestępstwa, które zostały zgłoszone nam doniesienia od 

wielu mieszkańców, którzy no na etapie kradzieży to jest bardzo popularne w naszej gminie i w 

sąsiednich gminach kradzieży tutaj elementów układu wydechowego są zniechęcani, że że ta 

sprawa i tak zostanie umorzona, więc bardzo wiele takich kradzieży nie jest zgłaszanych, 

porwanie przez mieszkańców. Mamy niewątpliwy problem, bo tutaj, jeżeli chodzi o Straż Miejską 

no moglibyśmy próbować jakieś substytuty realizować i wzmocnić to finansowo. Oczywiście 

kosztem jakiś działań inwestycyjnych, ale widać, że ta statystyka rośnie nam lawinowo. Chciałem 

na to zwrócić uwagę. Dziękuję oddaję głos. 

Burmistrz Siechnic Milan Ušák : 

To co przy okazji sprawozdań zebrań, sprawozdawczo-wyborczych w naszych OSP 

przypominałem, jeżeli chodzi o rok, miniony oprócz pandemii covid mieliśmy do czynienia z 

pierwszym po kilku latach bardzo suchych rokiem mokrym. Przypomnę przechodziły przez teren 

naszej gminy 2 bardzo poważne fale wezbraniowe na rzece Odrze i jej dopływach, to były fale 

pierwsza dosyć w typowym okresie, bo przełom czerwca lipca początek lipca. Druga już w 

okresie bardzo nietypowy, druga połowa października ogromnym zaskoczeniem jest taka pora i 

to również wymagało pełnej mobilizacji m.in. naszych strażaków ochotników i biuro zarządzania 

kryzysowego i wydziałów urzędu tutaj na czele z wydziałem Komunalnym, a może w pierwszej 

kolejności trzeba by było też wymienić wydział Gospodarki Wodnej i Ochrony Środowiska, za to 

trzeba podziękować, bo to było w trudnych warunkach pandemii. Jeszcze bardziej niełatwe. Ale 

co istotne w roku ubiegłym i obecnym jesteśmy już w innej zupełnie rzeczywistości w gminie po 

20 kilku latach inwestowania w zabezpieczenia przeciwpowodziowe. Przypomnę kilka lat temu 

jesteśmy po przebudowie wałów powodziowych w ramach modernizacji Wrocławskiego węzła 

wodnego, z czego wszystkie wały na terenie naszej gminy, które były do przebudowy, 
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zmodernizowania i wzmocnienia zostały na przestrzeni tych ostatnich 20 lat ponad już 

zmodernizowane. Niestety bardzo niedobrze dzieje się już 2 czy 3 rok z rzędu, reforma 

przeprowadzona przez obecną władzę polegająca na powołaniu Państwowego Gospodarstwa 

Wody Polskie doprowadziła do tego, że zarządzanie wałami zabrano jednostkom organizacyjnym 

samorządów wojewódzkich, które o te dbały o to wały dbały lepiej. Co jest skutkiem 

wprowadzenia reformy Wody Polskiej i zarządzania przez Wody wałami. Korespondujemy w tej 

sprawie już drugi rok pisze już skargi i prośby o interwencję do parlamentarzystów, do ministrów 

ciągle bez echa. Wody Polskie wały na terenie naszej gminy nie tylko uznały, że należy kosić 

tylko raz w roku, kiedy robiła to służba Marszałka Dolnośląski Zarząd Melioracji i Urządzeń 

Wodnych tą reformom obecnej władzy zlikwidowana wały były koszone dwukrotnie w roku miało 

to znaczenie nie tylko dla bezpieczeństwa i dla właściwego utrzymania stanu technicznego tych 

budowli hydrotechnicznych i pełnieniu właściwej funkcji głównej tych budowli, ale na przykładzie 

kilku miejsc naszej gminy miało to również znaczenie dla bezpieczeństwa ruchu drogowego. 

Przykładem jest tutaj ulica Wołowa w Radwanicach te wielotygodniowe, wielomiesięczne 

zaniedbania Wód Polskich w utrzymywaniu wałów, koszenie tylko raz w roku dla generowania 

pozornych oszczędności dla budżetu tej Instytucji powoduje, że trawy kłoszą się i kładą na naszą 

jezdnie ulicy Wałowej w Radwanicach stwarzając bezpośrednie zagrożenie dla życia i zdrowia 

uczestników ruchu drogowego. Mamy jeszcze inne miejsca takie w gminie. Chcę powiedzieć, 

tutaj publicznie Państwu Radnym mieszkańcom, którzy nas słuchają, że ta reforma a szczególnie 

Radnym klubu Prawa i Sprawiedliwości w naszej Radzie, że ta reforma doprowadziła do 

karygodnych zaniedbań w standardzie utrzymania wałów m.in. na terenie naszej gminy, jak dotąd 

moja dwuletnia batalia, zabiegi o to, żeby to się poprawiło, pozostają bez echa. Pisze do prezesa 

głównego Wód Polskich w Warszawie pisze do dyrektora RZGW we Wrocławiu, skierowałem już 

wystąpienia do parlamentarzystów wszystkich partii politycznych. Jak na razie wciąż bez echa, 

ale z tych rzeczy dobrych, które trzeba przypomnieć to to, że w maju ubiegłego roku w zasadzie 

to w czerwcu, kiedy ta fala przechodziła na początku lipca, pracował już w pełni eksploatacji, 

zbiornik Racibórz, to jest to zwieńczenie ukoronowanie budowy systemu Ochrony Powodziowej 

Wrocławia poza modernizacją przebudową wałów, długie lata czekaliśmy na ukończenie tej 

inwestycji budowy zbiornika Racibórz. On został już czynnie włączony do ochrony powodziowej, 

m.in. wrocławskiego węzła od wiosny ubiegłego roku, to też powodowało, że te 2 groźne fale w 

ubiegłym roku przeszły przez teren naszej gminy bez istotnych zagrożeń, chociaż trzeba 

przypomnieć, że na terenie gminy wiejskiej Oława doprowadzały one do przemakania wałów i 

konieczności uszczelniania przez też ochotników ze Straży Pożarnych akurat nie z terenu naszej 
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gminy. Ja jak zwykle w takich sytuacjach deklarowałem pomoc i nasi ochotnicy wójtowi gminy 

wiejskiej Oława obyło się bez konieczności udzielania tej pomocy. Blisko nas przed nami to woda 

szła trochę groźniej. Też myślę, że warto ten fakt odnotować, także oprócz tego wielkiego 

zaangażowania w walkę z pandemią. Nasi strażacy również mieli czynny udział w sytuacjach 

powodziowych. Dziękuję bardzo. No i oczywiście biuro zarządzania kryzysowego kierowane, 

wtedy jeszcze przez Pana płk. Andrzeja Ćwieka za to też chcę podziękować z tego miejsca. 

Przewodniczący Rady Roman Kasprowicz: 

Widzę dyskusji, nikt się nie zgłasza. Przechodzimy, do punktu 15. Powszechny Obowiązek 

Obrony i Zarządzanie Kryzysowe. 

Radna Katarzyna Nowak-Pokorny: 

Dziękuję ja chciałbym się w tym punkcie odnieść do do cieków, ponieważ na początku naszej 

poprzedniej sesji był, jakby skrót raportu. I tam oczywiście Pan Kierownik Wydziału Spraw 

Zieleni, Gospodarki Wodnej przez wspaniale opowiadał ile w gminie czeków zostało wykonanych, 

w jakiej ilości, jakie to wszystko super funkcjonuje w zbiornikach przeciwpowodziowych i bym 

chciała opowiedzieć o cieku Katarzynka, ponieważ od 2 lat staram się, aby ktoś zauważył ten 

ciek, tam są niestety, ale pozałamywane kręgi, ciek jest strasznie zarośnięty drzewami. W 

ubiegłym roku mieszkańcy zostali zalani. Mamy taką fantastyczną przystań i zapraszam w ogóle 

wszystkich Radnych do Świętej Katarzyny na ulicy Bema. Tam jest taka przystań lawendowa 

przy wspaniałym miejsce może sobie przyjść, zrobić zdjęcie zakupić bukieciki lawendy odpocząć 

tym miejscu zachęcam, bo nie wszyscy Państwo to znacie. Niestety to w ubiegłym roku zostało 

zalana przez ten ciek, ponieważ jest to też w pobliżu, jakby jest to bardzo zaniedbany ciek i i w 

2020 roku nie udało się nic zrobić w tym temacie. Dlatego ja ubolewam nad tym, ponieważ ja 

słuchałam tej, jakby wspaniałych informacji dotyczących naszej gminy, a a niestety tu się nic nie 

wydarzyło, więc to też taki wniosek odgórnie myśl, dlaczego wypowiedziane tutaj Panie 

Burmistrzu no z wiadomych powodów, bo ja liczę na to, że ten temat jakby ruszy, ponieważ przy 

ulicy Polnej jest tutaj niestety, ale załamany krąg tu przy ulicy Bema tych kręgów jest więcej, ten 

ciek jest naprawdę zaniedbany. I to jest taki wniosek z mojej strony, żeby go po prostu jak by 

wykonać, albo zająć się tym tematem bardziej poważnie może podejdę do tego, wiem, że ja 

rozmawiam z Panem Jackiem, wiem że jakieś rozmowy były prowadzone, ale w 2020 roku nic z 

tego nie wynikło. Dziękuję.  
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Przewodniczący Rady Roman Kasprowicz: 

Dziękuję Pani Katarzyna. Widzę, że w dyskusji nikt więcej nie chce zabrać głosu i przechodzimy 

do rozdziału 16. Spółki Gminy i Spółki z Udziałem Gminy. Czy w tym rozdziale ktoś chce zabrać 

głos? Nie widzę przechodzimy do rozdziału 17. Realizacja Uchwał Rady Miejskiej w Siechnicach? 

Widzę nikt się nie zgłasza do dyskusji, przechodzimy do rozdziału 18. Współpraca z Innymi 

Społecznościami Samorządowymi. Widzę nikt się nie zgłasza do dyskusji, przechodzimy do 

rozdziału 19. Gmina w Ogólnopolskich Rankingach i Konkursach. Nikt się nie zgłasza do 

dyskusji, przechodzimy do rozdziału 20. Najważniejsze Zagrożenia w 2020 roku. Pani Alina 

Kłosowska, proszę Pani Alino.  

Radna Alina Kłosowska: 

Już jestem, przepraszam najmocniej, że nie włączam kamerki, ale to tylko ze względu na to, żeby 

poprawić jakość, bo coś coś szwankuje. Chciałbym, Drodzy Państwo, powiedzieć, że rok 2020 

był dla inwestycji, które się nazywa budowa Szkoły Podstawowej w Siechnicach jako 

demonstracyjny budynek pasywny wraz z budową hali gimnastycznej był rokiem naprawdę 

szczególnym, dlatego że po kilku nierozstrzygniętych w przetargach udało się w końcu wyłonić i 

podpisać umowę na wykonanie tej inwestycji. Ta umowa opiewa na koszt 20 541 000 i została 

podpisana z realizacją 17 miesięcy, czyli pod koniec tego roku. Tak naprawdę to jej termin 

zakończenia zostanie dopiero chyba określony przez wykonawcę, kiedy zakończy wszystkie 

prace inwentaryzacyjne i zatwierdzi prace naprawcze. Według harmonogramu, który został 

przedstawiony Radnym, dowiadujemy się o kosztach związanych z robotami naprawczymi, takimi 

jak wymiana pokryć dachowych, roboty związane z naprawą powłoki na stropach. Opracowanie 

metody osuszania budynków wraz z wykonaniem osuszania i innymi, które opiewają na kwotę 

969 000, czyli proszę państwa niespełna 1 000 000 zmarnowanych złoty. Bardzo niepokojącym 

dla mnie, a koniecznym do wykonania jest odgrzybianie i zabezpieczenie zawilgoconych ścian 

tynków w budynku szkoły. O tym dowiaduje się ze strony gminy. Nie miałam okazji się o tym 

dowiedzieć, że w ogóle, że tak jest problem. W ciągu to wydaje mi się, że do takiego stanu został 

doprowadzony demonstracyjny, budynek, w którym ma być przeznaczony dla naszych dzieci. 

Proszę Państwa, według mnie to jest skandaliczne. Panie Burmistrzu, piękne są zdjęcia, które 

pan pokazuje w relacjach z budowy, bardzo się cieszyłem, bo miałem nadzieję, że tak naprawdę 

ta szkoła tak wygląda, a teraz z myślą o tym, że może być może moja wnuczka zdąży pójść tam 

do tej szkoły. To będę się obawiała o jej zdrowie. Szkoda, że wśród tylu pięknych zdjęć, które pan 

pokazuje, jak pięknie jest w tej szkole nie pokaże pan tych, gdzie jest Grzyb na ścianie? 
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Przepraszam za emocje, ale w tym momencie tak naprawdę nie mogę spokojnie o tym 

rozmawiać, to są nasze pieniądze i w ten sposób są spożytkowane Panie Burmistrzu. 

Wielokrotnie w ubiegłym roku prosiłam Pana, występowałem z zapytaniem i wnioskiem z prośbą 

o wpuszczenie nas na wizję. Za każdym razem, one były odmowne. Czy jest się czego bać? Nie 

można normalnie porozmawiać pokazać, co jest niepokojące. Można tylko po co po co mają 

może Radni gminy Fair Play rozsiewać zaraz plotki, a te plotki same się powstają. Pan widzi co 

się dzieje na Facebooku, aż huczy, to nie my prowokujemy to Pan Panie Burmistrzu, robi relacje, 

wstawia i pokazuje piękne zdjęcia, on może piękne są, ale nie do końca, więc na przyszłość 

bardzo proszę, aby relacje, które są zdjęciowe, aby pokazały też te ciemne strony, niech ludzie 

wiedzą, niech się przekonają, niech wiedzą, na co pieniądze, kolejne trzeba dołożyć po to, żeby 

zrobić naprawić roboty, które są normalnie, źle zrobione. Nie jest mi do śmiechu Panie 

Burmistrzu naprawdę przestały mnie już te pańskie negatywne odpowiedzi na nasze wnioski o 

wizję szokować, one mnie nawet już nie zaskakują, one po prostu dają mi tylko do myślenia, że 

tak naprawdę nie ma między Panem, a Radnymi z grupy gmina Fair Play właściwych relacji. 

Dziękuję bardzo.  

Burmistrz Siechnic Milan Ušák : 

No, więc tak po kolei ja się ogromnie cieszę, że po raz pierwszy w sprawie tej inwestycji Pani 

Radna Kłosowska jako Radna z Siechnic zechciała tak gruntownie jak na swoją dotychczasową 

działalność przygotować się do obszernej, jak nigdy dotąd Pani działalności radnej wypowiedzi. 

Myślę, że to jest wyraz głębokiej troski z Pani strony i to oceniam jako niezwykle pozytywnej za to 

chce serdecznie podziękować, mimo, że nie były to łatwe słowa oczywiście dla nikogo z nas a dla 

mnie w szczególności nie. Myślę, że bardzo pozytywny fakt godzien odnotowania drugi to taki, że 

nie wypowiada się w sprawie tej szkoły, jak dotychczas na na przykład filminikach, o których już 

wspominałem Radny z Radwanic, szef Pani klubu Radnych, Pan Jakub Janusz Kłosiński, myślę, 

że to jest też z pożytkiem dla tematu, że jednak to Pani jako Radna z Siechnic z taką głęboką 

troską i tak obszernie wypowiada na ten temat po raz pierwszy podkreślam w taki sposób, co 

szczególnie godne odnotowania, raz jeszcze powiem. Niemniej jednak tej odpowiedzi w tej 

wypowiedzi przepraszam Pani Radnej kilka rzeczy, które wymagają odniesienia się a może 

nawet i sprostowania. Pani Radna, nikt nie blokuje Pani jako Radnej w szczególności, ani innym 

zainteresowanym Radnym wstępu na plac budowy, szczegóły współpracy i możliwych warunków 

tego wstępu są na bieżąco podawane w uzgodnieniu z kierownictwem budowy. Problem polega 

na tym, że Pani Radna między innymi być może Pani Radna woli robić z tego show na 
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Facebooku, wzywać mieszkańców z uprawnieniami budowlanymi, żeby Panią wsparli w swoich 

działaniach, zamiast zastosować się do wymogów sformułowanych nie przez gminę jako 

inwestora, tylko przez tego, który za budowę odpowiada i zgodnie z prawem budowy pełni 

funkcje na tej budowie, a więc nie ma przeszkód, trzeba tylko się dostosować nic nie jest 

ukrywane. W momencie, kiedy już powstał materiał niemal całościowy, który pozwala 

komunikować gminie i urzędowi na moje polecenie sytuację na budowie. To zaczęło być robione 

w formie cyklicznych komunikatów, jaką reakcją spotkał się pierwszy z komunikatów w wykonaniu 

klubu Fair Play. No już nie w postaci głupkowatego tego filmiku wprawdzie, bo jakoś te się 

skończyły nie wiem jeszcze czemu, ale w postaci opublikowania banneru czy plakatu, że jednak 

presja ma sens. To jest postać formy dialogu, które Państwo prowadzicie od początku tej 

kadencji ze mną z innymi Radnymi w trudnych sprawach, bo ta sprawa jest trudną. Mimo tego i 

mimo Pani sugestii czy wręcz insynuacji wypowiedzi nie doszło do sprzeniewierzenia pieniędzy 

do ich niegospodarnego wykorzystania. W związku z tą inwestycją. Tego poglądu ja i podległe mi 

służby jesteśmy gotowi bronić w każdym postępowaniu kontrolnym i przed każdą instytucją 

obecnie i w przyszłości, jeżeli Pani bądź Pani koledzy i koleżanki z klubu Fair Play mają jednak 

odmienne zdanie albo w wyniku dajlszej lektury obszernych dokumentów, które zostały 

udostępnione w granicach prawa i bez żadnych ograniczeń, które by niezgodnie z prawem tutaj 

były postawione, dojdziecie do wniosku, że do takich nieprawidłowości doszło, to chcę 

poinformować, że jako na Radnych funkcjonariuszach publicznych ciąży na was nie tylko 

społeczny, ale i prawny obowiązek powiadomienia o tym właściwych organów przyjmuje, że jeżeli 

nie zrobicie tego w tej kadencji, to wszystkie te naganne niezwykle krytycznej, stawiające w złym 

świetle mnie oraz moich pracowników wypowiedzi są pustosłowiem, są czystą grą polityczną i 

wreszcie niesprawiedliwą dla większości z nas pracujących przy tym projekcie oceną i tak na 

koniec pani radna. No mam nadzieję, że Pani i Pan Radny Kłosiński wejdziecie w końcu na to 

budowę, żeby przekonać się, że nie ma piwnic pod tym budynkiem, a wszelkie oznaki 

miejscowego zagrzybienia, zawilgocenia zostały już usunięte bądź są te prace na końcówce, a 

wzięły się stąd i dlatego, że budowa nie budynek demonstracyjny. Proszę to zrozumieć tego 

jeszcze zabrakło w pani o czytaniu i wypowiedzi, więc jeszcze trochę pracy przed Państwem. 

Budowa nie budynek demonstracyjny, bo on jeszcze nie powstał tak, pozostawała przez okres 

kilkunastu miesięcy zabezpieczona na tyle, na ile mogła być zabezpieczona przez ponad sezon 

budowlany w trudnych warunkach atmosferycznych i musiało siłą rzeczy dojść do zawilgocenia 

do uszkodzeń miejscowych, które musiały być naprawione. W naszym komunikacie już w 

pierwszym informujemy obszernie rzetelnie jako gmina o tym, że toczą się postępowania 



                                                             Załącznik nr 2  
                                                                                                 do Protokołu Sesji Rady Miejskiej 
   nr XLII/21 z dnia 24,28,29 czerwca 2021r. 
 
sądowe, między innymi z powództwa gminy przeciwko i wykonawcy pierwszemu i nadzorowi 

budowla nadzorowi inwestorskiemu nad pracami tego pierwszego wykonawcy. Te wszystkie 

postępowania będą trwały, pewnie jeszcze długimi miesiącami, jeżeli nie latami, prowadzone są 

zgodnie z obowiązkiem ciążącym na mnie w szczególności, na pracownikach, musiały być 

uruchomione, będą kontynuowane i z najlepszą wiedzą i starannością, będziemy w nich 

próbowali dochodzić należnych gminie odszkodowań i wyrównania strat. Zabrakło w Pani 

wypowiedzi, co dowodzi jej intencjonalności i to negatywnej a nie pozytywnej, Pani intencji, żeby 

poniżyć tak dyskredytować i zdeprecjonować wysiłek pracowników starania moje przy tej 

inwestycji zabrakło informacji o tym, że od pierwotnego dofinansowania 3 000 700 kilkadziesiąt 

tysięcy. Jesteśmy już dzisiaj na poziomie blisko 13 000 000 za chwilę o 1 000 000 kolejny więcej, 

a więcej nie dodam, bo to się będzie jeszcze rozstrzygać w ciągu najbliższych 2 miesięcy 

wakacyjnych. Oczywiście, jaki będzie bilans tej inwestycji, ostateczny o tym się przekonamy. 

Pewnie w ciągu kolejnych kilku bądź kilkunastu miesięcy wtedy przyjdzie czas na podsumowania, 

na policzenie, jakie były straty, na ile pokryliśmy je zwiększonymi dotacjami, a na ile za kolejne 

długie miesiące uda się te straty jeszcze zrekompensować w wyniku uzyskanych odszkodowań 

od wykonawcy, o ile uda nam się je wyegzekwować, bo to jest jeszcze kolejna sprawa, więc chcę 

Panią Radną zapewnić, że jeżeli wyborcy w swej łaskawości obiektywnej mam nadzieję ocennie 

Pani pracy i Pani fachowości, Pani kolegów i koleżanek z klubu Fair Play wybiorą Panią czy 

Państwa na kolejną kadencję to być może wtedy nadal przez kolejne długie lata, czy to ze mną w 

tej roli, czy już beze mnie w tej roli będziecie Państwo mieli nadal dużo tematu do badania jak 

gminie udało się skutecznie wygrać czy przegrać procesy, jak udało się wyegzekwować 

ewentualne wygrane kwoty i będziecie Państwo mieli okazję również obserwować, jak wygląda 

funkcjonowanie tego budynku czy dzieci rzeczywiście w nim młodzieży i kadra doznają 

jakimkolwiek uszczerbku na zdrowiu w związku w tym, jak on jest wybudowany i jakiej jest 

jakości, ale to dopiero przed nami, więc proszę za dużo na zapas się nie martwić i zasnąć dzisiaj 

spokojnie. Dziękuję uprzejmie.  

Radny Jakub Kłosiński: 

Dziękuję bardzo, za udzielenie głosu, myślę, że ten jak zwykle szyderczy ton i odwracanie 

przysłowiowego kota ogonem przez Pana Burmistrza, do którego jesteśmy już przyzwyczajeni. 

Nie trafi na podatny grunt. Natomiast, Panie Burmistrzu, tak naprawdę to tutaj dużo laurów było i 

podziękowań dla wszystkich urzędników, do, którego ja się oczywiście przykładam, natomiast to 

Pan powinien nam podziękować, że jest pewna presja na Pana inwestycje, na pana działanie, 



                                                             Załącznik nr 2  
                                                                                                 do Protokołu Sesji Rady Miejskiej 
   nr XLII/21 z dnia 24,28,29 czerwca 2021r. 
 
ponieważ proszę sam zobaczy się sam zobaczy się obiektywnie powiedzieć, zaczął pan w końcu 

sam nagrywać filmiki, myślę, że byłem tutaj dla pana jakimś pierwowzorem. Cieszę się bardzo 

ma Pan zupełnie inne finanse pod tym względem i możliwości jak to robię własnym sumptem. 

Cieszę się że bardzo Pan to doceniał, głupkowate, pozostawiam to już w Pana ocenie 

oczywiście. Uważam, że błędnie, natomiast dzięki nam zaczął Pan poinformować mieszkańców, 

co się dzieje w gminie. Na co są wydawane pieniądze, tak to jest rola opozycji tak nie mamy 

dużego wpływu na to, co się dzieje, ponieważ Pan ma większość, natomiast Pan zaczął 

prowadzić dialog informację dla dla naszej społeczności, ludzie się zaczęli tym interesować. 

Oczywiście, możemy się tutaj biczować, kiedyś sam Pan stwierdził, że każda każda inwestycja 

nie nie ma takiej inwestycji, która nie bodajże na którejś sesji, która by nie była przesunięta w 

czasie, oczywiście tylko, że to są już wielokrotnie to padały i sam Pan stwierdził, to są finanse 

publiczne, a nie prywatne, tak jeszcze się mogą dziać w firmach prywatnych, rynek jest kapryśny 

też o tym wiemy, ale tak długie przesunięcie w czasie, no każdy widzi, co się dzieje. Ja myślę, że 

to jest taka chyba przypadłość włodarzy, którzy są długo na stanowisku, Panie Burmistrzu, że nie 

uczycie się, że otwartość w stosunku do mieszkańców i mówienie prawdy jak jest o wiele lepiej 

odbija się na waszym wizerunku niż przemilczenie, udawanie, że nic się dzieje, o wiele więcej i 

szybciej by Pan wygrał gdy pan otwarcie, powiedział do mieszkańców, kilka teraz byśmy poszli 2 

lata wstecz, czyli kilkanaście miesięcy temu tak na szkolę się dzieje źle jest taki taki tak teraz 

odwracanie ogonem, że to jest nasza wina, że Ośrodek Zdrowia to nasza wina, nie proszę Pana. 

Panie Burmistrzu ja się nie potkałem pod Pana sukcesy, nie podklejam się również pod Pana 

porażki, nie mam w zamiaru. Potrzebował Pan pieniędzy i wsparcia, Radni gminy Fair Play tutaj 

podnieśli rękę, doszły dodatkowe pieniądze, w tamtym roku w tym roku żeśmy poparli budżet, 

ponieważ są tam ważne rzeczy z mojej perspektywy chociażby Szkoła w Radwanicach. Pan 

świetnie opanował sztukę retoryki, mówi Pan na początku Pan do do swego przedmówcy chwali 

go a następnie wbija szpilkę początkowo chwali i wbija szpilkę. No gratuluje są to lata 

doświadczenia w samorządzie. My nie mamy opanowanego jeszcze tego, tak doskonale, jak 

Pan, natomiast mówię jeszcze raz może to wynika z tego, że to jest taka choroba, włodarzy nie 

potraficie się przyznać do błędu, dopiero jak się pojawia jakakolwiek opozycja czy Radni, którzy 

zaczynają mówić, to zaczynacie informować społeczeństwo. I na tym to polega, no może Pan 

wieszać psy. Nieraz pan różne rzeczy opowiadał, o mnie, Pani Katarzynie Nowak-Pokorny, o 

Pani Ani Schindler, tak. Nieraz padały słowa dość przykre, nieprzyjemne po czym odkręcał Pan 

kota ogonem. Myślę, że wręcz nie na miejscu na osobę na Pana stanowisku po tylu latach w 

samorządzie jak Pan powiedział zła zjadł Pan na nim zęby, przebywał Pan na salonach 
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politycznych. Wydaje mi się, że czasami padają te słowa, są wręcz obraźliwe, przekupki na targu. 

Pan do mnie powiedział, że nie mam jaj, bardzo miłe, sympatyczne sformułowanie dość na 

niskim poziomie moim zdaniem kultury, natomiast jeszcze raz podkreślę, cieszę się się bardzo, 

że no tak te uśmieszki pod nosem fajnie, że są kamery przynajmniej to widać, zaczął Pan coś 

robić tak, informuje Pan społeczeństwo i informuje Pan mieszkańców i to wszyscy muszą 

wszyscy Radni to widzą i przyznają, że coś, coś się dzieje. I mówię jeszcze raz więcej prawdy w 

w mediach społecznościowych, w filmikach. Już już mówiłem to, że inspiracją tłem dla Pana moja 

osoba i to, czy Pan do społeczeństwa będzie Panu łatwiej, a mniej zakamuflowanych jakiś 

informacji. Czytając w ogóle pod jakimi warunkami możemy wejść na budowę, czy to to wszyscy 

się z tego śmieją. Proszę przeczytać, powiedzieć uczciwie czy to w ogóle jest realne, żeby zwykły 

człowiek miał uprawnienia wysoko wysokościowe jest to specjalny podkładanie nogi nam. Tylko 

nie wiem, zyskałby Pan na tym tak naprawdę. Dziękuję bardzo.  

Burmistrz Siechnic Milan Ušák : 

No myślę, Panie Jakubie, że nie wpadłby Pan do tej piwnicy, tak może, toteż chodzi o tą troska o 

bezpieczeństwo Państwa, ale i tak zupełnie na poważnie. No niestety nie jest Pan inspiracją ze 

swoimi działaniami i nagrywaniem filmów w Internecie, bo gdybym miał czerpać z tej inspiracji, to 

żadne filmy nie byłyby tworzone na zlecenie gminy z moim udziałem czy z udziałem 

pracowników, to trzeba podkreślić. Nie tak się komunikujemy, nie czerpiemy tutaj ani ja wzorów z 

Pana twórczości, bo no nie jest wzorem twórczość polegająca na tym, że ktoś biega jako Święty 

Mikołaj po rynku Wrocławskimi i puka do Prezydenta, wtedy chyba jeszcze Dutkiewicza albo tym 

podobne historie, albo coś tam wyciąga na tych filmach nagrywanych no szczęście nie jest to, co 

wyciągał Pan Palikot w sejmie, kiedyś Pan był w tym ugrupowaniu politycznym, więc pozwolę 

sobie tak nawiązać do tych starych lat dawnych. Ale o tym kiedy i dlaczego i w jaki sposób 

zaczęło się to szersze informowanie w cyklicznych komunikatach, przecież ja powiedziałem w 

swojej wypowiedzi poprzedzającej Pana wypowiedź, słuchał Pan tego, oczywiście i zapewne Pan 

to zrozumiał, ale to Pan odwraca kota ogonem, bo dla Pana potrzeby politycznej Pana kolegów, 

koleżanek z klubu tak jest wygodniej, więc możemy tak rozmawiać do godzin wczesno 

porannych. Dlatego ja będę skracał swoją wypowiedź. Na koniec tylko zwrócę uwagę, to jest 

Państwa metoda działania i retoryka. Zawsze, kiedy rozmawiamy o pracownikach gminy, 

jednostek organizacyjnych o funkcjonowaniu gminy, a przynajmniej niemal zawsze, kiedy są 

podziękowania choćby przy okazji tej sesji czy tej jej 2 posiedzeń. Moja osoba w Państwa 

wypowiedziach jest pomijana, omijana szerokim łukiem. Czy to jest normalne, uczciwe i 
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sprawiedliwe, kiedy mówi się o tym, że Państwo doceniacie zaangażowanie pracowników, 

również w ostatniej Pana wypowiedzi choćby w projekt szkoła, mimo jego przejściowych porażek 

i trudności, ale już mojego zaangażowania, ciężkiej pracy, również ogromnego serca i emocji to 

wkładanych, bo przecież to jest bardzo trudna nasza wspólna sprawa. Tego z waszej strony nie 

widać, zastanówcie się uderzcie się w pierś, czy wy naprawdę działacza w imię dobra wspólnego, 

działacie wspólnie razem z innymi Radnymi, z Burmistrzem dla dobra gminy, czy przybieracie 

tylko taką twarz na Facebooku, w Internecie głównie, bo to są wasze kanały komunikacyjne, no 

nie macie dostępu do możliwości tego sprawstwa rzeczywistego tak, wpływania na byt gminy, 

więc próbujecie tędy, czy to jest w dużej części poza pewna polityczna, no mieszkańcy się o tym 

nie przekonają. Pan tutaj sugeruje w swojej wypowiedzi, że cecha włodarzy długo pozostających 

w pełnionej funkcji czy to jest długo, czy krótko to nie będę się wypowiadał, bo byli znakomici 

wójtowie i burmistrzowie, prezydenci, którzy byli długo dłużej niż ja i mieszkańcy nie chcieli ich 

wypuścić ze swoich samorządów, to wyborcy będą oceniać pewnie w kolejnych wyborach. 

Natomiast no obawiam się, że wasze działania i wypowiedzi są jednak większej części 

skierowane nie na bycie konstruktywną opozycją, tylko właśnie na ten taki cel polityczny, jakim 

jest zdobycie władzy. Co jest cechą każdą i naturalną, każdej opozycji... tylko oczywiście pytanie 

to mieszkańcy ocenią, czy warto, czy warto, czy zasługujecie na zaufanie. Myślę, że do końca 

kadencji wiele się zdarzy, żeby te podsumowania sobie czynić. Za to jednak, co dobre w waszych 

w działaniach, co jest też inspirujące czy motywujące. Zawsze dziękuje i kończąc swoją 

wypowiedź też chce za to, co jest w dobrych intencjach, szczerze a to nie jest także tego nie ma 

w ogóle oczywiście z waszej strony to też jest, choć na przykładzie inwestycji szkoły trudno mi się 

tego doszukać, podkreślam. To za to dziękuję, kończąc swoją wypowiedź, prosząc o 

nieprzedłużaniu już tego wątku. Dziękuję bardzo. 

Radny Jakub Kłosiński: 

Też krótko. Ocenią nas wyborcy, ludzie, z którymi współpracujemy, którym pomagamy na co 

dzień i przed nimi będziemy odpowiadać i myślę, że to będzie chyba najlepsze świadectwo 

naszej pracy. Pan Burmistrz zawsze ocenia i na końcu jakąś łatkę przy przykładach każdemu z 

nas, nieraz się Pan odwołuje do do mojej jakieś historii politycznej, której się wcale nie wstydzę 

moim zdaniem jest to też znowu jakieś słabe aby nie ośmieszyć, no ale taka jest Pana metoda 

działania i nie przedłużając dalej. Tak jak mówię ocenią nas wyborcy. Dziękuję bardzo.  

 

 



                                                             Załącznik nr 2  
                                                                                                 do Protokołu Sesji Rady Miejskiej 
   nr XLII/21 z dnia 24,28,29 czerwca 2021r. 
 
Radny Piotr Nowiński: 

Ja odnośnie tych słów Pani Radnej Kłosowskiej odnośnie szkoły, no chciałbym tu pogratulować 

bo to była najdłuższe wystąpienie Pani Radnej w historii pełnienia wszelkich funkcji publicznych, 

które kojarzy. No dobrze tutaj Pani to wystąpienie bardzo sobie dobrze przygotowała no. W tym 

wystąpieniu odnośnie budowy szkoły padły takie stwierdzenia, że Radni klubu Fair Play mają złe 

relacje z burmistrzem, bo to jest słuszne spostrzeżenie. Ja jako Radny widzę, że nie ten dzień 

klub największy klub tak trudno mówić o jakieś opozycji, bo to jest chyba próba jakiegoś 

wpisywania się w kanony opozycji partii rządzącej, takiego trochę interpolowania tego, co się 

dzieje w sejmie, to jest kompletnie nieudane. Mieszkańcy tego w ogóle nie rozumieją. Państwo 

mają największy klub w Radzie Miejskiej największy i pomimo tego, że macie największy klub to 

oprócz tego, że są to złe relacje z Burmistrzem, toteż macie bardzo złe relacje z innymi Radnymi. 

To jest główny problem, na którym cierpią tak naprawdę mieszkańcy z okręgów wybranych 

Radnych przez klub z klubu Fair Play, bo ta uwaga Pani Kłosowskiej odnośnie tej troski taki to  

tak zabrzmiało sztucznie przynajmniej ja to tak odbieram o tą szkołę, to raczej w mojej ocenie jest 

to pretekst do kolejnego żerowania na tym, że coś się nie udało, że można tutaj zaatakować, 

podgryźć, ciesząc się z tego, że coś nie wychodzi. Oczywiście nie należy chwalić tutaj, ponieważ 

budynek jest niewykończony. Natomiast no brakuje tych wypowiedziach takiego szczerego 

oddawania faktów, no. Zwiększenie dotacji, z 3 do 8, 13 000 000, no wystarczy takie fakty 

dodawać do swoich wypowiedzi, żeby też oddawać realnie całą sytuację. Natomiast, tego nie 

widać mieszkańcy interesują się tematem szkoły. Do mnie bardzo wielu wyborców trafiło z takimi 

pytaniami i faktycznie tu przydałoby się Panie Burmistrzu ze strony urzędu takie cykliczne 

informowanie. To się pojawia, ale widocznie tego jest za mało, ponieważ nadal niektóry Radni 

niektórzy Radni chcą po prostu żerować na tej dezinformacji, niemal, że ciesząc się z tego, że 

coś nie wyszło, no ja cieszę się, że Pani Radna tym tematem się zainteresowała bo tak naprawdę 

w poprzednim roku, czy też nawet w tym widziałem, że Pani główną inicjatywą w ramach Rady 

Mieszkańców był ze zgłoszeniem zakupu słomianych parasoli plażowych, no to zapamiętałem z 

Pani inicjatyw, no i jak teraz słyszę tą troskę odnośnie szkoły w Siechnicach, no to wręcz jestem 

zaskoczony. No ale ważne, że przynajmniej klub Fair Play już nie rozpowiada tych informacji, 

które gdzieś tam proponował Pan Jakub Kłosiński, że zalane są piwnice, a okazał się, że tych 

piwnic nie ma, no ale to nie przeszkadza produkować dalej taki fake newsy i w mojej ocenie klub 

Fair Play byłby bardziej wiarygodny w ocenie i odbiorze mieszkańców, gdyby sam zachowywał 

się Fair Play. Samowola budowlanych to nie jest coś, co jest fair play, jest fake play i po prostu 

ludzie tak już z przekąsem mówią o tym klubie... Ubolewam, bo ja na przykład jako przedstawiciel 
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Siechnic stracę na tym, że Radni z klubu Fair Play reprezentujący Siechnice cały czas wkładają 

kij w projekt, blokując wszelkie inicjatywy głosowania, bo, szukając okazji do tego, żeby 

przywalić. No ja muszę się zgodzić z tym, że na Siechnice idzie mniej pieniędzy na inwestycje niż 

przynosi w podatkach, no ale cóż mogę zrobić tak, no muszę tutaj łapać to porozumienie z 

małymi miejscowościami. Na szczęście są Radni niezrzeszeni żadnych klubach, niechcący robić 

lansu i kariery w mediach społecznościowych, ale chcą budować wspólnie tę gminę i udaje się z 

nimi znaleźć porozumienie i przegłosować zdrowy budżet. No Państwo zostali z tego rozliczeni, 

więc widzę, że głosujecie tak, że popieracie tę burzę. Ja jestem tylko zaniepokojony takim 

sztucznym sztuczną troską, takim udawaniem, bo, a później przychodzi, co do czego to główna 

inicjatywa, to słomiane parasole plażowe. Dziękuję bardzo oddaję głos.  

Radny Łukasz Kropski: 

Ja nie wiem od czego mam zacząć, ale chyba od końca, czyli Panie Wiceprzewodniczący, ja 

rozumiem, że Pan jest tylko Wiceprzewodniczącym i przez Pana ręce nie przepływają wszystkie 

pisma zapytania, które są kierowane do Burmistrza przez Przewodniczącego rady, ale można 

sobie wejść na biuletyn informacji publicznej zobaczyć, ile pism w kontekście Szkoły 

Podstawowej w Siechnicach, budowy Szkoły Podstawowej w Siechnicach było skierowane 

właśnie przez Panią Kłosowską. Więc ja tej uszczypliwości nie rozumiem, ale to, że Pan się nie 

interesuje życiem życiem gminy to wiemy, tylko potrafi Pan sobie dużo dużo poopowiadać i tu w 

kontrze najchętniej na Radnych gminy Fair Play, jeżeli chodzi o szkołę, szkołę podstawową i jej 

budowę Ja się cieszę, że zaczęły pojawiać się, te te artykuły, ale o ile bardziej wiarygodne były te 

artykuły, gdybyśmy mieli zdjęcia z października, z września 2018 i mogli porównać je z tymi 

właśnie z wiosny, bo już pewnych pracach, uporządkowaniu tego terenu, bo pytanie powstaje, 

gdzie był nadzór inwestorski i gdzie był ten kapitan okręgu, którego to już był wspomniany, że co 

jakiś czas się coś do niego przylepia, gdzie był wtedy ten kapitan okręgu i gdzie nadzorował, 

nadzoro nadzorował jako inwestor tą budowę. I kwestia zaufania zaufanie jest wtedy, jeżeli 

wiadomo i i ufa się w pełni tym przekazywanym informacjom, jeżeli zobaczył bym te informacje i 

te zdjęcia, z wrze z września 2018 i porównał z tymi, które zobaczyliśmy, teraz to to bym mógł 

powiedzieć, że taki stan został był w 2018 roku na tą chwilę moja interpretacja tych zdjęć i tych 

artykułów jest taka, że przygotowano całą budowlę budowę do do tych zdjęć, wybrano 

najkorzystniejsze zdjęcia i umieszczono je w artykule. Nie wiem, czy stan stan opisany w jednym 

z ostatnich artykułów jest stanem, tylko ze względu na to, że obiekt nie był dewastował się przez 
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2 lata, bo nie wiem, czy pogoda miała wpływ na wysokość nadproża na przykład no na to raczej 

na czy raczej wpływu nie miała. Dziękuję. 

Radna Katarzyna Nowak-Pokorny: 

Przyznam, że aż mi się trzęsie wszystko. Przecież ja się zastanawiam o jakiej współpracy jest 

mowa. Panie Burmistrzu, ja nie wiem, czy Pana to bawi, ale mnie w pewnym momencie już 

nawet przestał bawić, to to, co przed chwilą w ogóle zaistniało? Pani Alina, tak naprawdę to jest 

tak dobry człowiek, społecznik, ona jest po prostu wszędzie, gdyby nie ona to mi by się nawet nie 

udało przeprowadzić ostatniej akcji dla mieszkańców i po prostu jak ja tego słucham, co wy 

robicie, to nawet naprawdę to już nie jest zabawne bo to, przechodzi wszelkie granicy 

jakiejkolwiek przyzwoitości Panie Burmistrzu, z Pana strony, szczególnie, bo Pan jako Burmistrz 

nie powinien był się odnosić w ten sposób nawet do Jakuba Kłosińskiego, bo wtedy w momencie, 

kiedy jest rzeczywiście źle a Pan doskonale wie, że ze szkołą jest źle, jeżeli ktoś zwraca Panu 

nad to na to uwagę, to Pan po prostu wychodzi z jakimiś sprawami z przyszłości, które nie mają 

odniesienia w ogóle do rzeczywistości, o jakiej współpracy jest mowa między kim jest ta 

współpraca, kiedy ktoś wypowiada a Pani Ziobrowska się śmieje w danym momencie, o jakim 

współpracy mówimy. Kto z Radnych chce współpracować o tym co, mówi Pan Piotr Nowiński, od 

kiedy jestem Radną od 2018 roku, nie wiem, czy jestem w stanie policzyć na palcach 1 ręki sesje, 

w której Pan Nowiński nie wspomniał oo zapomniałam po prostu. Dokładamy w żenujący sposób, 

Panie Burmistrzu, żenujący sposób. Ja przepraszam bardzo wasze sztuczne wystąpienia 

Radnych, Pana Burmistrza sztuczne wystąpienia, czytania z kartki, nawet się nie staracie, żeby 

te wystąpienia były naturalne, ani nie, chociaż je przeczytajcie, a nie udawajcie, że je czytacie. Z 

żałosne wypowiedzi wyciąganie jakichś rzeczy, brudów, które w ogóle nie mają odniesienia do 

raportu, powiedzcie mi po co to wszystko. Czy to jest współpraca gminy, czy takie rzeczy mają 

się dziać na oczach mieszkańców i, że i chcecie.. przepraszam ale Pan Nowiński Pan i 

wypowiedź Pana Burmistrza skupiła się na wypowiedzi Pani Kłosińskie Kłosowskiej, ja już nawet 

sama nie pamiętam, bo jestem tak zdenerwowana, po prostu się nie skupiła na wypowiedź Pani 

Aliny, tak. Więc ja chyba mogę też się skupić na wypowiedziach wcześniejszych Panów. To jest 

naprawdę żałosne, oszczędzimy tego mieszkańcom. Skupmy się na raporcie, a jeżeli chcecie 

sobie po wyciągać, to zróbmy taką komisję i powyciągajmy sobie sami wszystkie brudy. 

Naprawdę szanujmy się w tym momencie, nie lubię tego zdania, ponieważ uwżywa to 1 radna, 

która też po prostu nigdy tego nie przestrzega, ale w tym momencie to już naprawdę przechodzi 

wszelkie granice. Jest 22:18 a my po prostu skupiamy się zamiast na przejść do rzeczy, to 
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skupiamy się na bzdurach. Panie Piotrze ja Pana bardzo proszę, naprawdę.. To nie jest w 

porządku co Pan robi. My mamy dosyć tego w tych Pana wypowiedzi, to jest po prostu żenujące, 

te teatrzyki, które Pan przedstawia, jeżeli Pan chce wszystkich brać do 1 worka to Pana 

zapewnia, że są tutaj ludzie, Radni, którzy są z powołania, i którym naprawdę zależy na tej 

gminie, i którzy nie życzą sobie, żeby Pan mówił w ten sposób i żałośnie wypowiadał na ich o ich 

działaniu, bo to, co w tym momencie robicie to już przekrocza wszelkie granice. To naprawdę 

wprowadza niepotrzebny stres, niepotrzebną walkę, która później się przeradza na zdrowie 

innych ludzi, to nie tylko moje zdrowie, ale też poprzednich Radnych i innych również, jeżeli 

chcecie i Pan chce, żeby zagłosowała za to proszę być pewien, że, o ile ja będę zdrowa i będę 

miała na siłę, to nigdy tak nie będzie, bo jeżeli to nie będzie zgodnie z moim sumieniem. I nie 

życzy sobie, żeby ktokolwiek z was narzucał komukolwiek z nas jakiekolwiek zdanie, bo my 

jesteśmy na tyle wykształceni i mamy na tyle informacji na temat gminy i mieszkańców, i na tyle 

nam na tej gminie zależy a szczególnie gminie Fair Play, która naprawdę dużo robi nie tylko w 

sieci, ale wszędzie i w rzeczywistości. Czy nie zasługżuje nie zasługują na takie poniewieranie 

nas i Panów i Panie Burmistrzu, że my Pana poniewieramy, Pan się dowie przy wotum zaufania, 

dlaczego my o Panu nie wspominamy, bo to jak powstają inwestycje, to nie jest wszystko, bo 

gmina to jest właśnie jej przywódca, to jest Pan przepraszam, bo akurat przez przypadek 

wyłączyłam kamerę i to, w jaki sposób Pan nami dowodzi i wszystkimi innymi i urzędnikami. Jak 

Pan funkcjonuje, jak Pan pracuje, to zostanie oceniony w następnym punkcie i to już nie będzie 

zabawne Panie Burmistrzu. Dziękuję bardzo i przepraszam za moją emocję, ale po prostu to 

już... 

Burmistrz Siechnic Milan Ušák : 

Uprzejmie dziękuję. No przyznam się, że po tym ostatnim zdaniu Pani Radnej Katarzyny Nowak-

Pokorny przez moment też takie emocje mocne mną zatrzęsły, bo rozumiem, że Pani zmienia 

zdanie i wbrew deklaracjom zapewne Pani a może i z kolegami, koleżankami z klubu Fair Play 

będzie przeciwko wotum zaufania, bo to nie jest głosowanie nad sprawozdaniem z wykonania 

budżetu nad absolutorium. Tu można sobie dowolnie nie mając argumentów, albo mając 

emocjonalne argumenty bądź też zupełnie błahe zagłosować za lub przeciw, bądź wstrzymać się 

i nikt tego nie zweryfikuje i nie rozliczy, przy głosowaniu nad absolutorium już Radni są nieco 

bardziej ograniczeni, iż związani prawnie bo są związani i ograniczeni oceną i treścią 

sprawozdania przede wszystkim, ale tak, odnosząc się jeszcze pokrótce do emocji. No Pani 

Katarzyno, Pani apeluje, żeby nie oceniać subiektywnie nie poniżać w swoich wypowiedziach, a 
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sama w swojej wypowiedzi Pani oceniła i poniżył i niesprawiedliwie koleżanki, Radne, które 

wypowiadały się jak domyślam się w sprawie oświaty. Mam tu na myśli Panią Radną Elżbietę 

Świech i Panią Radną Annę Kozłowską, osoby, które doświadczeniem dokonaniami zawodowymi 

dla społeczności naszej gminy, dla gminnej oświaty w szczególności biją Panią na głowę przy 

całym szacunku dla Pani zaangażowania, dla Pani dotychczasowych działań i doświadczenia, 

ogromnego zaangażowania, tak również wielkich emocji to wkładanych. To jednak ten mój tekst i 

ta ocena jest faktem obiektywnym, żeby nie powiedzieć mierzalnym. Ja tylko powiem opinii 

publicznej, jaka była Pani pierwsza reakcja po wypowiedziach koleżanek Radnych. Pani zresztą 

ją w części powtórzyła w swojej wypowiedzi i niech Radni i słuchający nas mieszkańcy, których 

chyba już niewielu pozostało, o ile w ogóle to oceniają. Pani do mnie napisała, pięknie się 

przygotowały, buźka z wywalonym na wierzch jęzorem, super program rozrywkowy, buźka 

wystrzeżonymi zębami. Dobrze by było, gdyby niektórzy zamiast udawać, że nie czytają po 

prostu czytali, bo wszystko by to naturalniej, znowu buźka wyzwolonym jęzorem. Ja Pani 

odpisałem, ale małpa, to było do było do Pani adresowane, a propos naszej miłej konwersacji na 

WhatsAppie, ale czy to nie przeczy temu, co Pani mówi, czy to nie dowodzi hipokryzji Pani. 

Jednym Pani przegania, a jednocześnie sama robi jeszcze gorzej. Siedzi tu na sali Radny Piotr 

Gądziński, który po sesji styczniowej w 2019 roku w trakcie przerwy, kiedy nie udało się Pani, 

Pani kolegomi koleżankom z klubu Fair Play już powiem nie ładniej i kolokwialniej uwalić budowy 

Ośrodka Zdrowia, usłyszał od Pani ty ……, niech Pani teraz potwierdzi bądź zaprzeczy? Tak. 

Przewodniczący Rady Roman Kasprowicz: 

Wszyscy Radni proszę wziąć chwilę oddechu bo rozmowy idą nie w tym kierunku. Ze względu na 

bardzo późną porę 22:25 jestem zmuszony przerwać obrady sesji.  

Burmistrz Siechnic Milan Ušák : 

Panie Przewodniczący, uwaga formalna tu zgłaszany mi jest od dłuższego czasu, że pkt 15 

porządku obrad jest terminowy. Jest uchwała Gminnego Ośrodka Pomocy Społecznej i 

niezależnie od dalszego przebiegu dzisiejszego posiedzenia serdecznie proszę, a żeby 

ewentualnie ten punkt przynajmniej jeszcze rozpatrzeć. Dziękuję bardzo.  

Radny Piotr Gądziński: 

Tutaj chciałbym tylko nawiązać do wypowiedzi, tak, Pana Jakub, Pana Łukasza, Pani Aliny w 

temacie, że kapitan statku nic nie robił, że tak powiem, że chodzi o budowę szkoły podstawowej, 

no historia no sama się kreśli i zmierza do refleksji tak w momencie, kiedy Pan Burmistrz, widział, 
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że nie ma już możliwości kontynuowania realizacji budowy szkoły podstawowej z pierwszym 

wykonawcą odstąpił od umowy, gdzie gmina jest z Panem Łukasikiem tak w sporze sądowym. W 

momencie, kiedy Pan Burmistrz zobaczył, że nadzór, który miał pełnić funkcję nadzoru 

inwestorskiego nad prowadzeniem robotami przez pierwszego danego wykonawcę, wykonywał 

pracę niezgodnie z prawem i ponowne gmina jest z kim znaczy z tą firmą w sporze sądowym, 

więc no Szanowni Państwo no zgodnie z prawem wszystko zostało wykonane okej. Tutaj Panie 

Jakubie to nie jest firma prywatna, gdzie inwestor ma pełny wachlarz swoich decyzji. Niestety jest 

to Urząd Gminy i obowiązują nas przepisy odnośnie przetargów publicznych. Tak ustawa mówi, 

jakie kroki trzeba poczynić, żeby cokolwiek zrobić na inwestycji? Czy to jest wina gminy, że 

poszczególne przetargi ogłaszane raz po raz nie przyniosły wyłonienia wykonawcy na odpowiedzi 

na odpowiednim poziomem finansowania. To nie jest niestety wina Pana Burmistrza, tylko takie 

warunki decydował rynek ma tamten czas. Dziękuję bardzo.  

Radna Danuta Ziobrowska: 

Dziękuję bardzo, Panie Przewodniczący, nad użyję pana zgody, dobroci na udzielenie mi głosu, 

bo ja niestety, ale muszę 2 zdania do Pani Kasi Pokornej. Pani Kasiu, tradycyjne tradycyjny jest 

chaos i zamieszanie, które Pani wprowadza, tradycyjnie, nie upewnia się Pani, kto rzuca Pani 

oskarżenia, nawet dzisiaj w przypadku mojego nazwiska ja sobie tego po prostu nie życzę, bo to 

nie ja się śmiałam. Nie odzywam się, bo uważam, że to, co Pani robi na temat raportu, to jest 

tylko koncert życzeń. Jak dla mnie, nie chcę w tym uczestniczyć w taki sposób uczę się, słucham 

i na pewno mam wyłączony mikrofon i kamerę, bo ja akurat cały czas, odkąd powstała zdalny 

tryb obradowania, naprawdę mam problem z Internetem. Dziękuję i przepraszam wszystkich, że 

ja też wybuchłam.  

Radna Anna Schindler: 

Tak, dziękuję bardzo, ja nie ad vocem tylko w tym punkcie cały czas chciałabym kontynuować 

jednak rozmowę. Po pierwsze bardzo niedobrze się stało, ale to jest tylko obraz jakby 

zainteresowania i takiego podejścia do tej kwestii, że właśnie w punkcie najważniejsze 

zagrożenia gmi gminie w zakresie do najważniejsze zagrożenia w gminie w 2020 roku. Pan 

Burmistrz czy w odpowiedzi na pierwsze z nich a mianowicie budowę szkoły i w zasadzie nie nie 

wypowiedział się na temat sposobu rozwiąza rozwiązania tego zagrożenia tego problemu, tylko w 

zasadzie tradycyjnie zaczął oceniać osobę wypowiadająca się bądź sposób jej wypowiedzi. Nie 

było w ogóle merytorycznej kwestii. Wiec ja teraz przechodzący do punktu 3 w tym w tych 

zagrożeniach najważniejszych dla gminy, a mianowicie punktu, który brzmi zapewnienie 
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bezpieczeństwa gminy w zakresie dostarczania wody. Bardzo proszę o merytoryczną i konkretną 

odpowiedź, żeby nie była również posądzeń albo pomówień, że ja nie czytam, źle czytam, źle 

rozumiem, przekręcam itd. tak dalej. Zacytuje drugi akapit z tego podpunktu i bardzo proszę, o 

konkretną odpowiedź na problemy, które tam zostały sformułowane. Akapit, drugi punktu 3 w 

oparciu o analizę kierunków rozwoju poszczególnych obszarów gminy konieczne było wykonanie 

analizy zdolności przesyłowych urządzeń wodociągowych, dzięki której będzie możliwe 

wskazanie urządzeń wymagających budowy, przebudowy bądź modernizacji w celu zapewnienia 

ciągłości świadczenia usług, są to procesy wieloletnie i kapitałochłonne, dlatego kontynuowane 

były rozmowy z Przedsiębiorstwem Produkcji Ogrodniczej Siechnice sp. z.o.o i Miejskim 

Przedsiębiorstwem Wodociągów i Kanalizacji S.A. We Wrocławiu mające doprowadzić do 

zawarcia wieloletnich umów na dostawę wody. Bardzo proszę Pana Burmistrza o konkretne 

wyjaśnienie, czym skończyły się te rozmowy z tymi 2 podmiotami, doprowadzające do zawarcia 

wieloletnich umów na dostawę wody, jakie to w takiej perspektywie wieloletniej były te umowy 

zawierane czy w ogóle zostały zawarte, jaka treść i jak to się przekłada na to, co tutaj Pan mówi, 

że to jest potrzebny, jakby czas z zapewnieniem dostarczenia wody do wykonania tego, co jest 

konieczne, czyli modernizacji sieci wodociągowej. Bardzo proszę o konkret, a nie ocenę mojej 

wypowiedzi albo mojej działalności jako Radnej w tej gminie.  

Burmistrz Siechnic Milan Ušák : 

Dziękuję, Panie Przewodniczący można, zanim przystąpi do odpowiedzi. Jeszcze tylko krótko 

odniosę się Pani Radna, Szanowni Państwo Radni, starałem się w swoich wypowiedziach na 

temat szkoły również zawierać informacje merytoryczne. Jednak trudno myśleć dziwić się i ganić 

moją wypowiedź pierwszą reakcji na wypowiedź Pani Radnej Aliny Kłosowskiej, bo zbierała ona 

szereg, nieścisłości, przeinaczeń i dawała mi wyraźnie do zrozumienia, że towarzyszą jej też nie 

tylko, a może i nie przede wszystkim dobre intencje, kończąc jeszcze ten wątek. Chciałbym 

przypomnieć, że Pani Radna wspomniana nie była Radną w ubiegłej kadencji nie obserwowała 

tak tego procesu inwestycyjnego, tylko część z Państwa Radnych byli i nie ma cię nawet pojęcia, 

ci, którzy byliście radnymi, jak trudną była decyzja w roku 2018 po kilku miesiącach niepewności 

na budowie i oceniania wykonawcy, żeby jednak z budowy go usunąć. Ja o tym Państwa 

Radnych wówczas i później informowałem wielokrotnie w tym Panią Radną Annę Schindler, która 

też była Radną w ubiegłej kadencji i tłumaczyłem m.in. i przede wszystkim, dlaczego była ona tak 

trudna, chodziło tutaj o dotacje i o wypracowanie z instytucją zarządzającą, Urzędem 

Marszałkowskim województwa dolnośląskiego takiego modelu przerwania tej inwestycji w 
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konsekwencji przerwania, ażebyśmy nie stracili dotacji docelowo, a wręcz odwrotnie wypracowali 

sobie możliwość perspektywę uzyskania dotacji w przyszłości na kończenie tej inwestycji w 

zwielokrotnionej wysokości co się jak wiadomo już udało w ciągu ostatnich kilkunastu miesięcy. O 

tym wszystkim Państwo w swoich wypowiedziach i ocenach jeszcze raz powtórzę, albo 

zapominacie, albo nie chcecie o tym pamiętać. Nie uwzględnialiście w ogóle w swoich 

wypowiedziach tego, co działo się na rynku budowlanym i w roku 18 i w roku 19 i też zupełnie z 

innych przyczyn działo się i dzieje w latach 20 i 21 i tu już kończy wątek szkoły przechodzę do 

odpowiedzi na pytania Pani Radnej dotyczącej ce problemów z siecią wodociągową, 

zapewnieniem dostaw wody, zaczynając od pytań na koniec, czyli pytań o umowy i prowadzenie 

rozmów w celu zawarcia umów z 2 podmiotami, których dokonujemy zakupu zewnętrznego do 

naszej sieci wodociągowej. Dziwi mnie, ja rozumiem, że Pani chce usłyszeć ponownie te 

informacje dla ewentualnych słuchających nas mieszkańców, dlatego za chwilę je szczegółowo 

miarę swoich możliwości pamięci przytoczę, natomiast dziwi mnie, bo z Pani wypowiedzi wynika, 

jakoby Pani tych informacji nie miała podczas gdy, wielokrotnie podczas kilku sesji w ciągu 

ubiegłego roku w szczególności informowałem i starałem się na bieżąco, jaki jest postęp tylko 

rozmów, i do czego one prowadzą, więc powtórzę. Może przypomnę Pani tym samym. Umowa z 

Przedsiębiorstwa Produkcji Ogrodniczej została na kolejny okres i to jako bezterminowa zawarta 

w roku ubiegłym w styczniu ubiegłego roku, umowa w Miejskim Przedsiębiorstwem Wodociągów i 

Kanalizacji na kolejny okres też bezterminowa tak naprawdę została zawarta w lipcu ubiegłego 

roku, po wielomiesięcznych niekiedy kilkunastu miesięcznych negocjacjach. Od miesięcy trwają 

oczywiście próby i rozmowy w kierunku renegocjacji warunków tych umów w obu przypadkach w 

kierunku zwiększenia dostaw wody, przynajmniej przejściowo na najbliższe kilka lat, dopóki nie 

zwiększymy znacząco własnych możliwości produkcyjnych. Te rozmowy w przypadku 

Przedsiębiorstwa Produkcji Ogrodniczej w Siechnicach powinny w najbliższych tygodniach może 

w 2 miesiącach doprowadzić do sfinalizowania aneksu do umowy, który będzie dodatkowo 

opiewał na 100 000 m³ rocznie w przypadku Miejskiego Przedsiębiorstwa Wodociągów i 

Kanalizacji na ten moment nie jestem w stanie rzetelnie udzielić informacji, do czego ostatecznie 

doprowadzą do kierunku  renegocjacji warunków zawartej już umowy, jeżeli chodzi o działania 

podejmowane w celu poprawy przepływów, rozkładów ciśnień wody, modernizacji naszej sieci 

wodociągowej oraz budowy i rozbudowy ujęć i produkcji wody własnej. To są również informacje, 

które w miarę na bieżąco Państwu Radnym są przekazywane w tym na sesjach i na komisjach. 

Były szeroko omawiane dyskutowane w ubiegłym roku, kiedy decydowaliśmy o przeznaczeniu 

środków Rządowego Funduszu Inwestycji Lokalnych o czym też na poprzednim posiedzeniu w 
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ramach tej sesji przypominałem informowałem, jak również były szeroko omawiane i 

dyskutowane na etapie, kiedy uchwalany wieloletni Plan Rozwoju Urządzeń Wodociągowych i 

Kanalizacyjnych, dlatego też postaram się jak największym skrócie treściwie je przypomnieć, 

jeżeli chodzi o rozbudowy i przebudowy sieci w ostatnich 3 latach 3,5 zostały wykonane 

likwidację wąskich gardeł na terenie miasta Siechnice, zostało wykonane przepięcia sieci ulicy 

Czeremchowej z siecią z ulicy Zacisze, likwidacja wąskiego gardła pomiędzy ulicą Zacisza i 

Jarzębinową również miały... 

Radna Elżbieta Świech: 

Już włączam wszystkie przyciski. Proszę, Panie Przewodniczący, Wysoka Rado Panie 

Burmistrzu, Szanowni Państwo. Tak najpierw może zacznę od omawianej inwestycji szkolnej. 

Bardzo niesprawiedliwe, że tak ostro państwo podejmujecie się taką ostrą krytykę tego, że ta 

inwestycja się opóźniła. Nikt tego nie chciał. Nie chciał tego Pan Burmistrz, nie chcieli tego 

urzędnicy nie chcieliśmy my, po prostu czasami tak się zdarza, zwłaszcza jeśli zmienia się 

sytuacja w Polsce, jeśli chodzi o firmy, wykonawców, o pozyskiwanie środków z różnych 

funduszy, dopóki w Polsce sytuacja będzie niestabilna, to takie miejsca, takie rzeczy będą miały 

miejsce, także ubolewa, ubolewam, proszę państwa, to jest pierwsza sprawa. Druga sprawa to 

no jestem zaskoczona, bo uczestniczyłam przez 40 lat, Proszę Państwa w wielu debatach, 

dyskusjach na na niesamowite tematy. I jeszcze nigdy nie widziałam i nie słyszałam takich 

postaw jeszcze nigdy nikt nie chciał zakrzyczeć, krzyczymy jeśli jesteśmy słabi. Krzyczymy też 

proszę państwa, jeśli chcemy coś zagłuszyć. Myślę, że ten sukces realizacji planu finansowego w 

roku covidowym na poziomie proszę państwa prawie 200 000 000 przytłacza wielu przytłacza, bo 

tak naprawdę wydawałoby się, że to jest po prostu zwyczajnie, że tego się nie da zrobić i i często 

wtedy krzyk powoduje właśnie to, że chcemy, żeby to nie było słyszane albo dłużej pamiętany, bo 

zostało wypowiedziane w ubiegły czwartek prawda to jest kolejna sprawa. I następna sprawa nie 

wiem, czy wiecie państwo jest tutaj duża, że tak po wielu ludzi młodych przepraszam za słowo 

młodych w naszej radzie. Pewnie nie wiecie, że, traktując poważnie uczestników debaty i 

szanujących tych uczestników debaty trzeba się do niej bardzo solidnie przygotować. Także 

dziękuję za komplement dzisiaj to jest i trzecia sprawa. Czwarta przepraszam, chciałam się 

odnieść do do słów Pana Jakuba Kłosińskiego i powiedzieć tak bardzo Pana szanuje, Panie 

Radny, bardzo i nawet mogłabym powiedzieć, że też lubię i że ich, żeby zachować dalej ten 

szacunek do Pana i te moje emocje. To muszę muszę to powiedzieć. Myślę, że tak kiedyś Pan 

wybaczy, to dla Pana korzyści i te osobistego i osobistego rozwoju. Pan w czasie tej kadencji od 
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tych 2,5 roku dostał jedno zadanie. Jedno, który zdaje się pan był też inicjatorem tego zadania, 

kontrola z SISKu. Uczestniczyłam w komisjach i odniosłam wrażenie, że Pan temu zadaniu nie 

podołał. Proszę Państwa, a dzisiaj nasz kolega radny podejmuje się totalnej krytyki, lidera 

zespołu ponad 100 ludzi, którzy w bardzo trudnym covidowym roku Proszę Państwa, udaje się 

osiągnąć sukces, udaje się im osią utrzymać, poziom rozwoju gminny na dobrym poziomie, a 

nawet nie bałabym się powiedzieć, że na bardzo dobrym to jest po prostu nieprzyzwoite, a 

ponieważ jestem tutaj z Państwem, mam swoje doświadczenia, mam swoje przemyślenia. Moja 

obecność nie pozwala mi na to, żeby nie zareagować nie zareagować. Dziękuję bardzo.  

Przewodniczący Rady Roman Kasprowicz: 

Dziękuję Pani Elu. Widzę, że moje ostrzeżenia o zamknięciu sesji i ostudzenie głów radnych nie 

przyniosły rezultatu i widzę następną kolejkę 2 razy ad vocem i następne osoby się zgłaszają. 

Chyba jednak przeprowadzę ten i przerwę dzisiejszą sesję. Do rana przez proszę się przespać i 

zastanowić się nad swoimi wypowiedziami. Bo moja prośba jednak widzę do was nie dotarła. Bo 

to bo to już nie jest debata tylko już wchodzimy w pyskówki i sobie wytykanie różnych przywarów 

i różnych niedociągnięć. Jeszcze raz proszę o przemyślenie tych osób, które zabrały teraz 

zgłosiły się do dyskusji, czy naprawdę chcą zabrać głos, bo już mamy godzinę za piętnaście 

jedenasta za chwilę będzie północ.  

Radna Alina Kłosowska: 

Powtarzam, to będzie tylko jedno zdanie, że wszelkie informacje zawarte w mojej wypowiedzi 

pochodzą z portalu gmina Siechnice. Dziękuję bardzo.  

Burmistrz Siechnic Milan Ušák : 

Ja chciałbym to nazwać po imieniu, Wysoka Rado, Szanowni Koleżanki i Koledzy do takiego 

mordobicia od kiedy pełnię funkcję Burmistrza na sesji nie doszło jeszcze nigdy, znamienne jest 

to, że tak drogą ewolucji, ale rewolucji dochodzi do tego coraz bardziej w tej dopiero kadencję, od 

kiedy pojawił się w niej klub Fair Play. Nie będę wywodził daleko idących wniosków. Czy to 

przypadek? Czy coś innego taki sposób nie da się pracować na tej sali nadal siedzą urzędnicy, 

kierownicy gminnych jednostek organizacyjnych, a jeżeli nie siedzą, to biorą udział zdalnie i nie 

zostali zwolnieni przeze mnie z obowiązku świadczenia pracy od godzin porannych dnia 

jutrzejszego. W związku z tym, korzystając z okazji chce ich poinformować, żeby czuli się 

zwolnieni, bo nie jesteśmy zwierzętami to po pierwsze. Nie pozwolę, dopóki pełnię funkcję 

burmistrza, żeby powróciły czasy lat 90 i kwestii, w których uczestniczyłem, które trwały do 
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godziny dwudziestej trzeciej czwartej, zaczynały się o 16 o 17, w związku z powyższym chcę 

poinformować, że zarówno ja jak i podległe mi osoby w ciągu najbliższej pół godziny opuścimy 

salę sesyjną i obrady, chce poprosić Pana Przewodniczącego oto ażeby wziął pod uwagę 

również przepisy obowiązującego mnie jako kierownika urzędu nas wszystkich prawa pracy, o 

czym Państwo Radni zdajecie się zapominać w swojej działalności, prowadząc nie tylko do 

naruszenia prawa, ale i do naruszenia godności ludzkiej. Mnie to pół biedy, ale pracowników i 

kierowników gminnych jednostek, a na to nigdy się nie zgodzę i nie pozwolę. I na koniec proszę o 

rozważenie przez Pana Przewodniczącego i Wysoką Radę przerwania tego punktu rozpatrzenia 

projektu uchwały, w pkt 15 w porządku obrad, a dopiero po tym, podjęcie decyzji co do dalszych 

losów tego posiedzenia i sesji. Dziękuję bardzo.  

Przewodniczący Rady Roman Kasprowicz: 

Dziękuję, Panie Burmistrzu, jeżeli w dniu jutrzejszym ta uchwała zostanie podjęta. Podjęcie teraz 

znowu się wiąże z głosowaniem nad zmianą porządku obrad... Przerywam obrady sesji. Panie 

Burmistrzu nad tym pracowali, wszyscy Radni nad przebiegiem sesji w trakcie zadawania pytań, 

powielania tych pytań taki jest efekt pracy nad raportem o stanie gminy. Ja też mam swoje nerwy 

na postronkach i powoli tego już nie wytrzymuję, jeżeli tak widzicie pracę Rady Gminy. To jest 

pierwszy raz podczas mojej bardzo długiej pracy w radzie to, co Burmistrz wspominał, były sesje 

budżetowe 3 dni, ale wtedy budżet powstawał na sesjach, bo nawet nie na nie na komisja, ale jak 

zostało to te sprawy ucywilizowane, to tak się nie działo do tej kadencji. Prosiłem o wylanie 

zimnego kubła na głowę widzę nie przyniosło to żadnego rezultatu, więc proszę przespać do jutra 

rana i o godzinie siedemnastej spotykamy się na sali sesyjnej zamykam obrady sesji.  

Przewodniczący Rady Roman Kasprowicz: 

Witam wszystkich, otwieram XLII drugą sesję Rady Miejskiej w trzecim dniu posiedzenia. 

Radna Anna Schindler: 

Ja mam tylko jeszcze jedną uwagę, ponieważ wczoraj wracał jak bumerang temat dostawy wody, 

natomiast chcę zwrócić uwagę, że w raporcie nie ma, brakuje sprawozdania z działalności ZGK 

na stronie 150... 

Sekretarz Gminy Barbara  Kosterska: 

Panie Przewodniczący, Szanowni Państwo, na dzień składania raportu to państwa tego 

sprawozdania po prostu nie było, ponieważ art. 28 a a u.s.g. wskazuje, co powinno zostać ujęte 
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prawda w szerokim spektrum, więc mówi o politykach, o o kierunkach rozwoju. Więc, więc te te 

zagadnienia, jeżeli chodzi o spółka ZGK zostały ujęte w tej części raportu jako takiego. Jak 

państwo zauważyli w raporcie, jest niewiele, w samym raporcie jest niewiele informacji o 

działaniach spółki SISK, dlatego też mieliśmy tę sprawozdanie gotowe i mogliśmy je podłączyć, 

jeżeli państwo są zainteresowani, zapraszam udostępnimy to sprawozdanie, tu nikt przed nikim 

niczego nie odkrywa. Dziekuję.  

Przewodniczący Rady Roman Kasprowicz: 

Dziękuję Pani sekretarzy, więcej głosów w punkcie 20 nie widzę, przechodzimy, do pkt 21. 

Przygotowanie gminy do nowej perspektywy finansowej środków Unii Europejskiej nalata 2020-

2027. Pani Anna Małgorzata Schindler. Proszę Pani Aniu.  

Radna Anna Schindler: 

Dziękuję bardzo, ja mam takie pytanie odnośnie tego punktu, ponieważ w przygotowaniu gminy 

do udziału w tych programach unijnych i wdrażania i dofinansowywania zostały określone, że 

gmina złożyła 40 projektów, propozycji projektów indywidualnych i 2 regionalne, bo oczywiście 

jako pracująca grupa zintegrowanych inwestycjach terytorialnych Wrocławskiego Obszaru 

Funkcjonalnego. Natomiast w 2020 roku przynajmniej komisja gospodarcza, a ja jako radna nie 

miałam nie miała okazji dyskutować poznać jakby zawartości tego pliku. Oczywiście teraz nie 

proszę o to, żeby Pan kierownik to przedstawiał, natomiast, jakby sygnalizuje, że tutaj mmm no 

są bardzo istotne kwestie które no będą decydowały o tym, w jakim kierunku i jakie 

przedsięwzięcia będziemy p odejmować w następnych latach. Nie było tej dyskusji i nie znamy 

jako rada tych projektów, oczywiście można mówić ,że one wynikają z wieloletniej prognozy, że 

one wynikają z tych programów, które były realizowane i były podstawą strategii, a raczej projektu 

czy już nie wiem, raczej projektu aktualizowanego strategii takich jak rewitalizacja, program 

rewitalizacji czy PGN. No ale jednak to jest perspektywa 21-27, a nie taka, która jest w WPF 

określana jako ta realna do 3 lat, rewitalizacji program ma być zmieniony jak wczoraj 

usłyszeliśmy, PGN aktualizowany no i brakuje mi tutaj tak brakuje mi po prostu tej informacji o 

tych propozycjach przedstawionych przez gminę w do zespołu u pracującego w zintegrowanym 

inwestycjach terytorialnych Wrocławskiego Obszaru Funkcjonalnego. Dziękuję. 

Przewodniczący Rady Roman Kasprowicz: 

Dziękuję. Czy jeszcze ktoś się zgłasza w dyskusji? Widzę, że więcej osób w rozdziale 21 się nie 

zgłosiło. Przechodzimy do rozdziału 22.  
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Kierownik Biura Funduszy Zewnętrznych: 

Bardzo dziękuję, za dzielne głosu, Panie Przewodniczący, mimo wszystko mimo takiego 

stwierdzenia Pani radnej, że nie oczekuje teraz w tym momencie zaprezentowania tej listy 

projektów, ja chciałem jednak parę słów wyjaśnienia tutaj wysokiej radzie przedstawić. 

Mianowicie każda perspektywa finansowa środków Unii Europejskiej, ona rządzi się pewnymi 

prawami zaczyna się ono od zawsze pewnego procesu negocjacyjnego, którym interesariusze, 

zgłasza od momentu powstania narzędzi terytorialnych, kiedy pewna część decyzyjności 

związany z realokacją środków europejskich, została oddana jednostką samorządu terytorialnego 

rozpoczynają pewne negocjacje określające swoje oczekiwania w ramach danej perspektywy 

finansowej. Siłą rzeczy te procesy negocjacyjne one są bardzo skomplikowane, wielowymiarowe. 

W każdym razie na pewno cechują się one Pani Radna, pewnym podejściem, które 

konsekwentnie wdrażane przez wszystkich potencjalnych beneficjentów to znaczy na samym 

początku układamy taką i to robią wszyscy która jest bardzo znacząco rozbudowana w stosunku 

do możliwości danego programu dotacyjnego i tych środków, które są dostępne, ponieważ w 

ramach tzw. naturalnego procesu produkcji możemy liczyć z pewnością mniejsze środki. Ta lista 

tych 40 projektów, o których była mowa ona była przedmiotem, takich miesięcznych warsztatów, 

w którym uczestniczyli pracownicy biura funduszy zewnętrznego  takich siedem grup była ona 

dyskutowana podnoszona w ramach pierwszego czy drugiego spotkania komitetu rewitalizacji, o 

ile pamiętam, wartość tych projektów to jest około 1 000 000 000 zł taki 1 000 000 000, 

położyliśmy na stole w perspektywie 21-27, wskazując na potrzebę realizacji pewnej grupy 

projektów tam są duże zadania, które nie są dla nas przynależne czyli mamy tutaj interesariuszy 

czy innych i z całą pewnością, kiedy te projekty będą przekuwane już na konkretne wnioski 

aplikacyjne, one będą ujawnione, czy zidentyfikowane i w budżecie gminy wieloletniej prognozy 

finansowej. Tak jak Pani radna, która jest radną od wielu lat, na pewno jakaś jej ogromna 

praktyka związana z przerobieniem w cudzysłowiu mówiąc kolokwialnie wielu budżet gminy 

pozwala domniemywać, iż rozumie taki sam proces związany z negocjacjami i pozyskiwaniem 

środków zewnętrznych też Pani była  temu ze mną zaangażowana w wielu różnych procesów 

aplikacyjnych na rzecz gminy w ramach programu rozwoju obszarów wiejskich gdzie skutecznie 

na terenie  pozyskała udało nam się pozyskać wiele projektów. W tym momencie w dzisiejszym 

Pan burmistrz zgłosił takie zapotrzebowanie w którym z tego z tej grupy przedsięwzięć z 30 

projektów wskazaliśmy około 10 jako takie przedsięwzięcie strategiczne, więc widać taki 

naturalny proces redukcji czy pewnego zmniejszenia yym może nie naszych oczekiwań jako 

społeczności lokalnej tylko takiej realnej oceny tego, na co możemy liczyć. Tak bo np. 
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wskazaliśmy iż musi rozbudować wszystkie szkoły podstawowe na terenie gminy nie liczymy, że 

dostanie dofinansowanie do wszystkich szkół. No ale generalnie taka jest poezja w cudzysłowiu 

procesu aplikacyjnego. Chcę przypomnieć, że taka praktyka jest bardzo skuteczna od 2010-2020 

udało nam się zrealizować projekty finansowane zewnętrzne o łącznej wartości do 200 000 000 zł 

i biorąc pod uwagę z dofinansowaniem ponad 110 000 000, biorąc pod uwagę wielkość naszego 

samorządu, wielkość naszego budżetu, to czym dysponujemy, jesteśmy najbardziej skuteczną 

gminą we Wrocławiu jeżeli chodzi o realizowane procesy aplikacyjne, zewnętrzne oczywiście nie 

było takiej specyficznej sytuacji jak wielkie projekty infrastrukturalne realizowane przez przez 

jednostki inne, ale te w tych zakresach, których wnioskodawcą jest samorząd naprawdę mamy 

się, czym pochwalić. Oczywiście możemy się cofnąć o jakieś tam dane historycznej i pokazywać 

tę informację czy wyniki tych prac zespołu roboczego ZITu, które siedziały ileś tam miesięcy temu 

czy ileś tam kwartałów temu no a w tym momencie myśle, że ważne jest to żebyśmy bazowali 

już na sytuacji obecnej na tym nadzorem nie możemy liczyć. Dziękuję.  

Przewodniczący Rady Roman Kasprowicz: 

Przechodzimy do rozdziału 22 prace nad opracowaniem projektu aktualizacji strategii rozwoju 

gminy Siechnice 2030 plus czy ktoś się w dyskusji zgłaszał?  

Radny Łukasz Kropski: 

Dzień dobry po raz pierwszy dzisiaj. Pracę ze strategią przedłużały się także w od roku 2018 

gdzie mieliśmy się przyjąć będzie proste pytanie, że nie do końca dotyczące 2020 roku. Ale jaki w 

tej chwili jest planowana data przyjęcia czy przedłożenia Wysokiej Radzie do przyjęcia projektu 

strategii czy strategii?  

Kierownik Biura Funduszy Zewnętrznych: 

Już odpowiadam pani radnej rzeczywiście te prace się przedłożyły. Tutaj pan burmistrz 

wystosował takie pismo do pani radnej Anny Schindler pod koniec miesiąca kwietnia, w którym 

ono też zostało skierowane do wszystkich członków Wysokiej Rady, w których opisaliśmy te 

wydarzenia związane ze zmianami przepisów prawa, które zaczęły następować od trzeciego 

kwartału 2020 roku i w konsekwencji... Generalnie wszystkie 2486 samorządów w Polsce, które 

dysponują straty strategiami rozwoju został na nie nałożony taki obowiązek wprowadzenia zmian 

w swoich dokumentach planowania strategicznego i one też muszą być powiązane z taką nową 

nowym dokumentem, strategią ponad lokalną, która będzie wdrażana realizowana przez 

instrumenty terytorialne, przynależne do danej gminy. W naszym obszarze to jest inwestycje 
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terytorialne Wrocławskiego Obszaru Funkcjonalnego. Generalnie nasza strategia powinna być 

uchwalona w terminie korelującym z uchwaleniem strategii ponad lokalnej. Planuję, że to będzie 

czwarty kwartał tego roku. We wnioskach do Wysokiej Rady, bo na sesję 4 lipca jest skierowany 

wniosek Pana Burmistrza, przygotowany przeze mnie, na zapewnienie finansowania zmian 

modyfikacji albo realizacji 4 nowych dokumentów planowania strategicznego, czyli miejskiego 

planu adaptacyjności do zmian klimatu, problem gospodarki niskoemisyjnych tego programu 

rewitalizacji, między nimi wprowadzenia zmian, które wynikają ze zmiany ustaw w ramach 

strategii rozwoju gminy. Także w krótkim zdaniem Panie Panie radny czwarty kwartał to jest taki 

termin w którym planuje ,że ta strategia zostanie uchwalona.  

Radna Anna Schindler: 

Tak ja też krótkie pytanie, czy przewidywane są warsztaty dla radnych, sołtysowi i mieszkańców, 

które będą miały charakter właśnie konsultacyjny. I w jakim mniej więcej czasie planowane jest 

jakby harmonogram ich realizacji?  

Kierownik Biura Funduszy Zewnętrznych: 

Jak najbardziej, jak najszerzej tutaj wszelkie możliwe metody partycypacyjne, które będziemy 

chcieli wdrażać na przykładzie dobrych praktyk planu gospodarki niskoemisyjnej, przepraszam 

wygodnego programu rewitalizacji w dokumencieprogramu rewitalizacyjnego jest opisana na kilku 

stronach bardzo szerokie konsultacje, które były przeprowadzane na etapie przygotowywania 

tego dokumentu w 2016 roku, kiedy tutaj tak naprawdę jesteśmy niestety skrępowani tempem 

realizacji prac nad strategią ponad lokalną przygotowywane przez biuro ZIT-u, ponieważ musimy 

zgrać skrolować treść naszego dokumentu planowania strategicznego z strategią ponad lokalną. 

Plusem jest to, że obecne wytyczne, które na których się opieramy one z zmierzają do 

maksymalnego uproszczenia tych dokumentów i ograniczenia ich pod względem wielkości treści, 

więc zakładam, że strategia ZIT-u być może będzie przygotowana do końca września, 

października tego roku. W związku z powyższym to jest taki termin, którego w granicach miesiąca 

listopada, grudnia będziemy mogli uruchomić nasza nasze działania związane z konsultacjami 

np. naszych dokumentów. Tutaj oprócz strategii takim bardzo ważnym dokumentem jest miejski 

plan adopcyjności do zmian klimatu czy raczej gminny. Ja bym chciał go zrobić w takiej formule, 

ponieważ on umożliwia nam realizację procesu aplikacyjnego narzędzia wsparcia, którym jest 

Krajowy Programu Odbudowy. 
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Przewodniczący Rady Roman Kasprowicz: 

Gdyż w dyskusji widzę nikt się więcej nie zgłasza. Zatem przechodzimy do rozdziału 23. Wybrane 

działania gminy w zakresie zwalczania Covid-19 i tutaj czy ktoś ma jakieś pytania? Nie widzę? 

Zatem wyczerpaliśmy debatę nad raportem o stanie gminy. Przechodzimy do punktu kolejnego 

porządku, czyli dwunastego projekt uchwały Rady Miejskiej w sprawie udzielenia wotum 

zaufania, burmistrzowi Siechnic wnioskodawca przewodnicząca komisji rewizyjnej referuje 

przewodnicząca komisji rewizyjnej. Prosimy Pani Barbaro.  

4. Projekt uchwały Rady Miejskiej w sprawie udzielenia wotum zaufania Burmistrzowi 

Siechnic. 

Przewodnicząca Komisji Rewizyjnej Barbara Jarząbek: 

Szanowni Państwo, komisja rewizyjna podczas swoich posiedzeń podjęła uchwałę, którą 

chcielibyśmy, żeby państwo przyjęli i zaakceptowali. Jest to uchwała w sprawie udzielenia, 

wotum zaufania Panu burmistrzowi gminy Siechnice Milanowi Usakowi za rok 2020. A uchwała 

została państwu doręczona wraz z dokumentami na obecną sesję, a i już ją państwu odczytuje. 

Uchwała komisji rewizyjnej Rady Miejskiej w Siechnicach z dnia 10 czerwca 2021 roku nr 5/21 w 

sprawie wniosku komisji rewizyjnej o udzielenie absolutorium burmistrz Siechnic za rok 2020 na 

podstawie art. 18  ten trzeci ustawy z dnia 8 marca 1990 roku o samorządzie gminnym i 

kolejnych aktów prawa. Komisja rewizyjna uchwala, co następuje § 1 na podstawie pozytywnej 

opinii o wykonaniu budżetu gminy Siechnice za rok 2020 wyrażonej uchwałą ma 3/21 komisji 

rewizyjnej z dnia 7 czerwca 2021 roku stanowiącej załącznik nr 1 niniejszej uchwały oraz na 

podstawie uchwały nr 2/21 z dnia 7 czerwca 2021 roku w sprawie rozpatrzenia sprawozdania 

finansowego gminy Siechnice za rok 2020 oraz rozpatrzenia informacji o stanie mienia 

komunalnego gminy Siechnice za rok 2020 stanowiącej załącznik nr 2 niniejszej uchwały komisja 

rewizyjna wnioskuje o udzielenie wotum zaufania burmistrzowi Siechnic. § 2 wykonanie uchwały 

powierza się przewodniczącemu komisji rewizyjnej i uchwała wchodzi w życie z dniem podjęcia. 

Szanowna Rado, proszę o przyjęcie niniejszej uchwały.  

Przewodniczący Rady Roman Kasprowicz: 

Przechodzimy do punktu kolejnego porządku obrad czyli 13, projekt uchwały Rady Miejskiej w 

sprawie zatwierdzenia sprawozdania finansowego gminy Siechnice oraz sprawozdania z 

wykonania budżetu gminy Siechnice za rok 2020 wnioskodawca przewodnicząca komisji 

rewizyjnej referuje przewodnicząca komisji rewizyjnej. Prosimy Pani Basiu. 
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5. Projekt Uchwały Rady Miejskiej w sprawie zatwierdzenia sprawozdania finansowego 

Gminy Siechnice oraz sprawozdania z wykonania Budżetu Gminy Siechnice za 2020r. 

Przewodnicząca Komisji Rewizyjnej Barbara Jarząbek: 

Szanowni Państwo tutaj również komisja rewizyjna zaopiniowała pozytywnie oba te dokumenty i 

bardzo prosimy o przyjęcie ich przez wysoką Radę. Dziękuję.  

6. Projekt uchwały Rady Miejskiej w sprawie udzielenia absolutorium Burmistrzowi 
Siechnic za 2020 r.  
 

Przewodnicząca Komisji Rewizyjnej Barbara Jarząbek: 

Szanowni Państwo, tutaj również komisja rewizyjna wydała pozytywną opinię dotyczącą 

absolutorium odczytałam ją Państwu chwilę wcześniej i proszę bardzo, wysoką radę o podjęcie 

stosownej uchwały. Dziękuję bardzo.  

7. Projekt uchwały Rady Miejskiej zmieniający uchwałę w sprawie szczegółowych zasad 

ponoszenia odpłatności za pobyt w schronisku dla osób bezdomnych oraz w 

schronisku dla osób bezdomnych z usługami opiekuńczymi. 

Zastępca Kierownika Gminnego Ośrodka Pomocy Społecznej: 

Nie wiem jakaś techniczna przyczyna, ale to przepraszam, że mnie nie widać, cieszę się ,że mnie 

słychać. Przechodzę do referowania projektu uchwały. Projekt uchwały, uaktualnia i porządkuję 

wysokości stawek odpłatności za pobyt w schroniskach dla osób bezdomnych, osób z terenu 

gminy. Odzwierciedla on podwyżki stawek jakie, jakie płacimy schroniskom za pobyt tych osób 

bezdomnych, właśnie. W zeszłym roku mieliśmy tylko z jednym schroniskiem podpisane umowy 

tam stawka władz na pobyt mężczyzny 30 zł za pobyt kobiety 40 zł za pobyt osoby z usługami 

opiekuńczymi 66,66 zł i stawka, która była stawką płatności dla tych osób bazowa stuprocentowa 

wynosiła za pobyt w schronisku 30 zł a za pobyt w związku z usługami opiekuńczymi 66,66 w tym 

roku już teraz od kwietnia mamy z 2 schroniskami podpisane umowy jedno to jest tak jak do tej 

pory schronisko w Świdnicy tam koszt wzrósł odpowiednio za pobyt mężczyzny 40 zł za punkt 

kobiet 46,67 za pobyt osoby z usługami opiekuńczymi 73,33 i od kwietnia musieliśmy poszukać 

jeszcze jednego schroniska gotowego przyjąć osoby. Zdaniem naszej gminy taka taka potrzeba 

się pojawiła, żeby przyjąć osobę do schroniska usługami opiekuńczymi. Udało się to miejsce 

znaleźć w schronisku w Bielicach, gmina Łambinowice województwo opolskie. Czyli w tej chwili 

mamy 2 osoby 2 osoby, po jednej w Świdnicy i Bielicach, tam, gdzie jest odpłatność tam, gdzie 
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jest pobyt z usługami opiekuńczymi. Tak jak wspomniałem w Świdnicy do 73,33 w Bielicach to 

jest 70 zł. No i ta ta podwyżka tej stawki to są uśrednione. Kwoty jest 43 zł za pobyt w schronisku 

bez usług, 72 zł proponowane za pobyt w schronisku usługami opiekuńczymi.  

Radny Łukasz Kropski: 

Jedno pytanie, czy dobrze zrozumiałem, że te umowy są już podpisane i my te koszty ponosimy 

a teraz dopiero podejmują uchwałę zmieniającą.  

Zastępca Kierownika Gminnego Ośrodka Pomocy Społecznej: 

Tak, natomiast to są 2 różne rzeczy, dlatego że gmina jest zobowiązana zapewnić miejsce 

noclegowe, osobom bezdomnym i w związku z tym, że sama gmina nie prowadzi schroniska no 

to przy tej ilości, było racjonalne naturalnie my musimy musimy wyłonić placówkę, i muśmy w 

przypadku pojawienia się osoby bezdomnej tej placówce płacić. I ta odpłatność jest ustalana na 

drodze postępowania i następnie w efekcie tego postępowania w drodze po podpisaniu umowy. 

Natomiast stawka odpłatności to jest stawka bazowa, którą ponosi osoba umieszczona w 

schronisku i płaci zatem pobyt gminie. I to jest stawka stuprocentowa te osoby są tak się składa, 

że te osoby są zwalniane jedna płaci 80%, druga 15 tylko jak dotąd wg tej stawki 

dotychczasowej, a ta stawka, że się tak kolokwialnie wyrażę, którą my naliczamy, która, która jest 

ta bazowa oczywiście no po przyjęciu tej uchwały dogoni. To, co gmina płaci teraz schronisku. 

Przewodniczący Rady Roman Kasprowicz: 

Dziękuje, więcej, głosu w dyskusji nie widzę, przejdziemy do głosowania nad projektem uchwały, 

projekt uchwały w sprawie zmiany uchwały w sprawie szczegółowych zasad ponoszenia 

odpłatności za pobyt w schronisku dla osób bezdomnych oraz w schronisku dla osób 

bezdomnych z udziałem z usługami opiekuńczymi. Kto jest za podjęciem tej uchwały? Kto jest 

przeciw? To się wstrzymał? Proszę nacisnąć odpowiedni przycisk. Jeszcze Pani Alina Kłosowska 

nie oddała głosu. Prosimy Panią Alinę o oddanie głosu. Po raz trzeci wzywam Panią Alinę 

Kłosowską do oddania głosu. Zamykamy głosowanie za projektem uchwały głosowało 20 

radnych. Nikt nie był przeciw 1 osoba nie oddała głosu. Uchwała otrzymuje nr XLII/374/21 Rady 

Miejskiej w Siechnicach z dnia 29 czerwca 2021 roku przechodzimy do punktu kolejnego, czyli 

16. Projekt uchwały Rady Miejskiej w sprawie określenia wzoru wniosku o przyznanie dodatku 

mieszkaniowego oraz wzoru deklaracji o dochodach gospodarstwa domowego. Wnioskodawca 

Pan Burmistrz referuje... Pan Sławomir prosimy, Panie Sławku. 
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8. Projekt uchwały Rady Miejskiej w sprawie określenia wzoru wniosku o przyznanie 

dodatku mieszkaniowego oraz wzoru deklaracji o dochodach gospodarstwa 
domowego. 

 

Kierownik Gminnego Ośrodka Pomocy Społecznej: 

Przedłożony projekt uchwały proszę państwa, wynika z nowelizacji ustawy o dodatkach 

mieszkaniowych, z dniem 1 lipca zmienia się nam ustawa dotychczas druk wniosku o przyznanie 

dodatku mieszkaniowego każda z gmin opracowała sobie we własnym zakresie w tej chwili 

ustawodawca zapisał, że każda z gmin jest zobowiązana do określenia wzoru wniosku oraz 

oświat zaświadczenia o dochodach i takie ustawowe zobowiązanie wypełniany przedkładałam 

ten wniosek państwu na komisji, on zawiera podstawowe dane, które są wymagane, aby osoba, 

która ubiega się o przyznanie dodatku mieszkaniowego, mogła go otrzymać. Jest to druk. 

Natomiast bardzo bym prosiła szanownych Państwa radnych o wprowadzenie autopoprawki, 

ponieważ nie omawiałam tego na komisji sprawa wyszła już po spotkaniu z Państwem na komisji 

na etapie projektowania tego dokumentu mieliśmy wątpliwość czy w tych dokumentach zarówno 

we wniosku, jaki w oświadczeniu powinny się znaleźć zapis dotyczący odpowiedzialności karnej 

za składanie fałszywych oświadczeń. Podjęliśmy rozmowy z nadzorem wojewody, sprawdził nam 

ten tą uchwałę ten projekt uchwały na tym etapie nie było, jakby wymogów, że ten zapis się 

powinien znaleźć. Nie wynikało jasno z przepisów, natomiast nadzór wojewody im dalej i więcej 

tych uchwał się zaczęło pojawiać przez gminy, składane jednak zobowiązał gminę do 

umieszczania tego zapisu. W związku z tym, żeby nie narażać się już na rozstrzygnięcie 

nadzorcze i pisanie do nas pism, z Panią mecenas ustaliliśmy, że w formie poprawki 

autopoprawki Pana Burmistrza proszę o wdrożenie tego zapisu, on by się znalazł na ostatniej 

stronie projektu uchwały przed informacją, że strona jest zobowiązana przechowywać dokumenty 

i brzmiałby następującym cej formie. Oświadczam, że jestem świadomy/świadoma 

odpowiedzialności karnej za złożenie fałszywego oświadczenia. Bardzo dziękuję i proszę o 

podjęcie uchwały.  

9. Projekt uchwały Rady Miejskiej zmieniający uchwałę w sprawie warunków oraz trybu 
finansowania rozwoju sportu w Gminie Siechnice. 

 

Kierownik Wydziału Spraw Społecznych: 

Dobrze Szanowni Państwo wydział spraw społecznych przedkłada ponownie uchwałę, 

zmieniającą uchwałę w sprawie warunków oraz trybu finansowania rozwoju sportu w gminie 
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Siechnice i jest to uchwała o tożsamym brzmieniu, jakie było składane na sesję 20 maja br. z 

jedną drobną różnicą zmienia się tryb podjęcia tej uchwały, ponieważ w wyniku weryfikacji treści 

uchwały złożonej na sesje majową stwierdzono błędny zapis § 3 o treści uchwała wchodzi w 

życie z dniem podjęcia, natomiast, ponieważ jest to uchwała, która powinna wejść w życie po 

upływie 14 dni od dnia ogłoszenia w Dzienniku Urzędowym Województwa Dolnośląskiego, 

dlatego po wprowadzeniu tej zmiany uchwała jest składana Wysokiej Radzie, ponownie, w 

związku z powyższym proszę o przyjęcie uchwał. 

 

10. Projekt uchwały Rady Miejskiej w sprawie powołania Młodzieżowej Rady Gminy 

Siechnice oraz nadania jej Statutu 

Kierownik Wydziału Spraw Społecznych: 

Szanowni Państwo, wydział spraw społecznych przedkłada uchwałę projekt uchwały w sprawie 

powołania Młodzieżowej Rady Gminy Siechnice oraz nadania jej statutu zgodnie z art. 5b u.s.g. 

gmina podejmuje działania na rzecz wspierania i upowszechnianie idei samorządowej, wśród 

mieszkańców gminy w tym, zwłaszcza wśród młodzieży. Powołanie Młodzieżowej Rady Gminy 

Siechnice umożliwi młodemu pokoleniu, czynny udział w rozwoju samorządności terytorialnej, 

przyjęciu uchwały pozwoli na upowszechnianie idei samorządowej wśród dzieci i młodzieży oraz 

zwiększy ich aktywność społeczną, oraz zwiększy skuteczność działań prowadzonych przez 

gminę na rzecz młodych mieszkańców. Na komisji dyskutowaliśmy treść tej uchwały zgłaszane 

były różne propozycje zmiany w tej uchwale. W związku z powyższym Pan Burmistrz poprosił o 

wprowadzenie pewnych autopoprawek do uchwały. Te autopoprawki zostały państwu przesłany 

one przede wszystkim miały na celu sprawienie spełnienie wymogów jakie niesie za sobą nowo 

status nowa u.s.g. która obowiązuje od 22 czerwca, w związku z powyższym, chciałbym prosić o 

wprowadzenie następujących autopoprawek. Autopoprawka nadająca brzmienie §3 Młodzieżowej 

Rady Gminy §3 otrzymuje brzmienie, Młodzieżowa Rada Gminy posiada opiekuna opiekunem 

młodzieżowej Rady Gminy jest osoba, która została do tej roli wybrana przez radę miejską w 

Siechnicach spośród kandydatów wskazanych przez miejską przez młodzieżową Radę Gminy 

autopoprawka nadająca brzmienie § 12. W przypadku nieuczestniczenia przez radnego w 

pracach Młodzieżowej Rady Gminy może on zostać odwołany z Młodzieżowej Rady Gminy, 

odwołanie radnego następuje w drodze uchwały Młodzieżowej Rady Gminy. Autopoprawka 

dotycząca. § 13 ust. 2 punktu 6 nadającą mu brzmienie przedstawienie radzie miejskiej w 

Siechnicach na sesji lub na komisja oraz Burmistrzowi Siechnic opinii wniosków, postulatów 



                                                             Załącznik nr 2  
                                                                                                 do Protokołu Sesji Rady Miejskiej 
   nr XLII/21 z dnia 24,28,29 czerwca 2021r. 
 
Młodzieżowej Rady Gminy. Autopoprawka nadająca nazwę rozdziału piątego działalność 

młodzieżowych Młodzieżowej Rady Gminy czy, nadająca brzmienie § 25 temu ust. 1 

Młodzieżowa Rada Gminy, prócz działalności określonej w art. 5b ust. 68 ustawy z dnia 8 marca 

1990 roku o samorządzie gminnym Dz.U. z roku 2000 poz. 713 z późniejszymi zmianami 

realizuje następujące zadania. Autopoprawka skreśla ust. 2 § 25 autopoprawka dotycząca 

programu 27. ust. 3 nadająca brzmienie temu występowi informację o terminie wyborów zostają 

podane do publicznej wiadomości na stronie internetowej gminy w Biuletynie Informacji 

Publicznej urzędu Miejskiego w Siechnicach, no tablicy ogłoszeń w urzędzie miejskim w 

Siechnicach, na tablicach ogłoszeń w gminie Siechnice, na tablicach ogłoszeń każdej publicznej 

szkoły podstawowej położonej na terenie gminy, w mediach społecznościowych, burmistrz 

Siechnic i gminy Siechnice, w mediach lokalnych oraz za pomocą innych dostępnych zwyczajowo 

przyjętych sposobów komunikacji. Autopoprawka nadająca brzmienie § 29 ust. 2 w skład 

szkolnych komisji wyborczych chodzi 1 nauczyciel i 2 uczniów danej szkoły. Ust. 3. Pkt 2 

przyjmuje brzmienie, do zadań szkolnych komisji wyborczych należy przyjmowanie zgłoszeń 

kandydatów na radnych miejskiej Młodzieżowej Rady Gminy oraz autopoprawka dotycząca § 35 

ust. 4, nadając mu brzmienie protokół z ostatecznymi wynikami wyborów zostaje podany do 

publicznej wiadomości na stronie internetowej gminy w Biuletynie Informacji Publicznej urzędu 

Miejskiego, w Siechnicach, na tablicy ogłoszeń w urzędzie miejskim w Siechnicach, na tablicach 

ogłoszeń w gminie Siechnice, na tablicach ogłoszeń każdej publicznej szkoły podstawowej 

położonej na terenie gminy, w mediach społecznościowych Burmistrza gminy Siechnice, w 

mediach lokalnych oraz za pomocą innych dostępnych zwyczajowo przyjętych sposobów 

komunikacji.  

Zastępca Burmistrza Mariusz Różnowicz: 

I ja jeszcze chciałbym w imieniu Burmistrza zgłosić autopoprawkę, która nie była ujęta w tych czy 

w tych autopoprawkach, które przedstawił Pan kierownik. Chodzi o poprawkę w rozdziale 2, § 7 

pkt 3 tutaj mamy, że radnym może być osoba, która ukończyła 13 i nie ukończył 26 roku życia tą 

górną granicę chcielibyśmy zmienić wprowadzić autopoprawkę nie ukończył 19 roku życia. 

Dziękuję bardzo.  

Radny Marcin Rorat: 

Ja mam pytanie ja mam pytanie tutaj ani Pani Elu Pani Przewodnicząca byśmy z tego, co ja 

pamiętam, w ogóle tej uchwały nie procedowali ta uchwała była przeniesiona na mieliśmy ją 

bynajmniej przenieść na miesiąc lipiec my jako komisja bo my żeśmy tej uchwały nie podjęli nie 
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podjęli tak do końca tak.  

Radna Elżbieta Świech: 

Panie Radny myśmy tego projektu uchwały nie opiniowali ze względu na wniosek Pana Radnego 

Łukasza Krupskiego o wycofanie i przesunięcie jej z powrotem do obrad prac komisji, ale ze 

względu na to, że to wniosek został odrzucony no na sesji albo przepraszam, Pan Burmistrz 

zwrócił się o to, żeby nie zdejmować go z porządku obrad i zaproponował autopoprawki. W 

związku z tym procedujemy i to wszystko zgodne z prawem. 

Radna Jolanta Olczak: 

Bardzo dziękuję, Wysoka Rado, Szanowni Państwo. Wydaje mi się, że tutaj ten wiek, który też 

został już autopoprawką wprowadzony jest za wysoki rzeczywiście od 13-19 lat uważa się 

młodzież już od osiemnastego roku można brać udział w wyborach, co pozwala być radnym tak, 

w związku z tym tutaj jeszcze też § 5 pkt 2 członkostwa nie można łączyć z byciem radnym. 

Wydaje mi się, że jest nieuzasadniony ze względu na to, że jeżeli rzeczywiście chcemy wziąć pod 

uwagę i młodzież to bardziej uzasadnionym byłoby tutaj wskazanie w wieku do 18 lat. No i ten 

wtedy § 5 pkt 2 mógłby zostać tak, ale wydaje mi się, że wiek można by było obniżyć się, bo w 

wieku 19 lat dziewiętnastym roku życia to już możne też być radnym. Tak, dziękuję.  

Radny Łukasz Kropski: 

Pani Przewodnicząca, przede wszystkim tutaj należy prosiłbym o sprostowanie, jak wniosek 

został przegłosowany. Wniosek o przełożenie na następną komisję został i na następną sesję 

został przegłosowany pozytywnie, więc wydaje się, że powinien zostać zgłoszony na sesji do 

przegłosowania, niemniej jednak dużo z moich uwag, które zgłaszałem na komisji zostało 

wprowadzonych autopoprawkami co do wieku. Ja jestem bliżej bierze zdania radnej Olczak, że 

należy zrobić zapis, który mówi o, że kandydatem na radnego może być osoba uczeń, który nie 

ukończą osiemnastego roku życia w dniu wyboru pierwotna pierwotny wiek, czyli 26 lat, to była 

na pewno duża duża pomyłka. Mamy dużo przykładów Pan Burmistrz chyba został radnym w 

wieku 21 lat. Ja zostałem w wieku 23, a raz radnym Rady Miasta w wieku 19, więc jeżeli ktoś 

chce działać, jest to możliwe, jeżeli chodzi o pytanie przed chwilą Pana Przewodniczącego, nie 

ma zapisów w tym statucie, że mandat wygasa w momencie osiągnięcia pełnoletności, tylko 

kandydatem nie może być osoba, teraz zgodnie z autopoprawką, która nie ukończył 

dziewiętnastego roku życia. Ja proponowałem osiemnasty rok życia, również ten zapis, który 

mówi o nie łączenie funkcji z innymi jednostkami z mandatem w innych jednostkach samorządu 
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terytorialnego. Tutaj mamy tylko wyłącznie radę radę miejską w Siechnicach, ja wiem, że to jest 

teraz gdybanie teoretyzowanie, ale co, jeżeli w wieku 18 lat taka osoba została np. radnym 

powiatu, czy dostała się do sejmiku do sejmiku i itd. itd. więc tu było dość dużo dość dużo kwestii 

dyskusyjnych. Ja napewno chce złożyć 1 1 wniosek. Dotyczący § 18 ust. 4 tak proszę proszę o 

przegłosowania, a następnie dodanie ust. 4 sesje mogą być nagrywane transmitowane i jeżeli 

chodzi o § 7, chciałbym również złożyć wniosek pkt 3 o zmianę i nie kończy i nie ukończył 

osiemnastego roku życia w dniu o ogłoszonych wyborów. Dziękuje. 

Radna Jolanta Olczak: 

Absolutnie popieram wniosek Pana Łukasza, dlatego że tutaj celem mamy uwrażliwić samorząd 

tutaj na potrzeby młodych mieszkańców, w związku z tym, żebyśmy nie nie utracili tej subtelnej 

różnicy, w związku z czym tutaj bardzo uzasadnione jest do osiemnastego roku życia, też tak 

bym wnioskowała.  

Radny Piotr Nowiński:                                                

Czy faktycznie chciałem potwierdzić, że głosowanie na komisji oświaty dotyczyło przełożenia tej 

uchwały na inną sesje. I jeżeli nie zostało to na początku zgłoszone to po prostu można nie 

podejmować tej uchwały, natomiast faktycznie tam był taki wniosek przegłosowany, żeby, żeby to 

w ramach, znaczy komisja wyraziła taką opinię przenieś to na inną sesję. Nie wiem, czy to padło 

z racji tego, że debatujemy już chyba trzeci dzień to nie kojarzę czy taki wniosek spadł ze strony 

przewodniczącej, no nie mniej jednak zawsze można to ustalić w głosowaniu. Dziękuję oddaje 

głos. Ja tak jeszcze dodam, jeżeli chodzi o to jeżeli mogę, jeżeli chodzi o tą druga część wniosku 

i to filmowanie udostępnianie nagrań sesji Młodzieżowej Rady Gminy Siechnice, wcześniej, jakby 

nie było zupełnie tego tematu. Ja na dzień dzisiejszy w tym momencie nie jest w stanie 

powiedzieć. Czy to musi być zgoda rodziców opiekunów na udostępnienie wizerunku ich dzieci w 

sieci? Tak dlatego m.in. chciałbym, żeby było głosowane, a nie, a nie samemu tutaj podejmować 

taką bez wiedzy takie wcześniej rozmowy, także wcześniejszej rozmowy na ten temat decyzję. 

Dziękuję.     

Zastępca Burmistrza Mariusz Różnowicz:   

Ja tak jeszcze dodam, jeżeli chodzi o to jeżeli mogę, jeżeli chodzi o tą druga część wniosku i to 

filmowanie udostępnianie nagrań sesji Młodzieżowej Rady Gminy Siechnice, wcześniej, jakby nie 

było zupełnie tego tematu. Ja na dzień dzisiejszy w tym momencie nie jest w stanie powiedzieć. 

Czy to musi być zgoda rodziców opiekunów na na udostępnienie wizerunku ich dzieci w sieci? 
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Tak dlatego dlatego m.in. chciałbym, żeby było głosowane, a nie, a nie samemu tutaj 

podejmować taką bez bez wiedzy takie wcześniej rozmowy, także wcześniejszej rozmowy na ten 

temat decyzję. Dziękuję.                                                                                   

Radny Łukasz Kropski: 

W związku z właśnie z tym z tą potrzebą przeanalizowania pod kątem prawnym takich możliwości 

jest ten zapis zaproponowany w ten sposób, czyli mogą być transmitowane i nagrywane, a nie są 

transmitowane i nagrywane.  

Radny Piotr Nowiński: 

Ja byłbym za przegłosowaniem wniosku Pana Łukasza no bo z racji tego, że tutaj mamy dużą 

rozpiętość wiekową to transmitowanie wraz z kwestiami RODO to w przypadku osób pełnoletnich 

mamy tutaj zupełnie inny zakres oświadczeń w przypadku osoby w wieku lat 13-14 ten temat 

trzeba dodatkowo regulować. Myślę, że jeżeli będzie taka potrzeba, to, żeby później dopracować, 

tę uchwałę. Dziękuje bardzo oddaje głos.  

Radny Michał Młyńczak: 

Chciałbym odnosić się tylko do wieku bo tutaj pada argument taki, że rzeczywiście osoby, które 

ukończyły osiemnasty rok życia, mogą już w pełni korzystać z praw wyborczych, startować do 

organów, zarówno gminy jak i organów jednostek pomocniczych, ale za chwilę będziemy mieli 

przed sobą też uchwałę o radzie seniorów, gdzie właściwie wszyscy, którzy będą członkami takiej 

rady, ewentualnie również ukończyli osiemnasty rok życia i mają pełne prawo do tego, aby 

zasiadać w takich organach i ten argument zapewne nie będzie podnoszony, więc uważam, że 

młodzież na nie kwalifikuje sama siebie to, że ukończyli 18 lat nie zmienia faktu, że dalej są 

młodzieżą. Myślę, że powinniśmy ten wiek pozostawić takiego zaproponował burmistrz do 

dziewiętnastego roku życia, ponieważ obejmuje to najszerszą grupę młodzieży, która na terenie 

naszej gminy jakąś aktywność społeczną prowadzi. I to jest dobra propozycja. Dziękuję bardzo.  

Burmistrz Siechnic Milan Ušák : 

Jeżeli chodzi o pierwszy wniosek, kto nie wiem, czy nie nie usłyszałem dobrze, chodzi o ucznia 

szkoły podstawowej, który ukończył 13, a nie ukończył 18.  

Radny Łukasz Kropski: 

Jak wycytowałem cały początek zapisów w § 7, tam jest radny ten cały zapis radnym 

Młodzieżowej Rady Gminy może zostać przedstawiciel szkoły podstawowej, ponadpodstawowej. 
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Tutaj należy wykreślić w tej chwili uczelni wyższej po zmianie nawet autopoprawką 

wprowadzonej, które w dniu wyborów spełnia następujące kryteria, i kryterium trzecie ukończył 

trzynasty i nie ukończył osiemnastego roku życia do dnia ogłoszonych wyborów. 

Burmistrz Siechnic Milan Ušák : 

Do tego chciałem się też odnieść, ale na razie póki co do granicy wiekowej. Ja pozostaję przy 

autopoprawce a żeby to było 13 19 lat już tłumacze dlaczego z tego powodu, że uczniowie szkół 

średnich niekiedy liceów, a już częściej techników mają ukończone 18 lat, a jeszcze pobierają 

naukę w szkole średniej i występują tutaj jakby podwójnymi uprawnieniami wg mojej koncepcji, 

bo uzyskują już prawa wyborcze do dorosłej w cudzysłowiu Rady Gminy Rady Miejskiej, ale 

jednocześnie kwalifikują się z racji wieku i pobierania nauki w szkole średniej w mojej ocenie jako 

projektodawcy, żeby umożliwić im kandydowanie do rady młodzieżowej i taka jest moja intencja 

jako projektodawcy autopoprawką proponuje taką granicę wieku i rzeczywiście w kontekście tego 

słusznie Pan przewodniczący Gądziński zauważa możesz się wyjątkowo zdarzać osoby w tym 

wieku są studentami szkół wyższych, w związku powyższym proszę ażeby nie uwzględniać tej 

mojej części poprawki polegającej na wykreśleniu szkół wyższych, jeżeli chodzi o ten drugi 

wniosek Pana Radnego, to tutaj prosiłbym o pomoc Panią Sekretarz i obsługę prawną. Czy my 

możemy takie rozwiązanie wprowadzać. Rozumiem nie jest ono proponowane w projekcie, tak. 

Proszę powtórzyć, może, Panie Radny, dochodzi o nagrywanie i transmisje.  

Sekretarz Gminy Barbara Kosterska: 

Znaczy wniosek Pana Radnego Kropskiego brzmiało o możliwości nagrywania transmisji, a nie 

nakazu w tym momencie. I tutaj, słuchając wystąpienia Pana Radnego, że już ktoś decyduje na 

działalność no to zobligowany jest do upublicznienia swego wizerunku, ale mamy tu do czynienia 

z osobami nieletnimi, więc może być tak, że, owszem, dziecko chce działać jak najbardziej, ale 

rodzice i słusznie mogą mieć obawy co do jego wizerunku, do upublicznia jego wizerunku w sieci. 

To jakoś trzeba myślę, że pogodzić. Myślę, że tutaj propozycja Pana Radnego Nowińskiego, że 

jeszcze jest czas, że może pokazać w praktyce, jak będzie funkcjonowała Rada Młodzieżowa, to 

zawsze można doprecyzować. Przepraszam jakieś głosy są straszliwe, ale, ale tutaj bym w tutaj 

nie mogę wnioskować oczywiście, ale jak najbardziej wniosek Pana stanowisko Pana Radnego 

Nowińskiego jest najbardziej zasadne niech zaczną działać niech ta rada będzie będą na pewno 

przekazy medialne, ale to niech rodzice się też wypowiedzą. Dziękuję.  
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Burmistrz Siechnic Milan Ušák : 

To znaczy tak, czyli ja rozumiem, bo ja nie słucham, jeżeli można Panie Przewodniczący, bardzo 

dziękuję. Ja nie słuchałem propozycji Pana przewodniczącego Nowińskiego. Rozumiem, że była 

ona taka, ażeby nie wprowadzać tej wymiany i pozwolić to w przyszłości też rozstrzygać w 

praktyce, natomiast propozycja radnego Kropskiego, ażeby powiedzieć, że mogą być czy 

uregulować, że mogą być nagrywane i transmitowane, jeżeli byśmy tak to godząc się z tą 

propozycją jako moją autopoprawką uregulowali, jeżeli rada by się zgodziła, to w praktyce w 

świetle słusznych wyjaśnień, jakby zastrzeżeń Pani Sekretarz, musiałoby to być stosowane w ten 

sposób, że jeżeli bądź członek bądź rodzic któregokolwiek członka Młodzieżowej Rady nie godzi 

się na nagrywanie i upublicznianie wizerunku, to mamy przeszkodę naj najpewniej, tak to 

interpretuje uniemożliwiającą transmisje nagrywanie obrad całej rady, tak musiałaby być 

jednomyślność do tego, czy to członków, czy to ich rodziców opiekunów prawnych. Czy tak 

moglibyśmy przyjąć, jeżeli tak byłby ten przepis interpretowany, no to te obawy powiedzmy 

usuwamy, ale no 1 może uniemożliwić stosowanie tej możliwości, którą wprowadzimy, i musimy 

mieć tego świadomość, wprowadzając taką poprawkę.  

Radny Łukasz Kropski: 

W kontekście tych dyskusji, tak jak zresztą komisji rozmawialiśmy najlepszym pomysłem było 

przełożenie tej dyskusji na kolejną komisje ale ja jestem w stanie również zaakceptować 

przegłosowanie tej uchwały w tym autopoprawkami, które zostały wprowadzone i 

wydyskutowanie ewentualne poprawek na sesje sierpniową.  

Radny Piotr Nowiński: 

To tak krótko, no nie zmuszał bym na siłę zapisem w uchwale odnośnie transmisji i nagrywania, 

bo same komisje mamy problematyczne w naszej radzie w tej chwili jest to temat nie 

uregulowany, czy transmitować online w locie, tak, no kiedy rozmawiamy o sprawach 

problematycznych no tak jak ostatnio komisja oświaty, tak rozmawialiśmy o problemie 

społecznym, jakieś rodziny 1 czy 2 no i co, lecąc online, udając, że to jest jakaś transparentność, 

gdzie tak naprawdę zainteresowanie jest małe, no tylko możemy się zrobić takiej rodzinie, która 

jest omawiana. Tak samo tutaj, jeżeli Młodzieżowa Rada zabraknie sobie transmitować, to oni 

sobie z tym poradzą, nie potrzebują do tego obowiązku nakazu i tyle, jeżeli zauważymy, że 

mieszkańcy masowo przychodzą tutaj do urzędu, będą się domagać jawności posiedzeń Rady 

Młodzieżowej to wtedy wprowadzimy taki zapis i będzie można przy okazji zweryfikować pod 
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kątem RODO. No bo chcemy młodych ludzi zaangażować a jednocześnie na głowę wrzucić 

obowiązek, który no już sami na tym etapie nie widzieliśmy, jak skonstruować, więc byłbym za 

tym, żeby przegłosować tą treść uchwały bez tego wniosku i ewentualnie powrócić... 

Radny Łukasz Kropski: 

Ja niestety muszę odpowiedzieć. Bo myślałem, że ta dyskusja zostanie zakończona. Jakby 

kwestia transmitowania komisji jest kwestią podejścia w moim mniemaniu i tutaj kwestia tej 

otwartości czy czy braku otwartości o tym dyskutujemy, mamy jeszcze kom komisja statutową, 

która o tym rozmawia od marca tamtego roku, ale to jest to jest 1 temat, jeżeli chodzi o kwestie 

zmuszania Młodzieżowej Rady do transmitowania obrad, no tu niestety, panie Piotrze znowu Pan 

nie słuchach bo zapis był taki, który proponowałem, że mogą być transmitowane i mogą być 

nagrywane. Dziękuję.  

Radna Elżbieta Świech: 

Panie Przewodniczący, Wysoka Rado, Panie Burmistrzu, Szanowni Państwo, chciałam 

powiedzieć, że kiedyś w związku z przepisami ochrony danych osobowych dzisiaj, a w związku z 

przepisami RODO i nie można publikować wizerunku osoby nieletniej bez zgody rodzica. Jak to 

wygląda, proszę państwa w praktyce w praktyce to jest tak jeżeli robi się w szkole zdjęcie, na 

którym fotografuje się całą klasę pamiątkowe zdjęcie się robi to jeśli na tym zdjęciu są dzieci, 

których rodzice nie wyrazili zgody na publiczne na publikowanie wizerunku. Wówczas proszę 

państwa, takie zdjęcia nie mogą znaleźć w sieci i uważam, że wprowadzenie takiej oto poprawki, 

że niestety, ale chcemy, aby ta komisja była transmitowana, nagrywana, to skomplikuje to 

bardzo, że tak powiem pracę takiej komisji, ponieważ no osoby, które będą nagrywały, będą 

musiały być na uwadze te dzieci czy tą młodzież, która nie może być, że tak powiem pokazana 

ich wizerunek nie może być okazany. Także wydaje mi się, że, że to jest po prostu takie plątanie 

sobie dodatkowo jeszcze rąk i w moim odczuciu jest to konieczne nie jest konieczna, żeby 

transmitować i przekazywać albo może jeszcze drugie wyjście proszę Państwa, żeby zapisać 

można transmitować posiedzenia komisji sesji po uzyskaniu zgód wizerunek i wtedy włosy 

przepis jest jasny, mamy zgodę transmitujemy, nie mamy zgód od nieletnich nie transmitujemy. 

Radny Łukasz Kropski: 

Dziękuję. Tak jak powiedziałem, wniosek został wycofany do czasowo do sprawdzenia kwestii i 

do przygotowania zapisu zgodnego z RODO. Tutaj nie obowiązuje nas zapis art. 61 konstytucji w 

tym kontekście Młodzieżowego Rady Gminy, a jeżeli chodzi o jak by cel i powód chęci 
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nagrywania, ale też kilku innych zapisów, które proponowałem pod tym kątem na pewno będę 

chciał jeszcze sprawdzić tą tą uchwałę i zaproponować poprawki jest to.. pracy młodzieżowej 

rady jak najbardziej odwzorowywały dorosną radę pod kątem zarówno i miało i miało taki walor 

edukacyjny, nie tylko pod kątem angażowania czy do wydawania opinii przez przez młodzież, ale 

również pod kątem właśnie edukacji pod kątem wystąpień wystąpień publicznych i o jakby obycia 

z tą presją ,że trzeba wystąpić przed przed kamerą, bo później mamy właśnie problem, że ktoś 

chce włączyć kamerę. Ktoś się stresuje przed przed wypowiedzią w szerszym gronie itd. itd. to 

jest jedyny powód. 

11. Projekt uchwały Rady Miejskiej w sprawie zasad udzielania dotacji na prace 

konserwatorskie, restauratorskie i roboty budowlane przy zabytku wpisanym do 

rejestru zabytków 

Kierownik Wydziału Spraw Społecznych: 

Panie Burmistrzu, Panie Przewodniczący, Panie i Panowie Radni wydział spraw społecznych 

przedkłada projekt uchwały w sprawie zasad udzielania dotacji na prace konserwatorskie 

restauratorskie i roboty budowlane przy zabytku wpisanym do rejestru zabytków, projekt uchwały 

jest przedkładany w celu umożliwienia przekazywania środków finansowych z budżetu gminy 

Siechnice na prowadzenie prac związanych z ochroną i poprawę stanu stanu technicznego 

zabytków na terenie gminy Siechnice. Poprzednia uchwała umożliwiająca przekazywanie 

środków finansowych obowiązuje do dnia 30 czerwca 2021 roku wynika to z faktu, że pomoc 

przekazywana tej formie może stanowić pomoc de mi de minimis i zgodnie z ustawą musimy w 

tej chwili przyjąć nową uchwałę, która pozwoli wydłużyć czas, w którym taka pomoc będzie mogła 

być z budżetu gminy przekazywana. Tak jak mówiłem, na komisji uchwała została przesłana do 

prezesa urzędu ochrony konkurencji konsumentów. W odpowiedzi gmina uzyskała informację, że 

prezes UOKiK nie wnosi zastrzeżeń do treści projektu uchwały. W związku z powyższym proszę 

o przyjęciu uchwały zaproponowanej treści.  

12. Projekt uchwały Rady Miejskiej w sprawie określenia trybu i szczegółowych kryteriów 
oceny wniosków o realizację zadania publicznego w ramach inicjatywy lokalnej. 

Zastępca Burmistrza Mariusz Różnowicz: 

Dziękuje bardzo, Wysoka Rado, który może tak państwo radni znają to uchwały od co najmniej 2 

miesięcy, więc znają ją na wylot, ale ja tutaj może korzystając z wczorajszych doświadczeń 

czytania z kartki, przeczytam pełne uzasadnienie tej uchwały, tak ze względu na to, że jest to 

nowość jest wejście do mieszkańców, propozycja współpracy i tworzenia nowych inicjatyw na 
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terenie naszej gminy. Dlatego odczytam pełne uzasadnienie, tak, aby osoby nas oglądające 

mogły, jakby czy pomysł tej uchwały i inicjatywy Pana Burmistrza lepiej poznać. Art. 19c ust. 1 

ustawy o działalności pożytku publicznego i wolontariacie nakłada na organ stanowiący jednostki 

samorządu terytorialnego, obowiązek określenia trybu i szczegółowych kryteriów oceny 

wniosków o realizację zadania publicznego w ramach inicjatywy lokalnej przez mieszkańców 

gminy. Burmistrz Siechnic zgłasza, więc do Rady Miejskiej w Siechnicach projekt uchwały 

stanowiącej wypełnienie powyższego przepisu ustawowego przyjęcie uchwały da mieszkańcy 

gminy Siechnice bezpośrednio bądź za pośrednictwem organizacji pozarządowych, możliwość 

zgłaszania inicjatyw w zakresie 1. Działalności wspomagającej rozwód rozwój wspólnot i 

społeczności lokalnych obejmującej w szczególności budowę, rozbudowę lub remont dróg, 

kanalizacji ,sieci wodociągowej, budynków oraz obiektów małej architektury stanowiących 

własność jednostek samorządu terytorialnego. 2. Działalności charytatywnej czy podtrzymywanie 

i upowszechniania tradycji narodowej, pielęgnowanie polskości oraz rozwoju świadomości 

narodowej obywatelskiej i kulturowych. 4. Działalności na rzecz mniejszości narodowych i 

etnicznych oraz języka regionalnego. 5. Nauki szkolnictwa wyższego edukacji oświaty 

wychowania. 6. Kultury sztuki ochrony dóbr kultury Dziedzictwa Narodowego. 7. Wspieranie 

upowszechniania kultury fizycznej. 8. Ekologii, ochrony zwierząt oraz ochrony dziedzictwa 

przyrodniczego. 9. Turystyki krajoznawstwa. 10. Porządku bezpieczeństwa publicznego. 11. 

Promocji organizacji wolontariatu. 12. Rewitalizacji. Dzięki przyjęciu uchwały będzie możliwe 

współfinansowanie przez gminę Siechnice przedsięwzięć, których realizacja będzie ważna dla 

społeczności lokalnej. Burmistrz Siechnic w ramach konsultacji przesłał projekt tej uchwały do 

Radnych Rady Miejskiej, jednostek pomocniczych, gminnej rady działalności pożytku publicznego 

oraz lokalnych stowarzyszeń klubów sportowych. W wyników przeprowadzonych konsultacji, 

uwagi zgłosiła tylko 1 organizacja pozarządowa, pozostałe osoby, jednostki i podmioty nie 

zgłosiły żadnych uwag w okresie konsultacji to jest 15 kwietnia do 17 maja 2021 roku. Dziękuję 

bardzo, proszę o przyjęciu uchwały.  

Burmistrz Siechnic Milan Ušák : 

Chciałbym dodać, że w funkcjonowaniu naszej gminy urzędu moim na przestrzeni ostatnich lat 

zdarzały się realizacje wspólnie z mieszkańcami przedsięwzięć w zakresie rozbudowy 

infrastruktury drogowej. W minionej kadencji mógłbym wymienić kilka takich przykładów, które 

miały miejsce w Żernikach Wrocławskich, dwukrotnie, jednokrotnie w miejscowości Biestrzyków. 

Budziły one różne oceny właśnie ze względu na to, że brak był regulacji czy tą uchwałą czy inny 
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sposób zobiektywizowany zasad tej współpracy w przyjęciu, choć przyniosły one efekty tej 

współpracy z pewnością obiektywne korzyści i dla grup mieszkańców zainteresowanych 

realizacją tych zadań, jak i dla całej gminy. Przyjęcie tej uchwały w sprawie inicjatywy lokalnej, da 

nam instrument zobiektywizowany pozwalający wychodzić szeroko do społeczności lokalnej do 

innych interesariuszy, organizacji naszych mieszkańców, w szczególności w zakresie wspólnej 

realizacji tego typu przedsięwzięć i można pewnie spodziewać się, że ta uchwała będzie 

wykorzystywana również nierzadko, jeżeli nie wyłącznie w przedsięwzięciach rozbudowy 

infrastruktury gminnej. Z mojej wiedzy i pamięci wynika, że na tę chwilę mamy co najmniej 2 takie 

inicjatywy drogowe, które z racji stosunkowo krótkiego okresu oczekiwania od zgłoszenia nie 

będą zapewne realizowane jeszcze w tym roku, ale właśnie będą mogły być realizowane na 

kolejnym roku czy latach, jeżeli mieszkańcy podtrzymają zainteresowanie i przejdą to 

postępowanie uregulowane uchwałą pozytywnie jako inicjatywa lokalna właśnie w przyszłych czy 

w przyszłym roku budżetowym. Co do wysokości środków, które będę wnioskował, począwszy od 

przyszłego roku budżetowego do zabezpieczenia przez wysoką radę w budżecie WPF. Na dzisiaj 

trudno jeszcze jednoznacznie się określać. Rozmawiamy o tym panią skarbnik już długi kilku 

tygodni, przygotowujemy się do tej propozycji. Myślę, że ona padnie najpóźniej na etapie 

składania projektu budżetu i wieloletniej prognozy finansowej może nieco wcześniej. Będzie 

pochodną naszych możliwości kształtowania się wykonania budżetu i prognozy budżetu z lat 

następnych. Oczywiście życzyłbym sobie, aby pula tych środków mogła być czasem z roku na 

rok zwiększana, ale to niejedyny instrument takiej współpracy z mieszkańcami. Chcę 

przypomnieć, że już od lat dziewięćdziesiątych mamy w gminie nie uregulowaną tak naprawdę na 

poziomie uchwały rady, ani nawet zarządzenia wójta burmistrza, inicjatywę instytucje inicjatyw 

społecznych, która ma swoją tradycję, praktykę i na pewno warto porozmawiać w przyszłości z 

sołtysami, osiedlami, miastem o jej do regulowaniu. Takim większym sformalizowaniu, bo nie 

wydaje mi się, żeby była zgoda na to, ażeby ją likwidować, nie byłbym zresztą za tym. I wreszcie 

w tego typu instytucji należy wymienić tą, której mówiłem na pierwszym posiedzeniu w ramach 

sesji, deklarując powołanie zespołu do prac nad wdrożeniem w naszej gminie budżetu 

obywatelskiego. No to jest to instytucja, która jest i będzie dla nas największym wyzwaniem ze 

względu na poziom jej skomplikowania również potrzebę zaangażowania zapewne 

znaczniejszych środków budżetowych w realizację, niemniej jednak mimo tych trudności, które z 

nią się będzie związany z nią się będą wiązały bardzo życzyłbym sobie, ażeby jeszcze do końca 

tej kadencji wyników wspólnej pracy zespołu, do którego chciałbym zaprosić przedstawicieli 

wszystkich grup radnych w radzie m.in. przedstawicieli wskazanych przez jednostki pomocnicze, 
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no i przede wszystkim oczywiście urzędników i fachowców ze strony gminy, że w wyniku tych 

prac będziemy wdrażać ten pilotażowy budżet obywatelski już w roku 23 jest to w mojej ocenie 

instytucja na tyle skomplikowana, stawiająca duże wyzwania, że trudno byłoby sobie obiecywać, 

że podołamy temu wdrożeniu wcześniej na rok 22. Myślę jednak, że rok 23 może być realny, 

bardzo bym sobie tego życzył. Bardzo dziękuję, Panie Przewodniczący. Proszę o wysoką radę o 

podjęcie przedkładanej uchwały.  

Radny Łukasz Kropski: 

Ja chciałbym zadać pytanie, które zadawałem na komisji, i nie padła odpowiedź. Jeżeli chodzi o 

punktację, otrzymuje jest punktacja za załączony harmonogram prac i załączony kosztorys, ale 

uchwała... Ustawa o inicjatywie lokalnej w jednym z punktów mówi, że taki harmonogram prac i 

kosztorysy są opracowane z urzędem, czy nie do końca jest zgodny z ustawą o zgodność z 

ustawą w tym w tym punkcie ja to zgłaszałem na komisji, ale no nie ma żadnej reakcji pod tym 

kątem.  

Zastępca Burmistrza Mariusz Różnowicz: 

Przygotowując tą uchwałę opieraliśmy się na wdrożonych w ostatnim czasie i zatwierdzonych 

przez nadzór Wojewody Dolnośląskiego, uchwałę i takiego, jakby problemu nie było. No 

kosztorys pewnie można by dwojako rozumieć. Tutaj, jeżeli będziemy robili na jakąś mniejszą 

inicjatywy typu festyn, no to harmonogram takich prac przygotowawczych do takiego festynu czy 

kosztorys, może dana grupa mieszkańców, czy dana organizacja przygotować samemu tak, albo 

wstępne, a jeżeli chodzi też większą inwestycję, później na kolejnym etapie pracowania nad 

umową na wnioski na pewno mogę z daną grupą mieszkańców, organizacją. No urząd będzie 

może doprecyzować właśnie te dokumenty. Także taka taka moja odpowiedź.  

Burmistrz Siechnic Milan Ušák : 

Panie Przewodniczący, wydaje mi się, że jedno drugiego nie wyklucza właśnie danie punktów za 

to, że jest przedkładanych choćby wstępny preliminarz kosztorys, zależnie od tego, jakie to 

będzie przedsięwzięcie, tylko właśnie usprawnia przyszłą realizację inicjatywy i jej ocenę, a 

również pozwala przyspieszyć i usprawnić współpracę w zakresie ewentualnego 

doszczegółowienia, skorygowania tego kosztorysu, tak jak przewiduje, to właśnie też pewnie w 

tym przepisie ustawa. Nie sądzę, żeby należało go interpretować w ten sposób, że całość prac w 

tym zakresie ma spoczywać tylko wyłącznie i nie może być inaczej na jednostce samorządu 

organie jednostki samorządu, no bo przeczyłoby to trochę w istocie myśle , co najmniej trochę 



                                                             Załącznik nr 2  
                                                                                                 do Protokołu Sesji Rady Miejskiej 
   nr XLII/21 z dnia 24,28,29 czerwca 2021r. 
 
właśnie instytucji i inicjatywy lokalnej gdzie zakłada się, że jest to zaangażowanie mieszkańców 

tak czy czy obywateli w realizację zadania w zakresie zadań własnych gminy, do którego chcą 

doprowadzić czy też do przyspieszenia realizacji, którego chcą doprowadzić. Ja zastanawiałem 

się nad punktacją za podanie informacji o kosztach utrzymania tego projektu tak czy inwestycji 

np. zrealizowanej w ramach inicjatywy. To nie jest wysoka punktacja, niemniej jednak tutaj 

bardzo łatwo podać dane ogólnikowe nieweryfikowalne, a już sam fakt podania dajemy punkt, 

tak. Zastanawiłem się czy tego czy tego po prostu nie usunąć w ramach autopoprawki. 

Ostatecznie jednak zdecydowałem się pozostawić praktyce, niech rozstrzygnie, bo może się 

okazać, że grupy mieszkańców czy podmioty będą na tyle profesjonalnie przygotowane projekty 

zgłaszać również i w tym zakresie, będą dawać dosyć szczegółowe wyczerpujące informacje 

może dajmy szansę po prostu zobaczmy, jak to się przyjmie. Dziękuję bardzo. 

Radny Łukasz Kropski: 

Znaczy co do dania szansy, to ja się całkowicie zgadzam, tylko zastanawiam się czy to nie 

będzie właśnie problemu, jeżeli nadzór się przyjrzy dokładnie, tak, bo co do działań nadzoru 

można mieć różne zdanie po pod kątem szczególnie tak tak drobnych uchwał, mimo wszystko nie 

tak poważnych z perspektywy województwa. Jednak no ja zacytuję ten artykuł. Organ 

wykonawczy jednostki samorządu terytorialnego wspólnie z wnioskodawcą opracowuje 

dokumenty niezbędne do przeprowadzenia inicjatywy lokalnej w tym harmonogram i kosztorys. 

Czy wymagania czy jakby doceniania o zaangażowaniu w ten sposób czegoś to, co co osoba 

zgłaszająca, może może oczekiwać od urzędu, opierając się na podstawie prawnej, powinno być 

umieszczone w uchwale. Mam mam duże wątpliwości, tym bardziej, że tak jak pan wspomniał 

jeden z artykułów ustawy, mówi też o tym, że kryterium powinno przede wszystkim uwzględniać 

wkład pracy społecznej. Ja rozumiem to jako już wykonanie pewnych rzeczy fizycznych i 

oczywiście kwestia projektów i tak dalej. Również może może być tutaj uwzględnione, ale mam 

tylko, jakby tą wątpliwość prawną drugą wątpliwość prawną, którą mamy, to pewnie będzie trzeba 

też w przyszłości pomyśleć, jak to rozwiązać w kontekście tej uchwały jest możliwość 

dopuszczenia inicjatyw takich tzw. miękkich po poprzez tą uchwałą po poprzez to narzędzie np. 

jeżeli ktoś chce przeprowadzić warsztaty umiejętności miękkich, czy nie wiem czy zajęcia zumby 

tańca w ramach inicjatywy lokalnej, a chce tylko tylko utrzymać np. sale z zasobu z zasobu 

gminy, no to wtedy bardzo dużo bardzo dużo punktów straci za brak wkładu np. finansowego, tak 

ewentualnie na przyszłość należy też taką poprawkę rozważyć pod kątem podziału, jeżeli chodzi 

o inicjatywy lokalne, takie twarde inwestycyjne, a i inicjatywy miękkie. 
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Burmistrz Siechnic Milan Ušák : 

Bardzo proszę o głos, może z chwilą oddam tobie Mariusz. Jeżeli chodzi o ten przepis o 

kosztorys, no jednak proszę zwrócić uwagę, ustawodawca nie mówi, że i tylko i wyłącznie organ 

mówi o współpracy i ta współpraca może być rozpatrywana jako współpraca na różnych etapach 

przygotowywania i później wdrażania projektu w ramach inicjatywy lokalnej nie wyklucza mojej 

ocenie ten zapis ustawy punktowania za kosztorys szczególnie, jeżeli weźmiemy pod uwagę, a tu 

mówię w oparciu o praktykę współpracy z mieszkańcami właśnie w zakresie takich przedsięwzięć 

już na przestrzeni ostatnich lat, że częściej zdarza się, iż w odniesieniu do przedsięwzięć tych 

twardych drogowych, przede wszystkim mieszkańcy piszą opowiadają, jak to można zrobić, jak to 

można zrobić taniej i lepiej, gdyby oni się tym zajęli, a później, kiedy dochodzi do szczegółów, 

okazuje się, że rzeczywistość skrzeczy i jednak bardziej rację ma urząd czy organy gminy. W 

związku z powyższym w przypadku zgłaszania przedsięwzięć, które zgodnie z prawem wymagają 

kosztorysów w przypadku inwestycji czy remontu albo wskaźnikowego kosztorysu przy programie 

funkcjonalno-użytkowym, przewidzenie punktacji za dostarczanie tego kosztorysu już na etapie 

zgłaszania inicjatywy będzie miało bardzo pozytywny skutek, bo też będzie budować 

odpowiedzialność wspólną i zgłaszających i samorządu za taki projekt, budować świadomość, 

edukować i pomagać w ponoszeniu odpowiedzialności za własne słowa. Ja przez 11 lat 

nasłuchałem się o równaniu dróg i to historii przeróżnych jak to można lepiej robić w tym ust 

państwa radnych. Mógłbym przytaczać więcej takich innych kazusów czy wątków, które wskazują 

na to, że o wiele łatwiej powiedzieć coś by się dało zrobić lepiej łatwiej praktyka zazwyczaj 

niestety re rewiduje to na nie. I na koniec, no ja rozumiem, że Pan Radny wyraził ocenę z punktu 

widzenia województwa czy organu nadzoru, niemniej jednak bardzo zaniepokoiło początkowej 

części wypowiedzi Pana Radnego, że uchwała w sprawie inicjatywy lokalnej jest sprawą błahą.  

Zastępca Burmistrza Mariusz Różnowicz: 

Chciałbym odpowiedzieć Panu Radnemu. Ja troszkę jako tam współautor powiedzmy tej uchwały 

w troszkę inaczej odczytuje te zapisy, to to, że jest harmonogram prac i kosztorys. No no to 

oprócz tego, że otrzymuje się 1 punkt za to 1 punkt za to, to też możemy z pkt drugiego i 

trzeciego, czyli ten stopień np. prace oferowane przez daną grupę mieszkańców ocenić, jak nie 

było tego kosztorysu, to dla mnie no ocenianie tych na podstawie czego mielibyśmy oceniać 

tamten wkład, a jeżeli chodzi o drugą część. Tutaj zgłoszenia zgłoszenia Pana Radnego, żeby 

zrobić. Jak rozumiem drugiej inicjatywy do projektów miękkich, no to sam ustawodawca, tak jak 

tutaj odczytałem w uzasadnieniu, jakby położył nacisk i w pierwszej kolejności, wymienił te 
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sprawy dotyczące inwestycji. Tak jeszcze przypomnę, remonty lub rozbudową lub remont dróg 

kanalizacji, sieci wodociągowej w następnych punktach są wymienione te tzw. miękkie rzeczy 

dotyczące promocji kultury sztuki różnego typu zajęć. I one tak samo mogą być realizowane na 

podstawie tego projektu uchwały czy uchwały, jeżeli ona zostanie przyjęta przez Wysoką Radę, 

nie widzę za bardzo tutaj sensu dzielenia tych uchwał na dwie osobne od infrastruktury i 

projektów miękkich. Dziękuję.  

Radny Łukasz Kropski: 

Bardziej, jeżeli chodzi o podział, chodziło o kwestię tego, że jest mniejsza możliwości punktów 

przy do zdobycia przy inicjatywach miękkich, a tu tylko taka uwaga, że jakby kolejność punktów 

nie mówi o ich ważności, więc pierwsze, a to tak trochę zabrzmiało jakby ten pierwszy był 

ważniejszy, a co do komentarzy Pana Burmistrza pod moim adresem takie próby wybijania się... 

to mam wrażenie, że jakby przebieg sesji bez Pana Burmistrza były takieś takie mniej nie 

emocjonujące mniej mniej drażliwy i przebieg był sprawniejszy.  

13. Projekt uchwały Rady Miejskiej w sprawie zmiany załącznika graficznego do Uchwały  

Nr XXXVIII/323/21 Rady Miejskiej w Siechnicach z dnia 18 lutego 2021 r. w sprawie 

przystąpienia do sporządzenia miejscowego planu zagospodarowania przestrzennego 

dla części obrębu Łukaszowice, gmina Siechnice. 

Kierownik Wydziału Gospodarki Przestrzennej i Nieruchomości: 

Wysoka Rado, projekt tej uchwały został  wnioskiem rady sołeckiej, Łukaszowice w sprawie 

wprowadzenia zmiany zdaniem sołectwa zasadne jest rozszerzenie terenu opracowania o teren, 

na którym zostały pod koniec 2020 roku, wyburzone budynki. Zdaniem sołectwa po 

wprowadzeniu tego terenu do obszaru planu byłoby możliwe stworzenie jednolitego 

krajobrazowe... yyy krajobrazowej, funkcjonalnie obszaru z dostępem do drogi publicznej, także 

od strony zachodniej. Wniosek ten w pełni zasługuje na uznanie cały teren, będzie miałby 

wówczas powierzchni około 10...9000... 9000 m². Co w zupełności by wystarczyło na potrzeby 

miejscowości i liczba mieszkańców Kotowic obecnie z 186 osób. W przypadku np. Zacharzyc jest 

to teren o 2000 metrów czy Trestno prawie 3 2100, więc byłby ten teren w zupełności zaspokajał 

potrzeby tej miejscowości. We wniosku sołectwa ten wniosek był uzupełniony załącznikiem 

graficznym, który prawie ,że odpowiada tego temu załącznikowi. Natomiast sołectwo nie 

zauważyło, że obszar, który zaproponowali przebieg przez fragment zbiornika 

przeciwpożarowego, więc, jakby północną granicą trzymam zgodnie z uchwałą 2002. Sołectwo 
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zwracało również uwagę na na teren na północ położony no cała działka ma ponad 2 ha niestety 

ten teren jest zainwestowany w chwili obecnej, tam znajduje się budynek magazynowy on jest w 

dzierżawie, cały teren Instytutu Zootechniki i ten budynek posiada powierzchnie zabudowy 

1500 m pokryty jest eternitem. Myślę, że na chwilę obecną to to przekracza możliwości, gdy 

budżetowe gminy potrzeby tej miejscowości, aby tak szeroko obejmować tą uchwałę, dlatego 

wnosimy o przyjęcie uchwały w proponowanym zakresie. Dziękuję.  

14. Projekt uchwały Rady Miejskiej w sprawie określenia zasad i trybu przeprowadzania 
konsultacji społecznych z mieszkańcami Gminy Siechnice. 

 

Sekretarz Gminy Barbara Kosterska: 

Panie Przewodniczący, Szanowna Rado projekt uchwały był przedkładany na komisji. Ja pozwolę 

sobie powiedzieć, że zmieniona rzeczywistość... Czy mnie słychać bo coś mam kłopot... 

zmieniona rzeczywistość i zmiana technologii i która której doświadczamy na każdym każdym 

dniu powoduje, że ta uchwała podjęcie uchwały jest konieczne. Obowiązująca uchwała jest z 

2006 roku i jako przewodnicząca Rady Gminy miałam przyjemność ją podpisywać i teraz mam 

przyjemność referować, aby, aby ją uchylić się następną następną uchwałą. Bardzo proszę 

przyjąć chciałam zgłosić autopoprawki. Myślę, że część tych autopoprawek wynika też z 

wypracowanego państwa stanowiska na komisjach. I czy mnie słychać? Bo przepraszam bo ja 

siebie nie słyszę. Dobrze. I bardzo proszę w § 4 ust. 1 pkt 6. Pkt A otrzymuje brzmienie co 

najmniej 500 mieszkańców w przypadku konsultacji obejmujących obszar całej gminy. Pkt B 

otrzymuje brzmienie, co najmniej 5% mieszkańców obszaru, który ma być objęty konsultacjami, w 

przypadku konsultacji o zasięgu lokalnym. Następnie jesteśmy nadal § 4 w ust. 4 pkt 1 po 

przecinku proszę dodać słowa dostępną na stronie internetowej gminy Siechnice. Chodzi o 

klauzulę informacyjną oczywiście. W ust. 6 po słowach: o których mowa w § 4 ust. 2 skreślić, 

słowa pkt 2.  

Burmistrz Siechnic Milan Ušák : 

No ja chciałam tylko odwołać się do historii naszych konsultacji na przestrzeni ostatnich 

kilkunastu lat było prowadzone kilkadziesiąt, co najmniej różnych konsultacji, niemniej jednak 

analiza tych przeprowadzanych w tym okresie sposobu ich przeprowadzania, jak również 

sposobu komunikowania ich wyników prowadzi do takich wniosków, że niewątpliwie bardzo 

zasadne potrzebne jest przyjęcie takiej nowej regulacji, która uporządkuje nam, uwzględniając 

również tak jak Pani Sekretarz referowała rozwój nowych technologii informacyjno-
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komunikacyjnych. Ten proces konsultowania. Jak widać z autopoprawki dotyczącej wymogów 

niezbędnych do uruchomienia konsultacji, czy to na terenie części gminy, czy to na całym jej 

obszarze są one bardzo mocno w stosunku do tego, co było w uchwale 2006 roku 

zliberalizowane otwarte. Sam jestem mocno czeka na ile to wpłynie na zwiększenie się takich 

inicjatyw w zakresie potrzebnych konsultacji. Nie chodzi oczywiście o to, żeby one się mnożyły 

bez potrzeby, jak grzyby po deszczu, ale intencją moją było to, ażeby wszędzie tam, gdzie 

mieszkańcy odczuwają potrzebę ocenioną jako uzasadniona, żeby taki proces uruchamiać, żeby 

ten dostęp do uruchomienia był ułatwiony. Ja jeszcze przepraszam, bo ta uchwała była 

kilkakrotnie poprawiana. Szukam w tekście informacji o przeprowadzania konsultacji wg planu, 

który byłby opracowywany w roku poprzedzającym, który nie wykluczałby, oczywiście 

uruchomienia konsultacji nie planowych nieplanowanych. Nie mogę tutaj znaleźć tych zapisów, 

bo na pewno rozmawialiśmy o nich z Panią Kierownik Borowską, być może ostatecznie nie 

zostały one tu wprowadzone. W § 3 uprzejmie dziękuję w takim razie wszystko powinno być już w 

porządku odwołuje się do tej jeszcze zmiany z tego względu, że ona w stosunku do projektu 

pierwotnego zaistniała w terminie późniejszym jest jakimś rozwiązaniem może nie 

standardowym, dlatego że plany indywidualne plany konsultacji, owszem, sporządza się takie 

dokumenty, ale z reguły dla określonych rodzajów przedsięwzięć, które się konsultuje, a które są 

złożone, w których są stosowane różne metody konsultacji. Tutaj chodzi o to, co innego chodzi 

po prostu pewien plan sporządzany na rok następny, który jak mówię, nie wyklucza absolutnie 

przeprowadzania konsultacji nie ujętych w tym w tym dokumencie, na ile nam się ta instytucja 

sprawdzi w praktyce, no to będzie zapewne też w dużej mierze zależało od państwa radnych od 

innych podmiotów, o których tutaj mowa. Proponuję spróbować, bardzo dziękuję i proszę o 

przyjęcie. Tak. 

Sekretarz Gminy Barbara Kosterska: 

Panie Przewodniczący, jeszcze 1 autopoprawkę, jakbym mogła prosić. Samej treści uchwały w § 

3 powinno być traci moc uchwała 346/06 Rady Gminy Święta Katarzyna z dnia w sprawie. 

Zabrakło tego tutaj organu, który podejmował podejmował tym, że uchwałę. Także bardzo proszę 

tutaj przyjąć tą autopoprawkę.  

Radny Łukasz Kropski: 

Ja ponownie od z pytań, które padły też na na komisji ja też to dosłałem. Artykuł w tej sprawie nie 

chciałbym rozmawiać co do zasadności co do zasadności pozyskiwania danych czy podziału 

gminy i możliwości... Słyszę sam siebie dość mocno... Ograniczenia konsultacji do obszarów 
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częściej gminy, ale artykuł który, który podesłałem, mówi o tym, że do przeprowadzenia 

skutecznych konsultacji nie może być wymagane podanie imienia i nazwiska i weryfikacji osoby, 

które osoby, która bierze udział w konsultacjach i pytanie jakie tu jest stanowisko nie no ja to 

pytanie zadawałem. Czy radca prawny też się może wypowiedzieć na ten temat. Tutaj art, który 

ja wysyłałem tam jest powołanie na art. 54 ust. 1 konstytucji, który zapewnia wolność wyrażania 

swoich poglądów m.in.  

Burmistrz Siechnic Milan Ušák : 

Moje stanowisko jest takie, że nie wprowadzam zmian w przedkładanym projekcie, będzie on 

poddany weryfikacji na Wydziale Kontroli i Nadzoru Urzędu Wojewódzkiego Dolnośląskiego. 

Zapewne dowiemy się, jeżeli wynik weryfikacji w tym zakresie w tym w oparciu o istniejące 

orzecznictwo będzie negatywny, wtedy będziemy wprowadzać ewentualnie poprawki. Już 

tłumacze z czego to wynika. No wyobraźmy sobie, że uruchamiamy konsultacje na terenie gminy 

czy jej części dotyczące np. tego czy wjazd na parking na lagunie już legendarny przysłowiowy 

ma być płatny czy nieodpłatny. W jaki sposób mamy weryfikować, kto w tych konsultacjach 

uczestniczył? Otwiera to pole do tego, że praktycznie każdy anonimowo czy to mieszkanie 

członek naszej wspólnoty samorządowej, czy też nie, może wpływać wręcz nieograniczony 

sposób na wynik konsultowania naszych spraw wspólnych. To jest jeden punkt uzasadnienia 

mojego stanowiska. Drugi jest taki, że życiu publicznym, uczestnicząc czy to będąc obywatelem 

czy obywatelem pełniący określone funkcje publiczne, urzędy czy też w innych różnych rolach 

występującym. Mamy oczywiście zróżnicowanych stopniu zakres swoich uprawnień obowiązków, 

niemniej jednak za główny i naczelny uważam, żeby w życiu publicznym uczestniczyć i 

wypowiadać się z podniesioną głową nie chowając się za przepisami za paragrafami i za 

orzeczeniami, tylko, jeżeli wyraża się jakieś zdanie w sprawie publicznej, to należy powiedzieć, 

kto to robi akt i nie bać się tego ani nie wstydzić w przeciwnym razie jeżeli tego nie chcemy robić 

sami ograniczany swoje uprawnienia, i to co pewnie chcielibyśmy osiągnąć żeby być traktowani 

jako poważny uczestnik tego dyskursu i życia publicznego, stąd też jenie godzę się z taką 

zmianą. Myślę, że weryfikacja w nadzorze to oceni. No, jeżeli będzie trzeba będę musiał się 

zgodzić, ale dajmy dajmy szansę też nadzorowi prawnemu wojewody.  

Radny Łukasz Kropski: 

Panie Burmistrzu, tak jak na początku wypowiedzi zaznaczyłem, ja nie dyskutuję z zasadnością i 

zgadzam się z argumentami, które Pan użył i w zupełności się z nimi zgadzam, że bardzo trudno 

byłoby przeprowadzić i mogliby zagłosować mieszkańcy np. Czernicy, że chcą mieć darmowy 



                                                             Załącznik nr 2  
                                                                                                 do Protokołu Sesji Rady Miejskiej 
   nr XLII/21 z dnia 24,28,29 czerwca 2021r. 
 
parking. Chodzi mi tylko i wyłącznie o aspekt prawny takiego rozwiązania i i i ten wyrok, który z 

którym się zapoznałem podczas jednego ze szkoleń dotyczącego konsultacji, dlatego też 

skierowałem to pytanie na komisji do po prostu wzięcia pod pod uwagę. Dziękuję.  

Przewodniczący Rady Roman Kasprowicz: 

Na tym wyczerpaliśmy porządek dzisiejszej sesji. Zanim zamknę obrady, czy Pan Burmistrz chce 

zabrać głos? 

Burmistrz Siechnic Milan Ušák : 

Tak, bardzo dziękuję Panie Przewodniczący. Ja chciałbym tylko poinformować, że to jest 

pierwsza rzecz na walnym zgromadzeniu w związku o łaskie przewozy gminno-powiatowe 

udzielaliśmy absolutorium, jednogłośnie, zarządowi związku przyjmowaliśmy sprawozdanie, 

również jednogłośnie zapadły decyzji, rozmawiali decyzje, rozmawialiśmy o planach związku, 

jeżeli chodzi o pozyskanie dotacji z tego funduszu dofinansowania przewozów autobusowych. 

Związek ma dosyć ambitne plany sięgnięcia po pulę, już nie tak jak w tamtym roku dwóch 

milionów kilkaset tysięcy złotych, tylko około sześciu było podawane w tym roku  jeżeli chodzi o 

przewodzą pracę na naszych trzech liniach realizowanych przez przewoźnika  w ramach 

współpracy w ramach... ze związkiem nie przewidujemy tworzenia dodatkowych linii, więc to 

zwiększenie dotacji zapewne nas nie będzie dotyczyć. Niemniej jednak przygotowujemy tą linię, 

która była bardzo pozytywnie oceniana w konsultacjach społecznych, która miałaby połączyć z co 

najmniej rejonem placu społecznego Siechnice, a być może trochę dalej. Tutaj przez Tresno i 

Blizanowice i chciałbym, aby ta linia była uruchomiona najdalej od stycznia przyszłego roku, 

jesteśmy już w zaawansowanym procesie uzgadniania z wydziałem transportu Urzędu Miejskiego 

Wrocławia, jeżeli chodzi o przystanki na tej linii, ale ta linia jest mylona jako linia wspólna ze 

Śląskiem, dlatego nie wykluczam scenariusza, że będzie ona zaczynać się trochę dalej niż od 

Siechnic w kierunku Wrocławia. I to, co bardzo istotne padło dzisiaj na walnym zgromadzeniu, 

jest zupełnie nową świeżą informacją. Wydział Transportu Urząd Miejski Wrocławia stoi na 

stanowisku, że nie ma  też powołuje się na świeże zupełnie orzecznictwo Sądów 

Administracyjnych w tym zakresie, ażeby związek o łaski zawarł porozumienie z miastem gminą 

Wrocław, na mocy, którego linię związkowe, to też w nawiązaniu do wczorajszej naszej dyskusji o 

komunikacji realizowanej też we współpracy w ramach związku, ażeby te linie związkowe 

wjeżdżały do Wrocławia, zatrzymywały się we Wrocławiu, na mocy właśnie porozumienia 

zawartego z gminą Wrocław. To jest pierwszy punkt mojej informacji, w pkt 2 chciałbym tym 

Państwu Radnym, którzy głosowali za udzielenie wotum zaufania, za pozytywną oceną 
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sprawozdania finansowego i za udzieleniem absolutorium. Serdecznie podziękować za 

współpracę i za ocenę. W związku z tym, że tutaj przygotowane są dzisiaj, takie podziękowania, 

prezenty dla pracowników kierowników urzędu i jednostek organizacyjnych podjąłem decyzje i w 

związku z tym, że te posiedzenia były aż 3, że jesteśmy bardzo zmęczeni, jest już późna pora, że 

te podziękowania będę składał nie w dniu dzisiejszym na odrębne spotkanie, na którym te 

podziękowania będę składał pracownikom i kierownikom. Zaproszę wspólnie z Panem 

Przewodniczącym Radnych w zakresie uzgodnionym. Chciałbym powiedzieć, że państwa 

głosowanie nad wotum zaufania było, tak to zresztą jest oceniane w literaturze prawniczej, 

głosowaniem czysto politycznym, a nie merytorycznym, dlatego mieliście prawo, czy to głosować 

przeciw, czy to wstrzymywać się jakiekolwiek, by to miało budzić oceny. Natomiast w przypadku 

głosowania nad sprawozdaniem finansowym i nad udzieleniem absolutorium tutaj już inny 

charakter prawny i to głosowanie jest związane z oceną sprawozdania. Nie czas teraz, żeby robić 

tutaj wykład tak, z orzecznictwa z literatury, niemniej jednak jest to o tyle bardzo istotna, że to nie 

jest ocena tylko mojej osoby, jak tutaj też Pan Radny Kropski próbował w czasie dzisiejszego 

posiedzenia sugerować, jakoby ona była przeszkodą w pewnych sprawach. Tylko jest to ocena 

pracy całego urzędu, jednostek organizacyjnych gminy i do pracy w ubiegłym roku Covidowym. 

Ja chciałbym powiedzieć, że to jest bardzo przykre, bo możecie państwo nie akceptować mojej 

osoby, i mojej pracy choćby nie wiem, jak to było niesprawiedliwe, to to ja muszę się z tym godzić 

w związku z pełnioną funkcją choćbym nie wiem, jak się nie zgadzał. Natomiast nie mogę się 

godzić z takim traktowaniem przez Radnych Prawa i Sprawiedliwości. I jest to bardzo przykre. 

Zechciejcie się to przemyśleć przy głosowaniach nad sprawozdaniem i absolutorium na 

przyszłość, bo oceniacie tą pracę w roku Covidowym. Dlatego uważam, że nie powinienem przy 

was składać tych podziękowań, obecnym tutaj i nieobecnym kierownikom. Zrobią to w terminie 

późniejszym. Nie rozumiem postawy Radnych PiS, bo jeżeli usłyszeli jakiekolwiek głosy krytyki i 

byli wywoływani do tablicy przez innych Radnych czy może nawet przeze mnie, to nie w złej 

intencji, tylko, dlatego, że mówiliśmy o problemach wspólnych gminy i oczekiwaliśmy waszego 

stanowiska zaangażowania, które nierzadko przecież było w minionych 2 latach, czasami 

skutkowało pozytywnymi dla naszej gminy rozstrzygnięciami, ale przecież życie i współpraca nie 

polega tylko na przyjemnościach na wspólnych zdjęciach czy filmach. Raz się udaje raz nie, a 

jeżeli coś wam się nie udaje, to nie gniewajcie się o to, że ktoś was o to pyta, bo przecież takich 

samych postaw i reakcji oczekujecie ode mnie jako od burmistrza. Bardzo dziękuję Wysokiej 

Radzie w tej części, która popierała raport, udzieliła wotum zaufania, oraz sprawozdanie i 

absolutorium. Dziękuję Panie Przewodniczący. 
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Sekretarz Gminy Barbara Kosterska: 

Szanowni Państwo, Szanowna Rado, Szanowny Panie Przewodniczący, Szanowni mieszkańcy. 

Ja teraz chce wystąpić z pozycji członka zarządu powiatu wrocławskiego, jestem tym członkiem 

od 2018 roku od końca, jestem prawie każdej sesji Państwo się nie interesujecie nie pytacie, ja 

się nie narzucam, bo jestem sekretarzem gminy, tutaj w innym charakterze występuje, ale teraz 

chce zabrać głos. Tak jak w tej kadencji, jestem czwartą kadencję Radną Powiatową, byłam 

Radną Koalicyjną, w większości, w opozycji, byłam Radną niezależną w tej kadencji, muszę 

podkreślić, że współpraca z gminą Siechnice współpraca z Panem Burmistrzem, który 

reprezentuje tą gminę, jest naprawdę duża. Ja mam nadzieję, że państwo widzicie te zmiany przy 

ocenie przy omawianiu przy dyskusji nad raportem pani Maria Sulikowska powiedziała na ten 

temat coś, ale tak naprawdę państwo nie zauważacie, bo się dzieje, bo się należy, nic nie dzieje, 

nic nie należy samo. To jest ciężka praca, ciężka praca Pana Burmistrza, całego zespołu ludzi, 

którzy pracują w urzędzie. I tak naprawdę też mi było przykro, że w punkcie ocena pracy urzędu 

w dobie Covid-u nikt nie zająknie, nikt się nie zająknął, że mieliśmy trzy terminy wyborów 

prezydenckich, że mieliśmy spis powszechny, że mieliśmy ludzi chorych na covid, żeby mieliśmy 

ludzi w kwarantannie, że mieliśmy ludzi na opiekach nad dziećmi, bo taka była sytuacja dotykała 

nas, w połowie roku, co państwo nam przygotowani, w połowie dwudziestego roku. Był lincz, bo 

nie wykonano, nie dopilnowano, przekroczono terminy, była skarga na Pana Burmistrza. Państwo 

zapomnieli, że była pierwsza fala, bo to nie dotyczyło urzędu, bo my musimy być w nad 

gotowości i w dyspozycji. Urząd pracował cały czas, mimo że był zamknięty dla mieszkańców, 

pracował cały czas. Obsługiwaliśmy w rejestra, meldunki, dowody, planowanie przestrzenne. To 

były wszystkie... i zgony wyłączone, były wesela i naprawdę to była ciężka praca wszystkich nas, 

to były nerwy, to były stres. Każdy ma rodziny, każdy ma dzieci, osoby starsze, każdy się 

niepokoił, ale stan osobowy od 30% do 50% część na pracy zdalnej, część wyłączona zupełnie z 

pracy. Ale daliśmy radę daliśmy radę współpracując z przedsiębiorcami naszymi lokalnymi, którzy 

nam pomagali już tutaj wymienionymi jednostkami Ochotniczej Straży Pożarnej jako urząd dwie 

osoby i tu powiem jedno nazwisko i Pani Burmistrzu, Pan musi je zapamiętać Pani Iwona 

Dziekieć. Bez pomocy tej Pani byśmy sobie nie poradzili, w zaopatrzeniu w środki ochrony 

osobistej, w pomocy spółkom pomocy ZOZowi, pomocy szkołom, przedszkolom. Pani z biura 

obronności, zarządzania kryzysowego, była wielkim wsparciem dla mojej osoby i tak naprawdę 

mówię ja jestem przykładem tego, że dla gminy można siebie przemóc, dla dobra gminy i się iść 

w jednym kierunku z osobą, która pracuje dla tej gminy. My z Panem Burmistrzem, byliśmy w 

kontrze, mieliśmy różne urazy, ale jak doszło do wyborów, to poprowadzi tą gminę. Ja potrafiłam 
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ocenić po dziesiątym 2010 roku, patrząc na to, co robi Pan Burmistrz, potrafiłam docenić to, co 

robi potrafiłam ocenić siebie, czy ja aby wprowadziła takie zmiany chociażby, komunikację 

zbiorową, nie bym uważała, że gminy nie stać, raczej bym starała się zabezpieczyć gminę 

finansowo, żebyśmy nie byli na krawędzi. Pan Burmistrz ryzykował i to ryzyko jest teraz 

widoczne. I to trzeba docenić. Tak jak powiedział czternastym roku posta postanowiliśmy dla 

dobra gminy pójść razem i pracujemy ciężko, Pan Burmistrz jest na pierwszym froncie. Ja pracuję 

jako sekretarz gminy mnie nie widać, ale z całym zespołem ludzi i tutaj z tymi ludźmi, którzy 

siedzą, pracujemy ciężko po to, żeby państwo mogli się chwalić, że gmina rozkwita, że jesteśmy 

w rankingach, nie płatnych, że nas widzą, że ludzie z zewnątrz mówią łał jak Siechnice zmieniły. I 

to jest ważne, to jest ważne, żeby to docenić można kogoś nie lubić. To nie jest ważne, żeby się 

kochać, ale trzeba docenić to, co robi się dla innych, nie dla siebie, dla siebie to jest pośrednio, 

dla własnej satysfakcji, bo czasami zostaje tylko własna satysfakcja, bo dobrego słowa nie nie 

słyszy. Ja dziękuję tym Radnym, którym... Znaczy tak ja staram się być otwarta dla wszystkich 

Radnych pomagam, kiedy mogę, ale tak naprawdę ja bardzo proszę o panowanie w relacjach, o 

nie namawianie urzędników do łamania prawa, bo chce się kogoś zameldować na dziurze w 

ziemi, bo są nabory do przedszkola do do do tych do żłobków, do nie namawia do łamania 

prawa, bo urzędnicy nie mają do tego prawo, do obrażania się wtedy, kiedy te pomysły, które 

państwo przedstawiacie, są nie do zrealizowania albo niezgodne z prawem. My nie możemy 

działać działać spontanicznie. Staramy się, ale my tego nie możemy zrobić, bo nas ograniczają 

przepisy prawa, bo za moment dostaniemy wniosek w trybie dostępu do informacji publicznej czy 

z art. 24 ust. 2 kontroli Radnych. Co państwo zrobili, jak to państwo zrobić, państwo nie złamali 

prawa. Ja też jeszcze bardzo proszę, że, zanim państwo będziecie pisali te obszerne wnioski. 

Proszę o 137 skanów albo 3 tomy ze skanowania dokumentacji. Bardzo proszę, żeby przejść i 

rozmawiać. Mamy zarządzenia jak to jest uregulowane, możemy się przygotować osobowo. 

Panie panie Jakubie Pan może nie wie, ale osoba, o której mówię wie, o czym mówię prawda, bo 

staramy się dotrzymywać terminów, udzielać wszelkiej informacji państwu czy bezpośrednio, czy 

na piśmie, ale tak naprawdę proszę wiedzieć, że to jest nasz czas dodatkowy, który pracownicy 

muszą poświęcić. Wydziały, nie mają dodatkowych osób do obsługi Państwa. A prócz Radnych 

mamy jeszcze multum mieszkańców, fundacji stowarzyszeń, które też zadają pytania, którym 

chętnie odpowiadamy, bo po częstokroć to są chwalenie się, że mamy takie rozwiązania, 

realizujemy nałożone prawem obowiązki, i idziemy krok dalej, ale na nie na wszystko nie starcza 

czasu a dwudziesty rok był naprawdę szczególnie trudny i emocjonalnie i zdrowotnie. Mieliśmy 

jedną fale, drugą falę, która się rozciąga całe szczęście. Ja już po prostu pewnych rzeczy nie to, 
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że nie ogarniam to jest złe słowo. Ja sobie dzisiaj patrząc na kalendarz, uświadomiłam, że 

myśmy otworzyli 10 czerwca po drugiej fali, która rozciągnęła, i tak naprawdę to ten czas jest 

jakby stracił stracił jakby realny wymiar. My jesteśmy cały czas w jakimś Matrixie, ale gmina 

rozkwita, staramy się pracujemy. Tylko doceńcie, że to jest naprawdę dużym kosztem, naszym 

kosztem, kosztem naszych rodzin i kosztem tutaj pracowników obecnych. Dziękuję bardzo, jeśli 

za bardzo emocjonalnie to przepraszam... 

Radny Łukasz Kropski: 

Jak krótko i tylko do Pana Przewodniczącego się odniosę, bo mówimy tyle o pracy, o dobrej 

współpracy, o sprawnej współpracy rady. A czy pan jako długoletni Przewodniczący, strażak 

honorujący jakby zasady i tak dalej w końcu ukróci takie rzeczy, żebyśmy sami mówimy, że nie 

chcemy się przepychać, że nie chcemy walczyć ze sobą, chcemy współpracować w tym samego 

zaufania. Dzisiaj nie padło żadne słowo z naszej z naszej strony z mojej strony, które chciało 

krytykować, które chciało... Po wczorajszych występach naprawdę wystarczy pewnych rzeczy. I 

Wchodzimy I znowu słuchamy to samo z jakimś cyrkiem na końcu, gdzie Pan pozwala na to bez 

punktu obrad, bez przegłosowania, bez dopuszczenia głosu, bo jeżeli to był głos członka 

zarządu, to musiał być dopuszczony do głosu punktu wypowiedzi Pana Burmistrza też nie było Ja 

proszę jako doświadczony przewodniczący proszę pilnować tego porządku obrad i w Pana 

interesie powinno być nie dobre samopoczucie Pana Burmistrza, tylko dobre funkcjonowanie 

Rady każdego Radnego i dobra jej praca. A nie takie właśnie występy, jakie tutaj przed chwilą 

mieliśmy i wczoraj wieczorem.  

Przewodniczący Rady Roman Kasprowicz: 

Panie Łukaszu, jak Pan sam zauważył, Pan Burmistrz w dzisiejszym trzecim posiedzeniu nie 

uczestniczył w sesji i nie mógł podziękować za oddane głosy podczas głosowań, więc pozwoliłem 

sobie, żeby udzielić głosu. 

Burmistrz Siechnic Milan Ušák : 

Pan przewodniczący pozwolił mi odnieść się do głosowań w punkcie wotum zaufania, 

sprawozdanie i absolutorium. Nie miałem tej możliwości, wykonując inne obowiązki dla naszej 

gminy, nie mogłem nie uczestniczyć, o czym już wczoraj informowałem w walnym zgromadzeniu, 

związku, w którym reprezentuje gmina, jak najlepszą starannością staram się to robić i Pan 

Przewodniczący zachował się jak najbardziej przyzwoicie w porządku i fair, że pozwolił mi się 

odnieść do tych głosowań, co zwyczajowo robią w tych punktach, jeżeli uczestnicze, jak dotąd 
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przez wszystkie minione lata uczestniczyłem w czasie peł całej sesji absolutoryjnej i robiłem to 

wówczas wtedy dzisiaj wyjątkowo ze względu na moją nieobecność, o której też jeszcze rano 

zdążyłem podyktować pismo i Pan Przewodniczący wciągu dnia je otrzymał do biura rady, że 

postaram się być na godzinę osiemnastą, byłem chwilę po. Także bardzo dziękuję Panu 

Przewodniczącemu za przyzwoite, najzwyczajniej w świecie przyzwoite umożliwienie mi zabrania 

głosu, tak. Po drugie, Pani Sekretarz wytłumaczyła, że nigdy nie zainteresowaliście się jako radni 

pełnią swoje funkcje, żeby z własnej inicjatywy poprosić ją o zabranie głosu i wypowiedzenie się 

w sprawach współpracy z powiatem. Czy to takie dziwne, że przy okazji tej sesji pozwoliła sobie 

na jakieś podsumowanie i oprócz tego w emocjach w zupełności zrozumiałych i 

usprawiedliwionych odniosła się do tego minionego roku covidowego. Nikt z Radnych Klubu Fair 

Play ani Klubu PiS nie odniósł się w czasie debaty w tych posiedzeniach, w których w pełni 

uczestniczyłem do tego, o czym wspominała Pani Sekretarz wiele z osób w tym siedzący na fali 

niektórzy pracownicy są w grupie ryzyka, a pozostawali cały czas na posterunku. Nikt się nie nie 

odniósł do tego, że w ubiegłym roku może miałem jeden dzień urlop, nawet nie jestem pewien. 

Czy 3 dni 3 tygodnie siedziałem w domu, bo miałem Covid i kwarantanne, złapany tu w tym 

urzędzie na szczęście w miarę łagodnie go przeszedłem. Wysoka Rado odnoszę się do tej 

części, która była przeciw i się wstrzymywała.  

To jest niegodne coście zrobili, hańba.  

Radna Katarzyna Nowak-Pokorny: 

Dziękuję bardzo. Ja ja po prostu widzę, że myślę, że ta wczorajsza sesja nie dała nikomu nic, 

jakby i dzieje się dalej, tak jak siedziało, ja się tego spodziewałam myślę, że że że ja to już widzę 

od jakiegoś czasu chyba kampanii czas start zacząć. Po pierwsze, Panie Burmistrzu, głosowanie 

przeciw Pana wotum zaufania nie wiąże się z polityką, wiąże się z Pana zachowaniem i to 

zachowanie Pan wczoraj, jakby przedstawił i ja już w tym temacie nie będę się więcej 

wypowiadałać, sam Panu udowodnił, czy można panu zaufać, czy nie. Sprawdzian Pan zdał po 

prostu idealnie. Druga sprawa ja bardzo państwa przepraszam, ale jeżeli ktoś nie wypowiadał w 

temacie Covidu odnośnie raportu, to tylko dlatego, żeby, przechodząc przez cały raport niemalże 

w każdym rozdziale niemalże każdym rozdziale rozmawialiśmy przecież o tym, że pracownicy 

pracowali ciężko w covidzie, chwaliliśmy ich za inwestycję, mówiliśmy, że było trudno Covidzie, 

mówiliśmy o przychodniach, które pracują w covidzie, mówiliśmy o każdym wydziale, który 

pracował w covidzie, o straży, o GOPS, Pani Skarbnik, ja przepraszam przepraszam, Pani 

Sekretarz, ale myślę, żebyśmy chcieli ja już jestem tak zmęczona, naprawdę, że chciałbym 
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dzisiaj tam tą sesję zakończyć. I powtarzać się to, co mówiliśmy przez cały raport. Myślę, że 

niema znaczenia, ale jeżeli powiedzieliśmy jeszcze za mało w raporcie za mało uchwaliliśmy 

pracowników, to ja naprawdę bardzo przepraszam, ale wydaje mi się, że zrobiliśmy to bardzo 

dosadnie i bardzo dużo tego padło i nawet nie tylko z mojej strony także ze strony klubu i PiS i ze 

strony klubu fair play, dlatego też podejrzewam, nikt nie wypowiedział się w samym temacie, bo 

to było dość dosadnie na ten temat. Jeżeli chodzi o pracę i współpracy z powiatem, również jest 

wypowiedzieliśmy się w temacie inwestycji. Także myślę, że naprawdę nie ma potrzeby, żeby na 

koniec robić jakieś takiej propagandy niepotrzebnej, znowu wprowadzać złą atmosferę rozejdźmy 

się po prostu po tej sesji w dobrej atmosferze idźmy na miły i przyjemny weekend, bo 8 lipca 

mamy kolejną sesję i naprawdę pożegnajmy się w spokoju. Ja życzę Państwu wszystkiego 

dobrego szczególnie pracownikom, bo, bo myślę, że oni tutaj mają najtrudniejszą pracę, co Pan 

Burmistrz wczoraj potwierdził i Państwu również życzę wszystkiego dobrego miłego weekendu i 

dużo zdrowia.  

Sekretarz Gminy Barbara Kosterska: 

Ja bardzo dziękuję za udzielenie głosu. Przepraszam Pana Kropskiego, że udzielono mi głosu. 

Ja tylko chciałam powiedzieć, pani Katarzyno, że są słowa na daną okazję, odpowiedni tembr 

głosu i w ogóle a tak naprawdę rzeczywistość troszeczkę skwierczy co mamy cały czas do 

czynienia i to jest to jest nasza rzeczywistość. Ale tak naprawdę Panie Łukaszu, jeżeli Pan ma ja 

złamię od czasu od czasu swoje zasady, że się skończyła już moja funkcja jako jako osoby 

wspomagającej młodszych rozwijających się dążącym do do celu osób. Zostawiam to dla 

pracowników tą swoją troskę. Ale panie Łukaszu, jak Pan chce się sprawdzać w polityce i ja Panu 

to życzę obrał Pan sobie konkretną drogę. Ja trzymam kciuki, trzeba stawiać na młodych, ale 

trochę kultury trochę kultury to będzie lepiej tak naprawdę to się Panu sprawdzi, bo pewnym 

poziomie na pewnym poziomie jeżeli Pan chce pójść dalej, nie tylko polityka lokalna, ale 

troszeczkę wyżej to może więcej tych szkoleń, może więcej szkoleń   savoir vivre bo ja nie 

pierwszy raz z Pana chamstwem i arogancją się stykam. Także no przepraszam bardzo w 

poprzedniej kadencji troszeczkę inne były relacje w tej kadencji pokazał Pan na co Pana stać, ale 

ja mimo wszystko bierze w Pana, że wyrośnie z Pana młody pozytywny polityk, który dla naszej 

gminy, dla naszego powiatu, dla naszego regionu będzie niósł dużo dobrego. Życzę panu tego. 

Przewodniczący Rady Roman Kasprowicz: 

Momencik Panie Burmistrzu, myślę, że już dużo zostało powiedziane, chcę podziękować 

kierownikom, wszystkim kierownikom urzędu oraz naszym spółkom. Składam serdeczne 

życzenia za tak ciężki rok dla Pana Burmistrza, Pani Sekretarz, Pani Skarbnik. I zamykam obrady 

LXII Rady Miejskiej.  
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